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ΣΥΝΟ∆ΟΣ Γ'

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ Ρ∆'

Τετάρτη 31 Μαρτίου 1999

Αθήνα, σήµερα στις 31 Μαρτίου 1999, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
19.00' συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου
η Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του
Προέδρου αυτής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφορές
προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από το Γραµµατέα της Βουλής κ.
Παναγιώτη Καµµένο, Βουλευτή Β' Αθηνών, τα ακόλουθα:
"Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
1) Ο Βουλευτής Καβάλας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία οι Ειδικές ∆υνάµεις ∆ασοπροστασίας
"∆ασοκοµµάντος" ζητεί την απορρόφηση των µελών του από το
Πυροσβεστικό Σώµα.
2) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η πρώην Κοινότητα Κλήµατος
νήσου Σκοπέλου ζητεί την ίδρυση περιφερειακού ιατρείου στην
περιοχή της.
3) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΦΡΑΓΚΙΑ∆ΟΥΛΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Εθνικός Γυµναστικός 'Οµιλος
Ηρακλείου ζητεί την παραχώρηση λεωφορείου για τη µεταφορά των
αθλητών του.
4) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΑΣΤΑΣΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση
Μεσσηνίας ζητεί την ολοκλήρωση του ελέγχου των αιτήσεων για τη
στρεµµατική ενίσχυση της Κορινθιακής σταφίδας.
5) Οι Βουλευτές κύριοι ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ και ΝΙΚΟΛΑΟΣ
ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος των
Οξυωτών Καρδίτσας "Ο 'Αγιος ∆ηµήτριος" ζητεί την υδροδότηση
του συνοικισµού Βαγένια στην περιοχή του.
6) Ο Βουλευτής Καρδίτσας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Κτηνοτρόφων Καρδίτσας
ζητεί την οικονοµική ενίσχυση των κτηνοτρόφων Καρδίτσας.
7) Ο Βουλευτής Φθιώτιδας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΛΑΜΠΑΝΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Γοργοποτάµου Φθιώτιδας ζητεί τη

συγκρότηση Αστυνοµικού Τµήµατος στην περιοχή του.
8) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΑΜΙΑΝΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Νικόλαος ∆ιαµαντάκος, κάτοικος
Γλυφάδας, υποβάλλει προτάσεις για τη διοργάνωση των
Ολυµπιακών Αγώνων 2004.
9) Ο Βουλευτής Λάρισας κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΣΤΑΘΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η ∆ιεύθυνση Αγροτικής Ανάπτυξης Λάρισας
ζητεί τη χορήγηση αποζηµίωσης για να καλυφθούν οι ζηµιές από τη
χαλαζόπτωση στο Νοµό Λάρισας.
10) Ο Βουλευτής Καρδίτσας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Ιατρικός Σύλλογος Καρδίτσας ζητεί να
καταγγελθεί η σύµβαση του ΙΚΑ µε το γαστρεντερολόγο Παρδάλη
της Νοµαρχιακής Υγειονοµικής Μονάδας ΙΚΑ.
11) Ο Βουλευτής Λάρισας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α∆ΑΜΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Πανθεσσαλική Συντονιστική Επιτροπή για
την εκτροπή του 'Ανω Ρου του Αχελώου ζητεί την ολοκλήρωση των
έργων που συνδέονται µε την εκτροπή του άνω ρου του Αχελώου.
12) Ο Βουλευτής Λάρισας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α∆ΑΜΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Ιερά Μητρόπολις Αγίας και ∆ηµητριάδος
ζητεί χρηµατοδότηση για την ολοκλήρωση των εργασιών ανέγερσης
του Ιερού Ναού Αγίου Νικολάου Μελιβοίας.
13) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΚΑΝ∆ΑΛΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Αναπτυξιακός - Εξωραϊστικός
Σύλλογος Γυθείου ζητεί να ληφθούν µέτρα προστασίας λόγω
ρωγµών στη θέση Στερνάκλες στην επαρχιακή οδό Γυθείου -
Σκάλας.
14) Ο Βουλευτής Καβάλας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση ∆ράµας
Καβάλας Ξάνθης ζητεί την πολιτισµική αναβάθµιση της Καβάλας.
15) Οι Βουλευτές κύριοι ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ, ΒΑΣΙΛΙΚΗ
ΑΡΑΠΗ - ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ, ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΡΑΠΗΣ, ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ
ΚΑΜΜΕΝΟΣ και ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ κατέθεσαν αναφορά
µε την οποία γονείς φοιτητών της Γιουγκοσλαβίας, κάτοικοι Ξάνθης,
ζητούν τη µετεγγραφή των παιδιών στα αντίστοιχα Ανώτατα
Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα και Τεχνολογικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα της
Ελλάδας.



5772 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

16) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΧΩΜΑΤΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση του Νοµού
Κυκλάδων διαµαρτύρεται για τη µείωση των δροµολογίων Ο.Α.
στην επαρχία Κυκλάδων.
17) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΧΩΜΑΤΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Ερµούπολης Κυκλάδων
διαµαρτύρεται για την ιατρική περίθαλψη των ασφαλισµένων στο
ΝΑΤ.
18) Ο Βουλευτής Φθιώτιδας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΛΑΜΠΑΝΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος ∆οµοκού Φθιώτιδας ζητεί
την ενίσχυση σε αστυνοµική δύναµη του Α.Τ. ∆οµοκού.
19) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Μουρεσίου Μαγνησίας
ζητεί τη συντήρηση και επισκευή του ξυλόγλυπτου τέµπλου του
Ιερού Ναού Αγίου Αθανασίου Μουρεσίου.
20) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Α.Σιώµος, κάτοικος Αγριάς
Βόλου Μαγνησίας ζητεί την επίλυση συνταξιοδοτικού του
προβλήµατος.
21) Ο Βουλευτής Βοιωτίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΜΠΑΡ∆ΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Θεσπιέων Βοιωτίας ζητεί τη
συνέχιση της λειτουργίας του Αστυνοµικού Σταθµού της περιοχής
του.
22) Ο Βουλευτής Βοιωτίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΜΠΑΡ∆ΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Θήβας ζητεί
να µην καταργηθεί η Επιθεώρηση Εργασίας Σχηµαταρίου Βοιωτίας.
23) Ο Βουλευτής Βοιωτίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΜΠΑΡ∆ΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Χαιρώνειας Βοιωτίας ζητεί την
αποκατάσταση των ζηµιών που προκάλεσε η πληµµύρα της 18ης
Μαρτίου 1999 στην περιοχή του.
24) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ
ΦΡΑΓΚΙΑ∆ΟΥΛΑΚΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ.
Μ.Καρέλλης, ζητεί να συµπεριληφθεί στον κατάλογο των χιλίων
γυναικών της χιλιετίας η Χαρίκλεια ∆ασκαλάκη, αγωνίστρια της
Κρητικής Επανάστασης του 1866-1869.
25) Η Βουλευτής Πειραιώς κ. ΣΤΕΛΛΑ ΑΛΦΙΕΡΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Περάµατος Πειραιά ζητεί την
επίλυση προβληµάτων που προέκυψαν από την προ του ενός
έτους πυρκαγιά στο 'Ανω Πέραµα.
26) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ε.α. Ανθυπασπιστής Αεροπορίας
Παπανδρέου Κυριάκος, ζητεί να γίνει νοµοθετική ρύθµιση στο
άρθρο 6 του Ν. 1447/84.
27) Οι Βουλευτές κύριοι ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ και
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία
Οµοσπονδίες Νοµού Αττικής Επαγγελµατιών - Βιοτεχνών και
Εµπόρων ζητούν να δοθούν χρηµατικά και φορολογικά κίνητρα για
τη συνεταιριστικοποίηση των µικρών επιχειρήσεων.
28) Οι Βουλευτές κύριοι ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ και
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος
Οικολογίας και Περιβάλλοντος Χίου ζητεί την κατεδάφιση της
αυθαίρετης βίλλας "Φερούση" στην παραλία του Μάναγρου Χίου.
29) Οι Βουλευτές κύριοι ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ και
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος
Προσωπικού ΕΥ∆ΑΠ διαµαρτύρεται για τη µετατροπή της
Θεσ/νίκης και της γύρω περιοχής σε ορµητήριο των αµερικανών και
του ΝΑΤΟ εναντίον των λαών της Βαλκανικής.
30) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ και ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ
ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος

Περάµατος Πειραιά ζητεί την επίλυση προβληµάτων που
προκάλεσε η µεγάλη πυρκαγιά που έπληξε το 'Ανω Πέραµα.
31) Οι Βουλευτές κύριοι ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ, ΣΤΡΑΤΗΣ
ΚΟΡΑΚΑΣ, ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΡΑΠΗΣ και ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ
κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία
Λογιστών ζητεί η ελληνική κυβέρνηση να αρνηθεί τη συµµετοχή της
στη νατοϊκή επέµβαση που απειλεί τη Γιουγκοσλαβία.
32) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ, ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ
ΤΑΣΟΥΛΑΣ, ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ και ΝΙΚΟΛΑΟΣ
ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος
Ευεργέτουλα Λέσβου ζητεί την κάλυψη των κενών θέσεων
αγροτικών ιατρών στα περιφερειακά ιατρεία της περιοχής του.
33) Οι Καλλιτεχνικοί Φορείς της Ελλάδος µε ψήφισµά τους που
κατέθεσαν στον κύριο Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων,
καταγγέλλουν την επίθεση του ΝΑΤΟ κατά του Λαού της Νέας
Γιουγκοσλαβίας.
Προσυπογράφουν οι Βουλευτές κύριοι ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ
και ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ.
Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
1. Στην µε αριθµό 3145/22-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
12879/1/17-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό Υγείας και Πρόνοιας
η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην 3145/22.10.95 ερώτηση που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Η. Βεζδρεβάνης, σας πληροφορούµε τα εξής:
1. Το Υπουργείο µας, έχει ήδη εγκρίνει την προµήθεια τεσσάρων (4)
νέων ασθενοφόρων αυτ/των στο νοµό Θεσπρωτίας και
συγκεκριµένα δύο (2) για το Ν.Γ.Ν.-Κ.Υ. Φιλιατών, ένα (1) για το
Κ.Υ. Ηγουµενίτσας και ένα (1) για το ΚΥ Παραµυθιάς, συνολικού
προϋπολογισµού "86.177.000" δρχ.
Οι διαδικασίες προµήθειας των εν λόγω ασθενοφόρων, βρίσκονται
σε εξέλιξη στη Γεν. Γραµµατεία Εµπορίου του Υπουργείου
Ανάπτυξης.
2. Επίσης, σύµφωνα µε το Επιχειρησιακό Σχέδιο Ανάπτυξης και
λειτουργίας των 69 νέων Κινητών Μονάδων Επείγουσας Ιατρικής
του ΕΚΑΒ, πρόκειται να εγκατασταθεί µία (1) κινητή µονάδα στη
πόλη της Ηγουµενίτσας, για την περαιτέρω βελτίωση της παροχής
άµεσης προνοσοκοµειακής βοήθειας στην περιοχή.
3. 'Οσον αφορά την πρόσληψη του προσωπικού για τη στελέχωση
των υγειονοµικών µονάδων του νοµού, σηµειώνουµε ότι, µετά την
αριθ. 1/95 προκήρυξη του ΑΣΕΠ, µε την οποία προκηρύχθηκαν 35
θέσεις για το ΝΓΝ-ΚΥ Φιλιατών, 4 θέσεις για το ΚΥ Ηγουµενίτσας
και 2 θέσεις για το ΚΥ Παραµυθιάς, διαφόρων κλάδων και
ειδικοτήτων, εκδόθηκαν κατά το Α' εξάµηνο του 1997 οι πίνακες
διοριστέων και οι διορισµοί ολοκληρώθηκαν εντός του 1997.
4. Επιπλέον, µετά τις µε αριθµούς 3/97 και 7/97 προκηρύξεις του
ΑΣΕΠ, µε τις οποίες προκηρύχθηκαν 4 θέσεις του κλάδου ΤΕ
Νοσηλευτριών και 1 θέση του κλάδου ΤΕ Ιατρικών Εργαστηρίων
αντίστοιχα, για το ΝΓΝ-ΚΥ Φιλιατών, εκδόθηκαν οι πίνακες
διοριστέων εντός του έτους 1998 και ήδη ολοκληρώθηκαν οι
διορισµοί.
5. Επίσης, µε την προκήρυξη υπ' αριθ.10/97 του ΑΣΕΠ,
προκηρύχθηκαν 4 θέσεις λοιπού προσωπικού για το Ν.Γ.Ν.-ΚΥ
Φιλιατών και η υποβολή των αιτήσεων των υποψηφίων έληξε στις
28.1.98 και αναµένεται η έκδοση των πρώτων πινάκων
επιτυχόντων από το ΑΣΕΠ.
6.  Τέλος,  εντός  του  1998,  δόθηκε  από  το  Υπουργείο  η
έγκριση  για  την  προκήρυξη  µιας  (1)  θέσης  Επιµελητή  Α'
Παιδιατρικής  για  το  Κ.Υ.  Παραµυθιάς,  µιας  (1)  θέσης  Επιµ.  Α'
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Καρδιολογίας, µίας (1) θέσης Επιµ. Β' καρδιολογίας, µίας (1) θέσης
Επιµ. Α' Ορθοπεδικής για το Ν.Γ.Ν-Κ.Υ. Φιλιατών και δόθηκε
έγκριση για πρόσληψη µε σύµβαση ενός (1) γιατρού µε ειδικότητα
Ακτινοδιαγνωστικής και ενός (1) ορθοπεδικού.

Ο Υπουργός
Λ. ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ"

2. Στην µε αριθµό 3146/22-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
3502/18-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό Υγείας και Πρόνοιας η
ακόλουθη απάντηση:
"Σχετικά µε την ερώτηση 3146/22-10-98 του Βουλευτή κ. Η.
Βεζδρεβάνη και ύστερα από το έγγραφο της ΕΕΑΕ σας
πληροφορούµε ότι:
Σύµφωνα µε τα στοιχεία του τµήµατος ∆οσιµετρίας προσωπικού της
ΕΕΑΕ, οι εργαζόµενοι στα ακτινολογικά εργαστήρια του ΙΚΑ
Ιωαννίνων, Αγρινίου και Κέρκυρας, δοσιµετρούνται επίσηµα από
την παραπάνω υπηρεσία.
Η δοσιµετρική παρακολούθηση των εργαζοµένων αυτών, είναι
συστηµατική, τα δε αποτελέσµατα της δοσιµέτρησης κοινοποιούνται
στους ενδιαφερόµενους στις αρχές κάθε µήνα. Τα αποτελέσµατα
της δοσιµέτρησης αυτής έδειξαν ότι ουδέποτε οι εργαζόµενοι, έχουν
υπερβεί τα ετήσια όρια, όπως καθορίζονται στους κανονισµούς
ακτινοπροστασίας.
Επίσης στην περιοχή της Ηπείρου δεν υπάρχουν άλλα
υποκαταστήµατα του ΙΚΑ που να διαθέτουν εργαστήρια
ιοντιζουσών ακτινοβολιών.

Ο Υπουργός
Λ. ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ"

3. Στην µε αριθµό 2354/16-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1577/24-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 2354/16-9-98 της Βουλευτού
κ. Ανδρ. Λουλέ, σχετικά µε τη διαδικασία προσλήψεων συνεργατών
στα ΤΕΙ, σας πληροφορούµε τα ακόλουθα:
1. Σύµφωνα µε την παρ.1 του άρθρου 19 του ν.1404/1983, όπως
αντικαταστάθηκε µε την παρ.12 του άρθρου 1 του ν. 2621/1998, για
την κάλυψη εκπαιδευτικών αναγκών των ΤΕΙ µπορεί να ανατεθεί,
ύστερα από προκήρυξη, διδακτικό έργο σε επιστηµονικούς
συνεργάτες, εργαστηριακούς συνεργάτες και εκπαιδευτικούς
ειδικών µαθηµάτων µε ωριαία αντιµισθία.
2. Σύµφωνα µε τη διάταξη αυτή, οι προκηρύξεις για την πρόσληψη
συνεργατών, µπορούν να εκδίδονται ανάλογα µε τις ανάγκες των
τµηµάτων, για ένα (1) διδακτικό εξάµηνο ή για ένα (1) ακαδηµαϊκό
έτος, το οποίο περιλαµβάνει δύο (2) διδακτικά εξάµηνα και συνεπώς
τα τεχνολογικά εκπ/κά ιδρύµατα κατά την έκδοση των προκηρύξεων
δεν παρεκκλίνουν από τις ισχύουσες διατάξεις.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

4. Στις µε αριθµό 3815/98 και 3854/98 ερωτήσεις δόθηκε µε το
υπ'αριθµ. 450/24-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό Εξωτερικών η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση στις υπ' αριθµ. 3815 και 3854 ερωτήσεις των
Βουλευτών κυρίων Αντ. Φούσα και Β. Πολύδωρα αντίστοιχα, σας
πληροφορούµε τα ακόλουθα:
Κατά την επίσκεψη της Ιταλίδας Υπουργού Εσωτερικών κ. Rοsa
Russο Jervοlinο στα Τίρανα τον Οκτώβριο, συζητήθηκε µε την
αλβανική πλευρά η ανάγκη της εντατικοποίησης, στο πλαίσιο της
αστυνοµικής συνεργασίας, των κοινών περιπολιών για την
καταπολέµηση του λαθρεµπορίου και της λαθροµετανάστευσης.
Προς τούτο, υπογράφηκε, κατά την επίσκεψη του Αλβανού
Πρωθυπουργού στη Ρώµη, 9-11.11.98, Πρωτόκολλο Αστυνοµικής
Συνεργασίας, το οποίο θα αντικαταστήσει το αντίστοιχο, το οποίο
λήγει στις 31.1.98. Μεταξύ άλλων αποφασίσθηκε η εγκατάσταση
κλιµακίου της ιταλικής ακτοφυλακής στη νήσο Σάσσωνα, το οποίο
θα διενεργεί θαλάσσιες περιπολίες µε µικτό πλήρωµα για την

καταπολέµηση του λαθρεµπορίου και της λαθροµετανάστευσης.
Η Ελλάδα έχει επίσης υπογράψει Πρωτόκολλο συνεργασίας µε την
Αλβανία για Κοινές Περιπολίες στην Ελληνο-αλβανική θαλάσσια
µεθόριο, το οποίο και τέθηκε σε ισχύ στις 24.7 98.
Υπενθυµίζεται ότι η Κυβέρνηση Βενιζέλου κύρωσε το 1914 το νόµο
272, µε τον οποίο η νήσος Σάσσων παραχωρήθηκε στην Αλβανία.
Ο νόµος κυρώθηκε στις 9.5.1914, και δηµοσιεύθηκε στην εφηµερίδα
της Κυβέρνησης στις 7.6.1914.

Ο Υπουργός
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ"

5. Στην µε αριθµό 3378/2-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1772/24-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό Eθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 3378/2-11-1998 του
Βουλευτή κ. Αθαν. Γιαννόπουλου, αναφορικά µε τηv ίδρυση του
Προγράµµατος Σπουδών Επιλογής ∆ιαχείρισης Ανθρωπίνων
Πόρων και ∆ιοίκησης του Πανεπιστηµίου Αθηνών και τη διεξαγωγή
της πρώτης διαδικασίας εγγραφών νέων φοιτητών στο Πρόγραµµα
αυτό, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
1. Σύµφωνα µε τις διατάξεις της παρ. 6 του άρθρου 2, παρ. 6 του ν.
2525/1997 σε συνδυασµό µε τις διατάξεις α) της παρ. 5 του άρθρου
1 της ΥΑ 6495/1997 "Οργάνωση και Λειτουργία Προγραµµάτων
Σπουδών επιλογής στα Α.Ε.Ι. και Τ Ε.Ι" (Β' 975) και β) της ΚΥΑ
ΚΑ/434/12.2.1998 "Ανάθεσης και Χρηµατοδότηση για την εκτέλεση
έργων για την ενέργεια 3.1.ε "Προγράµµατα Σπουδών επιλογής",
από το Β' ΚΠΣ, το ∆ιατµηµατικό Πρόγραµµα Σπουδών επιλογής µε
τίτλο "∆ιαχείριση Ανθρωπίνων Πόρων και ∆ιοίκησης" λειτουργεί
βάσει των αποφάσεων του ∆.Σ. των Τµηµάτων του Εθνικού και
Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου Αθηνών, ι) Οικονοµικών
Επιστηµών (Συνεδρίαση 26.11.1997), ιι) Παιδαγωγικού ∆ηµοτικής
Εκπαίδευσης (Συνεδρίαση 27 11.1997), και τις αποφάσεις των
Γενικών Συνελεύσεων των Τµηµάτων ι) εκπαίδευσης και Αγωγής
στην Προσχολική Ηλικία (Συνεδρίαση 26.2.1997) και ιι)
Μεθοδολογίας της Ιστορίας και Θεωρίας της Επιστήµης
(Συνεδρίαση 28.11.1997) καθώς και του από 9.12.1997 εγγράφου
των Πρυτανικών αρχών του Εθνικού και Καποδιστριακού
Πανεπιστηµίου Αθηνών. Βάσει των εγγράφων αυτών, εξεδόθη η
Υπουργική Απόφαση Αριθµ. Β1/580 (Β' 852/12.8.98) που διέπειτη
λειτουργίατου συγκεκριµένου Προγράµµατος.
2. Για τη µοριοδότηση των υποψηφίων στο συγκεκριµένο ΠΣΕ,
(4060 άτοµα) ακολουθήθηκε η διαδικασία που ορίζει η παρ. 6 του
άρθρου 2 του ν. 2525/1997, καθώς και οι αποφάσεις µε αριθ.
6495/1997 περί "Οργάνωσης και Λειτουργίας Προγραµµάτων
Σπουδών επιλογής στα Α.Ε.Ι. και Τ Ε.Ι και Β1/580/98 περί
'Εγκρισης Λειτουργίας ∆ιατµηµατικού Προγράµµατος Σπουδών
επιλογής στο Εθνικό και Καποδιστριακό Πανεπιστήµιο Αθηνών µε
τίτλο "∆ιαχείριση Ανθρωπίνων Πόρων και ∆ιοίκησης", του
Υπουργού Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων. Για την
διασφάλιση του αδιάβλητου των αποτελεσµάτων, η επεξεργασία
και, κατ' επέκταση, η αξιολόγησή των αιτήσεων νέας εγγραφής δεν
έγινε από µία αλλά από τρεις πανεπιστηµιακές επιτροπές. Η πρώτη
επιτροπή συγκροτήΘηκε από διοικητικούς υπαλλήλους του
Πανεπιστηµίου Αθηνών που δεν ανήκαν στο διοικητικό προσωπικό
των συνεργαζοµένων Τµηµάτων (τα ονόµατα των οποίων είναι στη
διάθεση κάθε ενδιαφερόµενου) και είχε ως αντικείµενο τον έλεγχο
της αξιοπιστίας των αναγραφοµένων από τον/την υποψήφιο/α στην
έντυπη φόρµα και τον έλεγχο της γνησιότητας των δικαιολογητικών
που  συνόδευαν  την  κάθε  αίτηση.  Η  επεξεργασία  και
µοριοδότηση  των  σχετικών  αντικειµενικών  κριτηρίων  κάθε
κατηγορίας  υποψηφίων  έγινε  µε  τη  χρήση  εξειδικευµένου
λογισµικού  που  αναπτύχθηκε  από  οµάδα  προσωπικού,  το
οποίο  και  επιµελήθηκε  τη  διάτρηση  των  στοιχείων.  Θα  πρέπει
να  αναφερθεί  ότι  στους  διατρητές  εµποδίστηκε  ηλεκτρονικά  η
πρόσβαση  ακόµη  και  στις  επιµέρους  εκτιµήσεις  της  προόδου
µοριοδότησης  για  την  αποφυγή  όποιων  παρεµβάσεων.  Τέλος,
για  τον  έλεγχο  της  ορθότητας  και  της  αξιοπιστίας των
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αποτελεσµάτων, συγκροτήθηκε επιτροπή ∆ειγµατοληψίας από µέλη
∆ΕΠ των συνεργαζοµένων Τµηµάτων. Αρµοδιότητα της Επιτροπής
αυτής ήταν ο έλεγχος των αποτελεσµάτων σε δείγµα
υποψηφιοτήτων, µε αντιπαραβολή των ηλεκτρονικών
αποτελεσµάτων µε τα αποτελέσµατα που θα προέκυπταν από τον
συµβατικό τρόπο υπολογισµού των µορίων. Μετά την περάτωση
και αυτού του σταδίου, έγινε η επικύρωση και η δηµοσιοποίηση των
αποτελεσµάτων. ∆ιευκρινίζεται ότι τα ονόµατα των µελών των
επιµέρους επιτροπών και οµάδων που συµµετείχαν στη διαδικασία
επεξεργασίας των αιτήσεων νέας εγγραφής δεν κοινοποιήθηκαν για
την προστασία των επιµέρους ατόµων από ενδεχόµενες πιέσεις και
κατ' επέκταση για την προστασία του αδιάβλητου του
αποτελέσµατος (Τα ονόµατα των συµµετεχόντων είναι στη διάθεση
κάθε ενδιαφεροµένου).
3. Από τις 30 Οκτωβρίου 1998, ηµέρα δηµοσιοποίησης των
ονοµάτων όσων απέκτησαν δικαίωµα εγγραφής στο Πρόγραµµα, τα
αποτελέσµατα ήταν διαθέσιµα από τη Γραµµατεία του
Προγράµµατος σε κάθε ενδιαφερόµενο/η, συµπεριλαµβανοµένων
και των µορίων που ο/η κάθε υποψήφιος/α συγκέντρωσε. Για τη
διευκόλυνση των ενδιαφεροµένων, οι καταστάσεις µε τα µόρια
καθώς και οι αναλυτικοί πίνακες µοριοδότησης για κάθε
αντικειµενικό κριτήριο και κάθε κατηγορία υποψηφίων δόθηκαν
επίσης και στις Γραµµατείες των συνεργαζοµένων τµηµάτων και στο
Γραφείο ενηµέρωσης Πoλιτών του Υπουργείου Παιδείας και
Θρησκευµάτων.
Τα ονόµατα όσων απέκτησαν δικαίωµα εγγραφής δηµοσιεύθηκαν
στον τύπο µε αλφαβητική σειρά. Ο λόγος που συνηγορεί για την
επιλογή αυτού του τρόπου δηµοσίευσης από το συγκεκριµένο
Πρόγραµµα Σπουδών Επιλογής είναι ο σεβασµός στην
προσωπικότητα των υποψηφίων και η τήρηση της αρχής της µη
δηµοσιοποίησης αρνητικών ειδήσεων για το πρόσωπο ενός
ατόµου, εκτός αν συνάδουν λόγοι που προβλέπονται από το νόµο.
4. Η δηµοσιοποίηση των αποτελεσµάτων έγινε στις 30 Οκτωβρίου,
µε µικρή καθυστέρηση 10 ηµερών, συµπεριλαµβανοµένης και της
αργίας της εθνικής επετείου της 28ης Οκτωβρίου. Οι λόγοι που
επέβαλαν την καθυστέρηση αυτή, έναντι της αρχικής ανακοίνωσης
για δηµοσιοποίηση των αποτελεσµάτων "στα µέσα Οκτωβρίου"
είναι οι ακόλουθοι:
ι. Ο µεγάλος αριθµός των αιτήσεων (4060) που επέβαλε την
παράταση του χρόνου επεξεργασίας των αιτήσεων και τελικής
έκδοσης των αποτελεσµάτων,
ιι. Η εφαρµογή για πρώτη φορά της διαδικασίας επεξεργασίας των
αιτήσεων, µέσω µοριοδότησης που καθιστούσε δύσκολο τον ακριβή
υπολογισµό του απαιτούµενου χρόνου για την έκδοση αξιόπιστων
αποτελεσµάτων,
ιιι. Η περίοδος της επεξεργασίας των αποτελεσµάτων συνέπεσε µε
τη διενέργεια των δηµοτικών και νοµαρχιακών εκλογών 1998, µε
συνέπεια, οι προβλεπόµενες από το νόµο άδειες σε ετεροδηµότες
να επηρεάσουν το χρόνο επεξεργασίας των αιτήσεων και την
ηµεροµηνία τελικής έκδοσης των αποτελεσµάτων.
5. Ο αριθµός των φοιτητών που προβλέπεται να εγγραφεί στο
Πρόγραµµα ορίζεται από την Υπουργική Απόφαση που διέπει τη
λειτουργία του (Υπουργ. Απ. B1/580) και η οποία για το
συγκεκριµένο ΠΣΕ δηµοσιεύτηκε στην εφηµερίδα της Κυβερνήσεως
την 12/8/98.
6. Η ανακοίνωση της επιλογής των σπουδαστών δεν έγινε από το
Υπουργείο Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων αλλά από την
αρµόδια Γραµµατεία, η οποία για πληρέστερη ενηµέρωση των
ενδιαφεροµένων απέστειλε τις καταστάσεις των αποτελεσµάτων
στον ηµερήσιο τύπο, στις Γραµµατείες των συνεργαζοµένων
Τµηµάτων, καθώς και στο Γραφείο Ενηµέρωσης Πολιτών του
Υπουργείου Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων.

O Yπουργός
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ∆. ΑΡΣΕΝΗΣ"

6. Στην µε αριθµό 3373/2-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.

3031/24-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3373/2-11-98 που κατέθεσαν οι
Βουλευτές κύριοι Αλ. Παπαδόγγονας, Θεοφ. ∆ηµοσχάκης, Λεων.
Λυµπερακίδης και Αχ. Καραµανλής, σας γνωρίζονται τα ακόλουθα:
Στα πλαίσια της εξαγγελίας του Πρωθυπουργού, εξετάζεται από το
Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας, η εφαρµογή αντίστοιχου θεσµικού
πλαισίου, µε αυτό του Συνηγόρου του πολίτη και για τους
στρατευµένους νέους.

Ο Υπουργός
ΑΠ.-ΑΘ. ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ"

7. Στην µε αριθµό 3245/29-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
17/24-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
Απαντώντας στην µε αριθµό 3245/29-10-1998 ερώτηση που
κατατέθηκε στη Βουλή από το Βουλευτή κ. Ι. Κουράκη, σχετικά µε
την επιβολή πλαφόν άτυπο "∆ελτίο τιµών" στη διακίνηση των
κηπευτικών ιδιαίτερα της τοµάτας, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
Σε επίπεδο παραγωγού οι τιµές όλων των αγροτικών προϊόντων
διαµορφώνονται ελεύθερα µε βάση την προσφορά και ζήτηση.
'Οµως Θα πρέπει να ειπωθεί ότι για µία σειρά οπωροκηπευτικών,
µεταξύ των οποίων και η τοµάτα, από απόψεως ελέγχου των τιµών
τους για τους διακινητές χονδρεµπόρους και επαγγελµατίες
λιανοπωλητές υπάγονται στην κατηγορία ειδών ελεγχοµένου
κέρδους (άρθρο 1 της κωδικοποιηµένης Αγορανοµικής ∆ιάταξης
όπως ισχύει σήµερα) και οι τιµές τους διαµορφώνονται µε βάση τα
καθορισµένα ποσοστά µικτού κέρδους.
Στα πλαίσια εποµένως των αρµοδιοτήτων του το Υπουργείο
Ανάπτυξης, καθηµερινά διενεργεί ελέγχους προκειµένου να
διαπιστωθεί η σωστή εφαρµογή των ισχυουσών Αγορανοµικών
∆ιατάξεων και των κανόνων του υγιούς ανταγωνισµού.
Παράλληλα µε τον διαρκή διάλογο, µε τους εκπροσώπους των
κλάδων και των επιχειρήσεων, καταβάλλει κάθε προσπάθεια για τη
διατήρηση της εξέλιξης των τιµών των αγαθών σε οµαλά επίπεδα
και τον περιορισµό, κατά το δυνατό, του ρυθµού αύξησης του
τιµαρίθµου προς όφελος του καταναλωτή και της Εθνικής
Οικονοµίας γενικότερα.

Ο Υφυπουργός
ΜΙΧ. ΧΡΥΣΟΧΟΪ∆ΗΣ"

8. Στην µε αριθµό 3396/3-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
22/24-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην 3396/3-11-98 ερώτηση που κατατέθηκε στη
Βουλή από το Βουλευτή κ. Λευτέρη Παπανικολάου και αναφέρεται
στις αποκαλύψεις της εφηµερίδας "Απογευµατινή της Κυριακής",
σχετικά µε τις συνθήκες λειτουργίας της Κρεαταγοράς Ρέντη, σας
γνωρίζουµε στα πλαίσια των αρµοδιοτήτων µας τα ακόλουθα:
1. Ο Οργανισµός Κεντρικής Αγοράς Αθηνών υπάγεται στην
εποπτεία των Υπουργείων Γεωργίας και Ανάπτυξης, είναι δε κοινή
διαπίστωση συναρµοδίων Υπουργείων και Οργανισµού, µετά από
επανειληµµένες συσκέψεις, ότι τα καταστήµατα χονδρικής πώλησης
κρέατος στην εν λόγω αγορά δεν πληρούν τους όρους και
προϋποθέσεις διακίνησης, συντήρησης και εµπορίας του είδους.
'Υστερα από αυτό η διοίκηση του Οργανισµού υπέβαλε τη µε αριθ.
420219/29-12-95 αίτηση στο Υπουργείο Γεωργίας, για την ένταξη
κατ' αρχήν του έργου της ίδρυσης νέας κρεαταγοράς στον Καν. Ε0Κ
866/90 και ο σχετικός φάκελος ολοκληρώθηκε µε την υποβολή (6-8-
97) στις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας, της
προβλεπόµενης από τον προαναφερόµενο κανονισµό τεχνικο-
οικονοµικής µελέτης.
Παράλληλα  ο  Οργανισµός  προκειµένου  να  διασφαλιστεί  η
δηµόσια  υγεία,  µέχρι  της  έγκρισης  και  υλοποίησης  του  έργου
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της νέας σύγχρονης κρεαταγοράς, έχει προβεί στις πιο κάτω
ενέργειες.
α) Επισταµένη καθαριότητα, επί καθηµερινής βάσης, σε όλους τους
χώρους και ειδικότερα αυτούς των κρεάτων, καθώς και πλύσιµο της
Αγοράς σε τακτά χρονικά διαστήµατα.
β) Τοποθέτηση κάδων απορριµµάτων στα καταστήµατα κρέατος και
µέριµνα για το καθηµερινό καθάρισµά τους, µε µέσα του
Οργανισµού.
γ) Κατασκευή νέου ασφαλτοτάπητα, για να αντικατασταθεί ο
παλαιός και φθαρµένος που δηµιουργούσε εστίες µολύνσεων.
δ) Τέλος, συνεχείς ελέγχους στα καταστήµατα κρεάτων από την
αρµόδια επιτροπή του Οργανισµού, η οποία ελέγχει και συστήνει
την τήρηση των κανόνων υγιεινής στους εµπόρους και
εργαζοµένους στους χώρους αυτού.
2) 'Οσον αφορά τη σύσταση Ενιαίου Φορέα Ελέγχου Τροφίµων που
αποφάσισε το Υπουργικό Συµβούλιο υπό την εποπτεία του
Υπουργείο Ανάπτυξης, βρίσκεται υπό εξέταση. Ενώ ο έλεγχος της
ποιότητας των τροφίµων που διατίθενται στην Αγορά Ρέντη δεν
εµπίπτει στις αρµοδιότητες της Γενικής Γραµµατέας Καταναλωτή
του Υπουργείου Ανάπτυξης, αλλά τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες του
Υπουργείου Γεωργίας, προς το οποίο κοινοποιείται το έγγραφό µας
µε συνηµµένη τη σχετική ερώτηση για τα περαιτέρω.

Ο Υφυπουργός
ΜΙΧ. ΧΡΥΣΟΧΟΪ∆ΗΣ"

9. Στην µε αριθµό 3397/3-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
21/24-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην µε αριθµό 3397/3-11-98 ερώτηση που
κατατέθηκε στη Βουλή από το Βουλευτή κ. Λευτέρη Παπανικολάου
σχετικά µε έκπτωση στα ασφάλιστρα που παρέχουν οι
ασφαλιστικές εταιρείες στους ασφαλισµένους οδηγούς, σας
γνωρίζουµε τα εξής:
Η αλλαγή του τιµολογιακού καθεστώτος από τις ασφαλιστικές
εταιρείες δεν έχει σχέση µε τις όποιες προθέσεις της 'Ενωσης
Ασφαλιστικών Εταιρειών αλλά είναι αποτέλεσµα προσαρµογής της
Ελληνικής νοµοθεσίας στο άρθρο 29 της 3ης Κοινοτικής Οδηγίας
(92/49/Ε0Κ) µε την έκδοση του π.δ. 252/96 και συγκεκριµένα του
άρθρου 24 παρ. 2 αυτού, όπου αναφέρεται ότι: "Η κατάρτιση των
τιµολογίων που χρησιµοποιούν οι ασφαλιστικές επιχειρήσεις που
λειτουργούν στην Ελλάδα, είτε µε καθεστώς εγκατάστασης είτε µε
καθεστώς ελεύθερης παροχής υπηρεσιών, είναι ελεύθερη και
γίνεται σύµφωνα µε τις τεχνοοικονοµικές ανάγκες της κάθε
επιχείρησης".
Επειδή το σύστηµα BONUS MALUS ήταν ένας από τους
συντελεστές διαµόρφωσης του τιµολογιακού καθεστώτος, µε την εν
λόγω απελευθέρωση, έπαψε να είναι υποχρεωτική και η εφαρµογή
του συστήµατος αυτού.
Κατόπιν των ανωτέρω, εναπόκειται στην ευχέρεια των
επιχειρήσεων αυτών να παρέχουν οποιεσδήποτε εκπτώσεις και να
επιβάλουν επιβαρύνσεις κατά τη διαµόρφωση των τιµολογίων τους,
µε βάρη τα τεχνικοοικονοµικά τους στοιχεία.
Συµπληρωµατικά σηµειώνεται ότι όπως έχει κρίνει και το
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, αναφορικά µε τη γνωµοδότηση για την
ελεύθερη παροχή υπηρεσιών και το δηµόσιο συµφέρον στον
ασφαλιστικό τοµέα, δεν είναι συµβατή µε το κοινοτικό δίκαιο η
επιβολή οµοιόµορφου υποχρεωτικού συστήµατος BONUS MALUS
στην τιµολόγηση της ασφάλισης αυτοκινήτου.

Ο Υφυπουργός
ΜΙΧ. ΧΡΥΣΟΧΟΪ∆ΗΣ"

10. Στην µε αριθµό 3404/3-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
5155/24-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην 3404/3-11-98 ερώτηση που κατατέθηκε στη

Βουλή από το Βουλευτή κ. Κυριάκο Σπυριούνη, σχετικά µε την
συγκρότηση ελεγκτικής υπηρεσίας στο ΤΕΒΕ και µε φήµες για
οικονοµικά σκάνδαλα, σας γνωρίζουµε τα εξής:
Το θέµα της συγκρότησης ελεγκτικής υπηρεσίας στο ΤΕΒΕ
συναρτάται µε την πρόσληψη προσωπικού στο εν λόγω Ταµείο.
Το Υπουργείο µας έχοντας υπόψη τις ανάγκες του ΤΕΒΕ σε
προσωπικό, µε τον ενιαίο προγραµµατισµό προσλήψεων (έγγραφο
αρ. Φ. προσλ./30116-1-98) που έχει υποβάλει στη Γενική
Γραµµατεία Υπουργικού Συµβουλίου για όλους τους Ασφαλιστικούς
Οργανισµούς, έχει ζητήσει την έγκριση για την πλήρωση των
παρακάτω κενών οργανικών θέσεων προσωπικού στο ΤΕΒΕ: 5
Κλάδου ∆ιοικ/κού -Οικ/κού, 123 Κλάδου Γιατρών Ειδικοτήτων, 14
Κλάδου ΠΕ Φαρ/ποιών, 3 Κλάδου Πληροφορικής, 1 Κλάδου
Πολιτικού Μηχανικού, 1 Κλάδου Αναλογιστών, 12 Κλάδου ΤΕ ∆/κού
Λογ/κού, 16 Υπάλλ. Φαρµακείου, 5 Τεχνικών, 11 Βοηθητικού
Προσ/κού, 3 Προσ/κού Καθ/τος και 11 ∆ικηγόρων µε έµµισθη
εντολή.
Τέλος, για το θέµα που ανέκοψε πρόσφατα για ατασθαλίες στο
ΤΕΒΕ και το οποίο αφορά την πληρωµή µεγάλων ποσών για
εισαγόµενα φαρµακευτικά ιδιοσυσκευάσµατα ειδικών παθήσεων,
φερόµενα ως χορηγηθέντα σε ασφαλισµένους του Ταµείου,
διεξάγεται ήδη έρευνα, θα ενηµερωθούν για τα αποτελέσµατά της
όλοι οι αρµόδιοι φορείς, και θα παρθούν όλα τα κατά νόµον
αναγκαία µέτρα για την αυστηρή αντιµετώπιση τέτοιων φαινοµένων.

Ο Υφυπουργός
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ"

11. Στην µε αριθµό 3407/3-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
2364/24-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της 3407/3-11-98 ερώτησης προς τον Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, που κατατέθηκε στη Βουλή
από τη Βουλευτή κ. Πόπη Φουντουκίδου, σχετικά µε την ασφάλιση
στο Ταµείο Συντάξεων Προσωπικού Εφηµερίδων Αθηνών και
Θεσσαλονίκης (ΤΣΠΕΑθ) των συντακτών των µη κρατικών
ραδιοτηλεοπτικών µέσων, ανεξάρτητα από την εγγραφή τους στις
οικείες συνδικαλιστικές τους οργανώσεις, καθώς και του διοικητικού
προσωπικού των ιδιωτικών ραδιοτηλεοπτικών σταθµών που
εδρεύουν στους νοµούς Αττικής και Θεσσαλονίκης, ανεξάρτητα από
την εγγραφή του στην ΕΠΗΕΑ ή ΕΠΗΕΜΘ, σας γνωρίζουµε ότι µε
διάταξη που συµπεριλαµβάνεται στο προωθούµενο από το
Υπουργείο µας στη Βουλή νοµοσχέδιο, ικανοποιείται το αίτηµα αυτό
των ενδιαφεροµένων συνδικαλιστικών ενώσεων.

Ο Υφυπουργός
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ"

12. Στην µε αριθµό 353/20-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
38926/19-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 353/20-7-98, που κατατέθηκε στη
Βουλή των Ελλήνων από το Βουλευτή κ. Στ. Παπαδόπουλο,
αναφορικά µε τα έργα που εκτελούνται στο Νοµό ∆ράµας, σας
στέλνουµε τα εξής:
1. Πίνακες έργων του ΠΕΠ Ανατ. Μακεδονίας - Θράκης που
αφορούν το Νοµό ∆ράµας στον οποίο περιλαµβάνονται, ο
εγκεκριµένος προϋπολογισµός, οι ανακεφαλαιωτικές πληρωµές έως
30-9-98, το ποσοστό απορρόφησης και η φάση ένταξης των έργων.
2. Πίνακα µε έργα και δράσεις στο Νοµό ∆ράµας που
χρηµατοδοτούνται από άλλες πηγές - εκτός ΠΕΠ - στον οποίο
περιλαµβάνονται, ο προϋπολογισµός, ο φορέας εκτέλεσης, η πηγή
χρηµατοδότησης και η φάση εκτέλεσης των έργων.

Ο Υφυπουργός
Γ. ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ"

Σηµ: Τα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης
Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων).
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13. Στην µε αριθµό 3407/3-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
2364/24-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3407/3-11-98, προς τον Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, που κατατέθηκε στη Βουλή
από τη Βουλευτή κ. Πόπη Φουντουκίδου, σχετικά µε την ασφάλιση
στο Ταµείο Συντάξεων Προσωπικού Εφηµερίδων Αθηνών και
Θεσσαλονίκης (ΤΣΠΕΑΘ) των συντακτών των µη κρατικών
ραδιοτηλεοπτικών µέσων, ανεξάρτητα από την εγγραφή τους στις
οικείες συνδικαλιστικές τους οργανώσεις, καθώς και του διοικητικού
προσωπικού των ιδιωτικών ραδιοτηλεοπτικών σταθµών που
εδρεύουν στους νοµούς Αττικής και Θεσσαλονίκης, ανεξάρτητα από
την εγγραφή του στην ΕΠΗΑ ή ΕΠΗΕΜΘ, σας γνωρίζουµε ότι µε
διάταξη που συµπεριλαµβάνεται στο προωθούµενο από το
Υπουργείο µας στη Βουλή νοµοσχέδιο, ικανοποιείται το αίτηµα αυτό
των ενδιαφερόµενων συνδικαλιστικών ενώσεων.

Ο Υφυπουργός
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ"

14. Στην µε αριθµό 3393/3-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
80/23-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 3393/3.11.98 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Λ. Ι. Παπανικολάου, αναφορικά µε την
∆ασοπροστασία και τα Αντιπληµµυρικά έργα στο Ν. Μεσσηνίας,
σας πληροφορούµε τα εξής:
Για την κάλυψη των δαπανών των έργων αντιδιαβρωτικής
προστασίας των εδαφών και αναδάσωσης των καµένων εκτάσεων
που προβλέπεται να γίνουν το τρέχον έτος στο Νοµό Μεσσηνίας
έχει κατανεµηθεί πίστωση 170.000.000 εκ. δρχ. πέραν της
χρηµατοδότησης που προβλέπεται για την κάλυψη του ετήσιου
Προγράµµατος δασικών έργων του Νοµού.
Η διαφήµιση της εθελοντικής αναδάσωσης αναφέρεται σε όλη την
Ελλάδα και η υλοποίησή της θα οργανωθεί από τις κατά τόπους
∆ασικές Υπηρεσίες. Η δαπάνη της διαφήµισης που βαρύνει το
δηµόσιο είναι της τάξης των 20.000.000 δρχ.

Ο Υφυπουργός
Π. ΦΟΥΝΤΑΣ"

15. Στην µε αριθµό 3244/29-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
53/23-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 3244/29-10-98, που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Γ. Κουράκης σχετικά µε τα προβλήµατα των
Αµπελουργών, σας πληροφορούµε τα εξής:
Κάθε χρόνο οι τιµές των σταφυλιών, που προορίζονται για
οινοποίηση διαµορφώνονται στην αγορά ελεύθερα και εξαρτώνται
κυρίως από το µέγεθος της παραγωγής και τη δυνατότητα
απορρόφησής της από τις µεταποιητικές µονάδες και τα υπάρχοντα
αποθέµατα. Το Υπουργείο Γεωργίας δεν µπορεί να παρέµβει,
άµεσα τουλάχιστον, και να επηρεάσει τις τιµές πώλησης των
σταφυλιών.
'Αλλα µέτρα παρέµβασης µε σκοπό πάντοτε την προστασία της
αµπελοοινικής παραγωγής όπως αποστάξεις, µακροπρόθεσµη
αποθεµατοποίηση οίνων, ποιοτικό παρακράτηµα εµπλουτισµός
γλεύκους και οίνων κλπ. αποφασίζονται σε Κοινοτικό επίπεδο και
ως εκ τούτου δεν είναι δυνατόν να ληφθούν αποφάσεις σε Εθνικό
επίπεδο. Το Υπουργείο Γεωργίας οσάκις χρειασθεί σε συνεργασία
µε άλλα Κράτη- Μέλη που έχουν αµπελοοινική παραγωγή µεριµνά
ώστε τα µέτρα και οι αποφάσεις που λαµβάνονται σε Κοινοτικό
Επίπεδο να προστατεύουν το εισόδηµα του 'Ελληνα αµπελουργού
και οινοπαραγωγού.

Ο Υφυπουργός
Κ. ΒΡΕΤΤΟΣ"

16. Στις µε αριθµούς 3316 έως και 3325/2-11-98, 3488 έως 3508/5-
11-98 και 3789 έως και 3808/13-11-98 ερωτήσεις δόθηκε µε το υπ'
αριθµ. 664/20-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εξωτερικών η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση των ερωτήσεων του Βουλευτή κ. Π. Σκανδαλάκη µε

αριθµό πρωτ. 3316 έως και 3325/2-11-98, 3488 έως και 3508/5-11-
98 και 3789 και 3808/13-11-98, σας πληροφορούµε ότι από σχετικό
πίνακα του αριθµού των Οµογενών µας κατά χώρα, µε βάση τα
στοιχεία που τηρούνται στη Γενική Γραµµατεία Απόδηµου
Ελληνισµού, προκύπτει πως ο συνολικός αριθµός αυτών ανέρχεται
στα 5.300.000 περίπου.
Ο παραπάνω συνολικός αριθµός αναλύεται ανά γεωγραφική ζώνη
ως εξής:
α) Η.Π.Α. και Νότια Αµερική:  3.000.000
β) Καναδάς  700.000
γ) Αυστραλία  700.000
δ) ∆υτική Ευρώπη  400.000
ε) Ανατολική Ευρώπη  500.000
Σύνολο:  5.300.000
Επίσης επισυνάπτουµε αναλυτικό πίνακα του αριθµού των
οµογενών µας κατά χώρα µε βάση τα στοιχεία που τηρούνται στη
Γενική Γραµµατεία Αποδήµου Ελληνισµού.
Από τα στοιχεία αυτά, όπως και από τις Ετήσιες Εκθέσεις των
Ελληνικών ∆ιπλωµατικών Αρχών για τον Ελληνισµό προκύπτει
µόνον ο αριθµός των Ελλήνων οµογενών, οι οποίοι διαµένουν στις
ανωτέρω χώρες και έχουν δηλωθεί στις κατά τόπους ελληνικές
αρχές.
'Οσον αφορά στον αριθµό των Ελλήνων πολιτών που διαµένουν
στις προαναφερόµενες χώρες και έχουν δικαίωµα ψήφου στην
Ελλάδα, είναι στοιχείο το οποίο δεν εµπίπτει στην αρµοδιότητα του
Υπουργείου Εξωτερικών.
Περισσότερα στοιχεία θα µπορούσαν να δοθούν από το Υπουργείο
Εσωτερικών, στο οποίο υπάγονται οι κατά τόπους Νοµαρχίες, οι
οποίες εκδίδουν τους εκλογικούς καταλόγους και τα εκλογικά
βιβλιάρια σε 'Ελληνες υπηκόους, οι οποίοι είτε κατοικούν στην
Ελλάδα, είτε σε χώρες του εξωτερικού.

Ο Υφυπουργός
ΓΙΑΝΝΟΣ ΚΡΑΝΙ∆ΙΩΤΗΣ"

Σηµ: Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της
∆/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων).
17. Στην µε αριθµό 3466/5-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1802/20-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 3466/5.11.98 που κατέθεσε
ο Βουλευτής κ.Γ. Αλεξόπουλος σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
Στο Νοµό Αιτωλοακαρνανίας διορίστηκαν το τρέχον σχολικό έτος
εκατόν πενήντα τρεις (153) εκπαιδευτικοί. Επί προσθέτως δε
χορηγήθηκαν εκατόν είκοσι έξι (126) πιστώσεις για την πρόσληψη
προσωρινών αναπληρωτών.
Επίσης πρόσφατα στη ∆/νση ∆/θµιας Εκπ/σης του Ν. Αιτ/νίας έχουν
διατεθεί είκοσι (20) ακόµη πιστώσεις.
Από τις διατεθείσες πιστώσεις θα διατεθούν δύο για να καλυφθούν
τα κενά που προέκυψαν µετά την έναρξη του σχολικού έτους στο
Γυµνάσιο Φυτειών.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

18. Στην µε αριθµό 3288/30-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1758/20-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 3288/30-10-98 που
κατέθεσε ο Βουλευτής κ. Ηλ. Βεζδρεβάνης, σας γνωρίζουµε τα εξής:
Στο Νοµό Θεσπρωτίας δεν λειτουργούν τµήµατα µε 30 µαθητές και
άνω.
Πρέπει πάντως να σηµειώσουµε ότι παραµένει σε ισχύ η διάταξη
του Ν. 1566/85 για ανώτατο αριθµό τριάντα πέντε (35) µαθητών ανά
τάξη ή τµήµα τάξης για τα Γυµνάσια και Λύκεια.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"
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19. Στην µε αριθµό 3565/6-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
242/23-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της υπ' αριθµ. 3565/6-11-98 ερώτησης που κατέθεσε
στη Βουλή, ο Βουλευτής κ. Ηλίας Βεζδρεβάνης σχετικά µε
Αντιδιαβρωτικά - αντιπληµµυρικά έργα στο Ν. Θεσπρωτίας,
παρακαλούµε να πληροφορήσετε τον κύριο Βουλευτή σε θέµατα
της αρµοδιότητάς µας σύµφωνα µε τα στοιχεία της ∆/νσης
Εγγειοβελτιωτικών 'Εργων (∆7) του ΥΠΕΧΩ∆Ε τα εξής:
Στο εγκεκριµένο πρόγραµµα του ΥΠΕΧΩ∆Ε/Γ.Γ.∆.Ε., τοµέας
Εγγειοβελτιωτικών 'Εργων στη ΣΑΕ 072/1 περιλαµβάνεται το έργο
9572124 µε τίτλο "Αντιπληµµυρικά ποταµών, παραποτάµων και
χειµµάρων Ηπείρου" µε ολικό προϋπολογισµό 1,5 δισ. δρχ.
Τα δύο τελευταία χρόνια έχουν διατεθεί µε 4 αποφάσεις Υπουργού
ΠΕΧΩ∆Ε περίπου 300 εκατ. δρχ. για µελέτη και κατασκευή
ατνιπληµµυρικών έργων στο Ν. Θεσπρωτίας, στις Περιφερειακές
και Νοµαρχιακές Υπηρεσίες.
Επίσης, µετά τις πρόσφατες πυρκαγιές και τη σύσκεψη που
πραγµατοποιήθηκε στο ΥΠΕΧΩ∆Ε µεταξύ αρµοδίων Υπουργών
αποφασίστηκε η έκτακτη χρηµατοδότηση επειγόντων
αντιπληµµυρικών έργων των πυρόπληκτες περιοχές.
Για το Ν. Θεσπρωτίας αποφασίστηκε να διατεθούν 200 εκατ. δρχ.
'Ηδη έχουν δοθεί στις αρµόδιες Υπηρεσίες οδηγίες για τη σύνταξη
των σχετικών µελετών δηµοπράτησης έργων άµεσης
προτεραιότητας και αναµένεται η ένταξη της πρότασης του
ΥΠΕΧΩ∆Ε σε Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων από το ΥΠΕΘΟ.

Ο Υπουργός
Κ. ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

20. Στην µε αριθµό 3302/30-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
2295/20-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 3302/30.10.98 του Βουλευτή κ.
Αναστάση Παπαληγούρα σχετικά µε θέσπιση ειδικής ρύθµισης -
κινήτρου για τους εργαζοµένους της ΕΛΒΙΟΝΥ, ώστε όσοι
αποχωρήσουν οικειοθελώς µετά την αποκρατικοποίησή της και
βρίσκονται κοντά στο όριο ηλικίας για λήψη σύνταξης να έχουν
δυνατότητα πρόωρης συνταξιοδότησης από το ΙΚΑ, που εµπίπτει
στην αρµοδιότητά µας, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
Είναι γεγονός ότι κατηγορίες εργαζοµένων επιχειρήσεων που
αποκρατικοποιούνται αντιµετωπίζουν προβλήµατα απασχόλησης,
τα οποία επηρεάζουν άµεσα τη συνταξιοδότησή τους.
Οµως δεν είναι εφικτό να λυθεί κάθε πρόβληµα απασχόλησης που
πιθανόν να προκύψει, όπως στη συγκεκριµένη περίπτωση των
εργαζοµένων της ΕΛΒΙΟΝΥ, µέσω της παροχής δυνατότητας
πρόωρης συνταξιοδότησης από τους ασφαλιστικούς οργανισµούς.
Οι προϋποθέσεις συνταξιοδότησης (όρια ηλικίας και ελάχιστος
αριθµός ηµερών ασφάλισης) που ισχύουν για τους ασφαλισµένους
του ΙΚΑ δεν θεωρούνται υψηλές, ενώ παράλληλα διασφαλίζουν και
τη βιωσιµότητα του ασφαλιστικού οργανισµού.
Επισηµαίνεται ότι µέχρι σήµερα τα µέτρα που έχουν ληφθεί για την
προστασία απολυόµενων συνίστανται στην ένταξή τους σε ειδικά
προγράµµατα επιδότησης και οι µόνες ρυθµίσεις που έχουν
θεσπιστεί και καθιερώνουν ειδικές προϋποθέσεις πρόωρης
συνταξιοδότησης από το ΙΚΑ αφορούν µόνο το προσωπικό των
Ναυπηγείων Ελευσίνας και Σκαραµαγκά, των οποίων η συνέχιση
λειτουργίας κρίθηκε υψίστης εθνικής σηµασίας.

Ο Υφυπουργός
Φ. ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ"

21. Στην µε αριθµό 3512/5-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
347/19-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 3512/5-11-98 που κατέθεσε ο

Βουλευτής κ. Απόστολος Σταύρου, σχετικά µε την υπαγωγή στην
ασφάλιση του ΟΓΑ των αλλοδαπών που απασχολούνται σε
πτηνοτροφεία, σας πληροφορούµε τα ακόλουθα:
Σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.δ. 4362/64 και του άρθρου 2 του ν.
825/78, οι απασχολούµενοι σε βουστάσια, ιπποφορβεία,
πτηνοτροφεία, χηροτροφεία, τυροκοµεία και παρεµφερείς προς
αυτά επιχειρήσεις ή εκµεταλλεύσεις, υπάγονται στην υποχρεωτική
ασφάλιση του ΙΚΑ.
Με το ν. 2639/98 άρθ. 27, δεν µεταβλήθηκε το ασφαλιστικό
καθεστώς των ως άνω προσώπων και ρητά επαναλήφθηκε ότι
παραµένουν στην ασφάλιση του ΙΚΑ, αφού η εργασία στις
περιπτώσεις αυτές, παρέχεται σε συστεγασµένες και οργανωµένες
επιχειρήσεις και δεν παρουσιάζονται ιδιαίτερα προβλήµατα ως
προς την ασφάλιση.
Αντίθετα µε τις ίδιες διατάξεις προβλέφθηκε η αλλαγή του φορέα
ασφάλισης των απασχολουµένων, σε γεωργικές εργασίες (εργάτες
γης) οι οποίοι και υπήχθησαν στην ασφάλιση του ΟΓΑ,
εξαιρούµενοι της ασφάλισης του ΙΚΑ.
Τούτο κρίθηκε σκόπιµο, επειδή είχαν δηµιουργηθεί προβλήµατα ως
προς την ασφάλισή τους, λόγω αντικειµενικών δυσκολιών
(απασχόληση για µικρά χρονικά διαστήµατα σε διάφορους
κτηµατίες, που αποφεύγουν να καταβάλουν εισφορείς κλπ.).
Τέλος, η ασφάλιση των αλλοδαπών εργαζοµένων στο ΙΚΑ είναι
υποχρεωτική, σύµφωνα µε τα ισχύοντα, εφόσον το επάγγελµα που
ασκείται, όπως του βοηθητικού προσωπικού στα πτηνοτροφεία,
είναι υπακτέο στην ασφάλιση του ιδρύµατος.
Τροποποίηση των ισχυουσών διατάξεων για εξαίρεση µόνο των
αλλοδαπών εργαζοµένων στα πτηνοτροφεία από την ασφάλιση του
ΙΚΑ και υπαγωγή τους στην ασφάλιση του ΟΓΑ, δεν είναι επιτρεπτή.

Ο Υφυπουργός
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ"

22. Στην µε αριθµό 3365/2-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1767/20-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό Eργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην 3365/2.11.98 ερώτηση του Βουλευτή κ. Η.
Βεζδρεβάνη "Συµµετοχή εκπροσώπων Συνδικαλιστικών της ΕΛ.ΑΣ.
στα ∆.Σ. των Ασφαλιστικών τους Ταµείων", σας γνωρίζουµε ότι, µε
τις διατάξεις του άρθρου 10 του ν. 2622/25.6.98 (ΦΕΚ 138 Α),
διερύνθηκαν τα ∆ιοικητικά Συµβούλια των Ασφαλιστικών Ταµείων
του προσωπικού του Υπουργείου ∆ηµόσιας Τάξης (ΤΑΑΧ, ΤΑΟΧ,
ΕΤΕΧ, ΤΑΥΑΠ, ΕΤΥΑΠ, ΤΑΥΠΣ, και ΕΤΥΠΣ), µε εκπροσώπους
των συνδικαλιστικών τους οργανώσεων και ήδη η Υπηρεσία µας
προχώρησε στο διορισµό των προσώπων που υποδείχθηκαν από
τις οργανώσεις τους.

Ο Υπουργός
ΜΙΛΤ. ΠΑΠΑΙΩΑΝΝΟΥ"

23. Στην µε αριθµό 3192/23-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1006/20-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Πολιτισµού η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης του Βουλευτή κ. Θ. Νάκου, σας
πληροφορούµε ότι ο εγκεκριµένος προϋπολογισµός του Ε.Α.Κ.
Βόλου (στον οποίο έχουν γίνει δύο αναµορφώσεις, η 5691/11-3-98
και 8029/9-6-98) για το οικονοµικό έτος 1998 ανέρχεται στα
245.000.000 δρχ.
Μέχρι σήµερα έχει εκταµιευθεί το 62% των χρηµάτων (152.000.000
δρχ.), 8% (12.500.000 δρχ.) είναι προς εκταµίευση στον ΟΠΑΠ,
επίκειται έκδοση απόφασης 36.760.000 δρχ. (15%) και υπολείπεται
ποσό 36.750.000 δρχ. (15%) για την πλήρη εκτέλεση του
προϋπολογισµού.

Ο Υφυπουργός
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΑΘ. ΦΟΥΡΑΣ"
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24. Στην µε αριθµό 3245/29-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
54/19-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 3245/29-10-98 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Γ. Κουράκης σχετικά µε την επιβολή δελτίου τιµών στα
κηπευτικά, σας πληροφορούµε τα εξής:
Η επιβολή του ανώτατου δελτίου τιµών στα κηπευτικά προϊόντα
είναι αρµοδιότητα του συνερωτώµενου Υπουργείου Ανάπτυξης.
Η θέση του Υπουργείου Γεωργίας για την διακίνηση των
κηπευτικών προϊόντων είναι να γίνεται ελεύθερα και οι τοµές τους
να διαµορφώνονται σύµφωνα µε τους κανόνες προσφοράς και
ζήτησης, σύµφωνα µε την κείµενη εθνική και Ευρωπαϊκή Νοµοθεσία
και µε βάση τις υποχρεώσεις µας που απορρέουν από τις διεθνείς
συµφωνίες τις οποίες έχουµε προσυπογράψει.

Ο Υφυπουργός
Κ. ΒΡΕΤΤΟΣ"

25. Στην µε αριθµό 3233/29-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
52/19-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 3233/29-10-98 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Χ. Μαρκογιαννάκης, σχετικά µε τα προβλήµατα
εσπεριδοκαλλιεργητών, σας πληροφορούµε τα εξής:
Το Υπουργείο Γεωργίας γνωρίζει τα προβλήµατα τα οποία
αντιµετώπισε ο τοµέας των εσπεριδοειδών την περυσινή
παραγωγική περίοδο τα οποία ήταν αποτέλεσµα της εφαρµογής της
νέας ΚΟΑ που εφαρµόσθηκε µε τον Καν. (ΕΟΚ) 2200/96 στον
τοµέα των Οπωροκηπευτικών, της Μεσογειακής Πολιτικής και των
προτιµησιακών συµφωνιών της Κοινότητας που δηµιουργούν όρους
σκληρού ανταγωνισµού στην Κοινοτική αγορά. Οι προσπάθειες του
Υπουργείου ήταν και θα είναι συνεχείς σε όλα τα επίπεδα των
Κοινοτικών διαπραγµατεύσεων για να βελτιωθούν οι όροι
ανταγωνισµού των προϊόντων µας και να διασφαλισθεί το εισόδηµα
των Ελλήνων παραγωγών. Ηδη από το τέλος της προηγούµενης
παραγωγικής περιόδου βελτιώθηκε το σύστηµα των εξαγωγικών
επιδοτήσεων τόσο ως προς το ύψος της εξαγωγικής επιδότησης
(35 ECUS/τόννο) όσο και ως προς την ποσοστιαία κατανοµή
µεταξύ των πιστοποιητικών Α2 και Β η οποία διαµορφώθηκε σε
33,3% και 66,6% αντίστοιχα.
Για την βελτίωση της ανταγωνιστικότητας των προϊόντων µας, τόσο
ποιοτικά όσο και από πλευράς χρονικής διακύµανσης της
προσφοράς, διαµορφώθηκε σχέδιο αναδιαρθρωτικού
προγράµµατος του τοµέα, το οποίο υποβλήθηκε από τον Ιούνιο του
1998 στις αρµόδιες Υπηρεσίες της Κοινότητας. Το πρόγραµµα αυτό
βρίσκεται σε στάδιο συζητήσεων και προβληµατισµού στα αρµόδια
Κοινοτικά όργανα και θα ασκηθούν ιδιαίτερες πιέσεις για την
έγκριση και την εφαρµογή του.
Ευελπιστούµε ένα µέρος της παραγωγής µας να διατεθεί στην
αγορά τον όµορων Βαλκανικών Χωρών µε το καθεστώς της δωρεάν
διανοµής, έτσι ώστε να έχουµε και προς την κατεύθυνση αυτή µια
δυνατότητα αξιοποίησης της παραγωγής µας.
Η επιδότηση παραγωγών που παραδίδουν πορτοκάλια προς
χυµοποίηση καθορίζεται στο παράρτηµα του Καν. (ΕΕ) 2202/96 και
αφορά µονοετείς, πολυετείς συµβάσεις µε µεµονωµένους
παραγωγούς.
Η χορήγηση της επιδότησης γίνεται:
α. σαν προκαταβολή και
β. σαν οριστική ενίσχυση.
Για τον υπολογισµό της προκαταβολής και οριστικής ενίσχυσης
λαµβάνονται υπόψη οι ποσότητες που µεταποιήθηκαν κατά τις δύο
περιόδους που προηγούνται της τρέχουσας καθώς και για µε την
προκαταβολή οι ποσότητες των υπογραφέντων συµβάσεων, ενώ
για την οριστική ενίσχυση, οι τελικά παραδοθείσες ποσότητες της
τρέχουσας περιόδου.
'Οσον αφορά τις προκαταβολές, αυτές καταβάλλονται εντός των 30
ηµερών που ακολουθούν την λήξη των περιόδων (τριµήνων)
παράδοσης αρχής γενοµένης την 1η Οκτωβρίου για τα πορτοκάλια.

Η έκδοση εντολής πρέπει να πραγµατοποιηθεί εντός 30 ηµερών
από την ηµεροµηνία υποβολής της αίτησης.
Οι αιτήσεις οριστικής ενίσχυσης για τα πορτοκάλια υποβάλλονται
µέχρι 15 Νοεµβρίου και το ύψος της θα καθοριστεί αρχές
∆εκεµβρίου, σύµφωνα µε τα στοιχεία που θα αποσταλούν στην
Κοινότητα µέχρι 1η ∆εκεµβρίου για τις χυµοποιηθείσες ποσότητες
της περιόδου 97 - 98.
Μέχρι τώρα οι πορτοκαλοπαραγωγοί που παρέδωσαν πρώτη ύλη
προς χυµοποίηση έχουν πληρωθεί την προκαταβολή της ενίσχυσης
που ανέρχεται στο 37% των τιµών του παραρτήµατος του Καν. (ΕΕ)
2202/96 και η οποία είναι:
11,6 - 12,97 δρχ./kgr για τις µονοετείς συµβάσεις
13,3 - 14,9 δρχ./kgr για τις πολυετείς συµβάσεις
10,4 - 11,7 δρχ./kgr για τους µεµονωµένους παραγωγούς.

Ο Υφυπουργός
Κ. ΒΡΕΤΤΟΣ"

26. Στην µε αριθµό 3208/26-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
48/19-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 3208/26-10-98 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Γ. Αδαµόπουλος σχετικά µε την διάθεση σιτηρών στο
ελεύθερο εµπόριο, σας πληροφορούµε τα εξής:
Οι τιµές που πέτυχαν οι παραγωγοί κατά την πώληση στο ελεύθερο
εµπόριο όλων των χειµερινών σιτηρών εσοδείας 1997, πλην του
σκληρού σίτου κυµάνθηκαν σε πολύ ικανοποιητικά επίπεδα (46-55
δραχµές ανά κιλό) ενώ για το σκληρό σιτάρι µπορεί να
χαρακτηρισθούν ως υπερβολικές και µη φυσιολογικές (50-72 δρχ.
ανά κιλό ανάλογα µε την εποχή διάθεσης και την ποιότητα). Το
επίπεδο αυτών των τιµών διαµορφώθηκε λόγω διεθνούς συγκυρίας
και είχε ως αποτέλεσµα να αυξηθεί το εισόδηµα των παραγωγών.
Φέτος υπήρξε µια µείωση σε σχέση µε πέρυσι λόγω επανόδου των
τιµών σε φυσιολογικά επίπεδα, αλλά εξακολουθούν να παραµένουν
σε ανώτερα επίπεδα από αυτά της παρέµβασης. Είναι γνωστή
επίσης η µη προσφυγή στην παρέµβαση κατά τα τελευταία έτη σε
αντίθεση µε τηνπρο του 1993 περίοδο, όπου το σκληρό σιτάρι
παρεδίδετο µαζικά στην παρέµβαση (ορισµένες χαµηλές τιµές που
παρατηρούνται σε µεµονωµένες περιοχές οφείλονται σε κακή
ποιότητα).
Η τιµή παρέµβασης των σιτηρών που ισχύει κατά την τρέχουσα
εµπορική περίοδο 1998/99 έχει αποφασισθεί από το έτος 1992 στα
πλαίσια της Αναθεώρησης της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής στον
τοµέα των αροτραίων καλλιεργειών. Οι παραγωγοί έχουν έγκαιρα
ενηµερωθεί για την τιµή παρέµβασης για την εσοδεία 1998 η οποία
είναι σε ΕCUS ίδια µε την περυσινή (119,19 ECUS/T) και
εκφράζεται σε δραχµές ανάλογα µε την ισχύουσα πράσινη ισοτιµία.
Η τιµή αυτή µέχρι τέλη Οκτωβρίου ήταν 40,32 δρχ./κιλό, ενώ
σήµερα λόγω της µηνιαίας προσαύξησης του Νοεµβρίου κατά 1
ECU/TON είναι 40,66 δρχ./κιλό (Ισχύει η από 21-7-98 ισοτιµία 1
ΕCU=338,319 δρχ.).
Θα πρέπει να επισηµανθεί επίσης ότι µετά την ένταξη της χώρας
µας στην Ευρωπαϊκή Ενωση το Υπουργείο Γεωργίας δεν καθορίζει
πλέον τις τιµές των σιτηρών, αφού αυτά υπάγονται σε Κοινή
Οργάνωση Αγοράς. Στα πλαίσια αυτά καθορίζονται οι εγγυηµένες
τιµές παρέµβασης για την παραγωγή όλων των σιτηρών και
εποµένως και του σκληρού σίτου.
Κατά συνέπεια οποιαδήποτε εθνική παρέµβαση στις τιµές ή άλλου
είδους κρατική παρέµβαση στην αγορά είναι ασυµβίβαστη µε το
Κοινοτικό καθεστώς σηµαντικών χρηµατικών ποινών για τη χώρα
µας, τις οποίες δεν είναι δυνατό να αντέξει ο Κρατικός
Προϋπολογισµός.
Παρόλα  αυτά  το  Υπουργείο  Γεωργίας  παρακολουθεί  χωρίς  να
µπορεί  να  παρεµβαίνει  στις  συναλλαγές,  που  γίνονται  µεταξύ
των  φορέων  εµπορίας  σιτηρών,  την  εξέλιξη  των  τιµών  της
ελεύθερης  αγοράς,  οι  οποίες  διαµορφώνονται  ανάλογα  µε  την
προσφορά  και  τη  ζήτηση  του  προϊόντος,  προκειµένου
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να σχηµατίσει πλήρη εικόνα του επιπέδου του εισοδήµατος του
παραγωγού, έτσι ώστε να µπορεί να παρεµβαίνει µε συµβιβαστά
προς το Κοινοτικό δίκαιο µέτρα µε σκοπό τη βελτίωση της
κατάστασης στην αγορά.
Στο πλαίσιο αυτό επιτεύχθηκε ο καθορισµός επιστροφών κατά την
εξαγωγή σε Τ.Χ. µεταποιηµένων προϊόντων σκληρού σίτου
(σιµιγδάλια, ζυµαρικά). Εάν δε εν πάσει περιπτώσει οι τιµές πέσουν
κάτω από τα όρια της παρέµβασης το Υπουργείο Γεωργίας, θα
ζητήσει τη λήψη µέτρων από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, όπως π.χ.
εξαγωγικές επιδοτήσεις κ.λπ. δηλαδή µέτρα συµβιβαστά µε το
Κοινοτικό Καθεστώς.
Τέλος υπάρχει και η δυνατότητα προσφυγής των παραγωγών στην
αγοραστική παρέµβαση, επισηµαίνουµε όµως ότι το προϊόν θα
πρέπει να πληρεί ορισµένα ελάχιστα χαρακτηριστικά ποιότητας, η
δε τιµή που θα απολαύσει ο παραγωγός θα είναι η τιµή της
Κοινοτικής παρέµβασης δηλαδή 40,66 δρχ./κιλό για τον τρέχοντα
µήνα. Ως γνωστό η Κοινοτική παρέµβαση λειτουργεί για τη χώρα
µας το διάστηµα Αυγούστου έως και Απριλίου κάθε εµπορικής
περιόδου σύµφωνα µε τους Κοινοτικούς Κανονισµούς.
Σε ό,τι αφορά τα αποθέµατα σε σκληρό σιτάρι στο Νοµό Λάρισας
έχουν ως εξής:
- Εις χείρας των παραγωγών 117.000 τον.
- Εις χείρας της Ε.Α.Σ.7.900 τον.
- Εις χείρας των Εµπόρων5.000 τον.
Σχετικά µε την ποιότητα του σίτου των ΕΑΣ εκτιµάται ότι κατά το
µεγαλύτερο ποσοστό είναι εντός των ορίων παρέµβασης. Για το
προϊόν που βρίσκεται στους παραγωγούς και εµπορευόµενους δεν
έχουµε στοιχεία ποιότητας.
Σχετικά µε το κριθάρι η χώρα µας είναι ελλειµµατική και ως εκ
τούτου πραγµατοποιεί εισαγωγές για να καλύψει τις ανάγκες σε
ζωοτροφές. Οι τιµές στην Ε.Ε. κατά την περίοδο αυτή είναι σε
επίπεδα χαµηλότερα της τιµής παρέµβασης (40,66 δρχ./κιλό).
Η ΕΑΣ Ελασσόνας έχει εις χείρας της 3.000 τον κριθάρι που
αγόρασε από παραγωγούς στην τιµή των 46,5 δρχ./κιλό που
θεωρείται εξαιρετικά υψηλά για την τρέχουσα περίοδο και ως εκ
τούτου ενδέχεται να έχει προβλήµατα στη διάθεση της δεδοµένου
ότι το προερχόµενο κριθάρι από χώρες της Ε.Ε. φθάνει στη χώρα
µας σε χαµηλότερες τιµές.
Η Ε.Α.Σ. Λάρισας διαθέτει κριθάρι χωρίς πρόβληµα στη βιοµηχανία
ζωοτροφών.

Ο Υφυπουργός
Κ. ΒΡΕΤΤΟΣ").

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι, έχω
την τιµή ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της
Πέµπτης 1ης Απριλίου 1999.
Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου ('Αρθρο 130 παρ.4
Καν. Βουλής)
1. Η µε αριθµό 823/22.3.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ιωάννη Καλαµακίδη προς
την Υπουργό Πολιτισµού, σχετικά µε την οικονοµική ενίσχυση του
Γιοκάλειου Πνευµατικού Ιδρύµατος Καρύστου.
2. Η µε αριθµό 828/23.3.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ηλία Βεζδρεβάνη προς τον Υπουργό Υγείας
και Πρόνοιας, σχετικά µε την καταβολή των οφειλοµένων
αναδροµικών και υπερωριών στους ιατρούς του Νοσοκοµείου
Φιλιατών.
3. Η µε αριθµό 840/29.3.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Ευστρατίου Κόρακα προς
τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης, σχετικά µε τον τρόπο αντιµετώπισης
από την Αστυνοµία των λαϊκών κινητοποιήσεων ενάντια στην
πολιτική του ΝΑΤΟ στα Βαλκάνια.
4. Η µε αριθµό 842/29.3.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Ευάγγελου
Αποστόλου προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, σχετικά µε την
αντιµετώπιση του προβλήµατος διαθεσιµότητας των εργαζοµένων
στην επιχείρηση ΒΙΟΜΑΓΝ στο Μαντούδι Ευβοίας.

5. Η µε αριθµό 833/29.3.99 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Βασιλικής Αράπη-
Καραγιάννη προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε τη λήψη
µέτρων επαναλειτουργίας του Ελληνικού Σχολείου στη Χειµάρρα.
Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆εύτερου Κύκλου ('Αρθρο 130 παρ.4
Καν. Βουλής)
1. Η µε αριθµό 827/23.3.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Θεόδωρου Στάθη προς
τον Υπουργό Μεταφορών και Επικοινωνιών, σχετικά µε τη
διακίνηση της αλληλογραφίας υπηρεσιών του δηµοσίου µε ιδιωτικές
εταιρείες, τη δυνατότητα συµµετοχής των Ελληνικών Ταχυδροµείων
κλπ.
2. Η µε αριθµό 829/23.3.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γεωργίου Καρασµάνη προς τον Υφυπουργό
Πολιτισµού (Αρµόδιο για θέµατα Αθλητισµού), σχετικά µε την
εξασφάλιση ιατρικής φροντίδας και µέριµνας των αθλητών κατά την
τέλεση των αγώνων των ερασιτεχνικών πρωταθληµάτων.
3. Η µε αριθµό 839/29.3.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. ∆ηµητρίου Κωστόπουλου
προς τους Υπουργούς Εθνικής 'Αµυνας, Εξωτερικών, σχετικά µε τις
δραστηριότητες του Αµερικανού Πρεσβευτή στην Αθήνα κλπ.
4. Η µε αριθµό 844/29.3.99 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Ανδριανής Λουλέ
προς τους Υπουργούς Εσωτερικών - ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
Αποκέντρωσης, Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε
την αύξηση των πιστώσεων προς τη Νοµαρχία Λάρισας για την
υλοποίηση των προγραµµατισµένων έργων ανέγερσης νέων
διδακτηρίων.
5. Η µε αριθµό 835/29.3.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Γεωργίου Ρόκου, προς τον
Υπουργό Μεταφορών και Επικοινωνιών, σχετικά µε την επέκταση
των δροµολογίων του Οργανισµού Αστικών Συγκοινωνιών
Θεσσαλονίκης κλπ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν
από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας "ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ", εξήντα
ένας µαθητές και τέσσερις συνοδοί - καθηγητές του 1ου Γυµνασίου
Σητείας Λασιθίου Κρήτης.
Τους καλωσορίζουµε στο Κοινοβούλιο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες)
Πριν εισέλθουµε στην ηµερήσια διάταξη θα ήθελα να σας
ανακοινώσω ότι, εφόσον καταστεί δυνατή η ολοκλήρωση της
συζήτησης και η επιψήφιση των νοµοσχεδίων που αφορούν το ένα
το Μετρό της Θεσσαλονίκης και το άλλο τα θέµατα του Υπουργείου
∆ηµόσιας Τάξης, θα διακόψουµε την Παρασκευή. Αν δεν καταστεί
δυνατή η ψήφιση αυτών των νοµοσχεδίων, όπως έχει συµβεί και σε
άλλες Συνόδους κατά το παρελθόν, θα συνεχίσει η Βουλή τις
εργασίες της και κατά την προσεχή εβδοµάδα.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Επίσης, παρακαλώ για τη διευκόλυνση της ολοκληρώσεως της
συζητήσεως των νοµοσχεδίων αυτών, να συµφωνήσετε η
συνεδρίαση της Παρασκευής που είναι ηµέρα κοινοβουλευτικού
ελέγχου να διατεθεί για νοµοθετική εργασία, ώστε να µην παραστεί
ανάγκη να µείνουµε εδώ την προσεχή εβδοµάδα.
Είµαστε, λοιπόν, σύµφωνοι για την Παρασκευή;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: 'Οχι, κύριε Πρόεδρε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ:'Οχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μια στιγµή παρακαλώ.
Το µεν θέµα του πότε θα διακόψει η Βουλή τις εργασίες της είναι
θέµα του Προέδρου. Θέµα του Σώµατος είναι αν θα συµφωνήσει ή
όχι η Παρασκευή από ηµέρα κοινοβουλευτικού ελέγχου να διατεθεί
για νοµοθετική εργασία.
Αν επ' αυτού συµφωνείτε, έχει καλώς. Αν δεν συµφωνείτε, είναι
δικαίωµά σας.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Σιούφα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζουµε ότι αυτήν την
ώρα, πριν αρχίσει αυτή η τόσο σοβαρή συζήτηση, το να βάζετε
αυτού του είδους τα διλήµµατα ...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ, επ'αυτών
που έθεσα να µας απαντήσετε. Αφήστε τις συστάσεις.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: ∆εν συµφωνούµε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μη συµφωνήσετε.
Εντάξει.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: ∆εν συµφωνούµε. Την Παρασκευή να γίνει

κοινοβουλευτικός έλεγχος. Να γίνει νοµοθετικό έργο την ερχόµενη
εβδοµάδα, αν επείγεται τόσο η Κυβέρνηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ωραία. Αν, λοιπόν, δεν
ολοκληρώσουµε τη συζήτηση των δύο νοµοσχεδίων που εκκρεµούν
απόψε και αύριο, όπως ζητά και η Νέα ∆ηµοκρατία θα πάµε την
προσεχή εβδοµάδα.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ. Επί του ερωτήµατός µου να διατεθεί
η Παρασκευή για νοµοθετικό έργο, η απάντηση από την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση είναι αρνητική.
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,
εισερχόµεθα στην

ΕΙ∆ΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ∆ΙΑΤΑΞΗ
Συζήτηση, σύµφωνα µε το άρθρο 142 Α του Κανονισµού της
Βουλής, µε θέµα τα γεγονότα του Κοσσυφοπεδίου.
Με βάση λοιπόν, το άρθρο 142 Α του Κανονισµού της Βουλής και
µε πρωτοβουλία του κυρίου Πρωθυπουργού θα γίνει συζήτηση για
τα γεγονότα του Κοσσυφοπεδίου, αφού προηγουµένως ενηµερώσει
το Σώµα σχετικώς ο κύριος Πρωθυπουργός.
Κύριε Βεζδρεβάνη, µου επιτρέπετε να συνεχίσω;
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ.
Παρακαλώ, όταν µιλάει ο Πρόεδρος, δεν πρέπει να µιλάτε εσείς.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε για µισό
λεπτό;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Οχι, δεν σας επιτρέπω.
Γιατί να σας επιτρέψω, αν θορυβείτε; Σας παρακαλώ!
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Αν µου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, για
µισό λεπτό, διότι χθες η Κυβέρνηση δήλωσε ότι δεν επείγετο για τα
νοµοσχέδια αυτά.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ, δεν
έχετε το λόγο και να καθίσετε κάτω.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Αυτό είναι απαράδεκτο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μα, καθίστε κάτω, διότι
δεν έχετε το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Μα, είναι απαράδεκτο αυτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Καθίστε κάτω.
Απαράδεκτο είναι αυτό που κάνετε εσείς.
Κύριοι συνάδελφοι, σύµφωνα µε τον Κανονισµό, προβλέπεται
ορισµένος χρόνος για την ανακοίνωση του κυρίου Πρωθυπουργού
για τις τοποθετήσεις των Αρχηγών των κοµµάτων, προβλέπεται
δευτερολογία του κυρίου Πρωθυπουργού, δευτερολογίες των
κυρίων Αρχηγών και τριτολογία και κλείσιµο της συζήτησης από τον
κύριο Πρωθυπουργό.
Νοµίζω ότι η οικονοµία της συζητήσεως θα είναι καλύτερη, αν οι
χρόνοι των αγορεύσεων συµπτιχθούν, υπάρξει η τοποθέτηση του
Πρωθυπουργού, οι τοποθετήσεις των Αρχηγών και κλείσιµο της
συζήτησης από τον κύριο Πρωθυπουργό.
Ο χρόνος τον οποίο συζητήσαµε στη ∆ιάσκεψη των Προέδρων είναι
είκοσι λεπτά για τον κύριο Πρωθυπουργό, δεκαπέντε λεπτά για τους
Αρχηγούς και δέκα λεπτά για να κλείσει ο κύριος Πρωθυπουργός.
Νοµίζω όµως ότι το θέµα ίσως απαιτήσει να διατεθεί περισσότερος
χρόνος. 'Οποιος ζητήσει το λόγο είτε ο κύριος Πρωθυπουργός είτε
οι Αρχηγοί, θα µας το πουν και θα διευκολυνθεί ο καθένας, ώστε να
αναπτύξει µε πληρότητα της απόψεις του.
Στη διαδικασία αυτή δεν εφαρµόζονται οι διατάξεις των άρθρων 17
και 97 παράγραφος 5, δεν µπορούν δηλαδή να παρέµβουν οι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι των κοµµάτων.
Αυτήν την πρόταση ήθελα να σας κάνω και, αν συµφωνείτε, να
προχωρήσουµε.
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς οµοφώνως η
Βουλή συµφώνησε µε την πρόταση αυτή.
Παρακαλείται ο Πρωθυπουργός κ. Κωνσταντίνος Σηµίτης να πάρει
το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, τα τύµπανα του πολέµου ηχούν πάλι στα
Βαλκάνια. Αυτό δεν είναι κάτι άγνωστο, µε την εµπειρία που είχαµε
τα τελευταία δέκα χρόνια. ∆εν είναι κάτι πρωτότυπο. Υπήρχαν και
άλλες φορές αναµετρήσεις στα Βαλκάνια και, δυστυχώς, δεν είναι
και κάτι απροσδόκητο.
Επί χρόνια όλοι µιλούν για την επικείµενη σύγκρουση στο Κόσοβο.
Η σύγκρουση στην πρώην Οµοσπονδιακή ∆ηµοκρατία της
Γιουγκοσλαβίας ήταν κάτι το οποίο αναµενόταν. Η διεθνής κοινή

γνώµη παρακολουθεί το χρονικό ενός εξαγγελθέντος πολέµου και
βλέπει ότι οι διπλωµατικές προσπάθειες οι οποίες είχαν αρχίσει εδώ
και πολύ καιρό δεν οδήγησαν σε µια λύση, έφτασαν σε ένα διέξοδο
και έδωσαν, δυστυχώς, τη θέση τους σε αεροπορικούς
βοµβαρδισµούς.
'Ολοι -πιστεύω- σε αυτήν την Αίθουσα διακατεχόµαστε από τα ίδια
αισθήµατα.'Ολοι συµπάσχουµε µε τους πληθυσµούς της
περιοχής.'Ολοι πιστεύουµε ότι οι λαοί της περιοχής διέρχονται µία
σκληρή δοκιµασία.
Είµαστε φίλοι, τόσο µε το σερβικό λαό όσο και µε τους
Κοσοβάρους. 'Ολοι ζητούµε την ειρήνη, την πολιτική λύση του
προβλήµατος, το σεβασµό στην ανθρώπινη ζωή και προπαντός την
αποκατάσταση της σταθερότητας στην περιοχή και µια οµαλή
εξέλιξη που εξασφαλίζει ανάπτυξη και πρόοδο.
∆υστυχώς η διεθνής πολιτική είναι µια πολύ σκληρή
πραγµατικότητα. Απέναντι στην πραγµατικότητα αυτή η χώρα µας,
µια χώρα µε την ιστορία και τη θέση της Ελλάδας, έχει µία και µόνη
δυνατότητα, να διαµορφώσει τη δική της εξωτερική πολιτική
επικαλούµενη σαφείς αρχές.
Ποιες είναι οι αρχές αυτές: Οι αρχές του σεβασµού των
ανθρωπίνων και µειονοτικών δικαιωµάτων. Του σεβασµού της
εδαφικής ακεραιότητας των κρατών και του απαραβίαστου των
συνόρων. Της ειρηνικής επίλυσης των διαφορών σύµφωνα µε τον
Καταστατικό Χάρτη των Ηνωµένων Εθνών.
Για µας, για την Ελλάδα, που ζει µε την τουρκική επιθετικότητα στο
Αιγαίο και το διεθνές έγκληµα της στρατιωτικής κατοχής στην
Κύπρο, η επίκληση των αρχών αυτών που ανέφερα δεν είναι
ρητορεία. Είναι µία ζωτική ανάγκη. Είναι προϋπόθεση να
εξασφαλίσουµε την ειρήνη στην περιοχή. Είναι το µέσο να υπάρξει
συνεργασία ανάµεσα στους λαούς της Βαλκανικής.
Η Ελλάδα µέσα σε αυτό το πλαίσιο, σε όλο αυτό το πλέγµα το
οποίο έχει δηµιουργηθεί και στα Βαλκάνια και στην Ευρώπη και
στον κόσµο, έχει τα δικά της συµφέροντα, τα ελληνικά συµφέροντα.
Και αυτά τα συµφέροντα, τα δικά µας συµφέροντα, πρέπει να
προασπιζόµαστε. Για µας ισχύει η αρχ:, πρώτα η Ελλάδα.
Είµαστε κράτος-µέλος της διεθνούς κοινότητας. Είµαστε κράτος-
µέλος της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, του Συµβουλίου της Ευρώπης, του
ΝΑΤΟ. Η συµµετοχή σε όλους αυτούς τους οργανισµούς έχει ως
αποτέλεσµα δικαιώµατα, µας δίνει δικαιώµατα αλλά συνεπάγεται
και υποχρεώσεις.
Η στάση µας στο πλαίσιο του ΝΑΤΟ καθορίζεται από την επιδίωξή
µας να κατοχυρώσουµε τα δικά µας συµφέροντα, τις δικές µας
επιδιώξεις, να αποφύγουµε ανυπολόγιστες συνέπειες για τα εθνικά
µας συµφέροντα. Αυτό που εξυπηρετεί την επιδίωξη, το συµφέρον
της Ελλάδος, είναι και εκείνο που µας καθορίζει τη σχέση µας µε τις
άλλες χώρες-µέλη αυτών των οργανισµών.
Στη συγκεκριµένη περίπτωση στην Ανατολική Μεσόγειο και στα
Βαλκάνια πρέπει να αποφύγουµε τη σηµαντική ενίσχυση του ρόλου
της Τουρκίας, σηµαντική ενίσχυση την οποία επιδιώκει η Τουρκία.
Από την αρχή αυτής της κρίσης αυτή είναι η προσπάθειά της, να
αναδειχθεί ως µία σηµαντική δύναµη της περιοχής, η οποία
εγγυάται την ειρήνη και τη σταθερότητα, εγγύηση βέβαια η οποία
δεν ανταποκρίνεται στις πραγµατικές της επιδιώξεις, που τις
ξέρουµε. Ξέρουµε τι θέλει και ξέρουµε ότι αυτό το οποίο θέλει δεν
είναι προς το συµφέρον της ειρήνης και δεν είναι βεβαίως και προς
το συµφέρον το δικό µας.
Ως προς το Κόσοβο η Ελλάδα υποστήριζε ευθύς εξαρχής, στο
πλαίσιο της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης αλλά και αλλού, την
παραχώρηση ευρείας αυτονοµίας µέσα στα όρια της
Γιουγκοσλαβίας. Το Κόσοβο ήταν αυτόνοµο, η αυτονοµία αυτή
καταργήθηκε, η αυτονοµία αυτή έπρεπε να αποκατασταθεί, για να
µπορέσει να υπάρξει ειρήνη στην περιοχή. Και, βεβαίως, µε την
αυτονοµία έπρεπε και πρέπει να υπάρχει πλήρης σεβασµός των
ανθρωπίνων και µειονοτικών δικαιωµάτων σε όλη την περιοχή.
Για µας η ανάγκη σεβασµού των συνόρων και της εδαφικής
ακεραιότητας των κρατών είναι βασική προϋπόθεση, ιδίως σε µία
περιοχή όπως είναι τα Βαλκάνια. ∆εν είναι δυνατόν να
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υπάρξει συνεργασία και ειρήνη, αν δεν αναγνωρίσουµε, αν δεν
έχουµε ως αρχή ότι τα σύνορα δεν αλλάζουν. ∆ιότι αν ξεφύγουµε
απ' αυτήν την αρχή, ανοίγουµε τους ασκούς του Αιόλου.
Τονίζω επίσης εδώ ότι η Ελλάδα -και το έχω πει και άλλοτε- είναι
αντίθετη προς τις συνεχιζόµενες σερβικές επιχειρήσεις στο Κόσοβο,
που πρέπει να σταµατήσουν αµέσως.
Μπροστά στην κατάσταση που διαµορφώθηκε η Ελλάδα είχε τόσο
έναντι του εαυτού της όσο και έναντι της ευρύτερης περιοχής την
υποχρέωση να αναδείξει και να εξασφαλίσει τη δική της ταυτότητα.
Ποια είναι αυτή η διπλή ταυτότητα: Είµαστε µία χώρα που µετέχει
στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση και το ΝΑΤΟ και ως χώρα βαλκανική, που
µπορεί και πρέπει να λειτουργεί ως παράγοντας ειρήνης και
σταθερότητας στην περιοχή. Είµαστε και µέλος ενός ευρύτερου
συνόλου, που αγκαλιάζει χώρες πολύ µακρύτερα από την περιοχή,
αλλά είµαστε και µέλος µιας ενότητας στην περιοχή και πρέπει να
παίξουµε το διπλό αυτό ρόλο. Η διπλή αυτή ταυτότητα που έχουµε
απαιτεί αξιοπιστία και στα δύο αυτά επίπεδα, αξιοπιστία τόσο έναντι
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και του ΝΑΤΟ όσο και έναντι των
βαλκανικών χωρών και ιδίως αυτών που εµπλέκονται σ' αυτήν τη
διαµάχη ή σ' αυτές τις διαφορές, όπως είναι η Γιουγκοσλαβία, η
Αλβανία, τα Σκόπια.
Επαναλαµβάνω ότι γνώµονάς µας, που πιστεύω είναι κατανοητός
µέσα στην Ελλάδα και είναι και κατανοητός έξω από την Ελλάδα,
είναι η προστασία των ελληνικών συµφερόντων και η αποφυγή της
ενίσχυσης του ρόλου της Τουρκίας.
Στο πλαίσιο αυτό η Ελλάδα κατέστησε σαφές εδώ και καιρό σε κάθε
κατεύθυνση ότι εµείς δεν συµµετέχουµε σε στρατιωτικές
επιχειρήσεις στην περιοχή. ∆εν συµµετέχουµε, γιατί είµαστε
εναντίον πολεµικών επιχειρήσεων στην περιοχή, δεν πιστεύουµε ότι
αυτές οδηγούν σε λύση, γιατί γειτονεύουµε µε τις εµπλεκόµενες
χώρες και γιατί δεν πιστεύουµε ότι µπορεί να υπάρχει µία λύση, η
οποία να προκύπτει από τέτοιες ενέργειες. Μία λύση µπορεί να
προκύψει µονάχα από πολιτικές διεργασίες, πολιτικές συµφωνίες,
από την πολιτική.
'Εχουµε επίσης καταστήσει σαφές µε τη στάση µας και το
δηλώνουµε µε την πολιτική µας ότι δεν είµαστε και δεν µπορεί να
είµαστε εµείς µέρος του προβλήµατος των Βαλκανίων και ιδίως του
ιδιαίτερου προβλήµατος το οποίο υπάρχει σε σχέση µε το Κόσοβο.
Και γι' αυτό εκφράσαµε τη δυσαρέσκειά µας µε ορισµένες
παρεξηγήσιµες αναφορές, ότι υπάρχει δήθεν κίνδυνος
ελληνοτουρκικού πολέµου. Είναι άλλο ζήτηµα η υπαρκτή τουρκική
επιθετικότητα και άλλο ζήτηµα ο κίνδυνος πολεµικής εµπλοκής σε
σχέση µε τα συµβαίνοντα στο Κοσσυφοπέδιο.
Εξίσου σαφής είναι η διαπίστωση ότι η λύση του προβλήµατος δεν
µπορεί να είναι παρά διπλωµατική και πολιτική. Το τόνισα ήδη και
θέλω να το τονίσω πάλι. Η Ελλάδα γι' αυτό χαιρετίζει κάθε
πρωτοβουλία και είναι έτοιµη να µετάσχει και να προσφέρει τη
βοήθειά της.
Αυτό άλλωστε που ανεδείχθη από την κρίση στο Κόσοβο είναι ότι
είναι ανάγκη να υπάρξει στην Ευρώπη µια κοινή εξωτερική πολιτική
και µια πολιτική άµυνας, καθώς και να διαφυλαχθεί µε κάθε τρόπο
το κύρος και η αποτελεσµατικότητα του Οργανισµού Ηνωµένων
Εθνών.
Η κοινή εξωτερική πολιτική και η πολιτική ασφάλειας της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης είναι από καιρό ένα ζητούµενο και δεν έχει
εκδηλωθεί παρά µόνο σε ορισµένες περιπτώσεις. Εάν είχε
διαµορφωθεί, αν είχαν λειτουργήσει τα όργανα, πιστεύουµε ότι ίσως
θα είχε προληφθεί αυτή η εξέλιξη. Γι' αυτό και παλαιά και τώρα
έχουµε τονίσει ότι είναι ανάγκη να προχωρήσουµε οι ευρωπαϊκές
χώρες σ' αυτήν την κατεύθυνση.
Βρισκόµαστε σε διαρκή επαφή τόσο µε τους Ευρωπαίους εταίρους
µας όσο και µε τις χώρες της διαβαλκανικής συνεργασίας. Η
διπλωµατία πρέπει να βρίσκεται διαρκώς στο επίκεντρο και αυτό
έχουµε προσπαθήσει. Σ' αυτό στοχεύουν όλες οι ελληνικές
πρωτοβουλίες.
'Εχουµε τονίσει εδώ και µέρες ότι πρέπει να υπάρξει ευκαιρία ενός
νέου διαλόγου για ειρήνευση στην περιοχή. 'Εχουµε εκφράσει την
ετοιµότητά µας στις χώρες-µέλη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και του

ΝΑΤΟ για την ανάληψη διπλωµατικών ενεργειών, για την
αναζήτηση ειρηνικής και βιώσιµης λύσης στο πρόβληµα του
Κόσοβο στη βάση του πλαισίου, δηλαδή του ευρύτερου σχεδίου το
οποίο διαµορφώθηκε από την οµάδα επαφής και διαµορφώθηκε και
στις συζητήσεις στο Ραµπουγιέ.
Υπάρχει ένα πλαίσιο και πιστεύουµε ότι µε αυτό το πλαίσιο
µπορούν και πρέπει να βρεθούν λύσεις. 'Εχουµε χαράξει µία
ολοκληρωµένη στρατηγική για την αντιµετώπιση τόσο των
ανθρωπιστικών όσο και των πολιτικών και άλλων πλευρών της
κρίσης και η στρατηγική αυτή έχει πέντε κύρια σηµεία, πέντε
κατευθύνσεις. Επιδιώκουµε αυτήν τη στιγµή, έτσι όπως έχουν
διαµορφωθεί τα πράγµατα, πρώτα την παροχή ανθρωπιστικής
βοήθειας, τόσο σε διµερές επίπεδο όσο και από σχετικά
προγράµµατα της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, προκειµένου να
αντιµετωπιστούν σε πρώτη φάση τα προβλήµατα των προσφύγων.
'Ηδη το πρώτο πακέτο βοήθειας προς την Αλβανία και τα Σκόπια
έφυγε σήµερα µε ειδικές πτήσεις και αυτοκινητοποµπές. Θα
αναφέρω ενδεικτικά ότι µε τις σκηνές και τα λυόµενα, τα οποία
αποστέλλουµε προς την Αλβανία, θα στεγαστούν περίπου
δεκαοκτώ µε είκοσι χιλιάδες πρόσφυγες.
Ως προς την παροχή βοήθειας η άποψή µας είναι ότι οι πρόσφυγες
θα πρέπει να µείνουν κοντά στα σύνορα, κοντά στην περιοχή από
την οποία προήλθαν, για να µπορέσουν αµέσως, όταν τελειώσουν
οι εχθροπραξίες, να γυρίσουν στα σπίτια τους.
Στον προεδρεύοντα της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, τον κ. Σρέντερ,
τόνισα σήµερα την ανάγκη ότι όλες οι χώρες της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης και του ΝΑΤΟ οφείλουν να πάρουν µέτρα, για να
βοηθήσουν τους πρόσφυγες και σε περίπτωση που είναι ανάγκη να
εγκατασταθούν πρόσφυγες, να συµµετάσχουν σε αυτήν την
προσπάθεια. Αυτή η προσπάθεια δεν µπορεί να είναι µονάχα θέµα
των οµόρων χωρών προς εκείνες οι οποίες είναι εµπλεγµένες ή
υφίστανται τη διαµάχη.
∆εύτερο σηµείο της πολιτικής µας είναι ο συντονισµός στα πλαίσια
της διαβαλκανικής συνεργασίας την οποία έχουµε συµφωνήσει, η
προώθηση της ανθρωπιστικής βοήθειας µε τη βοήθεια όλων προς
τους τελικούς αποδέκτες. Συντονιζόµαστε για να πετύχουµε αυτόν
το σκοπό µε όλες τις βαλκανικές χώρες και ιδιαίτερα µε τη
Ρουµανία.
Τρίτος είναι ο πολιτικός συντονισµός µε τα όµορα βαλκανικά κράτη,
για να αποφευχθεί η µετακύλιση της κρίσης σε όµορα κράτη και έτσι
µε την αποφυγή της µετακύλισης, η εµπέδωση της σταθερότητας
και της ειρήνης στην περιοχή.
Η ηγεσία του Υπουργείου Εξωτερικών είχε ήδη επαφές µε όλους
τους Υπουργούς Εξωτερικών των βαλκανικών χωρών, τους
συνάντησε. Ο κ. Παπανδρέου επισκέφθηκε σήµερα τα Τίρανα, είχε
συνοµιλίες µε τον Πρόεδρο της Αλβανίας κ. Μεϊντάνι και τον
Πρωθυπουργό κ. Μάϊκο.
Τέταρτη κατεύθυνση είναι η ανάληψη δράσης στα πλαίσια της
Ευρωπαϊκής Ενωσης µε στόχο την αποκατάσταση της συµφιλίωσης
και της ειρήνης στις περιοχές που έχουν πληγεί από τον πόλεµο.
'Εχουµε ήδη προκαλέσει συζήτηση στην Επιτροπή των Μονίµων
Αντιπροσώπων ζητώντας από την 'Ενωση να ανταποκριθεί στο
σοβαρό ανθρωπιστικό πρόβληµα και έχουµε προτείνει τη σύγκληση
διεθνούς διάσκεψης για το θέµα των προσφύγων εδώ στην Αθήνα.
Τώρα, ευρύτερα θέλουµε την ανάληψη, σε διπλωµατικό επίπεδο, σε
συνεργασία µε τους άλλους εταίρους της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και
τις βαλκανικές χώρες, πρωτοβουλίες για την πολιτική λύση του
προβλήµατος του Κοσόβου. Γιατί -επαναλαµβάνω- η λύση δεν
µπορεί να είναι παρά πολιτική. 'Εχω ήδη επικοινωνήσει µε τους
οµολόγους µου σε ευρωπαϊκές πρωτεύουσες, έχω συζητήσει δύο
φορές τηλεφωνικά το θέµα µε τον κ. Σρέντερ, τον κ. Ζοσπέν, τον κ.
Νταλέµα και έχω τονίσει ότι η κατάσταση η οποία υπάρχει σήµερα
δεν µπορεί να συνεχίζεται, δεν µπορεί να διαιωνίζεται. Χρειάζεται
µία άµεση αντιµετώπιση, µία άµεση λύση.
'Εχουµε  µε  αυτές  τις  πρωτοβουλίες  ουσιαστικά  οριοθετήσει  την
κρίση  σε  συγκεκριµένα  γεωγραφικά  πλαίσια  και  αυτό  έχει
σηµασία.  Η  κρίση  δεν  είναι  ευρύτερη.  ∆εν  αγκαλιάζει  την
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Ανατολική Μεσόγειο, η κρίση περιορίζεται σε ορισµένο χώρο και γι'
αυτό δεν µπορεί και δεν πρέπει να υπάρξει επέκταση αυτής της
κρίσης. 'Εχουµε ωστόσο λάβει και όλα τα αναγκαία µέτρα και
επαγρυπνούµε.
Η Ελλάδα ανήκει στη ζώνη σταθερότητας και στο σύστηµα ισχύος
του ευρωπαϊκού χώρου, ανήκουµε σε µία ζώνη σταθερότητας,
ανήκουµε σε ένα χώρο, ο οποίος διαπνέεται από ορισµένους
κανόνες συνεργασίας και σε αυτήν τη ζώνη σταθερότητας θα
παραµείνουµε.
Η χώρα µας, όπως και οι άλλες χώρες της περιοχής, υφίσταται
πλέον τις οικονοµικές συνέπειες του πολέµου, οικονοµικές
συνέπειες, οι οποίες θίγουν για παράδειγµα τις εξαγωγές και έχουµε
επισηµάνει ότι η κοινοτική αλληλεγγύη, για να αντιµετωπιστούν
αυτές οι συνέπειες, είναι αναγκαία. ∆εν µπορούµε εµείς να φέρουµε
µόνο το βάρος αυτής της αναµέτρησης. Το βάρος της αναµέτρησης,
η οποία προκλήθηκε παρά τη δική µας άποψη, παρά τη δική µας
διαφορετική τοποθέτηση, πρέπει να βαρύνει και τους άλλους. Η
Ελλάδα δεν σχετίζεται µε τα πεδία των επιχειρήσεων και αυτό είναι
γνωστό σε όλους.
Εµείς πιστεύουµε ότι το µέλλον των Βαλκανίων βρίσκεται στην
Ευρώπη. Γι' αυτό έχουµε υποστηρίξει σε όλες τις συζητήσεις, οι
οποίες έγιναν, την ανάγκη της διεύρυνσης της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης και την ανάγκη να συµπεριληφθούν οι βαλκανικές χώρες
στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Εµείς πιστεύουµε ότι τα Βαλκάνια δεν µπορούν να ζουν σε αστάθεια
και υπανάπτυξη. Η Ελλάδα ως κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης και του ΝΑΤΟ θα συµβάλει µε όλες τις δυνάµεις της στην
κατεύθυνση της ειρήνης, στην κατεύθυνση της συνεργασίας και
στην κατεύθυνση της ανάπτυξης.
Για τους λόγους αυτούς πολύ σωστά η Ελλάδα έχει αναπτύξει εδώ
και καιρό την ιδέα ότι θα πρέπει να προωθηθεί η στενότερη
προσέγγιση των βαλκανικών χωρών στην ευρωπαϊκή οικογένεια και
τους θεσµούς της. 'Ετσι µόνο θα αποφευχθούν φαινόµενα
αποσταθεροποίησης όπως τα σηµερινά. Μόνο η ευρωπαϊκή
προοπτική και εξασφάλιση θα αποµακρύνει τους κινδύνους, για την
ειρήνη και τη σταθερότητα στην περιοχή. Πρέπει να υπάρχει ένας
στόχος, πρέπει να υπάρχει µία κατεύθυνση για όλες τις χώρες. Οι
χώρες αυτές των Βαλκανίων να ενταχθούν σε αυτόν το στόχο, να
ενταχθούν σε αυτήν την κατεύθυνση, να συνεργαστούν, για να
επιτύχουν και έτσι µονάχα θα ξεπεράσουµε τα συνεχή προβλήµατα,
τα οποία έχουν µεταξύ τους.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω ο ελληνικός λαός να κατανοήσει
ότι πάνω από όλα και όλους θα πρέπει να τοποθετήσουµε σε αυτήν
την κρίση, όπως και σε όλες τις άλλες κρίσεις, τα συµφέροντα της
χώρας. Να διασφαλίσουµε τη σταθερότητα, την οικονοµική ευηµερία
και προοπτική. Να είµαστε εµείς µέσα σε ένα ασταθές περιβάλλον,
όπου πολλά αλλάζουν, όπου υπάρχουν συγκρούσεις, ένα σηµείο
σταθερότητος. Και γι' αυτό δεν πρέπει να καταφύγουµε και δεν
πρέπει να καταφεύγουµε σε πράξεις εν θερµώ, σε επιλογές που θα
έχουν ολέθριες συνέπειες για το µέλλον της χώρας. Χρειάζεται ιδίως
αυτήν τη στιγµή νηφαλιότητα, προσοχή, εγρήγορση, χρειάζεται η
αποφασιστικότητα µιας υπεύθυνης χώρας, µιας ανεπτυγµένης
χώρας του ευρωπαϊκού συστήµατος που συµπαρίσταται στους
γείτονές της. Χρειάζεται αυτήν τη στιγµή να δείξουµε πως η Ελλάδα,
η οποία στα Βαλκάνια είναι πρωτοπόρος στην ευρωπαϊκή
προοπτική, πως η Ελλάδα, η οποία είναι εγγύηση σταθερότητας
στην περιοχή, µπορεί και µε τη στάση της σήµερα να κατευθύνει,
παρά τις αντίξοες συνθήκες, τις εξελίξεις σε µία κατεύθυνση, η
οποία θα επαναφέρει την ειρήνη και τη συνεργασία στην περιοχή.
Η ειρήνη και η συνεργασία στην περιοχή είναι ο στόχος µας, είναι η
επιδίωξή µας, µαζί µε την προσπάθεια να ανταποκριθούµε στα
συµφέροντα της χώρας, να υπερασπίσουµε τα συµφέροντα της
Ελλάδος.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως και Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας

κ. Κώστας Καραµανλής έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ξεκινήσω
λέγοντας ότι είναι θετικό πως ανταποκρίθηκε η Κυβέρνηση στην
πρότασή µας να φέρει το θέµα στη Βουλή. Από την άλλη πλευρά
όµως αισθάνοµαι την ανάγκη να πω ότι θεωρώ λάθος τη διαδικασία
που επελέγη. Πιστεύω ότι έπρεπε να ακολουθηθεί η διαδικασία της
προ ηµερησίας διατάξεως συζήτησης στη Βουλή, διότι και επί της
ουσίας, αλλά και συµβολικά ακόµα, θα έστελνε το µήνυµα ότι
κάνουµε µία άνετη, υπεύθυνη, ψύχραιµη συζήτηση γι' αυτά τα
θέµατα, που κυρίως στόχο έχουν όχι µόνο τη διασφάλιση των
εθνικών συµφερόντων αλλά και την ενίσχυση, την εµπέδωση των
όρων εθνικής συνεννόησης και οµοψυχίας.
Αντίθετα, µε την επιλογή που έγινε, εµφανίζεται σαν να υπάρχει
κάποια σπουδή, ενώ εγώ πιστεύω ότι δεν έχουµε ούτε να
φοβηθούµε τίποτα ούτε να κρύψουµε τίποτα. Αν όλο το ζήτηµα είναι
να εξοικονοµηθεί χρόνος για λόγους κοινοβουλευτικής και
νοµοθετικής εργασίας, θεωρώ ότι µ' αυτόν τον τρόπο
υποβαθµίζουµε τη σοβαρότητα του θέµατος και, εν πάση
περιπτώσει, προκαλούµε ακόµα πιο πολλά ερωτηµατικά,
τουλάχιστον για το νοµοσχέδιο που αυτή τη στιγµή βρίσκεται προς
συζήτηση και αφορά στο περίφηµο θέµα της σύµβασης για το
Μετρό της Θεσσαλονίκης.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι ώρες και οι µέρες που ζει η
περιοχή µας είναι δύσκολες, είναι κρίσιµες, είναι γεµάτες κινδύνους.
Είναι µέρες και ώρες µε τραγικές συνέπειες για τους απλούς πολίτες
όλης της Γιουγκοσλαβίας, όποιο και αν είναι το θρήσκευµά τους,
όποια και αν είναι η καταγωγή τους. Γιατί είναι αυτοί οι πολίτες, που
είναι τα µεγάλα θύµατα, τα µεγάλα και αθώα θύµατα, που
πληρώνουν τα λάθη και τις παραλείψεις.
'Οπως συµβαίνει στις περιπτώσεις αυτές, έτσι και στη
Γιουγκοσλαβία οι πολλοί, οι αθώοι, οι απροστάτευτοι πληρώνουν
τις επιλογές των λίγων.
Πώς έφθασαν τα πράγµατα σ' αυτό το αδιέξοδο; Η απάντηση που
θα δώσω φοβούµαι πως δεν θα ικανοποιήσει όσους προσφεύγουν
στις εύκολες και απλοϊκές δαιµονολογίες, αναζητώντας µία και
µοναδική εστία, πηγή κακού.
Οι υπεύθυνοι βρίσκονται, κύριοι συνάδελφοι, σε όλες τις πλευρές.
Υπάρχουν υπεύθυνοι και στα δύο συγκρουόµενα στρατόπεδα εντός
της Γιουγκοσλαβίας. Καµιά πλευρά δεν είναι αθώα περιστερά. Και
οι υπεραπλουστεύσεις του τύπου ότι για όλα φταίει ο Μιλόσεβιτς,
που ακούγονται καµιά φορά από δυτικούς, ή, από την άλλη πλευρά,
ότι η γιουγκοσλαβική κυβέρνηση είναι το αθώο θύµα αυτής της
ιστορίας, είναι εξίσου ανακριβείς και αστήρικτες.
Η αλήθεια είναι ότι και οι δύο πλευρές έχουν ρίξει λάδι στη φωτιά.
Υπεύθυνοι είναι και οι βασικοί παράγοντες της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης, που επέλεξαν, αντί να πρωταγωνιστήσουν, να γίνουν
ανίσχυροι θεατές σ' αυτήν την κρίση. Αντί να ηγούνται, να σύρονται.
Υπεύθυνη είναι και η υπερδύναµη, που µε τις επιλογές της
κινδυνεύει να διευρύνει, αντί να περιορίσει, την κρίση.
Στην πολιτική, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι οι προθέσεις
που κρίνονται, αλλά τα αποτελέσµατα. Και τα αποτελέσµατα της
στρατιωτικής λύσης που επελέγη κινδυνεύουν να οδηγήσουν στον
αντίθετο στόχο από εκείνον, που διακηρύσσεται. Αντί δηλαδή της
αναζητούµενης σταθεροποίησης, στην περαιτέρω
αποσταθεροποίηση.
Θα εξηγήσω µε λίγα λόγια τι σηµαίνει ή τι µπορεί να σηµαίνει η
αποσταθεροποίηση.
Πρώτον, την πιθανότητα δηµιουργίας νέων ανεξαρτήτων κρατών
στην περιοχή. ∆εύτερον, την οιαδήποτε αλλαγή συνόρων. Τρίτον,
την επιβράβευση αποσχιστικών κινηµάτων. Τέταρτον, ακόµα πιο
συγκεκριµένο, τον άµεσο κίνδυνο εσωτερικής αποσταθεροποίησης
της FYROM, δηλαδή της ∆ηµοκρατίας των Σκοπίων. Πέµπτον,
τουλάχιστον, τη δηµιουργία ενός µαζικού, τεράστιου κύµατος
προσφύγων.
Κυρίες  και  κύριοι  συνάδελφοι,  η  κρίση  στο  Κόσοβο  απαιτούσε
ένα  πράγµα,  να  αναζητούνται  και  να  χτίζονται  γέφυρες.  Και
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τελικά όλες οι πλευρές έκαναν το αντίθετο. 'Ανοιξαν χαράδρες. Και
σε αυτές τις χαράδρες κινδυνεύει να βουλιάξει όλη η περιοχή µας.
Με δεδοµένη αυτήν την πραγµατικότητα η Ελλάδα δεν µπορεί να
παραµείνει στο περιθώριο των εξελίξεων ως άλλος ένας απαθής
παρατηρητής.
Θέλω εδώ να εξηγηθούµε µε απόλυτη ειλικρίνεια. Βεβαίως, δεν
ισχυρίζοµαι ότι η χώρα µας µπορεί να µετατραπεί σε µεγάλο παίκτη
στη διεθνή σκηνή. 'Οµως η γεωγραφική µας θέση, το ότι η
εκρηκτική κρίση συντελείται στη γειτονιά µας, νοµιµοποιεί απολύτως
οποιαδήποτε πρωτοβουλία µας, για να αρθεί αυτό το επικίνδυνο
αδιέξοδο.
∆εν είναι νοητό να υπάρχει µια τέτοια µεγάλη κρίση στα Βαλκάνια
και η χώρα µας να µην έχει το δικό της λόγο για την αντιµετώπιση
εξελίξεων, που θα έχουν πιθανότατα άµεσες επιπτώσεις στην
πατρίδα µας.
'Οπως είχα την ευκαιρία να επισηµάνω αυτές τις µέρες, µια ελληνική
πρωτοβουλία θα µπορούσε να στηριχτεί σε µια ρεαλιστική
συµβιβαστική πρόταση και δι' ολίγων θέλω να επαναλάβω τα εξής
σηµεία:
Πρώτον, η κατάπαυση του πυρός και όλων των στρατιωτικών
επιχειρήσεων για αναζήτηση πολιτικής λύσης. ∆εύτερον, ο
σεβασµός των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και, πράγµατι, η
αυτονοµία για τους κατοίκους της περιοχής. Τρίτον, έρχοµαι τώρα
στα συγκεκριµένα, που αφορούν στα κείµενα του Ραµπουϊγιέ, που
µπορούν πράγµατι να αποτελέσουν τη βάση για την αναζήτηση της
πολιτικής φόρµουλας, µε κάποιες όµως διαφοροποιήσεις. Αντί να
είναι Νατοϊκές οι δυνάµεις της ειρηνευτικής αποστολής, της
ειρηνευτικής δύναµης, να είναι δυνάµεις ενός ευρύτερου
σχηµατισµού, του Ο.Η.Ε. ή του ΟΑΣΕ. Τέταρτον, το απόλυτο
απαραβίαστο των συνόρων και, πέµπτον, η απάλειψη από τα
κείµενα του Ραµπουϊγιέ της µετά από τριετία αναζήτησης οριστικής
λύσης, που, εµµέσως πλην σαφώς, παραπέµπει και σε
δηµοψηφισµατικού χαρακτήρα έκφραση της λαϊκής βούλησης, κάτι
το οποίο όλοι αντιλαµβανόµαστε ότι ανοίγει τη µεγάλη πιθανότητα,
την πόρτα στην ουσία στην εκδοχή της αλλαγής συνόρων και της
δηµιουργίας ανεξαρτήτων κρατών.
Θέλω επίσης εδώ να ξεκαθαρίσω ότι δεν πιστεύω, ούτε θέλω να
πιστέψω ότι κάποιοι σύµµαχοί µας είναι de facto αντίθετοι σε
οποιαδήποτε πρωτοβουλία µας. Γιατί, αν συµβαίνει κάτι τέτοιο,
πρέπει να καταστήσουµε σαφή τη θέση µας.
Η ειρήνη στα Βαλκάνια είναι πρωταρχικό µέληµά µας, όπως είναι
µέληµα και όλων των λαών της Βαλκανικής, που ζουν σ' αυτήν την
περιοχή. Και η Ελλάδα έχει σηµαντικό ρόλο στα Βαλκάνια και
οφείλει να τον διεκδικήσει σε ώρες συναισθηµατικής φόρτισης. Και η
φόρτιση είναι δεδοµένη στο λαό µας. Γι' αυτό πρέπει να είµαστε
όλοι ιδιαίτερα ψύχραιµοι, νηφάλιοι και προσεκτικοί.
Θέλω επίσης να τονίσω, γιατί το θεωρώ πολύ σηµαντικό, ότι ειδικά
τώρα οι πολιτικές και κοµµατικές αντιδικίες δεν έχουν θέση. Εκείνο
που προέχει είναι η ενίσχυση και η επίδειξη εθνικής συνεννόησης
και εθνικής οµοψυχίας. Αυτή είναι και πρέπει να είναι η πρωταρχική
µας, η ύψιστη προτεραιότητά µας.
Οφείλω να πω ότι η γενική στάση της Κυβέρνησης είναι µια στάση
προσεκτική και συνετή. Οφείλω όµως ταυτοχρόνως να πω, µε όλο
το αίσθηµα ευθύνης και ειλικρίνειας, ότι είναι και µια στάση άτολµη
για δύο λόγους. Πρώτον, γιατί είναι µία θέση οπισθοφυλακής
απέναντι στις εξελίξεις.
'Οφειλε κατά την άποψή µας από καιρό η Κυβέρνηση να έχει πάρει
πρωτοβουλίες γύρω από το Κόσοβο, µια ιστορία που εδώ και
χρόνια γνωρίζουν όλοι ότι πιθανότατα θα αποτελέσει τη
διελκυστίνδα µιας νέας µεγάλης αναστάτωσης στη Βαλκανική.
Πριν και µετά και κατά τη διάρκεια των συνοµιλιών στο Ραµπουϊγιέ
όφειλε από καιρό να καταστήσει τις θέσεις µας για ειρηνική επίλυση
της κρίσης γνωστές στους συµµάχους, στους εταίρους, στη διεθνή
κοινότητα. 'Οφειλε από καιρό να είχε προειδοποιήσει τους πάντες
για τα αδιέξοδα µιας στρατιωτικής επιλογής και να επιστήσει την
προσοχή όλων για τους µεγάλους κινδύνους αποσταθεροποίησης.

'Οφειλε να είχε εξηγήσει διεξοδικά ότι ο σεβασµός των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων είναι ύψιστη προτεραιότητα όλων µας. ∆εν µπορεί
όµως να φθάνει στο σηµείο να υπερτερεί της ανάγκης για
σταθερότητα για ειρήνη και για το απαραβίαστο των συνόρων,
ειδικά µάλιστα όταν γίνεται µε επιλεκτικό τρόπο, όταν τα δικαιώµατα
των µειονοτήτων προάγονται και εξασφαλίζονται καλύτερα. Θα το
έλεγα αυτό µόνον αν πρώτα είχε εµπεδωθεί το αίσθηµα ασφάλειας
σε όλες τις χώρες της περιοχής. Και αν από καιρό είχαµε σαφή
άποψη και σαφή ρόλο στην κρίση που υπέβοσκε, σήµερα θα
ήµασταν πιο αξιόπιστοι στη διεθνή κοινωνία και µια πρωτοβουλία
µας θα εθεωρείτο αυτονόητη.
Οφείλω όµως να πω ότι η στάση της Κυβέρνησης είναι άτολµη και
για έναν ακόµη λόγο. Κατανοώ -και είµαι βέβαιος ότι το κατανοεί
κάθε 'Ελληνας πολίτης παρά τα όποια αισθήµατα φόρτισης ή και
οργής, που σήµερα τον διακατέχουν- πως η χώρα µας δεν είχε τα
περιθόρια να δράσει ως ταύρος εν υαλοπωλείω είτε στο πλαίσιο της
συµµαχίας, είτε στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
'Οµως, από τη µια ακραία υπερβολή δεν πρέπει να περνάµε στην
άλλη υπερβολή, του υπάκουου παιδιού. Ειδικά στη ∆ιάσκεψη του
Βερολίνου εκτιµώ ότι η φωνή µας έπρεπε να ήταν πιο έντονη, οι
προειδοποιήσεις µας για αδιέξοδες επιλογές πιο επίµονες και
συστηµατικές.
Από τη στιγµή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που δεν
υπονοµεύουµε ούτε έχουµε στόχο να υπονοµεύσουµε τις συµµαχίες
ή τους διεθνείς σχηµατισµούς, στους οποίους µετέχουµε,
δικαιούµεθα στα όργανα που µετέχουµε να λέµε καθαρά και
απερίφραστα τη γνώµη µας.
Σε τέτοια µείζονα θέµατα, που αφορούν στη σταθερότητα στην
περιοχή µας, δεν είναι νοητό η φωνή µας, η επιχειρηµατολογία µας,
η θέση µας να εκφράζεται µε µισόλογα. Και η δική µας εντύπωση, η
δική µας αίσθηση είναι ότι τα µισόλογα, που είπε η Κυβέρνηση,
ήταν πράγµατι προς τη σωστή κατεύθυνση. 'Οµως ήταν µισόλογα.
Και η ώρα απαιτούσε καθαρές κουβέντες, ξεκάθαρες τοποθετήσεις,
πεντακάθαρες θέσεις, γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόνο
καθαρές φωνές ακούγονται και µόνο οι καθαρές φωνές
δικαιώνονται τελικά. Αντίθετα, τα µισόλογα ούτε ακούγονται, ούτε
υπολογίζονται.
Οφείλαµε λοιπόν από την πρώτη στιγµή να ξεκαθαρίσουµε
δηµόσια, ανοιχτά καθαρά και απερίφραστα -και προσέχω κάθε λέξη
που λέω- πως έχουµε εντονότατες επιφυλάξεις για τη στρατιωτική
επιλογή και πως πιστεύουµε πως η επιλογή αυτή κινδύνευε και
κινδυνεύει -όπως πράγµατι κινδυνεύει-να λειτουργήσει
αποσταθεροποιητικά σε ολόκληρη την περιοχή.
Ταυτόχρονα, παίρνω την ευκαιρία να επαναλάβω -και δεν θα
κουραστώ να το λέγω- από την πρώτη στιγµή, που έχει ξεσπάσει η
κρίση- ότι έπρεπε µε πολύ πιο δυνατή φωνή να υπογραµµίζουµε
την τεράστια σηµασία της διατήρησης των υφισταµένων συνόρων.
∆εν θα σας κουράσω µε τις ιστορικές αναφορές, που αποδεικνύουν
το επικίνδυνο της περιοχής και τις πιθανότητες να παιχτούν τέτοια
παιχνίδια. Αλλά θέλω να υπογραµµίσω µε όλη τη δύναµη της
φωνής µου ότι έπρεπε να τονίσουµε -και να τονίζουµε- πως
οποιαδήποτε αλλαγή ή πιθανότητα αλλαγής των συνόρων θα
ανοίξει τους ασκούς του Αιόλου και πως από µόνη της, µε τη
δυναµική που αναπτύσσει, η στρατιωτική λύση απειλεί τα
υπάρχοντα σύνορα.
Αν αλλάξουν κυρίες και κύριοι συνάδελφοι τα σύνορα, τα όποια
σύνορα, τότε όλο το οικοδόµηµα γύρω µας γίνεται σαθρό και
εύθραστο και η κατάρρευσή του πιθανότατα δεν θα αφήσει
αλώβητη καµία βαλκανική χώρα.
'Ο,τι πιο σίγουρο, ό,τι πιο σταθερό και ασφαλές υπάρχει σήµερα
στην εύφλεκτη περιοχή, στην οποία ζούµε, είναι τα υπάρχοντα
σύνορα. Αν αλλάξουν τα σύνορα δεν θα αλλάξουν απλώς οι
κανόνες του παιχνιδιού. Θα πάψουν να υπάρχουν κανόνες. Και τότε
το παιχνίδι µπορεί να γίνει ανεξέλεγκτο. ∆ιότι, όπου δεν υπάρχουν
κανόνες, βασιλεύει η αυθαιρεσία. Και αυθαιρεσία από όπου και αν
προοέρχεται µπορεί να σηµαίνει χάος.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω όµως να ξεκαθαρίσω και µερικά
άλλα πράγµατα. Πρώτον, η σχέση µας µε τις ΗΠΑ. Είναι συµµαχική
η σχέση µας, είναι σύµµαχοί µας και δεν υπάρχει καµία αµφιβολία
ότι είναι και ένας καθοριστικός παράγοντας στις διεθνείς εξελίξεις,
στον επηρεασµό των εξελίξεων του διεθνούς συστήµατος. ∆εν
σηµαίνει ότι συµφωνούµε ή ότι πρέπει να συµφωνούµε πάντα µαζί
τους. Και, όταν δεν συµφωνούµε, να έχουµε το θάρρος να το λέµε
καθαρά και µάλιστα, θα σας έλεγα, ούτε µε συµπλέγµατα
κατωτερότητος, από τη µια, ούτε µε αντιδυτικές υστερίες, από την
άλλη. Θα έλεγα ότι, χωρίς να τραυµατίζουµε τις σχέσεις µας, θα
πρέπει να έχουµε το ανάστηµα, την ειλικρίνεια και την αξιοπιστία να
λέµε τι πιστεύουµε και µάλιστα να έχουµε ισχυρότατους διαύλους
επικοινωνίας. Θεωρώ ότι κινδυνεύουν οι σχέσεις µας περισσότερο,
όταν αποφεύγουµε να το κάνουµε αυτό.
∆εύτερον, Ευρώπη, Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Εδώ, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω µόνο λόγια απογοήτευσης να πω. Για µια ακόµη
φορά η Ευρωπαϊκή 'Ενωση όχι απλώς δεν φάνηκε ότι στέκεται στο
ύψος των περιστάσεων αλλά απογοήτευσε και απογοητεύει µε τη
στάση της. Και θέλω να ξεκαθαρίσω ότι δεν είναι αυτή η Ευρώπη
που οραµατιστήκαµε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Αυτήν την Ευρώπη που -αν θέλετε- κάνει συντεχνίες, θα την
ονοµάσω Ευρώπη των λογιστών, δηλαδή που ασχολείται µόνο µε
παζάρια, µόνο µε τριβές για το µεγάλο πράγµατι θέµα του
προϋπολογισµού, αλλά σίγουρα πάντως δεν είναι αυτό που
οραµατίστηκε ούτε ο Αντενάουερ ούτε ο Σούµαν ούτε ο Μονιέ ούτε
ο Ντε Γκάσπερι ούτε ακόµα πιο πρόσφατα ο Μιττεράν και ο Κολ
ούτε ο Καραµανλής, που µας οδήγησε στην Ευρωπαϊκή τότε
Κοινότητα. ∆εν είναι αυτό που ανταποκρίνεται στις δικές µας
απαιτήσεις και είµαι βέβαιος και στις απαιτήσεις της µεγάλης
πλειοψηφίας των ευρωπαϊκών λαών.
Είναι φανερό, από αυτήν την υπόθεση πάλι, πόσο αναγκαία είναι
µια νέα πολιτική ώθηση προς την κατεύθυνση της πολιτικής
ενοποίησης και βέβαια της δηµιουργίας κοινής εξωτερικής πολιτικής
και πολιτικής ασφάλειας.
Τρίτο θέµα, που θα ήθελα να ξεκαθαρίσουµε. ∆ηµιουργείται ένα
ζήτηµα µε τον ελληνισµό της Βορείου Ηπείρου, διότι είναι φανερό
ότι επιχειρείται µετακίνηση κάποιων πληθυσµών στην κατεύθυνση
αυτή και είναι η ώρα να πάρουµε πρωτοβουλίες στο πλαίσιο και του
ΟΗΕ αλλά και της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, ώστε να επισηµανθεί
αυτός ο κίνδυνος.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
'Εχουµε την υποχρέωση, µέσα στις αρχές, στις οποίες συµφωνούµε
όλοι, να µεριµνήσουµε για το σεβασµό των δικαιωµάτων των
Ελλήνων της Βορείου Ηπείρου.
Τέταρτο ζήτηµα καίριο, η αντιµετώπιση του κύµατος των
προσφύγων. Υπάρχει ενδεχόµενο να πάρει µαζικές διαστάσεις. Και
εκεί πρέπει να είµαστε έτοιµοι. Και αυτό σηµαίνει -και προς αυτήν
την κατεύθυνση ορθώς έχει πράξει η Κυβέρνηση- πρώτον, τη
συνεργασία και την παροχή ανθρωπιστικής βοήθειας σε χώρες της
περιοχής και κυρίως, θα έλεγα, στη FYROΜ, που, επαναλαµβάνω,
ο κίνδυνος της αποσταθεροποίησης αφορά κυρίως αυτήν τη χώρα,
και, δεύτερον, την άµεση ετοιµότητά µας για την αντιµετώπιση του
φαινοµένου κοντά στα σύνορά µας. Οφείλουµε να είµαστε έτοιµοι
να αποφύγουµε ένα κύµα νέων προσφύγων, που θα κατακλύσει τη
χώρα.
Και το πέµπτον είναι η συνεννόηση µε τις υπόλοιπες βαλκανικές
κυβερνήσεις, ώστε τουλάχιστον να αποφευχθεί η διεύρυνση, η
επέκταση της κρίσης.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύουµε ότι η Ελλάδα οφείλει να
παίξει στο πλαίσιο του εφικτού, αλλά πιο αποφασιστικά, έναν
ενεργό ρόλο, για να βρεθεί ειρηνική λύση. Η Ελλάδα οφείλει να
αποκτήσει πιο καθαρή φωνή για τις απόψεις της. Και µε
υπευθυνότητα, αλλά και σαφήνεια, να καταστήσει τη θέση της
απολύτως σαφή στους συµµάχους της και στους εταίρους της.

Σε τέτοιες κρίσιµες ώρες τα µισόλογα περισσεύουν. Και αυτά τα
τραγικά γεγονότα στην περιοχή επαναφέρουν την αναγκαιότητα
µιας τοποθέτησης που κάνουµε, όπως γνωρίζετε όλες και όλοι, από
καιρό. Να αποκτήσει η χώρα εθνική στρατηγική. Και
επανερχόµαστε, γιατί πιστεύουµε ότι µας δικαιώνουν οι εξελίξεις
καθηµερινά, στο πιεστικό πια αίτηµα να συσταθεί επιτέλους το
Εθνικό Συµβούλιο Εξωτερικής Πολιτικής.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε σε µια ιδιαίτερα ταραγµένη
περιοχή και µάλιστα σε µέρες, που η κρισιµότητά τους ίσως έχει
ξεπεράσει κάθε προηγούµενο στη δύσκολη πράγµατι δεκαετία που
έχουµε ζήσει, όπου η µία κρίση διαδέχεται την άλλη, όπου η
γειτονική χώρα εξ ανατολών απειλεί την εδαφική µας ακεραιότητα.
Τι παραπάνω πρέπει να συµβεί, ώστε να κάτσουµε όλοι γύρω από
ένα τραπέζι και να χαράξουµε µία κοινά αποδεκτή, τουλάχιστον από
τους περισσότερους και αν όχι σε όλα, στα βασικά σηµεία, εθνική
στρατηγική;
Αυτή η συναίνεση, αυτή η συνεννόηση στα βασικά, στα
µακροπρόθεσµα, θα µας επέτρεπε να κοιτάµε µακριά και να κοιτάµε
µόνο µπροστά. Να µην τρέχουµε πίσω από γεγονότα, όπως και στο
Κόσοβο, αλλά να παίρνουµε πρωτοβουλίες, να προηγούµεθα των
γεγονότων, να ενισχύσουµε µαζί το τραυµατισµένο κύρος από
κακούς χειρισµούς σε υποθέσεις που δεν έχουν σήµερα το
περιθώριο της ανάπτυξης, όπως οι υποθέσεις Οτσαλάν ή S-300
αλλά που πάντως πρέπει να έχουµε όλοι -και την έχουµε όλοι- την
εικόνα ότι χρειάζεται µια συντονισµένη προσπάθεια επανενίσχυσης
των σχέσεών µας. Γιατί να µη δηµιουργήσουµε θεσµικά όργανα
συναίνεσης και σχεδιασµού σε βάθος χρόνου;
Φοβάται κανένας τίποτα; 'Εχει να φοβηθεί τίποτα η Κυβέρνηση; Ας
είµαστε ξεκάθαροι εδώ. Κανένας δεν αµφισβητεί ότι σε τελική
ανάλυση η Κυβέρνηση θα αποφασίζει, η εκάστοτε κυβέρνηση. ∆εν
θα ήθελε όµως δίπλα της ενηµερωµένους πολιτικούς αλλά και
ειδικούς και τεχνοκράτες από όλα τα κόµµατα, που όλοι µαζί θα
συµφωνούν στα σηµεία, εν πάση περιπτώσει, τα κοµβικά, σε µια
κοινή στρατηγική του Ελληνισµού και πέρα από την ουσία της
πολιτικής, στο συµβολισµό που θα είχε ένα εξαιρετικά ευεργετικό
αποτέλεσµα, αφού θα διαµόρφωνε µία ατµόσφαιρα συµπόρευσης
τουλάχιστον στα καίρια, στα βασικά, στα πρωτεύοντα;
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µήπως είναι αυτή η ώρα της µεγάλης,
της θεαµατικής κρίσης τόσο κοντά στα σύνορά µας, η ευκαιρία να
κάνουµε το άλµα της θεσµικής αλλά και ουσιαστικής συναίνεσης;
Φοβάµαι -ελπίζω να διαψευσθώ, αλλά φοβάµαι- δυστυχώς πως και
πάλι οι απαντήσεις που θα πάρουµε θα είναι αρνητικές. ∆εν είναι
του παρόντος -και θα το αποφύγω- να θυµηθούµε σήµερα αδιέξοδα
και λάθη στο εθνικό µέτωπο. Λάθη από τα οποία ουδέν φαίνεται ότι
διδασκόµεθα και γι αυτό τα επαναλαµβάνουµε ξανά και ξανά. Γιατί
λάθη και παραλείψεις είναι πιθανό να γίνονται και µέχρι ενός
σηµείου είναι και κατανοητό ότι γίνονται, αλλά έχει πολλή σηµασία
να µην επαναλαµβάνονται.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταλήγοντας θα ήθελα να πω ότι
είναι σαφές ότι στις κρίσιµες αυτές ώρες οι Ελληνίδες και οι
'Ελληνες συσπειρώνονται. Kαι οι ώρες αυτές είναι πράγµατι
κρίσιµες. Και ακόµα ότι είναι βέβαιο πως σε αυτές τις ώρες τις
δύσκολες, τις κρίσιµες, που µένεται η κρίση στην περιοχή µας, µαζί
µόνο ενωµένοι µπορούµε να τις αντιµετωπίσουµε πέρα και πάνω
από κόµµατα και χρώµατα και ιδιαίτερες προτιµήσεις και απόψεις.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Θέλω µόνο να πω, δεσµευτικά για µας, ότι εµείς σε ό,τι µας αφορά
συµβάλλουµε και θα συµβάλλουµε µε όλες µας τις δυνάµεις σε
αυτήν την κατεύθυνση, στην κατεύθυνση ενός ισχυρού αρραγούς
εθνικού µετώπου, ενός µετώπου εθνικής οµοψυχίας και εθνικής
συνεννόησης. Και θα στηρίξουµε ακόµα και την κυβερνητική
πολιτική, όταν και όποτε πιστεύουµε ότι αυτό ευνοεί την εθνική
προσπάθεια και τη διασφάλιση των εθνικών συµφερόντων.
Πιστεύουµε, παροτρύνουµε, προκαλούµε -αν θέλετε- την
Κυβέρνηση, να κάνει και εκείνη το βήµα από την πλευρά της,
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ώστε να φτάσουµε από την εθνική συνεννόηση στη χάραξη της
κοινής εθνικής στρατηγικής. Σας ευχαριστώ.
(Ζωηρά χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, οφείλω µία απάντηση σε όσα είπε στην αρχή της
οµιλίας του ο Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας, σε ό,τι αφορά το
Προεδρείο.
Ο κύριος Πρωθυπουργός µου εζήτησε την προηγούµενη εβδοµάδα
να γίνει µία συζήτηση στη Βουλή για το θέµα του Κοσσυφοπεδίου.
Η Νέα ∆ηµοκρατία είχε ήδη διατυπώσει την παρατήρηση ότι δεν
γίνεται χρήση του άρθρου 142 Α του Κανονισµού, που προβλέπει
ανακοινώσεις της Κυβερνήσεως προς τη Βουλή.
'Εκρινα καλύτερο να ακολουθήσουµε αυτήν τη διαδικασία. Και
επειδή, κύριε Πρόεδρε, αναφερθήκατε στο συµβολισµό, νοµίζω ότι
το ενδιαφέρον µας συµβολίζεται καλύτερα µε µία διαδικασία δύο-
δυόµισι ωρών, όπου µε άνεση διατυπώνουµε όλοι τις απόψεις µας
και ο Πρωθυπουργός και οι Αρχηγοί των κοµµάτων -άλλωστε δεν
κάνατε χρήση και όλου του χρόνου που ζητήσατε για να µιλήσατε-
και όχι µε µια συζήτηση η οποία παρατείνεται πέραν του
µεσονυχτίου και διεξάγεται προ κενών εδράνων. ∆ιότι είναι φυσικό,
συνάδελφοι, να µην µπορούν να παρακολουθήσουν µία εξάωρη
συζήτηση και, κυρίως, κάτι που πρέπει να ενδιαφέρει τον Πρόεδρο
του Σώµατος περισσότερο, οι Αρχηγοί των µικροτέρων κοµµάτων
να µιλούν µετά τις δέκα ή έντεκα η ώρα το βράδυ. Ούτε το κοινό
µπορεί να παρακολουθήσει από την τηλεόραση τις αγορεύσεις τους
και όπως είπα και πάρα πολλοί συνάδελφοι αποχωρούν από την
Αίθουσα, είτε διότι έχουν κουραστεί είτε διότι έχει εξαντληθεί το θέµα
από τον Πρωθυπουργό και τον Αρχηγό της Αξιωµατικής
Αντιπολιτεύσεως.
Αυτός είναι ο λόγος για τον οποίον εισηγήθηκα στον Πρόεδρος της
Κυβερνήσεως να ακολουθήσουµε αυτήν τη διαδικασία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Κύριε Πρόεδρε, το λόγο παρακαλώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Πρόεδρε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Κύριε Πρόεδρε, ειδικά σήµερα και µε το αντικείµενο
που έχουµε προς συζήτηση και µε την υφιστάµενη κατάσταση
κρίσεως, δεν έχω κανένα λόγο -και δεν θα το κάνω- να αντιδικήσω
µαζί σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ούτε εγώ αντιδικώ µαζί
σας, προς Θεού! 'Οφειλα µία απάντηση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Θέλω να πω το εξής: ∆εν υπάρχει καµία αµφιβολία
ότι εµείς πιστεύουµε στο να γίνεται χρήση του 142 Α. Εκτιµούµε
όµως -και επιτρέψτε µας να έχουµε εδώ διαφορετική άποψη- ότι για
τη συγκεκριµένη περίσταση, για το βάρος του θέµατος, θα ήταν
προτιµότερο να είχε επιλεγεί και για λόγους ουσίας αλλά και για
λόγους συµβολισµού η διαδικασία της προ ηµερησίας.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Πάντως, κύριε Πρόεδρε,
σας εξήγησα και από τηλεφώνου ότι το φαινόµενο της Αιθούσης
αυτής στις προ ηµερησίας διατάξεως συζητήσεις, όταν µετά την
αγόρευση του Πρωθυπουργού και τη δική σας αγόρευση οι Αρχηγοί
των µικροτέρων κοµµάτων οµιλούν προ κενών εδράνων δεν είναι η
καλύτερη. Και αυτή είναι η πρόθεση η δική µου, να βοηθήσω να µην
υπάρχει αυτή η εικόνα.
Η Πρόεδρος της κοινοβουλευτικής οµάδας του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Αλεκα Παπαρήγα έχει το λόγο.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριοι συνάδελφοι, θα παρακαλέσω και λόγω της σοβαρότητος του
θέµατος, όπως είπε ο Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας µόλις τώρα,
να παραµείνετε, για να ακούσετε και τους Αρχηγούς των άλλων
κοµµάτων. Το απευθύνω στους συναδέλφους των δύο
µεγαλυτέρων κοµµάτων.
Τι χρόνο θέλετε, κυρία Παπαρήγα;
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής

Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): Είκοσι πέντε λεπτά.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): ∆εν ξέρω, ειλικρινά χρειάζεται κανείς να
έχει ατσάλινα νεύρα, να είναι πολύ πειθαρχηµένος, για να µπορέσει
µε ένα νηφάλιο τρόπο να εκθέσει τις απόψεις του -µιλάω για το
κόµµα µας και για µένα προσωπικά- και να απαντήσει κανείς σε
αυτά που άκουσε από τον Πρωθυπουργό κυρίως, αλλά και από τον
Πρόεδρο της Νέας ∆ηµοκρατίας.
Το θεωρούµε απόλυτα φυσικό να έχουµε διαµετρικά διαφορετικές
απόψεις. Αλλά µιλάµε τώρα όχι για το πρόβληµα του Κόσοβου και
το προσφυγικό, µιλάµε για τον πόλεµο που γίνεται στη
Γιουγκοσλαβία, που τον πληρώνει ο σερβικός και αλβανικός λαός
αναµφισβήτητα. Μιλάµε για την κατάσταση στα Βαλκάνια και την
εφαρµογή του νέου δόγµατος του ΝΑΤΟ στην περιοχή, πριν ακόµα
επισηµοποιηθεί στα τέλη Απριλίου η υπογραφή του. Πρέπει να
δοκιµαστεί, να περάσει στη ζωή, στις πλάτες των λαών και µετά να
υπογραφεί, για να γίνει θεσµός και να λειτουργούν τα όργανα για να
εφαρµόζουν αυτές τις αποφάσεις.
Εδώ κυριολεκτικά, κύριε Πρωθυπουργέ, ξέρω τις διαφωνίες µας,
αλλά κάνατε το άσπρο µαύρο. Αυτό είναι το θέµα. ∆εν είναι ότι
µιλάµε για τα ίδια πράγµατα και τα εκτιµούµε διαφορετικά, πράγµα
απόλυτα φυσιολογικό.
Πρώτα-πρώτα µας είπατε ότι εσείς δεν συµµετέχετε στον πόλεµο
και ότι είσαστε παράγοντας ειρήνης. Εδώ ή ισχύει ή δεν ισχύει. ∆εν
είναι ζήτηµα εκτίµησης ιδεολογίας αν θέλετε και από την
τεχνοκρατική πλευρά να πάρουµε το ζήτηµα, το πράγµα είναι
δεδοµένο. Γιατί δεν έχετε την παλικαριά -αν θέλετε- να πείτε, ναι,
συµµετέχουµε;
Λυπάµαι πάρα πολύ, γιατί πιστεύω ότι στην πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ
και σε όλες τις πτέρυγες υπάρχουν άνθρωποι που γνωρίζουν τα
πράγµατα και διαβάζουν τα γεγονότα, άλλο πώς τα εκτιµούµε.
Πρώτον, ας αφήσουµε αυτό το κόλπο, ότι δεν έχουµε στείλει
χερσαίες δυνάµεις. ∆ηλαδή πόλεµος είναι µόνο οι χερσαίες
δυνάµεις;
(Θόρυβος στην Αίθουσα - κωδωνοκρουσίες)
Σας παρακαλώ, δεν θέλω απαντήσεις από κάτω.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ, ησυχία,
κύριοι συνάδελφοι. Παρακαλώ!
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): 'Οποιος θέλει µετά να πάρει το λόγο και
να µου απαντήσει, αν το προβλέπει ο Κανονισµός, δεν έχω καµία
αντίρρηση. 'Αλλωστε µιλάτε συνέχεια. Η κατάπτυστη "ΝΕΤ" από το
πρωί µέχρι το βράδυ προβάλλει τέτοιες απόψεις, ότι η Ελλάδα δεν
µετέχει στον πόλεµο. Αφήστε να µιλήσουµε και εµείς!
(Θόρυβος στην Αίθουσα - κωδωνοκρουσίες)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ, µη
θορυβείτε. Σας παρακαλώ!
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): Πρώτον, πόλεµος γίνεται, αυτό ελπίζω να
µην το αµφισβητούµε. Καλά, πώς έγινε αυτός ο πόλεµος; Επειδή
τον θέλει ο κ. Κλίντον;
Εάν τον ήθελε µόνο ο κ. Κλίντον και δεν τον ήθελε κανένας άλλος,
αυτός ο πόλεµος δεν θα γινόταν. Και µόνο από το γεγονός ότι για
να φτάσουν τα αµερικάνικα αεροπλάνα και ο στρατός στη
Γιουγκοσλαβία, έπρεπε να χρησιµοποιηθούν ξένα εδάφη. Ακόµα και
αν δεν υπήρχαν γερµανικά στρατεύµατα, βρεταννικά στρατεύµατα,
γαλλικά αεροπλάνα κλπ, -και πλοίο ελληνικό υπάρχει, ο
"ΚΙΜΩΝΑΣ"- δεν µπορούσαν να τον κάνουν οι ΗΠΑ, δεν έχουν
φτάσει ακόµα και στο επίπεδο εκείνο που πατάει τα κουµπιά στην
Ουάσιγκτον και γίνεται ο πόλεµος από την Ουάσιγκτον. Γίνεται όχι
απλώς µε τη συνενοχή, αλλά µε την πλήρη συµµετοχή της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Επειδή δηλαδή δεν έχει ελληνικά στρατεύµατα; Εγώ κάνω το
ερώτηµα: Σας τα ζήτησαν; Εγώ δεν πιστεύω ότι σας τα
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ζήτησαν. Σας ζήτησαν διευκολύνσεις.
Ας πάµε τώρα όλοι µαζί να δούµε τι γίνεται στη Θεσσαλονίκη. Ο πιο
βαρύς γερµανικός οπλισµός υπάρχει εκεί. Εγώ πιστεύω ότι δεν σας
ζήτησαν στρατό. Εξαίρεσαν αρχικά την Ελλάδα και την Τουρκία για
τους δικούς τους λόγους. Ενδεχοµένως να µην ήθελαν να
εµπλέξουν τις όποιες διαφορές υπάρχουν σ'αυτές τις χώρες. Σας
έχουν εφεδρεία. Αν σας ζητήσουν, θα στείλετε. Πείτε µας εδώ: Αν
σας ζητήσουν χερσαία δύναµη, αρχικά θα πείτε όχι, αλλά αν σας
πουν ότι είναι συµβατική υποχρέωση, θα στείλετε ή δεν θα στείλετε;
Τους οκτακόσιους που έχετε µαζεµένους στο Κιλκίς και που
προέρχονται από τους εθελοντές πενταετούς θητείας, γιατί τους
έχετε; Για να υπερασπίσουν την άµυνα της χώρας, αν µπουν οι
ξένοι, οι εχθροί;
∆εύτερον, θα δεχθείτε και θα περάσουν και Αµερικανοί πεζοναύτες
και τούρκικα στρατεύµατα. Θα τα περάσετε µε αεροπλάνα. Μπορεί
και να έχουν περάσει. ∆εν ξέρω. Είσαστε, όµως, διατεθειµένοι να
δώσετε πέντε αεροδιαδρόµους και να τα περάσετε µε αεροπλάνα
που θα λένε "USA", "ΝΑΤΟ", κλπ. Πού να ξέρουµε εµείς οι
υπόλοιποι ποιοι είναι µέσα σε αυτά τα αεροπλάνα;
Σας λέω ότι δεν σας ζήτησαν στρατό. Και ίσως ένας από τους
λόγους που δεν σας ζήτησαν είναι γιατί η Ελλάδα είναι γειτονική
χώρα µε τη Νέα Γιουγκοσλαβία και θέλουν να σας
χρησιµοποιήσουν στη δήθεν ειρηνική φάση της πολιτικής λύσης, για
να είναι και η ελληνική Κυβέρνηση -το κάνετε και θα το κάνετε και µε
τη συνδροµή και άλλων κοµµάτων εδώ- να "πατήσετε" τη
γιουγκοσλαβική ηγεσία να δεχθεί το Ραµπουιγιέ. Σας έχουν για
άλλους ρόλους. Οι βρώµικοι ρόλοι είναι πολλοί. Γιατί να στείλουν
δύο χιλιάδες 'Ελληνες φαντάρους; Ξέρουν ότι ο ελληνικός λαός θα
σας πάρει στο κατόπι και σας χρησιµοποιούν σαν αποβάθρα. Από
εκεί και πέρα θα παίξετε και άλλους βρώµικους ρόλους στο να
πείσετε την ηγεσία της Γιουγκοσλαβίας να υπογράψει τη διάλυση
της Γιουγκοσλαβίας µε βάση το πλαίσιο του Ραµπουιγιέ. Αυτά όλα
θα τα κάνετε ως τέλος. Αυτά δεν τα λέτε. Πείτε τα στον ελληνικό
λαό.
Τρίτον, υπογράψατε την επέµβαση. Εγώ σας λέω ακόµη και αν δεν
περνούσαν από την Ελλάδα, εάν οι ευρωπαϊκές χώρες που είναι
στο ΝΑΤΟ έλεγαν όχι στην επέµβαση, δεν θα µπορούσε να γίνει
αυτή η επέµβαση. Την υπογράψατε και όχι αυτά τα ψέµατα που
λέγονται ότι υπογράφηκε η πρώτη φάση, η δεύτερη -είναι ο θάνατος
µε δόσεις- η τρίτη κλπ. Αυτά είναι στρατιωτικά ζητήµατα. ∆εν
υπάρχουν πρώτες, δεύτερες και τρίτες φάσεις στις πολιτικές
αποφάσεις. Συνυπογράψατε αυτήν την εντολή.
Το ένα, λοιπόν, είναι ότι κάνατε το µαύρο άσπρο στη συµµετοχή.
Να έχετε το θάρρος, να το πείτε στον ελληνικό λαό.
∆εύτερον, εδώ για άλλη µια φορά ακούσαµε ότι ο πόλεµος στη
Γιουγκοσλαβία -και δεν είναι ο πρώτος πόλεµος, έχουν προηγηθεί
και άλλοι τοπικοί πόλεµοι- έγιναν για τα µάτια της "ωραίας Ελένης"
για τον ίδιο, δηλαδή, δήθεν, λόγο που έγινε ο Τρωϊκός Πόλεµος. Ο
Β' Παγκόσµιος Πόλεµος έγινε γιατί είχαµε έναν τρελό, σεξουαλικά
άρρωστο και εξαπέλυσε τον πόλεµο. Τώρα είναι νέα ανάγνωση της
αιτίας των πολέµων. 'Οχι, αυτός ο πόλεµος δεν γίνεται για τα
ανθρώπινα δικαιώµατα και για τα δικαιώµατα των Αλβανών που
ζουν στο Κοσυφοπέδιο, αλλά για να ικανοποιηθεί η ηγεσία της
αλβανικής µειονότητας η οποία παίζει το παιχνίδι της νέας τάξης
πραγµάτων, του νέου δόγµατος του ιµπεριαλισµού που λέµε εµείς.
Εµείς σε καµία περίπτωση δεν ταυτίζουµε τον αλβανικό λαό µε την
ηγεσία του, η οποία στη συγκεκριµένη περίπτωση έχει παίξει πολύ
σηµαντικό ρόλο για να νοµιµοποιήσει αυτόν τον πόλεµο. Αν αύριο
το Κοσσυφοπέδιο γίνει ανεξάρτητο κράτος, οι νέοι δυνάστες των
Αλβανών θα είναι αυτοί που σήµερα είναι οι ηγέτες του και τάχα
θέλουν να το απελευθερώσουν.
Αφού, λοιπόν, έγινε για τα ανθρώπινα δικαιώµατα, τι έγινε µετά τη
Συνθήκη του Ντεϊτον µε τα δύο εκατοµµύρια Σέρβων, οι οποίοι είναι
περιφερόµενοι πρόσφυγες; Και ενώ υποτίθεται ότι το Ντέϊτον

προσδιόριζε ότι θα γυρίσουν στις εστίες τους, στους χώρους τους,
πήγαιναν και τους πέταγαν έξω. Εγώ θα έλεγα τα θύµατα της
προπαγάνδας των ιµπεριαλιστών, οι λεγόµενοι Μουσουλµάνοι και
δεν ξέρω πώς βαφτίζονται τώρα οι διάφορες µειονότητες ή ακόµα
και αν έχουν την ίδια εθνότητα βαφτίζονται µε θρησκευτικούς όρους.
Γιατί εκεί δεν έγινε τίποτα;
Είναι πασίγνωστο ότι το Ισραήλ παραβιάζει τη Συµφωνία του 'Οσλο
απέναντι στον παλαιστινιακό λαό. Μέχρι που έρχεται ο Αραφάτ και
λέει "δεν ξέρω, θα το σκεφθώ, αν την 1η του Μάη θα κηρύξω το
παλαιστινιακό κράτος". Εδώ γιατί δεν υπάρχει ευαισθησία; Εγώ δεν
λέω να βοµβαρδίσουν το Ισραήλ, αλλά επειδή τα ανθρώπινα
δικαιώµατα υπάρχουν µόνο στους Αλβανούς στο Κόσοβο.
Για να δούµε τι υπάρχει. ∆εν θέλουµε να εξωραϊσουµε την
κατάσταση. Η αλήθεια είναι ότι το µειονοτικό χρησιµοποιείται για την
αλλαγή των συνόρων, χρησιµοποιείται για να προκαλείται ο
πόλεµος και εδώ χρησιµοποιείται για να περάσει το νέο δόγµα του
ΝΑΤΟ, να διαλυθεί η Γιουγκοσλαβία και να πάρει ένα µάθηµα ένα
κράτος, το οποίο για τους δικούς του λόγους αντιστέκεται στο ΝΑΤΟ
και στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Αυτή είναι η ουσία, συν τα κοιτάσµατα
ουρανίου, χρωµίου κλπ. στην περιοχή, συν οι αντιθέσεις ανάµεσα
στις Ηνωµένες Πολιτείες και στη Γερµανία, που πρέπει να
µοιράσουν την περιοχή. Αυτή είναι η πραγµατική αιτία. Αυτό το
επιχείρηµα είναι πολύ γνωστό και το ξέρετε. Γιατί τα ανθρώπινα
δικαιώµατα δεν πειράζονται στην Τουρκία; Γιατί πρέπει να
εξαπολύσουµε τους πυραύλους και τον πόλεµο δεκαεννέα - είκοσι
κρατών κατά ενός κράτους µικρού στα Βαλκάνια και δεν µιλάµε για
την Τουρκία, για την Κύπρο κλπ.; Αφήστε το γεγονός ότι ο πόλεµος
έγινε για τα µάτα της "ωραίας Ελένης" ή για τα µάτα των
Κοσοβάρων.
Ας θυµηθούµε, επειδή νοµίζω ότι η ιστορία έχει αξία -βεβαίως εσείς
έχετε κάθε συµφέρον να ξεχνάει ο λαός την ιστορία και µάλιστα να
κάνουµε και νέα ανάγνωση των αιτιών του πολέµου- όσοι το
ξέρουµε -όσοι δεν το ξέρουν δεν έχει καµία σηµασία- ότι στις
31.3.1949 στη Βοστώνη ο Τσώρτσιλ αποκάλυψε γιατί πραγµατικά
έπεσε η βόµβα στη Χιροσίµα. Και αυτό πραγµατικά έχει µεγάλη
σηµασία, τηρουµένων των αναλογιών όχι µόνον για το τι γίνεται
τώρα αλλά για το τι θα γίνει αύριο. Και είπε ο άνθρωπος ότι αν δεν
έριχναν οι Ηνωµένες Πολιτείες τη βόµβα στη Χιροσίµα -έτσι λέει,
κατά την εκτίµησή του- θα είχε κοµµουνιστικοποιηθεί ολόκληρη η
Ευρώπη. Εγώ δεν ξέρω εάν θα είχε γίνει αυτό. Σηµασία έχει ότι
αποκαλύπτεται και οι Αµερικανοί το δέχονται, η πραγµατική αιτία
που έπεσε η ατοµική βόµβα στη Χιροσίµα και στο Ναγκασάκι. 'Οχι
για να οριστικοποιηθεί η ήττα της Ιαπωνίας που ήταν στο πλευρό
της Γερµανίας, γιατί η Ιαπωνία είχε ηττηθεί και δεν µπορούσε να
κάνει τίποτα, αλλά για να δοθεί µήνυµα ψυχρού πολέµου στην
Ευρώπη και µήνυµα ανακοπής των όποιων δυνατοτήτων είχαν τα
υπόλοιπα λαϊκά κινήµατα στην Ευρώπη. Και η βόµβα έπεσε στην
Ιαπωνία και την πλήρωσαν οι αθώοι στην Ιαπωνία.
Σήµερα ο πόλεµος γίνεται στη Νέα Γιουγκοσλαβία, για να δοθούν
µηνύµατα στη Λατινική Αµερική, στην Ελλάδα, στην Αφρική, στην
Ανατολική Ευρώπη και όπου αλλού. Εδώ υπάρχουν οι λόγοι,
υπάρχουν τα προσχήµατα και µπορεί να γίνει αυτή η ιστορία συν η
αντιπαράθεση µε την ηγεσία της Γιουγκοσλαβίας, που είναι η
µοναδική χώρα που δεν έχει µπει στο µαντρί και πρέπει να µπει.
Πρέπει να πέσει ο Μιλόσεβιτς. 'Αλλωστε σήµερα το είπε και ο
Σολάνα. Σύλληψη και ανατροπή της ηγεσίας της Γιουγκοσλαβίας για
να βάλουν αχυράνθρωπους τύπου Παντελή Μάϊκου και των άλλων
αχυρανθρώπων που έχουν. ∆εν πρέπει να πούµε τα πράγµατα µε
το όνοµά τους;
Και είµαι βέβαιη ότι και εσείς τα σκέφτεσθε αυτά και
συνειδητοποιείτε τους κινδύνους που υπάρχουν. ∆εν µπορεί να µην
τα τα ξέρει η Νέα ∆ηµοκρατία. ∆εν είµαστε πιο έξυπνοι εµείς.
Απλώς λέµε αυτά που βλέπουµε και τα λέµε, γιατί θέλουµε να τα
αντιπαλέψουµε. 'Οποιος δεν θέλει να τα αντιπαλέψει, τα κρύβει.
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Με αυτήν την έννοια πήρατε µέρος σ' αυτόν το βρώµικο και
εγκληµατικό πόλεµο, ή είστε συνένοχοι; Εξίσου και η Ευρωπαϊκή
'Ενωση. ∆ιότι όταν ο κ. Σηµίτης πηγαίνει στο ΝΑΤΟ, δεν είναι άλλος
κ. Σηµίτης από τον κ. Σηµίτη που κάθεται στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
∆εν είναι άλλος ο Ζοσπέν της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και άλλος ο
Ζοσπέν στο ΝΑΤΟ.
Και για να ξαναθυµήσω επιφανείς αστούς που τουλάχιστον έκαναν
τα εγκλήµατα αλλά τα έλεγαν και δηµόσια -µετά από µερικά χρόνια
τα αναγνώριζαν- θα θυµίσω αυτό που είπε ο Τρούµαν, όταν
συζητούσε τι σχέση έχει το δόγµα Τρούµαν µε το σχέδιο Μάρσαλ.
Είπε ότι είναι τα δύο ήµισυ του ίδιου, ενιαίου καρυδιού. 'Ετσι είναι τα
πράγµατα. Και µη θίγονται µερικοί, που, εν πάση περιπτώσει, δεν
θέλουν να είναι µε την Κυβέρνηση, ότι ισοπεδώνουµε τα πράγµατα.
Ο πόλεµος που γίνεται αυτήν τη στιγµή ισοπέδωσε τα πράγµατα και
έβγαλε την πραγµατικότητα στην επιφάνεια.
Είπατε ψέµατα και πέραν από τις ιδεολογικές διαφορές που έχουµε,
ξέρετε τι µας ανησυχεί; Μας ανησυχεί το εξής ζήτηµα:
Και δεν µας ανησυχεί µόνον πώς θα σταµατήσει αυτός ο πόλεµος.
Γιατί όλοι θέλουµε να σταµατήσει. Αλλά θέλουµε να σταµατήσει όχι
µε την ειρηνική πολιτική λύση τύπου Ραµπουϊγιέ και όχι µε την
παρουσία των ΝΑΤΟϊκών δυνάµεων µέσα στη Γιουγκοσλαβία, που
θα µπορούν να αλλάζουν τον κρατικό µηχανισµό, να αλλάζουν και
να ανεβοκατεβάζουν Πρωθυπουργούς. 'Οχι, αυτή δεν είναι λύση.
Και να σας πω κάτι. Στη γλώσσα του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης, για µας, δεν υπάρχουν όρια πια ανάµεσα στην πολιτική
λύση και στη στρατιωτική. Γιατί και η πολιτική λύση επιβάλλεται
µετά τους βοµβαρδισµούς, µετά τις µαζικές δολοφονίες και µε την
απειλή νέου γύρου. Και αυτή είναι ειρηνική λύση, δηλαδή το
Ραµπουϊγιέ.
Και λέτε ότι τα στρατεύµατα του ΝΑΤΟ θα έχουν ειρηνικό
χαρακτήρα. Μα, είναι δυνατόν να µιλάµε για ειρηνευτικό ρόλο των
ΝΑΤΟϊκών δυνάµεων; Μπορείτε να µου πείτε πού τελειώνει ο
στρατιωτικός ρόλος και πού αρχίζει ο ειρηνικός; 'Οταν, δηλαδή, εγώ
σας βάλω τρία πιστόλια στο κεφάλι, αλλά δεν χρειασθεί να πατήσω
τη σκανδάλη, αυτό σηµαίνει ότι σας έπεισα και ότι ειρηνικά πέτυχα
τη συγκατάθεσή σας, επειδή δεν σας σκότωσα, επειδή δεν σας
τραυµάτισα;
Με αυτήν την έννοια, βεβαίως είµαστε υπέρ του να σταµατήσει ο
πόλεµος και υπέρ της ειρηνικής λύσης. 'Οµως εµείς λέµε το εξής:
Να σταµατήσει ο πόλεµος. Από εκεί και πέρα είναι θέµα του
γιουγκοσλάβικου λαού να λύσει τα ζητήµατα. Φταίει ο Μιλόσεβιτς;
Να τον ανατρέψουν. Να το αποφασίσει ο γιουγκοσλαβικός λαός.
∆εν θα το αποφασίσει ο κ. Σηµίτης, ο κ. Μπέρνς, ο κ. Κλίντον κλπ.
Και κανένας πόλεµος δεν θα το αποφασίσει.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Τι γελάτε, κύριοι συνάδελφοι; Ψέµατα είναι;
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): Για σκεφθείτε το εξής: Αν παραδείγµατος
χάρη στη Θράκη αποκτήσει η µουσουλµανική µειονότητα -'Ελληνες
πολίτες- τέτοιους ηγέτες και ηγετίσκους σαν αυτούς που έχουν οι
Κοσοβάροι, µήπως θα πάµε και εµείς σε κανένα Ραµπουϊγιέ; Θα
δεχθούµε αυτά που λένε στο όνοµα των δικαιωµάτων; Είναι άλλο
πράγµα η προσπάθεια που πρέπει να κάνουµε όλοι όσοι ζούµε
µέσα στα ελληνικά σύνορα, οι 'Ελληνες πολίτες και οι µη 'Ελληνες
πολίτες, αφού ζούµε σε αυτόν τον τόπο, να ζούµε αρµονικά. Ξέρετε
πάρα πολύ καλά ότι δυστυχώς οι µειονότητες ποδηγετούνται και
χειραγωγούνται. ∆εν είναι όλες οι µειονοτικές διαµαρτυρίες αθώες.
Πείτε µου, λοιπόν, τι θα γίνει στη Θράκη; Εµείς δεν θα δεχθούµε
πάντως Ραµπουϊγιέ για τη Θράκη.
Πρέπει να τα λέµε, γιατί έτσι είναι τα πράγµατα. Και γιατί τα λέµε µε
µία σιγουριά; Γιατί τα λέγαµε και πριν από χρόνια. ∆εν περιµένουµε
να συµβούν τα γεγονότα για να έρθουµε να σας κάνουµε κριτική,
όπως κάνουν άλλα κόµµατα εδώ.
Θα σας διαβάσω µε την ευκαιρία απόφαση της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε. -Φλεβάρης 1992- για την οποία µας
ειρωνευθήκατε όλοι. ∆ικαίωµά σας.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Να την καταθέσετε ολόκληρη.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ, µη

διακόπτετε.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): Λέγαµε τότε -και τα λέγαµε το Φλεβάρη
του 1992, όταν το κόµµα ακόµη βρισκόταν σε κρίση, την κρίση που
περάσαµε και ακόµη ήµασταν παραζαλισµένοι και δεν µελετήσαµε
βαθύτερα- τα εξής:
"Η ΕΟΚ" -δεν είχε γίνει Ευρωπαϊκή 'Ενωση στην ονοµασία- "κάτω
από την επιρροή της Γερµανίας παίρνει θέση εχθρική προς τη
Σερβία. Επιβάλλει κυρώσεις και προετοιµάζει το έδαφος για
αναγνώριση κρατών που θα αποσχιστούν από τη Γιουγκοσλαβία,
διατυπώνοντας τις προϋποθέσεις κάτω από τις οποίες θα τα
αναγνώριζε, πράγµα που τελικά έγινε για τη Σλοβενία και την
Κροατία.
∆ιαφαίνεται προσπάθεια να φθάσουµε στη µικρή Γιουγκοσλαβία,
πράγµα που θα οδηγήσει χώρες σαν την Αλβανία να θελήσουν να
συµπεριλάβουν κοµµάτια της Γιουγκοσλαβίας, πράγµα που θα
δηµιουργήσει προβλήµατα στους Σέρβους του Κοσσυφοπεδίου,
στους µουσουλµάνους της Βοσνίας-Ερζεγοβίνης και στα Σκόπια.
Παραµένει ο κίνδυνος επέκτασης της κρίσης της Γιουγκοσλαβίας
στο νότο, µε απρόβλεπτες συνέπειες για όλη την περιοχή των
Βαλκανίων." Και τότε µας έλεγαν για σταθερότητες. "Γίνεται ακόµη
περισσότερο ανησυχητική αυτή η προοπτική µε την απόσχιση των
Σκοπίων" -δεν είχε γίνει ακόµη η απόσχιση από τη Γιουγκοσλαβία-
"και τη δηµιουργία αυτόνοµου κράτους. Ανεξάρτητα από τη
χρησιµοποίηση ή όχι του ονόµατος "Μακεδονία", µπορεί να
δηµιουργήσει η απόσχιση αυτή εξέλιξη αρνητική και προβλήµατα
γενικής αµφισβήτησης των συνόρων" -αυτά τα λέγαµε το Φλεβάρη
του 1992- "µε συνέπεια την ένταση τόσο στα σύνορα της
Γιουγκοσλαβίας µε τη Βουλγαρία όσο και στα σύνορα µε την
Αλβανία, αλλά και στα σύνορα της χώρας µας. Μια τέτοια εξέλιξη θα
είναι η πιο επικίνδυνη για τα Βαλκάνια, γιατί µπορεί να οδηγήσει σε
γενίκευση του πολέµου. Η Τουρκία και η Ρουµανία δεν θα µείνουν
αδιάφορες σε τετοιο ενδεχόµενο.
Στην πορεία αυτών των εξελίξεων θα πρέπει να περιµένουµε την
πιο δραστήρια παρέµβαση των ΗΠΑ στην περιοχή." Την περίοδο
εκείνη ήταν η Γερµανία που έκανε το κουµάντο. Οι Ηνωµένες
Πολιτείες δεν είχαν µπει ακόµη στο κόλπο έτσι ενεργητικά.
Και λέµε: "Το ενδεχόµενο γενίκευσης του πολέµου που
υποδαυλίζεται από διαφορετικά ιµπεριαλιστικά κέντρα, θα έχει
στόχο τη διαµόρφωση σφαιρών επιρροής στα Βαλκάνια."
Αυτά τα λέγαµε, επαναλαµβάνω, το Φλεβάρη του 1992. Τα
δηµοσιοποιήσαµε. ∆εν τα κατασκευάσαµε τώρα. Μας γελάγατε
όλοι. Και αυτά γίνονται. Και αυτό το λέω όχι γιατί µπορεί να
προβλέψουµε σε λεπτοµέρειες τα πάντα, αλλά επειδή εµείς
βλέπουµε τις τάσεις.
Και ολοκληρώνω µε το εξής ζήτηµα: Τέλη του Απρίλη
επισηµοποιείται το νέο δόγµα του ΝΑΤΟ. Και ταυτόχρονα λέει ο
κύριος Πρωθυπουργός "πρώτα η Ελλάδα". Και ο Πρόεδρος της
Νέας ∆ηµοκρατίας λέει "εθνική συνεννόηση". Και όλοι εδώ λένε
"πρώτα η Ελλάδα". Εµείς δεν υιοθετούµε αυτό το σύνθηµα, "πρώτα
η Ελλάδα". Και θα σας εξηγήσω γιατί.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Την εθνική συνεννόηση;
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): Εθνική συνεννόηση µε σηµαία το ΝΑΤΟ
και την Ευρωπαϊκή 'Ενωση εµείς δεν τη δεχόµαστε. Εµείς µιλάµε
για παλλαϊκή συνεννόηση και ενότητα του λαού εναντίον σας, όσων
έχετε αυτήν την πολιτική.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Και θα σας πω γιατί το λέµε. ∆εν είναι ζήτηµα προθέσεων και δεν
είναι ζήτηµα ανάλυσης των προσώπων. Αντικειµενικά, αυτή η
πολιτική θα εκθέσει την Ελλάδα σε κινδύνους. Εµείς δεν σας λέµε
ότι είσθε προδότες ή µειοδότες. Εµείς λεµε ότι η πολιτική
συµµόρφωσης στο ΝΑΤΟ και στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση θα φέρει την
Ελλάδα έως και ακρωτηριασµένη. ∆εν λέω ότι το κάνετε συνειδητά.
Λέω, όµως, ότι εκεί οδηγούνται τα πράγµατα.
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Και να το πω πιο συγκεκριµένα. Εµείς λέµε ότι έχει νόηµα ο αγώνας
για την εθνική ανεξαρτησία, για την εδαφική ακεραιότητα, για τα
κυριαρχικά δικαιώµατα. Και, βέβαια, όχι "πρώτα η Ελλάδα" µε τον
τρόπο που το λέτε εσείς, δηλαδή ας γίνουν στάχτη και µπούρµπερι
τα Βαλκάνια, αρκεί να σωθούµε εµείς. 'Οχι. Εµείς δεν αισθανόµαστε
ότι παµε καλά, όταν καίγεται ο κόσµος γύρω µας. Θα καούµε και
εµείς. Αλλά ακόµη και αν δεν καούµε, σηµαίνει ότι έχουµε
συµµετάσχει στο κάψιµο των άλλων. ∆εν υπάρχει αντίθεση
ανάµεσα στο "πρώτα η Ελλάδα", "πρώτα η Γιουγκοσλαβία", "πρώτα
η Αλβανία", "πρώτα η Βουλγαρία", όσον αφορά τους λαούς.
Λοιπόν, το "πρώτα η Ελλάδα" ξέρετε τι σηµαίνει; Σηµαίνει:
Πρώτον, δικαιολόγηση της επιθετικότητας της Ελλάδας και της
συµµετοχής της στον πόλεµο.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Επιτέλους, κύριοι
συνάδελφοι, αφήστε να µιλήσει κάποιος µε την ησυχία του!
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): Και εδώ δεν είναι τυχαίο ότι λέγεται, "ε
βέβαια, δεν θα πεθάνουµε τώρα για τους Σέρβους, δεν θα
πεθάνουµε για τους Αλβανούς, δεν θα πεθάνουµε για τους
Βούλγαρους, πρώτα η Ελλάδα!" 'Αρα, βαράµε και εµείς µαζί µε
όλους τους άλλους. Για να µη µας αµφισβητήσουν οι σύµµαχοι, οι
εταίροι που λέµε.
∆εύτερον, το "πρώτα η Ελλάδα" θα µεταφρασθεί και αλλιώς.
'Εχουµε τώρα το νέο δόγµα του ΝΑΤΟ. Καταργείται το άρθρο 5, το
οποίο δεν εφαρµόστηκε στην ουσία, αλλά, εν πάση περιπτώσει,
ήταν και ένα τυπικό άρθρο. Καταργείται λοιπόν εκείνο το άρθρο που
λέει ότι όταν µία χώρα-µέλος επιτεθεί σε µια άλλη χώρα-µέλος, τότε
θεωρείται ότι η συµµαχία την υπερασπίζει. 'Οταν µία χώρα-µέλος
δεχθεί επίθεση από µία χώρα εκτός, η συµµαχία -η συµµορία που
λέµε εµείς- είναι υποχρεωµένη να υπερασπίσει τη χώρα που
δέχεται επίθεση. Αυτό καταργείται.
Αύριο, λοιπόν, αν έχουµε προβλήµατα µε την Τουρκία, µε την
ηγεσία µάλλον της Τουρκίας, είτε µε κατευθείαν απόφαση είτε εξ
αντανακλάσεως, δεν πρόκειται η συµµαχία να νοιασθεί για την
Ελλάδα. Γιατί να νοιαστεί; Γιατί εκείνοι θα πουν τότε "πρώτα τα
συµφέροντα της συµµαχίας". Και εδώ θα πούµε "πρώτα η Ελλάδα".
Αύριο µπορεί να µας πουν "δώστε και πέντε-έξι νησιά από εκεί,
πάρτε και κανένα κοµµάτι από την Αλβανία". Τότε, µε αυτήν τη
λογική -και δεν ξέρω ποια κυβέρνηση θα είναι, ποιες δυνάµεις θα
είναι, γιατί εδώ η ΝΑΤΟϊκή λογική και η λογική της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης είναι κυρίαρχες στο ευρωκοινοβούλιο- αύριο µπορούν να
πουν ότι προκειµένου να δεχθεί βοµβαρδισµούς ο ελληνικός λαός,
πρώτα η Ελλάδα, αλλά ας δεχθούµε και το µικρότερο κακό. Πρώτα
η Ελλάδα. Πρώτα η ΟΝΕ.
Εποµένως δεν λέµε ότι ο κ. Σηµίτης είναι προδότης, ότι ο κ.
Καραµανλής είναι µειοδότης, ο κύριος τάδε είναι έτσι ή αλλιώς. ∆εν
τα ανάγουµε σε θέµατα προσωπικής ηθικής.
Στην πολιτική µπορεί η ηθική των προσώπων να είναι ακέραια.
Αλλά προδοσίες έγιναν σαν αποτέλεσµα συγκεκριµένων πολιτικών
και επιλογών. Αριθµητικά οι προδότες µπορεί να ήταν ελάχιστοι ή
να ήταν συγκεκριµένοι. Για να το ξεκαθαρίσω αυτό το ζήτηµα.
Εµείς, λοιπόν, το "πρώτα η Ελλάδα", νέο δόγµα του ΝΑΤΟ, όλα
αυτά µαζί µας λένε ότι η Ελλάδα θα γίνει και αυτή Γιουγκοσλαβία,
εάν τα συµφέροντα των εταίρων και συµµάχων το επιβάλλουν.
Αυτοί οι οποίοι δεν πρόκειται να πάθουν τίποτα είναι οι
κεφαλαιούχοι, οι οποίοι βεβαίως -ξέρετε- δεν θέλουν παρατεταµένο
πόλεµο. Θέλουν έναν πόλεµο σύντοµο, λίγων ηµερών, για να µη
διακινδυνεύουν και πολύ οι µετοχές και τα κεφάλαια και µέσα απ'
αυτούς τους πολέµους των σύντοµων ηµερών, σύντοµων
βοµβαρδισµών, να λύνονται τα προβλήµατα. "Κόβουµε, ράβουµε"
κλπ. και όπου πάει το πράγµα.
Τα πράγµατα, λοιπόν, είναι εξαιρετικά ανησυχητικά. Εµείς έχουµε
πει τις θέσεις µας απέναντι στην Κυβέρνηση:
Απόσυρση της υπογραφής και όχι στρουθοκαµηλισµός. Και νοµίζω
ότι όλα τα κόµµατα αυτό πρέπει να ζητήσουν, αν το θέλουν, δεν
µπορούµε να το επιβάλουµε.

Κλείσιµο των πάντων, καµία διευκόλυνση -σήµερα παραχωρήσατε
ξανά το λιµάνι της Θεσσαλονίκης, έχετε κάνει ένα στρατόπεδο
ολόκληρο τη Θεσσαλονίκη- και όχι συµµετοχή της Ελλάδας στον
εκβιασµό µε το πιστόλι στον κρόταφο, για να περάσει το
Ραµπουιγιέ. Αυτή δεν είναι πολιτική πρωτοβουλία.
Η πρωτοβουλία που πρέπει να έχουµε εµείς είναι να
υποστηρίζουµε το γιουγκοσλαβικό λαό, σέρβικο και αλβανικό µαζί
και όχι το προσφυγικό, το οποίο όπως το προβάλλετε, όπως το
αντιµετωπίζετε, -δεν έχω χρόνο- έχει και αρκετό δόλο και όχι µόνο
ανθρωπισµό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Κωνσταντόπουλος
έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση εξαναγκάστηκε να κάνει τη
σηµερινή συζήτηση. Εδέησε να έλθει στη Βουλή µετά από µία
ολόκληρη εβδοµάδα βοµβαρδισµών µιας κυρίαρχης χώρας.
'Επρεπε µόνη της να την προκαλέσει αµέσως αυτήν τη συζήτηση η
Κυβέρνηση.
Αλλά και σήµερα ο κύριος Πρωθυπουργός µε την οµιλία του
απέδειξε ότι απλώς θέλησε να βγει από την υποχρέωση να κάνει
κάποιες ανακοινώσεις, για να βγει από την υποχρέωση τη
διαδικαστική.
Το λέω αυτό γιατί, δυστυχώς, η Κυβέρνηση συνεχίζει την ίδια
τακτική υποβάθµισης του Κοινοβουλίου, την ίδια τακτική αγνόησης,
περιφρόνησης των άλλων πολιτικών δυνάµεων, σαν να µη
συµβαίνει τίποτε το σοβαρό γύρω µας, σαν να µην καταλαβαίνει η
Κυβέρνηση ότι έχουν αλλάξει µε δραµατικό τρόπο οι συνθήκες και
ότι οι ώρες που περνάµε κι εµείς ως χώρα είναι ιστορικής σηµασίας.
Κύριε Πρωθυπουργέ, πιστεύω ότι οφείλατε, πριν έλθουµε σήµερα
εδώ, έτσι και µε αυτήν τη διαδικασία που επιλέξατε, να έχετε
ενηµερώσει ουσιαστικά τα κόµµατα για όλο το υλικό των στοιχείων,
των πληροφοριών και των δεδοµένων που χειρίζεσθε.
Το λέω αυτό γιατί σε µια τέτοια ιστορικής σηµασίας στιγµή, από µια
συζήτηση στη Βουλή των Ελλήνων πρέπει να παραχθεί µια εικόνα
και ένα αποτέλεσµα που θα εξυπηρετεί τα εθνικά συµφέροντα.
Πρέπει να παραχθεί µια εικόνα και ένα αποτέλεσµα που θα
αποτελούν σηµείο στήριξης του ελληνικού λαού, αλλά και των
διαπραγµατευτικών χειρισµών που πρέπει να κάνει η Κυβέρνηση.
Σε τέτοιες στιγµές είναι που απαιτείται η µέγιστη εθνική
συσπείρωση και οµοψυχία. Και δυστυχώς για την Ελλάδα, όχι
µονάχα δεν κάνετε τίποτε για να την εξασφαλίσετε, αλλά
δηµιουργείτε και πρόσθετες δυσκολίες και πρόσθετα εµπόδια και
προβλήµατα.
Κύριε Πρωθυπουργέ, δεν µιλάµε αφηρηµένα για τους γενικούς
στόχους της εξωτερικής πολιτικής της χώρας. Μιλάµε συγκεκριµένα
για τα µέσα και για τους χειρισµούς που πρέπει να προωθηθούν
τούτη την ώρα, για να βγούµε από τη δύσκολη στιγµή.
Κύριε Πρωθυπουργέ, δεν µιλάµε στο ιστορικό κενό, σε έναν
ουδέτερο πολιτικά χρόνο. Μιλάµε σε µια στιγµή που ο πόλεµος
χτυπάει και τη δική µας πόρτα και ανατρέπεται όλο το σύστηµα
πάνω στο οποίο έχει στηριχθεί η διεθνής έννοµη τάξη.
Τα αναφέρω αυτά γιατί, ανεξάρτητα απ' ό,τι λέτε σεις, όλοι οι
'Ελληνες καταλαβαίνουµε πάρα πολύ καλά πως η Ελλάδα βρίσκεται
σήµερα σε µια πολύ δύσκολη θέση και όλοι αναρωτιούνται µε
πραγµατική αγωνία, τι µπορεί να γίνει, ώστε να βγούµε απ' αυτήν
την κρίση αλώβητοι.
'Ολοι οι 'Ελληνες ζητούν από την Κυβέρνηση αλλά και από τα
κόµµατα, συνεννόηση, ζητούν κοινή δράση, ζητούν απ' όλους µας
να παραµεριστούν οι κοµµατικές αντιπαραθέσεις και να
εξασφαλιστεί ένα κοινό πλαίσιο εθνικής στρατηγικής και
αποτελεσµατικών χειρισµών.
Μόνον εσείς, κύριε Πρωθυπουργέ, και σήµερα στη Βουλή ήλθατε
για να δώσετε µία εικόνα ψύχραιµου, που βάζετε την κοµµατική
αυταρέσκεια των χειρισµών που έγιναν µέχρι σήµερα
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πάνω απ' όλα.
Η Κυβέρνηση, είναι γνωστό, ότι έχει βρεθεί και βρίσκεται σε πολύ
δύσκολη θέση. Από µια ακατανόητη πολιτική ανασφάλεια και
κρυψίνοια προσπαθείτε αυτήν τη δύσκολη κατάσταση να την
κρύψετε. Από µια ανιστόρητη κυβερνητική ρητορική καταφεύγετε σε
βαρύγδουπα συνθήµατα για περιτύλιγµα.
"Φυγή προς τα µπρος", λέει κατά καιρούς η Κυβέρνηση και κάνει
άλµατα στο κενό. Είναι πολύ πρόσφατη για να ξεχαστεί η πολιτική
περιπέτεια της υπόθεσης Οτσαλάν, που αποτελεί τραγωδία για την
εξωτερική µας πολιτική, µε απρόβλεπτη διάρκεια και ανυπολόγιστες
συνέπειες.
"Πρώτα η Ελλάδα", λέει η Κυβέρνηση σήµερα και εννοεί, όπως το
λέει και ο κύριος Πρωθυπουργός "ότι δεν γίνεται αλλιώς". Είναι θέµα
προσωπικής ψυχολογίας, είναι θέµα πολιτικής νοοτροπίας η άποψη
που εκπέµπεται κάθε τόσο και από τον κύριο Πρωθυπουργό, ότι
"πρέπει να αποφύγουµε τα χειρότερα".
Κανείς, κύριε Πρωθυπουργέ, σ' αυτήν τη χώρα δεν βάζει την
Ελλάδα σε µειονεκτική θέση. Κανείς δεν βάζει την Ελλάδα σε
δεύτερη µοίρα. Και κανείς δεν θέλει τα χειρότερα.
Το πρόβληµα είναι µε ποια τακτική, µε ποιους χειρισµούς, µε ποια
µέσα, µε ποια στρατηγική θα πετύχουµε την προάσπιση των
εθνικών µας συµφερόντων στις δεδοµένες συνθήκες. Το πρόβληµα
είναι µε ποιους χειρισµούς αποφεύγουµε τα χειρότερα.
Γιατί, κύριε Πρωθυπουργέ, το επιχείρηµα που λέγεται πολλές
φορές, ότι "θέλουµε, αλλά δεν µπορούµε, τι να κάνουµε, δεν γίνεται
αλλιώς", δεν οδηγεί στα καλύτερα. Κι εµείς, από την πλευρά του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου το επισηµαίνουµε.
∆εν θα επιµείνω άλλο. Θα πω όµως ότι η συγκρότηση του
Συµβουλίου Εξωτερικής Πολιτικής είναι άµεση και επιτακτική
ανάγκη. Η σύσκεψη των πολιτικών Αρχηγών και η διαρκής
επικοινωνία µεταξύ τους αυτές τις δύσκολες και κρίσιµες ώρες είναι
επιβεβληµένη από τα πράγµατα, δεν είναι παραχώρηση της
Κυβέρνησης, δεν είναι καπρίτσιο των Κοµµάτων της
Αντιπολίτευσης.
Εάν δεν κάνετε τις διαρκείς συσκέψεις, τη διαρκή ενηµέρωση και το
Συµβούλιο Εξωτερικής Πολιτικής, κύριε Πρωθυπουργέ, εσείς
προσωπικά επωµίζεσθε ιστορική ευθύνη για όλα όσα
διαδραµατίζονται γύρω µας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επέµβαση του ΝΑΤΟ στη
Γιουγκοσλαβία είναι, από τη σκοπιά του διεθνούς δικαίου,
παράνοµη. Από ηθική σκοπιά είναι προκλητική, είναι απαράδεκτη,
είναι βάρβαρη. Από πολιτική σκοπιά είναι επικίνδυνη, γιατί οδηγεί
σε απρόβλεπτες αποσταθεροποιητικές εντάσεις. Γι' αυτό αυτή η
επίθεση η πολεµική του ΝΑΤΟ στη Γιουγκοσλαβία είναι και θα είναι
ιστορικά στιγµατισµένη.
∆εν σας άκουσα, κύριε Πρωθυπουργέ, τι λέτε; Να σταµατήσουν οι
βοµβαρδισµοί αµέσως; ∆εν το άκουσα. Το ζητάτε ως Κυβέρνηση,
να σταµατήσουν αµέσως οι βοµβαρδισµοί και να αρχίσει η
διαδικασία της πολιτικής διαπραγµάτευσης, στα πλαίσια των δέκα
σηµείων της οµάδας επαφής, πριν αλλοιωθούν, όπως αλλοιώθηκαν
µονοµερώς, για να ανοίξει η διαδικασία, της απόσχισης του
Κοσσυφοπεδίου; ∆εν το λέτε αυτό, Θα περίµενω τη δευτερολογία
σας.
Χωρίς απόφαση του Ο.Η.Ε., χωρίς διεθνή νοµιµοποίηση, το ΝΑΤΟ
δεν είχε κανένα δικαίωµα να αναµειχθεί στο εσωτερικό ενός
κυρίαρχου κράτους. Και να αφήσουν και οι Ηνωµένες Πολιτείες της
Αµερικής και το ΝΑΤΟ αυτήν την υποκρισία περί ανθρωπίνων
δικαιωµάτων και µειονοτήτων. Πρόκειται για τη γνωστή πολιτική
απάτη, που χρησιµοποιεί και τα ζητήµατα των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων και τα ζητήµατα της προστασίας των µειονοτήτων, για
να προωθήσει αποσταθεροποιητικά σχέδια σε βάρος της
ασφάλειας, της σταθερότητας και της ειρήνης.
Η ωµή στρατιωτική επέµβαση, έτσι όπως αποφασίστηκε,
σχεδιάστηκε και υλοποιείται, δεν έχει καµιά σχέση ούτε µε τα
ανθρώπινα δικαιώµατα ούτε µε την αλβανική µειονότητα.
Εξυπηρετεί στρατηγικό αµερικανικό σχέδιο για τον έλεγχο της

περιοχής των Βαλκανίων και για την ποδηγέτηση της Ευρώπης.
∆εν αποκαλύφθηκε βέβαια η ύπαρξη αυτού του σεναρίου σήµερα.
Από το 1991 υπάρχουν σχετικά δηµοσιεύµατα. Από το 1991 και
αργότερα υπάρχουν δηµοσιεύµατα για επιχειρησιακά σχέδια, µε
πεδίο δράσης. Το Κόσοβο και τα Βαλκάνια.
∆υστυχώς, η ελληνική Κυβέρνηση προσυπέγραψε όλα τα στάδια
αυτής της επέµβασης µέχρι σήµερα. 'Ολο το προπαρασκευαστικό
στάδιο έχει και τη δική σας συναίνεση. Ακόµα και η χθεσινοβραδινή
απόφαση για βοµβαρδισµό του κέντρου του Βελιγραδίου, δεν
πάρθηκε χωρίς διαφωνία. Με οµοφωνία πάρθηκε, µε έγκριση.
Βοµβαρδίζεται ευρωπαϊκή πρωτεύουσα ανεξάρτητου κράτους.
Η άλλη υποκρισία, η οποία επίσης προβάλλεται για την πολιτική του
Μιλόσεβιτς και αυτή πρέπει να παραµεριστεί. Υπάρχουν ευθύνες
στην πολιτική του Μιλόσεβιτς, είναι δεδοµένες οι ευθύνες στην
πολιτική του Μιλόσεβιτς. Η πολεµική επίθεση δεν πετυχαίνει την
προστασία των µειονοτήτων και την ανάσχεση αυτής της πολιτικής.
Απεναντίας, οδηγεί σε αντίθετο στόχο.
∆εν επιτρέπεται, λοιπόν, κάθε τόσο να δαιµονοποιούµε πολιτικούς
και πολιτικές καταστάσεις, για να επιβάλλουµε τον πόλεµο, για να
νοµιµοποιούµε την επέµβαση µε στρατιωτική βία, για να
συντελεστεί αυτό που είπε ο στρατηγός Κλάρκ, "να διαλύσουµε, να
καταστρέψουµε, να ταπεινώσουµε τη Σερβία". Είναι ο σύγχρονος
ορισµός της βαρβαρότητας για το 2000.
Επιτρέψτε µου όµως µία παρένθεση. ∆εν οδηγηθήκαµε ξαφνικά σε
αυτό το σηµείο. Το ΝΑΤΟ δεν µετεξελίχθηκε από τη µια µέρα στην
άλλη από αµυντική συµµαχία σε δύναµης κρούσης των
αµερικανικών συµφερόντων στον κόσµο. Από το 1991 και µετά,
υπήρξε µία σειρά αποφάσεων που ολοκλήρωσαν αυτήν τη
µετεξέλιξη. Αυτές τις αποφάσεις τις προσυπέγραψαν όλες οι
ελληνικές κυβερνήσεις και της Νέας ∆ηµοκρατίας και του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
Οι ελληνικές κυβερνήσεις ενέκριναν το 1991 την αναθεωρηµένη
στρατηγική αντίληψη της συµµαχίας, το 1992 στο 'Οσλο τη χρήση
ενόπλων δυνάµεων του ΝΑΤΟ σε "ειρηνευτικές" αποστολές, το
1992 το πρόγραµµα του συνεταιρισµού της σύµπραξης για την
ειρήνη, το 1995 την επέκταση της δράσης του ΝΑΤΟ εκτός της
ζώνης ευθύνης που καθόριζε το άρθρο 6. Στη νέα δοµή του ΝΑΤΟ
αποδέχθηκαν τη µη ρύθµιση των θεµάτων που προκύπτουν από το
άρθρο 5, ως προς τα σύνορα και τη σηµασία των όρων πολεµική
επίθεση και απειλή. Από το 1998 και το 1999 µέχρι και σήµερα
ενέκριναν όλες τις αποφάσεις που διευκολύνουν αυτήν την
πολεµική επιχείρηση.
Υπάρχει ευθύνη και σήµερα αναδεικνύεται το µέγεθος αυτής της
συµπεριφοράς της Ελλάδας. Γιατί η Ελλάδα συναίνεσε
αδιαµαρτύρητα; Τι διαπραγµατεύτηκε έστω και τι εξασφάλισε,
προκειµένου να βάλει την υπογραφή της; Γιατί και σήµερα ακόµα
δίνουµε το πράσινο φως για την επέµβαση και τους βαρβαρισµούς;
∆εν είχαµε κανένα περιθώριο αντίστασης; Και αν όντως δεν είχαµε
κανένα περιθώριο αντίστασης ως χώρα, ποιος κατέστησε τη χώρα
µας όµηρο και δέσµια σε αυτό τον έσχατο βαθµό στις επιλογές
άλλων;
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά είναι ερωτήµατα που
απασχολούν τον 'Ελληνα πολίτη, ακριβώς γιατί συναισθάνεται την
κρισιµότητα της στιγµής. Ακριβώς, γιατί έχει συνειδητοποιήσει ότι
δεν προέκυψε από µία ιδιοτροπία της συγκυρίας αυτή η δυσµενής
εξέλιξη.
Κύριε Πρωθυπουργέ, επιτρέψτε µου να σας επισηµάνω πως η
δήλωσή σας, µετά την έναρξη των βοµβαρδισµών, ότι "η
πραγµατοποίηση της επίθεσης ήταν θέµα αξιοπιστίας του ΝΑΤΟ",
είναι από τις πιο ενοχλητικές και τις πιο δυσάρεστες.
Ο  'Ελληνας  πολίτης,  αλλά  και  οι  πολίτες  όλου  του  κόσµου  δεν
ψάχνουν  για  αξιολογητές  και  απολογητές  τέτοιων  τυχοδιωκτικών
επιχειρήσεων.  Ο  'Ελληνας  πολίτης  ψάχνει  για  πολιτικούς  και
πολιτικές  µε  διαµορφωτική  δύναµη,  µε  δηµιουργική  πνοή,  µε
αντιστασιακή  διάθεση  απέναντι  στη  νέα  βαρβαρότητα,  που  από
πολλές  πλευρές  κυκλώνει  και  αλώνει  τη  ζωή  και  την
ανθρωπότητα,  τον  κόσµο  όλο.  Γιατί  όλοι  οι
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πολίτες, όπου γης, βλέπουν ότι η πολιτική πραγµατικότητα του
κόσµου και της χώρας γέµισε από άδεια πουκάµισα. 'Αλλοι τα
προσκυνάνε, άλλοι τα πετροβολάνε, άλλοι ασχολούνται µε
παρατηρήσεις και αναλύσεις αισθητικής ή µε παρατηρήσεις µόδας
και ύφους, ως προς τη διαχείριση των εντυπώσεων.
Ο κύριος Πρωθυπουργός σήµερα προσπάθησε να δικαιολογήσει
την πολιτική και τις επιλογές της Κυβέρνησής του. Ο ελληνικός λαός
κατάλαβε απολύτως, πάρα πολύ καλά την αφωνία του κυρίου
Πρωθυπουργού, για τη σοβαρότητα και την ουσία των
προβληµάτων.
Στο χρόνο που µίλησε ο κύριος Πρωθυπουργός, οι λέξεις
βοµβαρδισµοί και πολεµική επίθεση δεν ακούστηκαν ούτε µία φορά.
Ολόκληρη όµως η Ελλάδα, ολόκληρη η Ευρώπη, ολόκληρος ο
κόσµος σείονται από την κραυγή, "να σταµατήσουν οι
βοµβαρδισµοί" και από εκεί και πέρα να αναζητηθούν, µε πολιτικές
λύσεις οι διπλωµατικές διαπραγµατεύσεις.
Ο κύριος Πρωθυπουργός δεν αναφέρεται σε αυτό. Αναφέρεται στην
ανάγκη να σταµατήσουν οι επιχειρήσεις του Μιλόσεβιτς στο
Κόσοβο. 'Ολοι λέµε ότι πρέπει να σταµατήσουν αυτές οι
επιχειρήσεις. Αλλά εδώ είναι το κρίσιµο πρόβληµα. Αποδέχεται ο
κύριος Πρωθυπουργός την πρωτοβουλία της Ρωσίας που
στηρίζεται και από άλλους, για την άµεση διακοπή των
βοµβαρδισµών και από εκεί και πέρα έναρξη των διπλωµατικών
διαπραγµατεύσεων ή αποδέχεται την άποψη του κ. Κλίντον που
λέει, πρώτα να αποσυρθεί ο κ. Μιλόσεβιτς και µετά να συζητήσουµε
στα πλαίσια της Συνθήκης του Ραµπουγιέ, που είναι παραποιηµένη
σκοπίµως, για να εξοικονοµήσει τη µεθόδευση της απόσχισης;
Αυτά πρέπει να αποσαφηνιστούν. Μέσα στη συζήτηση της Βουλής
δεν µπορεί να τα ξεπερνάµε, διότι εδώ είναι η ουσία. Οφείλει η
Κυβέρνηση να απαντήσει. Ζητά να σταµατήσουν οι βπµβαρδισµοί
και από εκεί και πέρα αµέσως να αρχίσουν οι διαπραγµατεύσεις ή
προσχωρεί στην άποψη, η οποία έχει διατυπωθεί από πλευράς των
Ηνωµένων Πολιτειών και των άλλων χωρών του ΝΑΤΟ, της
Γερµανίας και της Αγγλίας;
Επικαλέστηκε ο κύριος Πρωθυπουργός την ανάγκη υπεράσπισης
των ελληνικών συµφερόντων, για να δικαιολογήσει τη συµφωνία
στην επέµβαση. Μα, ακριβώς τα ελληνικά συµφέροντα θίγονται
καίρια από την επέµβαση του ΝΑΤΟ. Οι επιδιώξεις της Τουρκίας
ευνοούνται από αυτή τη αποσταθεροποίηση και την επέµβαση. Και
αυτό, γιατί η επέµβαση ανοίγει θέµα συνόρων, τροφοδοτεί
εθνικισµούς, δηµιουργεί αποσταθεροποίηση σε όλη την περιοχή.
Είναι αυταπάτη -και εγώ θα το πω, µε όση µπορώ νηφαλιότητα και
σοβαρότητα- αυτό που ακούστηκε από τον κ. Σηµίτη, ότι είµαστε σε
ζώνη σταθερότητας και ότι η κρίση περιορίζεται σε ένα
συγκεκριµένο χώρο. Η επέµβαση αλλάζει τα δεδοµένα σε όλα τα
Βαλκάνια. Τίποτε πια δεν µπορεί να είναι όπως πριν. Γι' αυτό
πρέπει να προετοιµαστούµε και να σχεδιάσουµε.
Η διαδικασία που προωθείται οδηγεί στην απόσχιση του
Κοσσυφοπεδίου από τη Γιουγκοσλαβία και αυτή η εξέλιξη θα ανοίξει
µία µεγάλη περίοδο αναζήτησης νέων οδυνηρών διευθετήσεων.
Αυτό είναι που πρέπει να αποφευχθεί πάση θυσία. Γι' αυτό πρέπει
να υπάρξει σχεδιασµός και στρατηγική, γιατί είναι δεδοµένο ότι η
επέµβαση θα έχει τεράστιες επιπτώσεις στην ευρύτερη περιοχή.
∆υστυχώς σε αυτό το ιστορικό έγκληµα συνέπραξαν και οι
ευρωπαϊκές κυβερνήσεις, σαν να µην υπάρχουν δύο παγκόσµιοι
πόλεµοι, σαν να µην υπάρχει ιστορική µνήµη, σαν να µην υπάρχει
ανάγκη πολιτικής διορατικότητας.
Eίναι ντροπή για τις Ευρωπαϊκές κυβερνήσεις η αδυναµία τους, να
αντισταθούν στις αµερικανικές επιλογές και πιέσεις. Είναι ντροπή να
µην µπορούν να ορθώσουν το ανάστηµά τους σε ένα τέτοιο
προφανή παραλογισµό και είναι ακόµα µεγαλύτερη ντροπή, να
δείχνουν στις τηλεοράσεις, τα καραβάνια των προσφύγων που
προκαλούν οι βοµβαρδισµοί και να προσπαθούν να τα
χρησιµοποιούν, ως άλλοθι, γι' αυτόν τον παράλογο πόλεµο.
Οι στάσεις και οι αντιδράσεις των Ευρωπαίων ηγετών θυµίζουν
δυστυχώς, µε τρόπο οδυνηρό και τραγικό, όσα περιγράφει ο

Ιονέσκο στο Ρινόκερο. Στο πολιτικό και κοινωνικό τοπίο του 2000
είναι δραστικός και ορατός ο ιστορικός και πνευµατικός
συµβολισµός του Ρινόκερου, που γίνεται το σύµβολο της
καταστροφικής απάθειας και της κτηνώδους αλλοτρίωσης.
'Ολα τα µέλη της Κυβέρνησης, όλα τα µέλη του Κοινοβουλίου, η
µεγάλη πλειοψηφία του ελληνικού λαού έχει δει αυτό το θεατρικό
έργο παλαιότερα µε τον Κούν, και πρόσφατα στο Εθνικό Θέατρο.
Και αν στοχαστούµε όλοι µαζί, ως πολίτες του κόσµου και αυτής της
χώρας, θα αναγνωρίσουµε πολλά από τα συµπτώµατα "της
Ρινοκερίτιδας" στην πολιτική πραγµατικότητα που βιώνουµε σε όλο
τον κόσµο, αλλά και στη χώρα µας.
Κύριε Πρωθυπουργέ, τέλη Απριλίου πηγαίνετε στην Ουάσινγκτον.
Εκεί γίνεται η ∆ιάσκεψη Κορυφής του ΝΑΤΟ. Ο πρόεδρος Κλίντον
θα επιδιώξει εκεί την παγίωση της στρατηγικής ηγεµονίας του
ΝΑΤΟ και της παντοδυναµίας των ΗΠΑ. Εσείς, ως 'Ελληνας
Πρωθυπουργός, µε ποια θέση πηγαίνετε; Με ποια στρατηγική
σχεδίαση; Με ποια εσωτερική πολιτική συζήτηση; Γιατί είναι
φανερό, στις συνθήκες που σήµερα βιώνουµε, στις δυσκολίες και
στις πιέσεις που αντιµετωπίζει η χώρα, στη σύνθετη δυναµική των
προβληµάτων και των χειρισµών που απαιτούνται, ότι δεν µπορεί
να ανταποκριθεί από µόνη της η Κυβέρνηση του κ. Σηµίτη. ∆εν
µπορεί να χειριστεί αυτά τα θέµατα σαν να είναι δική της
αποκλειστική υπόθεση, σαν να είναι µόνη της σε αυτό τον τόπο,
ερήµην του λαού, της κοινωνίας και των άλλων πολιτικών
δυνάµεων.
Εµείς από την πλευρά του Συνασπισµού της Αριστεράς και της
Προόδου, έχουµε καταθέσει τις προτάσεις µας. Η Ελλάδα να
εργαστεί δραστήρια για τον τερµατισµό των βοµβαρδισµών και την
έναρξη των διαπραγµατεύσεων. Οι πρωτοβουλίες να αξιοποιήσουν
και τον προβληµατισµό που υπάρχει µέσα στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση
και κυρίως να έχουν στόχο, να αλλάξουν στάση οι ισχυρές
ευρωπαϊκές κυβερνήσεις. Βεβαίως να υπάρξουν και διµερείς
πρωτοβουλίες στα Βαλκάνια, για το θέµα των προσφύγων και για
όλα τα άλλα συναφή θέµατα. Να συµβάλει η Ελλάδα στη
διαµόρφωση ενός αντιπολεµικού και φιλειρηνικού κλίµατος και να
προετοιµάζεται στρατηγικά για τα χειρότερα σενάρια.
Οι πρωτοφανείς απειλές του Αµερικανού προέδρου δεν πρέπει να
υποτιµηθούν. Σε κάθε περίπτωση, όµως, όλοι πρέπει να ξέρουν, ότι
η Ελλάδα είναι µια χώρα αποφασισµένη να υπερασπίσει τον εαυτό
της, µε αδιαπραγµάτευτο τρόπο.
Κύριε Πρωθυπουργέ, µιλήσατε για παρεξηγήσιµες δηλώσεις.
Επιτρέψτε µου να διαφωνώ µε αυτήν την εκτίµησή σας. ∆εν είναι
παρεξηγήσιµες οι δηλώσεις Κλίντον, και δείτε το, ως ένα µήνυµα,
που πρέπει να σας αφυπνίσει απ' αυτήν την αυτάρεσκη και αδρανή
αντιµετώπιση των προβληµάτων.
Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την πλευρά του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου, λέµε ότι οι
βοµβαρδισµοί εναντίον της Γιουγκοσλαβίας πρέπει να σταµατήσουν
αµέσως. Αυτό το φωνάζουν όλοι οι λαοί, αυτό υπαγορεύει το
∆ιεθνές ∆ίκαιο. Αυτό επιβάλλουν οι αρχές και οι κοινωνικές αξίες
ολόκληρης της ανθρωπότητας.
Προτείνουµε, λοιπόν στην ελληνική Βουλή, να βγάλει ψήφισµα µε το
οποίο να δηλώνει την οµόθυµη θέληση του ελληνικού λαού, να
σταµατήσουν οι βοµβαρδισµοί και να αρχίσουν οι
διαπραγµατεύσεις, για ειρηνική επίλυση της διαφοράς στα πλαίσια
των δέκα σηµείων της οµάδας επαφής, πριν από την αλλοίωση του
κειµένου που έγινε µονοµερώς, για να εξασφαλισθεί η µεθόδευση
της απόσχεσης.
Ζητάµε να ανασταλεί η λειτουργία των ΝΑΤΟϊκών βάσεων, όσο
διαρκεί η κρίση, να διακοπεί κάθε διευκόλυνση και να απορριφθούν
όλες οι πιέσεις που ασκούνται στη χώρα και οι οποίες είναι µεγάλες.
Και οφείλει η Κυβέρνηση να χρησιµοποιήσει αυτήν την οµόθυµη
θέληση του ελληνικού λαού και ως ενίσχυση της διαπραγµατευτικής
της δύναµης, για να καταδείξει ότι δεν είναι µόνη σε αυτή τη χώρα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πόλεµος δεν είναι επιτραπέζιο
παιχνίδι, για να το βλέπουµε, ως θεατές ή ως σχολιαστές
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και να παρακολουθούµε τις κινήσεις του ενός ή του άλλου. Οι
επιδροµές καταστροφής για να διαλυθούν υπαρκτά κράτη, δεν είναι
γύρισµα σεναρίου και η ενσωµάτωση της τεχνολογικής και
επιστηµονικής εξέλιξης στους µηχανισµούς καταστροφής, δεν είναι
βήµα προόδου, βήµα προς το µέλλον.
Γι' αυτό, λοιπόν, πρέπει να πούµε, όχι στη βαρβαρότητα του
πολέµου, όχι στους µηχανισµούς καταστροφής, ναι στην δύναµη
της πολιτικής, όχι στην ισχύ των όπλων, ναι εις το δίκαιο και όχι εις
την ισχύ του ισχυροτέρου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακριβώς, γιατί το όχι στον πόλεµο,
σηµαίνει ναι στο µέλλον, ζητάµε από την Εθνική Αντιπροσωπεία να
προσυπογράψουµε όλοι οι Βουλευτές, ένα οµόφωνο ψήφισµα που
θα έχει αυτούς τους ελάχιστους άξονες εθνικής στρατηγικής,
οµόθυµης, κοινωνικής και πολιτικής στάσης. 'Οχι στους
βοµβαρδισµούς, ναι στις διαπραγµατεύσεις. Ανησυχούµε για τις
εξελίξεις, ζητάµε συνεννόηση και στρατηγική, για να αποτρέψουµε
τα χειρότερα. Ο καθένας να µπει µπροστά στις ευθύνες του. Γιατί το
αρνείται η Κυβέρνηση; Θα είναι ένα πρόσθετο σηµείο συσπείρωσης
του λαού. Θα είναι ένα πρόσθετο στοιχείο ενίσχυσης της
διαπραγµατευτικής της θέσης. Αλλιώς, θα σέρνεται από τις εξελίξεις
η κυβερνητική τακτική και θα ακούµε κάθε τόσο το "τι να κάνουµε,
δεν γίνεται αλλιώς". Γίνεται αλλιώς και µπορούµε αλλιώς. 'Οχι
λέγοντας εξωπραγµατικές θέσεις και προτάσεις, αλλά προωθώντας,
συνεννόηση στρατηγική και κυρίως εξασφάλιση της οµόθυµης
θέλησης του ελληνικού λαού.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Πρόεδρος του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Τσοβόλας έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, το ∆ηµοκρατικό Κοινωνικό Κίνηµα πιστεύει, ότι η
κατάσταση στα Βαλκάνια είναι κρίσιµη, εκρηκτική και αφορά άµεσα
και την Ελλάδα, όπως και κάθε άλλη χώρα που υπάγεται στη
βαλκανική χερσόνησο. Γι' αυτό και µε σοβαρότητα και
υπευθυνότητα, θα πρέπει όλα τα κόµµατα και κυρίως η Κυβέρνηση,
να κάνουµε τις δέουσες αναλύσεις και παράλληλα να συµβάλουµε
ουσιαστικά στην ανεύρεση και στη χάραξη µιας εθνικής στρατηγικής
µπροστά στην κρισιµότητα της κατάστασης.
Γι' αυτό και θα επιµείνω σε αυτό που παλεύω επί δύο χρόνια, µε
επιστολές µου, αλλά και προφορικά µέσα και έξω από τη Βουλή, να
απευθύνω αίτηµα, προς τον κύριο Πρωθυπουργό και την
Κυβέρνηση, εν όψει αυτής της κρισιµότητας της κατάστασης, να
συναινέσει στο να υπάρξει αµέσως -αύριο αν είναι δυνατόν, γιατί θα
είναι ραγδαίες οι εξελίξεις- Εθνικό Συµβούλιο υπό την Προεδρία του
Προέδρου της ∆ηµοκρατίας, µε τη συµµετοχή των Αρχηγών όλων
των Κοµµάτων.
Η άρνηση της Κυβέρνησης θεωρείται από την πλευρά µας τελείως
αδικαιολόγητη, γιατί αυτή η άρνηση είναι αντίθετη και προς το
αίσθηµα του συνόλου του ελληνικού λαού, που απαιτεί να υπάρξει
αυτό το Εθνικό Συµβούλιο και όλοι µε τη σοβαρότητα που
επιβάλλεται, να πούµε τις απόψεις και να χαράξουµε κοινή εθνική
στρατηγική.
Αυτό είναι το νόηµα και το πνεύµα που εισπράττω, ως Αρχηγός
κόµµατος, γυρίζοντας αυτές τις µέρες, µετά τον πόλεµο που κήρυξε
το ΝΑΤΟ και οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής σε πολλές
περιοχές της χώρας και κυρίως στη Βόρεια Ελλάδα.
Η άρνηση είναι αδικαιολόγητη, αν υπάρξει και πάλι, από την
Κυβέρνηση και θα αναλάβει µεγάλες ευθύνες γι' αυτά που θα
έλθουν, ο κύριος Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση. Και ασφαλώς
αν αρνηθεί και πάλι, αυτό το αυτονόητο που ζητάµε, τότε δεν
πρόκειται, όταν εξελιχθούν τα πράγµατα -που το απευχόµαστε-
κατά τρόπο περισσότερο αρνητικό, να γίνουµε συνένοχοι και
συνυπεύθυνοι, σε αυτά που θα αποφασίσει ο κύριος
Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση, χωρίς εµάς, χωρίς τη Βουλή και
χωρίς τον ελληνικό λαό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ένα µήνα µε την ευκαιρία της
συζήτησης στη Βουλή της Συνθήκης του 'Αµστερνταµ, αλλά και της
γνωστής υπόθεσης του Κούρδου ηγέτη Οτσαλάν, είχα επισηµάνει
µε όλη τη σοβαρότητα που επέβαλαν και τότε οι στιγµές, ότι αυτά

που συµβαίνουν στα Βαλκάνια -δεν είχαν γίνει ακόµα
βοµβαρδισµοί- αλλά και στην ανατολική Μεσόγειο και την εγγύς
Ανατολή, δεν είναι ευκαιριακά γεγονότα.
Αλλά ήταν και είναι ενταγµένα σε ένα ευρύτερο σχέδιο που
προωθούν σταδιακά οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, αλλά και
οι µεγάλες δυνάµεις της ∆ύσης, Γερµανία, Μεγάλη Βρετανία, Γαλλία
και άλλες χώρες, µε τελικό στόχο να πετύχουν τον γεωπολιτικό
έλεγχο, αλλά και την προώθηση των οικονοµικών τους
συµφερόντων, αλλά και των εθνικών τους συµφερόντων στην
περιοχή που καλύπτονταν προηγουµένως από τον υπαρκτό
σοσιαλισµό µε την οµπρέλα της Σοβιετικής 'Ενωσης, αλλά και από
τον αµυντικό µηχανισµό, που λεγόταν Σύµφωνο της Βαρσοβίας.
Βασικός στόχος είχα επισηµάνει, είναι µεταξύ των άλλων ο έλεγχος
µε αποµόνωση αν είναι δυνατόν της Ρωσίας, στα πετρέλαια της
Κασπίας θάλασσας αλλά και η απόλυτη, ασφαλής µελλοντικά
διέλευση αυτών των πετρελαίων διά της περιοχής αυτής,
Κουρδιστάν, Αιγαίο κλπ. προς τη Μεσόγειο. Και είχα επισηµάνει
τους κινδύνους, έκρουσα τον κώδωνα του κινδύνου για πολλοστή
φορά πριν εξελιχθούν τα γεγονότα γι' αυτές τις εξελίξεις που
δυστυχώς οι αναλύσεις όλες, επί δυόµισι χρόνια που είµαστε εδώ
εµείς ως κόµµα στη Βουλή αλλά και πριν ένα µήνα, σήµερα
επιβεβαιώνονται.
Φοβάµαι πως και στην προκειµένη περίπτωση µε τη Σερβία και τη
Γιουγκοσλαβία η Κυβέρνηση δεν κάνει τους κατάλληλους σοβαρούς
χειρισµούς. Φοβάµαι ότι κάνει τους χειρισµούς µε άλλη µορφή, που
έκανε πριν κάποιο διάστηµα και µε την περίπτωση του κουρδικού
έθνους, αλλά και του ηγέτη των Κούρδων. Προσπαθεί να
προωθήσει µια πολιτική, του ναι µεν αλλά, ενώ η κρισιµότητα των
περιστάσεων επιβάλλει, κύριε Πρωθυπουργέ, µε όλο το σεβασµό το
λέω αυτό και µε όλη την εκτίµηση στο ρόλο του Πρωθυπουργού,
καθαρή λύση. Αυτή η πολιτική η οποία προσπαθεί να κρύψει
κάποια πράγµατα και από την άλλη µεριά να φανεί αρεστή αυτή η
πολιτική στο ΝΑΤΟ, στις ΗΠΑ κλπ. δεν είναι καθαρή λύση, ενώ οι
περιστάσεις απαιτούν πραγµατικά εδώ καθαρές θέσεις και καθαρές
λύσεις.
Και για να εξηγούµαι και ο καθένας να αναλαµβάνει τις ιστορικές
του ευθύνες σ' αυτήν την περίοδο, θα πω ότι είναι σαφές µε βάση
την περιγραφή που έκανα προηγουµένως ότι στην περιοχή των
Βαλκανίων και της Ανατολικής Μεσογείου τα συµφέροντα των ΗΠΑ
αλλά και του διευθυντηρίου των Βρυξελλών, Γερµανίας, Μεγάλης
Βρετανίας και Γαλλίας είναι τελείως αντίθετα από τα ελληνικά
συµφέροντα στην περιοχή, Αιγαίο, Κύπρο, αλλά και στα Βαλκάνια
µια και είµαστε βαλκανική χώρα.
Εποµένως κατά την άποψή µας είναι µεγάλο λάθος -προσέχω τα
λόγια µου- όταν το ξέρεις αυτό και δεν πιστεύω ότι δεν το ξέρετε,
προς Θεού, ότι οι ΗΠΑ που χρησιµοποιούν ως αµυντικό και
επιθετικό σήµερα µηχανισµό το ΝΑΤΟ, αλλά και οι άλλες µεγάλες
χώρες της Ευρώπης έχουν αντίθετα προς τα δικά µας συµφέροντα,
είναι λάθος, να προβαίνεις σε χειρισµούς και να προωθείς πολιτικές
οι οποίες υπηρετούν τους δικούς τους στόχους και προωθούν τα
δικά τους σχέδια στην περιοχή. 'Οπως τα σχέδιά τους για διάλυση
του κουρδικού έθνους που είναι το εµπόδιο στην αναβάθµιση της
Τουρκίας για να υπηρετηθούν πάλι τα συµφέροντα των ΗΠΑ στην
περιοχή και έτσι να πετύχουν την ακώλυτη διέλευση του αγωγού
πετρελαίου προς τη Μεσόγειο, αλλά και τα συµφέροντά τους στα
Βαλκάνια είναι τελείως διαφορετικά από τα δικά µας. Γιατί στα
Βαλκάνια διακυβεύονται σοβαρά συµφέροντα γεωπολιτικά της
Ελλάδας, αλλά και συµφέροντα ασφάλεια της Ελλάδας.
Κατά συνέπεια ακόµη και µε τα ισχύοντα µέσα στο ΝΑΤΟ
δικαιολογείται η Ελλάδα να πάρει καθαρή θέση και να µη συναινέσει
όπως συνήνεσε µαζί µε τους άλλους δεκαοκτώ στο να γίνουν
βοµβαρδισµοί στο Κόσοβο και στη Γιουγκοσλαβία. Και να τους πει
σαφέστατα µε καθαρά λόγια ότι διακυβεύονται ζωτικά µας
συµφέροντα γεωπολιτικά και ασφάλειας και ασκούµε βέτο. ∆εν
συµµετέχουµε, δεν συναινούµε σε µια τέτοια πράξη.
Οι εποχές απαιτούν ηγεσίες µε αρετή και τόλµη και όχι



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ Ρ∆' - 31 ΜΑΡΤΙΟΥ 1999 5793

τροµαγµένες ηγεσίες, γιατί αλλιώς οι εξελίξεις θα είναι τόσο
σηµαντικές, τόσο ραγδαίες και βλαπτικές που τότε ασφαλώς θα
οδηγηθείτε σε σηµείο µε αυτήν την πολιτική του ναι µεν αλλά, που
θα σας ζητήσουν τέτοια πράγµατα που δεν θα τολµάτε, όπως δεν
τολµάει και σήµερα κανείς από την πολιτική ηγεσία στη
Γιουγκοσλαβία, να βάζετε υπογραφή για ανεξαρτητοποίηση του
Κόσοβο και για να πάνε ΝΑΤΟϊκές δυνάµεις παραβιάζοντας τα
κυριαρχικά τους δικαιώµατα στη Γιουγκοσλαβία που τους
συνήθισαν έτσι επί αρκετό διάστηµα που έλεγαν όχι και στο τέλος
υπέγραφαν.
Είναι αυτό που έχω επισηµάνει πολλές φορές αυτά τα δυόµισι
χρόνια στη Βουλή, ότι αυτή η πολιτική που ακολουθείτε και σεις των
συνεχών υποχωρήσεων έχει εθίσει τις ΗΠΑ, τη Γερµανία και την
Τουρκία στο να κάνουµε συνεχώς πίσω στα σηµεία 'Ιµια, Μαδρίτη,
S 300, Οτσαλάν κλπ. και ασφαλώς θα σας ασκήσουν πίεση, εάν
δεν προλάβετε τις εξελίξεις, ώστε αν καταλήξουν, που το
απευχόµαστε, σε χερσαίες επεµβάσεις, τότε θα ασκήσουν πίεση,
γιατί ξέρουµε ότι σας ασκούν πίεση και αυτές τις µέρες για να
συµµετάσχετε ακόµη και µε πεζοπόρα τµήµατα σε αυτό το
ανοσιούργηµα που γίνεται σε βάρος της ανθρωπότητας, σε βάρος
του ∆ιεθνούς ∆ικαίου, σε βάρος αρχών και αξιών του ∆ιεθνούς
∆ικαίου και σε βάρος τελικά ενός ανεξάρτητου κράτους. Το
επισηµαίνουµε µε όλη τη σοβαρότητα και την υπευθυνότητα που
πρέπει να υπάρχει σε όλους µας αυτές τις κρίσιµες στιγµές. Γι' αυτό
σας τονίζω αύριο το πρωί να συνεννοηθείτε µε τον Πρόεδρο της
∆ηµοκρατίας, να υπάρξει αυτό το Εθνικό Συµβούλιο µε τη
συµµετοχή όλων των Αρχηγών. Σας το είπα και την άλλη φορά τη
µοναδική που µε καλέσατε όπως καλέσατε ξεχωριστά και όλους
τους Αρχηγούς των κοµµάτων, σας το είπα δεν έχετε να φοβηθείτε
τίποτα αν δεν είσθε όµηροι επιλογών, αν δεν είσθε όµηροι
δεσµεύσεων. Και εγώ δεν θέλω να διανοηθώ ότι είσθε όµηροι
δεσµεύσεων που µπορεί να είναι εις βάρος της Ελλάδος της
πατρίδας µας και εις βάρος του ελληνικού λαού. ∆εν θέλω να το
πιστέψω, ούτε το διανοούµε.
Ποιος φοβάται να καλέσει Εθνικό Συµβούλιο. Φοβάται µόνο εκείνος
ο οποίος δεν θέλει να παρουσιάσει τα σχέδιά του στα άλλα κόµµατα
και στον ελληνικό λαό, όταν δεν αφορούν σε µυστικά και έχει σκοπό
να κάνει κινήσεις και να εφαρµόσει πολιτικές, οι οποίες δεν
αντέχουν σε λογικές σοβαρής συζήτησης και σε λογικές
αντιπαράθεσης προκειµένου να καταλήξουµε σε µια συγκεκριµένη
πολιτική.
Και εδώ προκαταβολικά λέω -γιατί εµείς ως ∆Η.Κ.ΚΙ. καταθέσαµε
εδώ πριν από ενάµιση χρόνο συνολική συγκεκριµένη εθνική
στρατηγική- τα γεγονότα στη Γιουγκοσλαβία απεκάλυψαν µε
πανηγυρικό τρόπο πόσο λάθος είναι η θέση σας, αλλά και η θέση
της Νέας ∆ηµοκρατίας που διατυπώνεται επί χρόνια τώρα, ότι
υπέρτατος εθνικός στόχος πρέπει να είναι η ένταξη της χώρας στη
ζώνη του Ευρώ. Τι απέδειξε η Ενωµένη Ευρώπη; 'Οχι απάθεια.
Είναι λάθος να το αναλύουµε έτσι. Απέδειξε ότι έχει κάνει τις δικές
της επιλογές, απέδειξε ότι δεν υπάρχει Ενωµένη Ευρώπη της
αλληλεγγύης των λαών και των χωρών.
∆ιαψευστήκατε, κύριε Υπουργέ, σε αυτά που πριν από ένα µήνα,
όταν συζητιόταν η Συνθήκη του 'Αµστερνταµ, λέγατε στη Βουλή και
στον ελληνικό λαό, ότι τάχα µέσα από τη Συνθήκη πετύχατε να
διασφαλιστούν τα σύνορα της Ελλάδας και ότι τάχα θα προωθηθεί
µία ενιαία ευρωπαϊκή εξωτερική και αµυντική πολιτική. Εδώ όµως
αποδείχθηκε ότι η Γερµανία, η Μεγάλη Βρετανία, η Γαλλία
προκειµένου να πάρουν τη µερίδα που θέλουν στο νέο διεθνή
καταµερισµό εργασίας υπό την ηγεµονία των Η.Π.Α., τους
ενδιαφέρει µόνο η Γερµανία, τους ενδιαφέρει µόνο η Γαλλία, τους
ενδιαφέρει µόνο η Μεγάλη Βρετανία.
∆εν λέει κανένας αυτό που λέτε εσείς και η Νέα ∆ηµοκρατία, ότι
παραµερίζουµε την ακεραιότητα της χώρας, την εδαφική
ακεραιότητα, εθνικά κυριαρχικά δικαιώµατα, θυσιάζουµε σε εθνικό,
κοινωνικό και οικονοµικό επίπεδο, για να ενταχθούµε σε µία ζώνη
Ευρώ, µιας Ευρώπης η οποία απέδειξε πανηγυρικά ότι το µόνο για
το οποίο ενδιαφέρονται είναι το πώς θα εξυπηρετήσουν τα εθνικά
τους συµφέροντα ή καθεµία από τις τρεις µεγάλες χώρες και
ασφαλώς τα συµφέροντα των µεγάλων οικονοµικών

συγκροτηµάτων.
Εγκαταλείψτε όσο δεν είναι ακόµα αργά αυτήν τη θέση και εσείς και
η Νέα ∆ηµοκρατία, περί του ότι υπέρτατος εθνικός στόχος είναι η
ένταξη στη ζώνη του Ευρώ, το οποίο Ευρώ άλλωστε πλήττεται
σαφέστατα µέσα απ' αυτήν την κίνηση των Η.Π.Α. στη
Γιουγκοσλαβία, όπως και πλήττεται -και το είχα προβλέψει πριν
από ένα χρόνο- και η πορεία της Ενωµένης Ευρώπης, έστω και µε
αυτά τα χαρακτηριστικά τα αντιλαϊκά, τα οποία υπάρχουν στη
Συµφωνία του Μάαστριχτ και του 'Αµστερνταµ.
'Αρα, το ∆Η.Κ.ΚΙ. υποστηρίζει σταθερά επί τρία χρόνια που υπάρχει
ότι η εθνική στρατηγική κάτω απ'αυτούς τους διεθνείς και
ευρωπαϊκούς συσχετισµούς που υπάρχουν και µε τις λογικές που
λειτουργούν αυτές οι υπερεθνικές οντότητες, όπως και ο
Οργανισµός των Ηνωµένων Εθνών, όπως και το ΝΑΤΟ κλπ., θα
πρέπει να αποτελεί τη συνισταµένη της ευρωπαϊκής, της
µεσογειακής και της βαλκανικής πολιτικής. Αλλιώς, η υποβάθµιση
οποιουδήποτε από τα τρία αυτά σκέλη και αναγνώριση ως
υπέρτατου εθνικού στόχου της ένταξης στο ΕΥΡΩ, αναµένοντας
από την Ευρώπη να µας στηρίξει και να µας προστατέψει είναι
πολιτική καταστροφής για την Ελλάδα, αλλά και για τον ελληνικό
λαό.
Τι πρέπει να κάνουµε στη συγκεκριµένη περίπτωση; ∆ιότι το
∆Η.Κ.ΚΙ., όπως καταλαβαίνετε, κάνει σοβαρές αναλύσεις και έχει
συγκεκριµένες προτάσεις.
Κατά την άποψή µας, οι προτεραιότητές µας σε αυτήν την περίοδο
που ζούµε πρέπει να είναι και απλές και σαφείς.
1. 'Υψιστος εθνικός στόχος η εθνική ακεραιότητα και ανεξαρτησία
της πατρίδας µας.'Ολα τα άλλα έπονται. 'Αρα, πρέπει να
εγκαταλειφθεί αυτό που είπα πριν, η βλαπτική κυβερνητική θέση,
ότι υπέρτατος εθνικός στόχος είναι η ένταξή µας στο Ευρώ για την
οποία κάνουµε εθνικές και οικονοµικές θυσίες.
2. Υψηλό εθνικό φρόνηµα, αλλαγές σε εσωτερικό µέτωπο και εθνική
οµοψυχία αξιοποιώντας µε την καλή του όρου έννοια, τον ελληνισµό
απανταχού της γης.
3. Συνάπτουµε συµµαχίες µε χώρες και λαούς που έχουν τον ίδιο µε
µας αντίπαλο στη σηµερινή συγκυρία, όπως το ανέπτυξα
προηγουµένως.
4. ∆εν συµµετέχουµε σε καµία επιχείρηση του ΝΑΤΟ εναντίον
γειτονικής χώρας, ούτε επιτρέπουµε να χρησιµοποιηθεί ο χώρος
µας σαν εφαλτήριο επιθέσεων.
5. Είµαστε κατηγορηµατικά αντίθετοι σε αποφάσεις του ΝΑΤΟ για
εχθροπραξίες στη Γιουγκοσλαβία, άρα και σε οποιαδήποτε άλλη
χώρα στην περιοχή. Ούτε παρέχουµε οποιεσδήποτε διευκολύνσεις
από τη Βόρειο Ελλάδα, που έχει µετατραπεί ειλικρινά σε ξέφραγο
αµπέλι και έχει αυξήσει την ανασφάλεια του ελληνικού λαού και
κυρίως των κατοίκων της Βόρειας Ελλάδας. Είναι τραγικά αυτά που
συµβαίνουν και έχω ιδίαν αντίληψη γιατί ήµουν προχθές στο Κιλκίς
και στη Θεσσαλονίκη, στο λιµάνι και στο αεροδρόµιο ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΑ.
6. ∆εν συναινούµε στην αποδοχή ρεύµατος προσφύγων που
ενδεχόµενα θα προκληθεί από τις επιχειρήσεις στο Κόσοβο και που
µπορεί να είναι µεθοδευµένο για υλοποίηση µελλοντικά δόλιων
σχεδίων των Η.Π.Α. και της Τουρκίας εις βάρος της χώρας µας.
Εξαιρώντας από δω αυτά για λόγους ανθρωπιστικής βοήθειας σε
αδέσποτο κόσµο, τον οποίον ασφαλώς δεν µπορούµε να
εγκαταλείψουµε οπουδήποτε.
7. Αυξάνουµε κατά το εφικτόν την αµυντική ικανότητα της χώρας και
χωρίς καµία καθυστέρηση.
8. ∆ιατηρούµε ισόρροπες σχέσεις µε την Αλβανία και Σερβία και µε
άλλες χώρες των Βαλκανίων και δεν µπαίνουµε σε διλήµµατα και
ούτε αποδεχόµαστε αποκλειστικότητα.
9. Πρέπει όµως η χώρα µας να διαµαρτυρηθεί έντονα προς την
Αλβανία για την παραχώρηση πρόσφατα στην Τουρκία ΝΑΤΟϊκών
βάσεων στο λιµάνι του Αυλώνα και από ό,τι πληροφορούµαστε και
στους 'Αγιους Σαράντα, γιατί αυτά είναι σαφώς εχθρικές πράξεις
εναντίον της Ελλάδας. Η Αλβανία πρέπει να πάρει δεσµευτική θέση.
10. Προστατεύουµε αποτελεσµατικά τον Ελληνισµό της
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Αλβανίας αλλά και τον ελληνισµό οπουδήποτε στον κόσµο και αν
υπάρχει. Και ασφαλώς, από αυτό εδώ το Βήµα, πριν δυόµισι
χρόνια, είχα επισηµάνει το εν εξελίξει σχέδιο και δυστυχώς, σήµερα
γίνεται µε κίνδυνο να εγκατασταθούν στο νότιο µέρος της Αλβανίας,
στη Βόρειο 'Ηπειρο, αλβανόφωνοι από το Κοσσυφοπέδιο, για να
εκδιώξουν και τον υπόλοιπο Ελληνισµό. Και εκεί πρέπει να πάρετε
σθεναρή θέση έναντι των Αλβανών και όχι µε µισόλογα ή µε λογικές
σαν αυτές που ανέφερα πριν.
11. Προωθούµε τη διαβαλκανική συνεργασία σ' ένα ελάχιστο
σύνολο κανόνων που θα συγκλίνουν στο ότι, καµία βαλκανική χώρα
δεν θα θα αναµειχθεί στον πόλεµο που γίνεται αυτή τη στιγµή στο
Κόσοβο και στην Οµοσπονδία της Γιουγκοσλαβίας.
12. ∆εν δεχόµαστε οποιαδήποτε αλλαγή συνόρων ενώ παράλληλα
συµβάλλουµε στην προστασία των ανθρωπίνων δικαιωµάτων
χωρίς καµία διάκριση.'Αρα και των αλβανοφώνων του
Κοσσυφοπεδίου.
13. Ενεργοποιούµε κατά το εφικτό ανθρωπιστική βοήθεια στις
πληττόµενες χώρες και περιοχές.
14. Προσέχουµε ιδιαίτερα τις εξελίξεις στη Ρωσία και Ουκρανία.
Είναι γεγονός ότι η διαµάχη είναι µεγάλης κλίµακας και µας
ξεπερνά. Εδώ πρέπει να επισηµάνω ότι πρέπει να δείτε και να
δώσετε λύση στο πρόβληµα των Ελλήνων φοιτητών της
Γιουγκοσλαβίας.
15. Καθιστούµε σαφές στην Τουρκία και στους προστάτες της ότι αν
εφεξής επιχειρήσουν να παραβιάσουν τον εθνικό µας εναέριο χώρο,
θαλάσσιο και χερσαίο, αυτό θα αποτελέσει για µας αιτία πολέµου,
casus belli. Επιτέλους, ας διεκδικήσουµε αυτό που µας δίνουν οι
διεθνείς συµβάσεις και ας µην αφήνουµε συνεχώς την Τουρκία και
τις Η.Π.Α. να µας λένε ότι είναι casus belli ακόµα και αν ασκήσουµε
το δικαίωµά µας για να καθορίσουµε τα όπλα της άµυνάς µας και
εµείς αλλά και το ανεξάρτητο κράτος της Κύπρου.
16. Καθιστούµε επίσης σαφές προς κάθε κατεύθυνση, ότι η χώρα
µας δεν θα συµβάλει στην προώθηση συνοµοσπονδίας στην
Κύπρο, ούτε θα επιτρέψει τη νοµιµοποίηση των τετελεσµένων
γεγονότων που προωθούνται σε αυτήν τη βάση τα σχέδια της
Μεγάλης Βρετανίας και των Η.Π.Α. στην Κύπρο.
Τελικά, θα πρέπει να σταµατήσουµε ως Ελλάδα µε όποια
κυβερνητική έκφραση την πολιτική της υποτέλειας. Κυρίως θα
πρέπει να παύσουµε να αναθέτουµε στους λύκους να φυλάν τα
πρόβατα. Και στην προκειµένη περίπτωση λύκος είναι οι Ηνωµένες
Πολιτείες Αµερικής που χρησιµοποιούν ως οµπρέλα το ΝΑΤΟ, αλλά
και τον ΟΗΕ. Οι Η.Π.Α., οι Βρετανοί και οι Γάλλοι είναι αναξιόπιστοι
γιατί έχουν στην περιοχή µας αντίθετα προς τα ελληνικά και
κυπριακά συµφέροντα.
Επιτέλους, ας το καταλάβει αυτό και η Κυβέρνηση και η Νέα
∆ηµοκρατία. Ας θυµηθούν τέλος πάντων, ότι στις σχέσεις µιας
χώρας µε άλλες χώρες δεν υπάρχουν φίλοι και σύµµαχοι.
Υπάρχουν µόνο συµφέροντα. Και τα συµφέροντά µας είναι να
κάνουµε τις συµµαχίες µε χώρες στην περιοχή, που έχουν
ταυτότητα συµφερόντων µε τα ελληνικά συµφέροντα.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κύριος Πρόεδρος της
Κυβέρνησης έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, συνοψίζοντας τις θέσεις οι οποίες
εκφράστηκαν στη Βουλή από όλα τα κόµµατα, µπορώ να
διαπιστώσω ότι από όλες τις παρατάξεις υπάρχει η επιθυµία,
υπάρχει το αίτηµα να αποκατασταθεί το δυνατόν ταχύτερα η ειρήνη
στην περιοχή. Αυτή είναι µία θέση η οποία µας δίνει δύναµη, µας
δίνει διαπραγµατευτική ικανότητα και η Κυβέρνηση έχει κάνει ήδη
µια σειρά από ενέργειες, αλλά θα εξακολουθήσει τις προσπάθειές
της στο να επιτύχει αυτό ακριβώς, την ειρήνη στην περιοχή.
Επειδή εδώ τέθηκε εν αµφιβολία ότι εµείς εξ αρχής είχαµε επιδιώξει
να µην υπάρξουν στρατιωτικές επιχειρήσεις, θέλω να τονίσω ότι σ'
όλες τις συζητήσεις οι οποίες έγιναν γύρω από το θέµα, η θέση της
Ελλάδος ήταν πάγια ότι οι στρατιωτικές επιχειρήσεις δεν µπορούν
να οδηγήσουν πουθενά, ότι το πρόβληµα δεν µπορεί παρά να έχει
πολιτική λύση και γι' αυτό χρειάζονται συνεχείς πολιτικές

προσπάθειες, διπλωµατικές προσπάθειες, γι' αυτό χρειάζονται
πρωτοβουλίες για τη διαµόρφωση κανόνων οι οποίοι µπορούν να
οδηγήσουν σε συνεννόηση τις δύο αντιµαχόµενες παρατάξεις. ∆εν
απέδωσαν αυτές οι προσπάθειες.
Το ερώτηµα το οποίο τέθηκε είναι εάν εµείς τώρα, η Ελλάδα µπορεί
να πάρει µία πρωτοβουλία. Και η απάντηση είναι ότι η
πρωτοβουλία είναι σκόπιµη, ναι στην πρωτοβουλία, αλλά το αν θα
πρέπει να γίνει, εξαρτάται από συνθήκες και όρους. Εµείς δεν
είµαστε ∆ον Κιχώτες για να ξεκινήσουµε µε µια άποψη πως πρέπει
να λυθεί το πρόβληµα και στην πορεία να µείνουµε µόνοι και να
υπάρχει συνολική απόρριψη αυτής της άποψης. Εµείς πρέπει να
ξεκινήσουµε -και θα ξεκινήσουµε- εάν πετύχουµε ένα ελάχιστο
συµπαράστασης, ένα ελάχιστο συναίνεσης, αν υπάρχουν και από
άλλες πλευρές ενδείξεις ότι θα στηρίξουν αυτή την προσπάθεια.
Αλλιώς δεν έχει καµία έννοια. ∆εν είµαστε για µια πολιτική
δηµοσίων σχέσεων, δεν είµαστε για µια πολιτική εµφανίσεων η
οποία δεν έχει ουσία. Εάν είναι να πάρουµε πρωτοβουλίες, οι
πρωτοβουλίες πρέπει να έχουν ουσία και να υπάρχουν και κάποιοι
άλλοι οι οποίοι τις στηρίζουν και να υπάρχει και κάποια ένδειξη ότι
κάποτε µπορεί να καταλήξουν ή ότι µπορεί να καταλήξουν.
Σας είπα και πριν, ότι η Κυβέρνηση βρίσκεται σε συνεχή επαφή µε
τις χώρες-µέλη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, έχει επαφή και µε τη
Σερβική πλευρά για να διαπιστώσει αν υπάρχουν προϋποθέσεις
µιας τέτοιας πρωτοβουλίας. Και η απάντηση είναι, ότι αυτήν τη
στιγµή δεν υπάρχουν οι προϋποθέσεις, διότι και από τη µία και από
την άλλη πλευρά η στάση είναι άτεγκτη, δεν υπάρχει διάθεση
συµβιβασµού, υποχώρησης, συνεννόησης. Και άρα ως εκ τούτου
µία ενέργεια, όπως αυτή η οποία αναφέρθηκε εδώ, δεν πρόκειται να
οδηγήσει σε αποτέλεσµα.
Θέλω όµως να επαναλάβω ότι είναι µόνιµος στόχος µας η ειρήνη.
Και επειδή είναι µόνιµος στόχος, είναι λάθος η αντίληψη που
εκδηλώθηκε εδώ ότι πρέπει να εκδηλωθούµε υπέρ της
πρωτοβουλίας Πριµακόφ ή κατά της πρωτοβουλίας Πριµακόφ ή
υπέρ της πρωτοβουλίας Χ ή υπέρ της πρωτοβουλίας Ψ. ∆εν
πρόκειται να εκδηλωθούµε υπέρ του ενός ή του άλλου, παρά µόνο
όταν δούµε ότι ο δρόµος είναι βατός.
Ο κ. Παπανδρέου Υπουργός των Εξωτερικών συνοµίλησε
επανειληµµένα µε τον κ. Ιβανόφ, τον Υπουργό Εξωτερικών της
Ρωσίας. Εγώ τηλεφώνησα στον κ. Σρέντερ, σε σχέση µε την
πρωτοβουλία Πριµακόφ, αλλά η διαπίστωση ήταν ότι η
πρωτοβουλία αυτή δεν ήταν καλά προετοιµασµένη. Και αυτό
απεδείχθη από τα πράγµατα.
Επιδίωξή µας είναι να υπάρξει λύση και πιστεύω ότι όλοι αυτό
επιθυµούν. ∆εν πρόκειται εµείς να ταχθούµε µε τη µία ή την άλλη
άποψη όταν αυτή οδηγεί σε αδιέξοδα.
Στην παρατήρηση της κ. Παπαρήγα ότι οι ελληνικές 'Ενοπλες
∆υνάµεις συµµετέχουν στις επιχειρήσεις στη Γιουγκοσλαβία, θέλω
να επαναλάβω και πάλι ότι δεν συµµετέχουν. Και δεν ξέρω από
πού αντλεί την άποψη η κ. Παπαρήγα ότι οι δυνάµεις συµµετέχουν.
Είναι αναληθέστατο αυτό.
'Οσον αφορά τώρα τη διέλευση των στρατευµάτων του ΝΑΤΟ από
τη Θεσσαλονίκη. Οι δυνάµεις του ΝΑΤΟ οι οποίες βρίσκονται στη
Θεσσαλονίκη και στα Σκόπια είναι δυνάµεις απεµπλοκής. Αυτό
σηµαίνει ότι είναι µια αποστολή για την προστασία των
παρατηρητών του ΟΑΣΕ στη Γιουγκοσλαβία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Τώρα παρατηρητές;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Σας
παρακαλώ. ∆εν σας διέκοψα.
'Οπως  και  οι  δυνάµεις  αυτές  είναι  δυνάµεις  οι  οποίες  θα
αποτελέσουν  τη  βάση  µιας  ειρηνευτικής  δύναµης  σε  περίπτωση
που  υπάρξει  συµφωνία  των  δύο  πλευρών.  Το  χαρακτηριστικό
αυτών  των  δυνάµεων  είναι  ότι  δεν  είναι  εξοπλισµένες  µε  βαρύ
οπλισµό  ή  µε  τρόπο  τέτοιο  ώστε  να  πραγµατοποιήσουν
επιχειρήσεις.  'Εχουν  ελαφρύ  εξοπλισµό.  Αποκλείεται  να  κάνουν
οποιαδήποτε  ενέργεια  επιθετική  ή  να  κάνουν  οποιαδήποτε
ενέργεια  η  οποία  έχει  σχέση  µε  τις  µάχες  οι  οποίες  γίνονται
αυτήν  τη  στιγµή  στη  Γιουγκοσλαβία.  ∆εν  το  µπορούν  από  τον
εξοπλισµό  τους,  διότι  δεν  έχουν  αυτό  το  σκοπό.  Και
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αυτό δεν µπορεί να αµφισβητηθεί. Ο κάθε καλόπιστος παρατηρητής
ο οποίος ξέρει από στρατιωτικά πράγµατα, µπορεί να το
διαπιστώσει.
Λυπάµαι για την αναφορά της κ. Παπαρήγα όσον αφορά τη Θράκη.
∆εν είναι δυνατόν να ταυτίζουµε µια θρησκευτική µειονότητα
Ελλήνων πολιτών η οποία έχει την καλύτερη προστασία ως προς τα
ανθρώπινα δικαιώµατα στα Βαλκάνια, µε τους Κοσοβάρους οι
οποίοι είναι αντικείµενο εθνικής κάθαρσης. Και η ταύτιση αυτή
δηµιουργεί επιχειρήµατα σ' εκείνους τους κακόπιστους οι οποίοι
θέλουν να εµπλέξουν την Ελλάδα. Πολύ λυπάµαι.
'Οσον αφορά το σχόλιο ότι δεν υπάρχει εθνική στρατηγική, θα
απαντήσω στους σχολιάζοντες ότι υπάρχει εθνική στρατηγική.
Μπορεί να µην συµφωνούν, µπορεί να µην θεωρούν ότι έχει
αποτελέσµατα. Υπάρχει όµως εθνική στρατηγική και έχει
αποτελέσµατα.
Στη Σύνοδο Κορυφής του Βερολίνου, όπως γνωρίζετε, στη
διαπραγµάτευση για τους πόρους της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και την
ανάπτυξη της χώρας από το 2000 έως το 2006, η Ελλάδα
εξασφάλισε πόρους εννέα τρισεκατοµµυρίων (9.000.000.000.000)
δραχµών τα οποία θα επιτρέψουν ένα αναπτυξιακό σχέδιο ύψους
δεκαπέντε τρισεκατοµµυρίων (15.000.000.000.000), δραχµών ένα
πρωτοφανές ποσό για την Ελλάδα, για την ελληνική
πραγµατικότητα. Ποτέ άλλοτε στο ύψος αυτό δεν υπήρξαν πόροι
για την ανάπτυξη της χώρας.
Αυτό δεν είναι λογιστικό µέγεθος, δεν είναι αποτέλεσµα εγγραφής
και καταγραφής σε βιβλία. Είναι ένα πολύ ουσιαστικό µέγεθος. 'Ετσι
θα γίνει η ανάπτυξη της χώρας είναι η βάση για την πρόοδο. Και
αυτό είναι αποτέλεσµα µιας εθνικής στρατηγικής που έχουµε γιατί
πιστεύουµε ότι η χώρα µε δυνατή οικονοµία, µε δυνατή κοινωνία
µπορεί να ανταποκριθεί και σε όλες τις προκλήσεις και µπορεί να
υπερασπιστεί αποτελεσµατικά τα δικά της συµφέροντα.
'Οποιος παραβλέπει αυτό το γεγονός εθελοτυφλεί και όποιος
παραβλέπει αυτό το γεγονός δεν έχει σωστή αντίληψη πώς
δηµιουργείται µια ισχυρή χώρα, µια ισχυρή Ελλάδα. Η οικονοµική
βάση είναι η πιο σηµαντική και αυτή δηµιουργούµε βεβαίως µε τη
δύναµη αποτροπής.
Για το θέµα του Συµβουλίου Εξωτερικής Πολιτικής. 'Εχω
επανειληµµένα αναφερθεί στην εµπειρία την οποία έχει η χώρα µε
τα Συµβούλια Αρχηγών. Τι ήταν τα Συµβούλια Αρχηγών που έγιναν
για παράδειγµα σε σχέση µε τα Σκόπια; 'Ηταν µία πλειοδοσία
ατέγκτων στάσεων, ποιος θα φανεί πιο υπερπατριώτης. Και αυτή η
πλειοδοσία, η οποία είχε και τόνους δηµαγωγίας όπως την άκουσα
εδώ όσον αφορά το Συµβούλιο Εξωτερικής Πολιτικής, δεν µπορεί
να οδηγήσει σ' αυτό που λέγεται εθνική συνεννόηση, σίγουρα δεν
µπορεί να οδηγήσει σε εθνική συνεννόηση. Θα οδηγήσει σε µία
ψευδεπίγραφη συµφωνία η οποία θα έχει ως αποτέλεσµα είτε την
αποµόνωση της χώρας είτε την παρεµπόδισή της να κάνει µια
ουσιαστική πολιτική.
Συνεννόηση υπάρχει. Ο κ. Παπανδρέου επισκέφθηκε τους
Αρχηγούς των κοµµάτων, συνενοήθηκε µαζί τους τηλεφωνικά,
υπάρχει Επιτροπή της Βουλής, µπορούµε, οποτεδήποτε θέλουν τα
κόµµατα, να έχουµε στην Επιτροπή της Βουλής συζητήσεις και το
Υπουργείο Εξωτερικών είναι πρόθυµο να δώσει οποιαδήποτε
πληροφορία, οποιαδήποτε στιγµή.
Τώρα όσον αφορά τον ισχυρισµό ότι θα έπρεπε εδώ να υπάρχουν
φάκελοι, µα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κατάσταση όχι κάθε
εικοσιτετράωρο αλλά κάθε εξάωρο αλλάζει. Αν αυτά τα οποία σας
δίναµε χθες τα εξετάζατε σήµερα, θα ήταν ξεπερασµένα.
Λοιπόν, δεν υπάρχει καµία θέληση να αποκρυβεί πληροφόρηση,
οποιαδήποτε πληροφόρηση µπορούν να έχουν τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης, οποιαδήποτε συννενόηση είναι δυνατή, αλλά να
µην επιβάλουµε διαδικασίες ή να µην προωθούµε διαδικασίες οι
οποίες µας εγκλωβίζουν σε αδιέξοδα και γίνονται χάρη και µόνο του
θεαθήναι.
Για τον Ελληνισµό της Βορείου Ηπείρου φροντίζουµε για τα
δικαιώµατα της ελληνικής µειονότητας. Ανέφερα και στην
πρωτοµιλία µου ότι ο κ. Παπανδρέου είδε τους Αλβανούς

υπεύθυνους. Εγώ συννενοήθηκα σήµερα µε τον Πρωθυπουργό κ.
Μάικο. Και ο κύριος Πρόεδρος ο κ. Μεϊστάνι και ο κ. Μάικο µου
ετόνισαν ότι θα λάβουν όλα τα απαραίτητα µέτρα για να
προστατεύσουν τα δικαιώµατα της ελληνικής µειονότητος.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι οι δραµατικές εξελίξεις οι
οποίες συµβαίνουν, προσφέρουν την ευκαιρία να ξαναδούµε τα
προβλήµατα, τις προοπτικές της περιοχής µε βάση, όπως είπα,
πριν το στόχο της σταθεροποίησης και της εµπέδωσης της ειρήνης.
Και πως µπορούµε να το κάνουµε αυτό στα Βαλκάνια; Είναι να
κάνουµε µία νέα προσπάθεια κοντά σε αυτές που έχουµε κάνει, να
προωθήσουµε την κοινωνία των πολιτών. Αυτό σηµαίνει ότι πρέπει
να προωθήσουµε την εµπέδωση της δηµοκρατίας, το σεβασµό των
ατοµικών και µειονοτικών δικαιωµάτων, το κράτος δικαίου και την
κοινωνία πολιτών. Πρέπει να προωθήσουµε τη διαπεριφερειακή
συνεργασία µε συµµετοχή όλων των χωρών της περιοχής. Και το
τρίτο, πρέπει να προωθήσουµε την προσέγγιση µε την Ευρωπαϊκή
'Ενωση, την ένταξη στις ευρωπαϊκές διαδικασίες, τη στήριξη της
οικονοµικής ανάπτυξης, τη στήριξη της κοινωνικής ανάπτυξης.
Μόνο αν φτάσουν οι χώρες αυτές σ' ένα επίπεδο δηµοκρατίας και
ένα επίπεδο ανάπτυξης το οποίο θα εγγυάται µια σταθερή πορεία,
θα έχουµε ξεπεράσει τους κινδύνους οι οποίοι υπάρχουν σήµερα
στην περιοχή. Μόλις τελειώσουν οι εχθροπραξίες θα συνεχίσουµε
αυτήν την προσπάθεια την οποία έχουµε αρχίσει από καιρό.
Πιστεύω, ότι όλοι είµαστε σύµφωνοι ότι ο πόλεµος πρέπει να δώσει
τη θέση του στην ειρήνη. Η αστάθεια πρέπει να δώσει οριστικά τη
θέση της στην ανάπτυξη και στη σταθερότητα. Ο άξονας της
πολιτικής µας είναι να υπάρχει στην περιοχή ειρήνη και
σταθερότητα. Αυτόν τον άξονα ακολουθήσαµε µέχρι σήµερα, αυτόν
τον άξονα θα ακολουθήσουµε και τις µέρες που έρχονται. Και
ελπίζω ότι χάρη στην αποφασιστικότητα όλων των πλευρών σε
σχέση µε την ειρήνη, εδώ στην ελληνική Βουλή, θα µπορέσουµε να
ακουστεί η φωνή µας, η φωνή ότι πρέπει να σταµατήσει αυτή η
εξέλιξη στη Γιουγκοσλαβία, πρέπει να υπάρχει συνεργασία,
συναδέλφωση και ειρήνη. Είναι απαίτηση όλων µας, είναι απέναντι
στα κράτη µέλη του ΝΑΤΟ και στα κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης.
(Ζωηρά χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση όπως προβλέπεται από το
άρθρο 142Α και την απόφαση την οποία έλαβε η Βουλή απόψε και
εισερχόµεθα...
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου) : Κύριε Πρόεδρε,
µου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ναι, κύριε Πρόεδρε,
οφείλω µία απάντηση.
Ο Πρόεδρος του Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου
ζήτησε να υπάρξει κάποιο ψήφισµα της Βουλής. Επίσης ορισµένοι
συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ µου έστειλαν µία σχετική επιστολή και ένα
κείµενο ψηφίσµατος.
'Οπως γνωρίζετε, η έκδοση ψηφισµάτων δεν προβλέπεται από τον
Κανονισµό. Προεβλέπετο αυτό µέχρι της τροποποίησής του το
1987. 'Εκτοτε η Βουλή, µόνο σε µία περίπτωση ή και δεύτερη
νοµίζω, συνεζήτησε ένα τέτοιο θέµα και εφόσον υπήρχε συµφωνία
όλων των κοµµάτων. Αλλά πρέπει να σας υπενθυµίσω ότι και σε
εκείνες τις περιπτώσεις δεν κατέστη δυνατή η σύγκλιση επί ενός
κειµένου πλήρους -και είναι φυσικό- παρ' όλο ότι υπάρχει στα
βασικά σηµεία και στους βασικούς στόχους να αποκατασταθεί η
ειρήνη στο Κόσοβο, να µην υπάρξει χρήση βίας, να µην υπάρξουν
στρατιωτικές επιχειρήσεις, να προστατευθούν τα ατοµικά
δικαιώµατα στο πλαίσιο µιας ευρείας αυτονοµίας µε σεβασµό των
συνόρων της Νέας Γιουγκοσλαβίας.
Από εκεί και πέρα, σε επιµέρους ζητήµατα θα υπάρξουν επιµέρους
απόψεις και θα οδηγούµεθα σε διαφορετικά κείµενα.
Για το λόγο αυτό δεν είµαι σε θέση και λυπούµαι που δεν µπορώ να
θέσω υπόψη του Σώµατος κάτι το οποίο δεν προβλέπεται από τον
Κανονισµό.
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου) : Κύριε Πρόεδρε,
µου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε, δεν
προβλέπεται συζήτηση επί θέµατος το οποίο ο Κανονισµός δεν
προβλέπει. Ακούσαµε µε σεβασµό την άποψή σας, αλλά λυπούµαι
διότι δεν είναι δυνατόν.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου) : Επιτρέπετε;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Οχι, κύριε Πρόεδρε, διότι
πρέπει να ακολουθήσει ένας νέος κύκλος επ' αυτού του θέµατος.
'Εχω διαπιστώσει ότι δεν υπάρχει οµοφωνία των κοµµάτων για να

υπάρξει ψήφισµα. Κατά συνέπεια είναι περιττό και να παραβιάσω
τον Κανονισµό για να αρχίσει µία ατέρµων συζήτηση και εντός της
Αιθούσης και εν συνεχεία εκτός της Αιθούσης, κάτι που νοµίζω ότι
και σεις δεν θα πρέπει να το θέλετε, διότι απόψε ήταν µία πάρα
πολύ καλή συζήτηση και δεν νοµίζω ότι πρέπει να υπάρξει κάτι το
οποίο θα δώσει την εντύπωση ότι υπάρχει διαφωνία σε βασικούς
στόχους.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Να σταµατήσουν οι
βοµβαρδισµοί...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Επ' αυτού, να
σταµατήσουν, υπάρχει πλήρης οµοφωνία, πολιτική λύση, όχι βία,
σεβασµός των δικαιωµάτων, σεβασµός των συνόρων.
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Εκτιµώ ότι το άρθρο πρώτο δεν πρέπει να το ψηφίσουµε, διότι
οδηγεί σε µια σύµβαση, η οποία ουσιαστικά είναι ζηµιογόνος για το
ελληνικό δηµόσιο. 'Εχει πάρα πολλές διαφοροποιήσεις από τα
τεύχη δηµοπράτησης και διαφοροποιήσεις και από την ίδια την
προσφορά του τελικά παραχωρησιούχου της κοινοπραξίας
"ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ ΜΕΤΡΟ".
Σε αυτήν τη φάση θα ήθελα να προσθέσω και κάποια ακόµη
στοιχεία, εάν ο κύριος Υπουργός έχει τη διάθεση να απαντήσει, για
να καταδείξω ότι πραγµατικά είναι µια σύµβαση, η οποία έχει πάρα
πολλά κενά.
Η παράγραφος 7.9 της συµβάσεως αναφέρεται σε θετικές ζηµιές
του παραχωρησιούχου, όταν βρεθούν εµπόδια τα οποία είναι
καινούρια και δεν ήταν γνωστά από στοιχεία και έρευνες. Επειδή
αναφέρεται σε κάποια άλλα άρθρα ότι θα γίνουν όλες οι έρευνες
στις πρόδροµες εργασίες, δεν καταλαβαίνω γιατί, ενώ
δικαιολογηµένα του δίνουµε πρόσθετο χρόνο για τα εµπόδια τα
οποία βρήκε και δεν ήταν γνωστά, του δίνουµε και χρήµατα.
Λέει "θετικές ζηµιές" από το έργο το οποίο κάνει, αφού έχει
αναλάβει όλες αυτές τις εργασίες. ∆εν περιέχονται στις παράλληλες
εργασίες, αφού είναι µέσα στο χώρο της διατοµής, όταν κάνουµε τη
µέθοδο cut and cover ή την άλλη της διάτρησης.
Συνεπώς στην παράγραφο 7.9, κύριε Υπουργέ, απαντήστε µας γιατί
τον πληρώνουµε. ∆εν καταλαβαίνω το λόγο. Θα ήθελα να µου το
εξηγήσετε.
Θέλω να βάλω ένα δεύτερο καινούριο στοιχείο. ∆εν υπάρχει
πουθενά δέσµευση του κυρίου του έργου για ζώνη επιρροής του
Μετρό. ∆εν υπήρχε πουθενά, ανεξάρτητα αν από αυτούς, οι οποίοι
έδωσαν τις δικές τους προσφορές, ο καθένας είχε τη δική του
άποψη. Συνεπώς, γιατί βάζουµε ένα όριο εκατό µέτρων παράλληλα
προς το Μετρό όπου δεν µπορούν να αναπτυχθούν κάποια
ανάλογα µέσα συγκοινωνίας;
Η παράγραφος 5.5 αναφέρεται στη σήραγγα πιλότο και προβλέπει,
ότι οι βελτιώσεις της υφισταµένης σήραγγας θα πληρωθούν από το
δηµόσιο. Γιατί; Γνωρίζει την κατάσταση που έχει η σήραγγα,
γνωρίζει τις διατοµές, γνωρίζει τα πάντα, όταν έδωσε την
προσφορά. Συνεπώς, δεν καταλαβαίνω γιατί τον πληρώνουµε. Το
δηµόσιο έχει τόσα πολλά χρήµατα για να τα δίνει στη γαλλική
κοινοπραξία;
'Ενα τρίτο πρόσθετο στοιχείο. Συντελεστής διαθεσιµότητος
οχηµάτων. Στην προσφορά του η συγκεκριµένη εταιρεία προέβλεπε
συντελεστή διαθεσιµότητος οχηµάτων µεγαλύτερο του 0,88.
∆εν ξέρω, µέσα στη µεγαλοσύνη σας, κύριε Υπουργέ, υπογράψατε
µια σύµβαση που τον όρο αυτό τον έχετε παραλείψει. Εξηγήστε µας
γιατί.
Στην παράγραφο 3.1.1.ζ' προβλέπεται ότι ο παραχωρησιούχος,
όταν αποχωρήσει από το έργο, θα αναλάβει την υποβοήθηση της
συντήρησης και λειτουργίας του έργου, ενώ προεβλέπετο στην
ειδική συγγραφή υποχρεώσεων δωρεάν συντήρηση ενός χρόνου.
Και ξέρουµε πόσο βασική διαφορά είναι να συντηρώ ένα έργο και
πόσο να κάνω υποβοήθηση. Ουσιαστικά δηλαδή, να λέω ιδέες και
κάποιοι άλλοι να το φτιάχνουν. Βέβαια, αυτό δεν καλύπτεται µε το
γεγονός ότι θα εκπαιδεύσουν κάποιο προσωπικό ή θα αφήσουν τα
ανταλλακτικά τα οποία υπάρχουν στις αποθήκες τους.
Υπάρχει άρθρο, το οποίο ανοίγει µια πόρτα για πρόσληψη σε
αλλοδαπούς εκτός Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Αφορά το αλλοδαπό
προσωπικό και από εγκατεστηµένες θυγατρικές εταιρείες της
συγκεκριµένης επιχείρησης. ∆εν ξέρω ακριβώς τι σηµαίνει αυτό.
Εκτιµώ, όµως, ότι ανοίγει επικίνδυνους δρόµους εναντίον των
Ελλήνων εργαζοµένων.
∆εν έχετε επιλύσει ακόµα το θέµα της διπλής εισόδου σε πολλούς
από τους σταθµούς. Είναι ένα βασικό στοιχείο. Υπάρχει µια βασική
πρόταση από εµάς να µην πληρωθεί το κόστος της αρχικής µελέτης
και η πρόδροµος εργασίας, εάν αποχωρήσει. Νοµίζω ότι θα ήταν το
λιγότερο που θα µπορούσαµε να του βάλουµε ως ποινική ρήτρα.
Για να κλείσω στο χρόνο ο οποίος µου διατίθεται, θα αναφέρω ένα
ακόµα κρίσιµο στοιχείο.
Προεβλέπετο ότι το ελληνικό δηµόσιο θα καταβάλει τα εξήντα επτά
δισεκατοµµύρια (67.000.000.000) δραχµές, όπως είναι σε

σηµερινές τιµές, µέσα σε πέντε χρόνια. Σήµερα η σύµβαση
προβλέπει ότι ο τρόπος συµφωνίας θα γίνει κατά το χρηµατοδοτικό
κλείσιµο. ∆ηλαδή, ανάλογα αν θα βρει λεφτά ή όχι, θα βάζουµε και
εµείς ανάλογα. ∆ηλαδή, όσο λιγότερα βρίσκει εκείνος, τόσο
περισσότερα θα βάζει το δηµόσιο; Αυτή τη λογική καταλαβαίνω.
Γιατί δεν υπάρχει µια ισοκατανοµή, όπως προέβλεπαν τα τεύχη
δηµοπράτησης;
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε. Είναι ένα πολύ µεγάλο θέµα που δεν
εξαντλείται σε πέντε λεπτά. Ούτε πέντε ώρες ούτε πέντε αιώνες δεν
µας φτάνουν για να καταγγείλουµε αυτά, τα οποία βρίσκουµε κάθε
µέρα.
Χρήση επιγείων χώρων, άρθρο 5, παράγραφος 1. ∆εν αναφέρεται
ρητά ότι η χρήση και η κατοχή των χώρων, οι οποίοι βρίσκονται
πάνω από τους σταθµούς θα γίνεται από το δηµόσιο. Εννοώ όλες
τις αναγκαίες προσβάσεις κλπ. Καταλαβαίνετε τι σηµαίνει
δεκατέσσερις σταθµοί µε τη χρήση όλων των επιγείων χώρων από
την παραχωρησιούχο εταιρεία.
Αυτά τα λίγα ήθελα να πω σήµερα. 'Εχετε να απαντήσετε σε πάρα
πολλά. Εκτιµούµε ότι η συγκεκριµένη σύµβαση δεν εξυπηρετεί τα
συµφέροντα του ελληνικού δηµοσίου. Το έργο το οποίο
κατασκευάζεται είναι µικρότερο των ελαχίστων απαιτήσεων για ένα
σύγχρονο έργο και η Νέα ∆ηµοκρατία καταψηφίζει τα συγκεκριµένα
άρθρα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Η κ. Μπόσκου έχει το
λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΜΠΟΣΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, από τη χθεσινή συζήτηση
κύρωσης της σύµβασης παραχώρησης για το Μετρό της
Θεσσαλονίκης, ενισχύθηκε η τοποθέτηση του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας πως τέτοιου είδους συµβάσεις
αυτοχρηµατοδότησης ή συγχρηµατοδότησης, όπως κατ'
ευφηµισµόν λέγονται, όχι µόνο αποµυζούν τον πλούτο της χώρας
µας, αλλά ξεζουµίζουν το µόχθο του ελληνικού λαού και βέβαια, έτσι
όπως είναι φτιαγµένες, καταστρατηγούνται ακόµα και αυτές οι
συµβάσεις προς όφελος πάντα τωνν ντόπιων ή ξένων
µεγαλοεργολάβων.
Βέβαια, ατράνταχτο παράδειγµα τέτοιων συµβάσεων είναι το Μετρό
της Αθήνας, όπου υπήρχε µία σκανδαλώδης σύµβαση, η οποία
υπογράφηκε επί Νέας ∆ηµοκρατίας, δόθηκαν επί ΠΑ.ΣΟ.Κ. εξήντα
πέντε δισεκατοµµύρια (65.000.000.000) πανωπροίκια µε την
τροποποιητική σύµβαση και µε την υπόσχεση, ας το πούµε έτσι, τη
διαβεβαίωση του κ. Λαλιώτη τότε, ότι κλείνουν όλες οι µαύρες
τρύπες του Μετρό της Αθήνας, αυτό όµως ούτε έχει παραδοθεί
ακόµη σε λειτουργία και εξακολουθούν οι απαιτήσεις των
εργολάβων.
Εµείς, λοιπόν, θέλουµε να επαναλάβουµε ότι βεβαίως δεν θα
ψηφίσουµε τα άρθρα της σύµβασης. Είναι µία σύµβαση, η οποία
εµπεριέχει πολύ µεγάλο βαθµό αοριστίας. Υπάρχουν πάρα πολλοί
προσδιορισµοί, όπως "ευλόγως, ουσιαστικά, ουσιαστικές
υποχρεώσεις, ουσιώδεις συµβατικές υποχρεώσεις,
παραχωρησιούχοι", οι οποίοι την καθιστούν αόριστη, έτσι ώστε να
δηµιουργούνται εύλογα σε µας οι ανησυχίες ότι αύριο, µεθαύριο, θα
έχουµε τα φαινόµενα που ήδη παρουσιάζονται και σε άλλα έργα,
όπως για παράδειγµα αυτό του Μετρό της Αθήνας.
Πιστεύουµε ότι είναι µία σύµβαση αποικιοκρατικού χαρακτήρα. Η
δυνατότητα επιδότησης του εισιτηρίου που δίδεται κατά 215% και
εγγύησης για τριάντα εκατοµµύρια εισιτήρια, καθώς επίσης και η
παραχώρηση της λειτουργίας του έργου για το λιγότερο είκοσι
χρόνια στον παραχωρησιούχο, τα σαράντα δισεκατοµµύρια
(40.000.000.000) που δίδονται πέραν αυτών, από πλευράς του
δηµοσίου, καθιστούν αυτήν τη σύµβαση και αποικιοκρατικού
χαρακτήρα και βεβαίως, δεν µπορούµε να τη χαρακτηρίσουµε σαν
σύµβαση αυτοχρηµατοδότησης.
Βέβαια, µας γεννάται µία απορία την οποία θέσαµε. ∆εν µπορούσε
το δηµόσιο να δανειστεί από τις ξένες τράπεζες; 'Ηταν δηλαδή τα
τριάντα περίπου δισεκατοµµύρια (30.000.000.000) που µας
έλειπαν;
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'Εχουµε νοµίζω τοποθετηθεί και επί της αρχής και σε συγκεκριµένα
ζητήµατα, όπως για παράδειγµα το τιµολόγιο των παραλλήλων
έργων, το οποίο δεν περιγράφεται µέσα στη σύµβαση και µπορεί να
χωρά πολλά, πέρα από τα δέκα δισεκατοµµύρια (10.000.000.000)
τα οποία βάζει ο παραχωρησιούχος και πιστεύουµε ότι εκεί θα
παιχτούν πολλά παιχνίδια. Και βέβαια έχουµε κάνει τις
σοβαρότερες, κατά τη γνώµη µας διαπιστώσεις, σε βασικά τεχνικά
ζητήµατα της σύµβασης, όπως για τα νερά, που είµαστε σίγουροι
ότι θα βρεθούν -άρα είναι µία υποχώρηση, ας το πούµε έτσι της
Κυβέρνησης, για τα οποία θα πληρώσει και δεν είναι νίκη το ένα
µέτρο, όπως θέλησε να ισχυριστεί ο κύριος Υπουργός χθες- ή τα
τριάντα έξι βαγόνια από πενήντα που ήταν η διακήρυξη, οι
αποβάθρες κ.λπ.
Συνοψίζοντας, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, θα θέλαµε να πούµε πως το
συγκεκριµένο έργο είναι ακόµη ένα έργο, το οποίο µε το πρόσχηµα
των χρηµατοδοτήσεων και των δανειοδοτήσεων καταργεί,
υποβαθµίζει και απαξιώνει τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. ∆ανέλλης έχει το
λόγο.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ∆ΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
∆εν θα αναφερθώ στην επιχειρηµατολογία, που είχαµε την ευκαιρία
να αναφερθούµε επί µακρόν και στη συζήτηση στην επιτροπή και
στη συζήτηση επί της αρχής του νοµοσχεδίου. Απολύτως
τηλεγραφικά θα πω ότι το κόµµα µας, ο Συνασπισµός της
Αριστεράς και της Προόδου δεν ψηφίζει το συζητούµενο
νοµοσχέδιο, διότι θεωρούµε ότι η επιλογή η οποία έγινε δεν είναι
εκείνη που απαντά ή βοηθά στην επίλυση ενός από τα
σηµαντικότερα προβλήµατα που έχει να αντιµετωπίσει η
Θεσσαλονίκη, όπως είναι το κυκλοφοριακό και το συγκοινωνιακό
πρόβληµα.
Επίσης, η συγκεκριµένη σύµβαση παραχώρησης περιέχει τέτοιες
ασάφειες, αοριστίες, αλλά και συγκεκριµένους όρους που δεν
διασφαλίζουν το συµφέρον του ελληνικού δηµοσίου.
Τέλος, θέλω να προσθέσω ότι δυστυχώς η εµπειρία η οποία τόσο
ακριβά µας κόστισε και µας κοστίζει, του αθηναϊκού Μετρό, δεν
κεφαλαιοποιείται και έτσι δεν µας βοηθά να απαντήσουµε σε
συγκεκριµένα επιµέρους ζητήµατα, στην περίπτωση της
Θεσσαλονίκης. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Ρόκος έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Από την αρχή είχαµε πρόβληµα και
συνεχίζουµε να έχουµε για πάντα, µέχρι να υπάρξει ένα πλαίσιο
νόµου που θα καθορίζει τον τρόπο ανάληψης έργων του δηµοσίου,
γιατί σε αυτήν την Αίθουσα επί πολλά χρόνια και από πολλές
κυβερνήσεις έχει υιοθετηθεί η λογική της σύνθεσης, της
δηµιουργίας, διακήρυξης τευχών δηµοπράτησης σε ασάφειες,
ούτως ώστε να δίνει κάθε φορά στην πολιτική ηγεσία τη δυνατότητα
διάφορων ερµηνειών και διάφορων αποφάσεων.
'Ετσι και στη συγκεκριµένη σύµβαση, η διακήρυξη των τευχών
δηµοπράτησης είχε ασάφειες. Αυτό δεν το λέµε εµείς, αλλά το είπαν
κατά την ακρόαση υπεύθυνα όργανα που ασχολήθηκαν. Το είπε ο
Πρόεδρος της Επιτροπής Εισηγήσεων κ. Αναστασιάδης, ο οποίος
στη σελίδα 6 οµολογεί πως διαφοροποιήσεις από τα τεύχη
δηµοπράτησης προβλέπονται από την ίδια την διακήρυξη, άρθρο
13, παράγραφος 3, εδάφιο 1, για να µπορεί έτσι να δίνει τη
δυνατότητα -και βεβαίως δεν το έχει κάνει η Κυβέρνηση αυτό, το
έχει κάνει η σηµερινή Αξιωµατική Αντιπολίτευση- στην πολιτική
ηγεσία να αποφασίσει κατά βούληση, να παίρνει δηλαδή ουσιαστικά
πολιτικές αποφάσεις που δεν στηρίζονται, ούτε στην τεχνολογική
αξιολόγηση ούτε στα πραγµατικά δεδοµένα του συγκεκριµένου
έργου.
Την ίδια στιγµή -για να καταλάβει κανείς το πως λειτουργούµε-
διαπιστώνεται πως ο πρόεδρος της Επιτροπής Εισηγήσεων, στην
επιτροπή -στη σελίδα 4, της 23.3.99- έλεγε πως αφού
απορρίφθηκαν οι τρεις εταιρείες, οι δυο εταιρείες που προκρίθηκαν
δεν είχαν κανένα λόγο απόρριψης. 'Ερχεται µετά στη σελίδα 6 της
23.3.99 να πει "εγώ θα µπορούσα να βρω µέχρι και εκατόν
εβδοµήντα αποκλίσεις".

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι όλα είχαν γίνει στο γόνατο, ούτως ώστε
να τεκµηριώνεται η άποψή µας, ότι η απόφαση έχει πολιτικά
χαρακτηριστικά και λειτουργεί στη λογική της εξισορρόπησης των
κεφαλαίων, δια των επιρροών που ασκεί η Κοµισιόν της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, να µοιραστούν τα κεφάλαια σε ξένες
εταιρείες.
'Ετσι διαπιστώνει κανείς -και δεν έχω ακόµα καµία απάντηση- δύο
έγγραφα στις 23 Αυγούστου, µε την ίδια ηµεροµηνία από την ίδια
επιτροπή σαν ενηµερωτικά σηµειώµατα στον κύριο Υπουργό. Από
τη µία µεριά πήγαν να µας περάσουν θολά την άποψη, ότι το ένα
είναι πλαστό. Εάν είναι πλαστό πάρτε θέση, κύριε Υπουργέ. Εάν
είναι έγκυρα, ξαναπάρτε θέση. ∆εν µπορείτε να πείτε, ότι το ένα
είναι αντίγραφο του άλλου. Τα έχω µπροστά µου και τα µελετάω
δύο µέρες. Το ένα, τι σας λέει; 'Οτι υπάρχουν τρεις διαφορετικές
εκτιµήσεις, µεταξύ της επιτροπής και του πρώτου προκριθέντα της
Μακεδονικό-Μετρό, οι οποίες έχουν περιθώρια διαπραγµάτευσης.
Για να έλθει την ίδια ηµεροµηνία το επόµενο και να σας πει, ούτε
λίγο ούτε πολύ, ότι δεν υπάρχουν περιθώρια διαπραγµάτευσης. Για
να σας λύσουν τα χέρια και να βγάλετε στο περιθώριο την πρώτη
εταιρεία, για να προχωρήσετε µε ευκολία στη δεύτερη.
'Ετσι, έχετε κάνει από την αρχή µία ατιµία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΚΡΙΤΙ∆ΗΣ: Γιατί;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Ατιµία, υπό την έννοια, ότι θα έπρεπε να πάτε
στον εισαγγελέα, αυτούς που συνέταξαν την ίδια ηµεροµηνία δύο
διαφορετικά έγγραφα. Να είµαστε σοβαροί.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΚΡΙΤΙ∆ΗΣ: Ο δρόµος του εισαγγελέα είναι ανοικτός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Εγώ έτσι το καταλαβαίνω, κύριε Ακριτίδη και
έτσι το εκφράζω. Μη διακόπτετε, εγώ δεν διακόπτω ποτέ. 'Εχω τη
δική µου ερµηνεία και δίνω και αυτήν τη βαρύτητα της λέξης που
χρησιµοποίησα προηγούµενα. Γιατί έτσι πετάχθηκε στην άκρη η µία
από τις δύο εταιρείες για να µείνει το ελληνικό δηµόσιο
αφοπλισµένο να διαπραγµατεύεται µε µία για να περάσουν τελικά
αποφάσεις, οι οποίες δεν προβλέπονται, ούτε καν από τα τεύχη
δηµοπράτησης.
Σας είπαµε και προχθές, γιατί έγιναν τα ενενήντα βαγόνια τριάντα,
µε την επίτευξη της τεχνολογίας. Ο καθένας έχει τεχνολογικές
γνώσεις και απόψεις και µπορεί να τις βάλει στο περιθώριο, για να
καταλάβει τελικά ότι αυτή η πελατειακή διαπλοκή, µεταξύ πολιτικής,
επιστηµονικών φορέων και εκφραστών της επιστήµης έχει φθάσει
στα όριά της. Κάθε φορά, υπό τον τίτλο του καθηγητού του
πανεπιστηµίου, αποκτάµε συµβούλους σε αυτήν την χώρα, µε
παχυλούς µισθούς, οι οποίοι την επιστηµονική γνώση την βάζουν
στα παλιά τους τα παπούτσια. Για να συγκροτούν επιτροπές τάχα
συµβούλων, οι οποίοι σε κάθε περίπτωση υποβαθµίζουν την
επιστηµονική γνώση. Αλλα µόνον οι επιµέρους ισοπεδωµένοι
πανεπιστηµιακοί το κάνουν και οι φορείς που τους εκπροσωπούν,
τους έχουν οδηγήσει στον εξευτελισµό.
Σας διάβαζα χθες τις εκτιµήσεις του ΙΓΜΕ της Κεντρικής
Μακεδονίας, Αθηνών, αλλά και πανεπιστηµιακών φορέων των
Πατρών, όπου κρούουν τον κίνδυνο, αλλά πολύ αργά, γιατί εσείς τις
αποφάσεις τις έχετε πάρει µέσα από πολιτικό σκεπτικό. Μέσα από
τη λογική της διαχείρισης των πολιτικών εντολών. Απ'έξω λένε,
κύριοι, κινδυνεύουν οι αρχαιότητες της Εγνατίας Οδού. Κινδυνεύουν
οι οικοδοµές στο κέντρο της Θεσσαλονίκης, λόγω της αθρότητας
του εδάφους. Αλλα δεν τα ακούτε, γιατί δεν εξυπηρετούν την
πολιτική σας απόφαση.
Επικαλούνται στη συνέχεια την αδυναµία, τη µη προβλεψιµότητα
µεταφοράς των χωµάτων που θα προκύψουν, σας βάζουν
προβλήµατα για φερτά υλικά και αλλάζουν το περιβαλλοντικό
σύστηµα στην περιοχή. Αλλά το ΙΓΜΕ το έχουµε, για να κάνουµε
παρεµβάσεις στην εταιρεία χρυσού στην Χαλκιδική για να αλλαζουν
την ίδια ηµεροµηνία δύο αποφάσεις. Και τη µία µέρα να λένε ότι
υπάρχουν ζηµιές και ότι κινδυνεύει η οικολογική ισορροπία της
περιοχής και την άλλη µέρα να λένε, ότι δεν τρέχει τίποτε.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Γιατί σας κάνει εντύπωση; Και εδώ δεν
γίνεται αυτό;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Κάθε µέρα γίνεται. Αυτό ακριβώς µου
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κάνει εντύπωση, ότι πολλοί εδώ µέσα κλείνουν τα αυτιά τους και τα
µάτια τους, στην πραγµατικότητα που έχουµε διαµορφώσει µέσα
από την ισοπέδωση της πολιτικής, µέσα από την κρίση τη δική µας
και έτσι δεν έχουµε περιεχόµενο πολιτικής ανάλυσης. Μόνο λογική
διαχείρισης έχουµε αποκτήσει. Και µέσα από αυτήν τη λογική της
διαχείρισης συγκρουόµαστε και µεταξύ µας πολλές φορές και πετάει
ο ένας λάσπη στον άλλο, εάν ένας είναι µε τον ένα εργολάβο ή τον
άλλο. ∆εν είµαστε εκπρόσωποι των εργολάβων.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Τρυφωνίδης έχει το
λόγο για προτασσόµενη δευτερολογία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα και εγώ να
πω, ότι ενώ είµαι υπέρ της κατασκευής του έργου, είµαι αντίθετος
µε τη σύµβαση, την οποία προσκόµισε η Κυβέρνηση στη Βουλή.
Και είµαι αντίθετος, γιατί περιέχει πάρα πολλές ασάφειες και πάρα
πολλά στοιχεία, τα οποία δεν διαφυλάττουν τα συµφέροντα του
ελληνικού λαού και των κατοίκων της Θεσσαλονίκης που θα κάνει
χρήση στο έργο.
Ουσιαστικά η Κυβέρνηση θεληµένα ή αθέλητα αυτοπαγιδεύτηκε σε
µία διαπραγµάτευση που την οδήγησε να διαπραγµατεύεται µε την
παραχωροσιούχο έχοντας την πλάτη στον τοίχο και είχαµε έτσι τα
αποτελέσµατα αυτά, τα οποία βλέπουµε στη σύµβαση, την οποία
προσκόµισε στη Βουλή.
Το λάθος της τακτικής ήταν ότι έπρεπε να κρατήσει στη ζωή την
προσφορά της εταιρείας "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ-ΜΕΤΡΟ", όσο καιρό
διαπραγµατευόταν µε την κοινοπραξία "ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ-ΜΕΤΡΟ.
'Οσο ο δεύτερος ήξερε, ότι ήταν χωρίς αντίπαλο, µονοπώλιο, τόσο
ήταν απόλυτος στις απαιτήσεις του και είδαµε το ελληνικό κράτος να
σύρεται στις απαιτήσεις του εργολάβου και όχι ο εργολάβος στις
απαιτήσεις του δηµοσίου.
Ετσι είχαµε το εξής φαινόµενο: 'Αλλα τεχνικά στοιχεία να
υπογράφουµε στη σύµβαση και άλλα βασικά στοιχεία να
προβλέπονται στη διακήρυξη του έργου. Εκείνο που θα έπρεπε να
κάνει η Κυβέρνηση, είναι να οριστικοποιήσει κοινά τεχνικά δεδοµένα
για το έργο και να καλέσει τις δύο κοινοπραξίες να κάνουν
οικονοµική προσφορά. Γιατί οι δυο κοινοπραξίες που τελικά είχαν
επιλεγεί, είχαν προσφέρει να κατασκευάσουν τελείως διαφορετικά
έργα. 'Αλλο ο ένας, άλλο ο άλλος.
Ο ένας είχε το σύστηµα ηλεκτροδότησης του παντογράφου, ο άλλος
της τρίτης τροχιάς. Ο ένας είχε µήκος αποβαθρών ενενήντα µέτρα,
όπως ήταν η διακήρυξη, ο άλλος είχε εξήντα. Ο ένας είχε πενήντα
βαγόνια, ο άλλος τριάντα έξι κ.ο.κ., άλλο βάθος εκσκαφής κλπ.
Θα ήθελα εδώ να πώ, ότι υπάρχουν ορισµένα στοιχεία, τα οποία
φανερώνουν, ότι πράγµατι η σύµβαση είναι αποικιοκρατική και
αδιαφανής και αυτό φαίνεται από το ό,τι έχουµε τις εξής µαύρες
τρύπες.
Πρώτον, η επισκευή της πυλωτικής σήραγγος, η οποία υπήρχε και
αντί να συµπεριληφθεί στο σύνολο της δαπάνης κατασκευής του
έργου, έχει γίνει πρόβλεψη, ότι η επισκευή και ο έλεγχος αυτής της
σύµβασης, θα γίνει µε έξοδα του ελληνικού δηµοσίου. Αυτό, όπως
καταλαβαίνετε, είναι µία µαύρη τρύπα και ο εργολάβος θα µπορεί
εκεί να βάλει πάρα πολλά έξοδα, τα οποία είναι δύσκολο να
προσδιοριστούν ότι πράγµατι γίνονται.
'Ενα δεύτερο σηµαντικό σηµείο, είναι το ότι προβλέπεται ένα
µεγάλο τµήµα του έργου να κατασκευαστεί µε το σύστηµα cut and
cover. Αυτό σηµαίνει ότι στο κέντρο της Θεσσαλονίκης θα υπάρξει
µεγάλη αναστάτωση κυκλοφοριακή κλπ., για να γίνει αυτο το
βαθύτατο ρήγµα και µάλιστα σε περιοχές, όπου θα υπάρχουν
σίγουρα αρχαιολογικά ευρήµατα.
Αυτό θα έχει σαν αποτέλεσµα το ελληνικό δηµόσιο για ένα διάστηµα
να επιβαρύνεται µε διάφορες καθυστερήσεις κατασκευής του έργου,
αλλά επιπλέον η ελληνική Κυβέρνηση θα πληρώνει τις
καθυστερήσεις κατασκευής του έργου λόγω ευρέσεως αρχαιοτήτων
στην πορεία και όταν το θέµα θα φτάσει στο απροχώρητο όταν ο
λαός της Θεσσαλονίκης θα εξαγριωθεί από τα κυκλοφοριακά
προβλήµατα που θα έχει, τότε θα συρθεί δήθεν η Κυβέρνηση σε µια
διαπραγµάτευση, να κάνει διαφορετικό τρόπο εξόρυξης, όπως θα
γίνει µε την ολική εκσκαφή, υπογράφοντας νέα σύµβαση
συµπληρωµατική.

Αυτό είναι µία µεγάλη µαύρη τρύπα, την οποία -από εδώ σας το
λέω, κύριοι συνάδελφοι- θα βρούµε µπροστά µας ύστερα από
χρόνια και θα έχουµε ένα πανωπροίκι στον εργολάβο της
κατασκευής αυτού του έργου.
Ακόµη η προσθήκη της αποζηµίωσης για τα νερά που σίγουρα θα
βρεθούν είναι µια άλλη µαύρη τρύπα που ο εργολάβος θα αυξήσει
τα έσοδά του απ' αυτό το έργο το οποίο οπωσδήποτε θα
επιβαρύνει το ∆ηµόσιο πολύ περισσότερο απ' ότι ισχυρίζεται η
Κυβέρνηση. Αλλά εκεί που φαίνεται χαρακτηριστικά ότι η σύµβαση
είναι αποικιοκρατική είναι από την αποδοχή από την Κυβέρνηση τον
περιορισµό του µήκους των αποβαθρών από ενενήντα σε εξήντα
µέτρα. ∆ηλαδή, να χωράει µετά βίας τους δύο συρµούς.
Θέλω να πω ότι αυτός ο περιορισµός του µήκους των αποβαθρών
από ενενήντα µέχρι εξήντα µέτρα είναι καθοριστικός και σαµποτάρει
τη λειτουργία όλου του έργου. Γιατί το Μετρό Θεσσαλονίκης σήµερα
κατασκευάζεται στο κεντρικό τµήµα της πόλης και αν επεκταθεί
προς δυσµάς και ανατολάς οπωσδήποτε η κίνηση την οποία θα
έχουµε θα είναι µεγαλύτερη και δεν θα ικανοποιείται από την
αποβάθρα των εξήντα µέτρων. 'Ετσι θα αναγκαστούµε εκ των
υστέρων να µεγαλώνουµε τις αποβάθρες µε πρόσθετα έξοδα και
δαπάνες του ελληνικού δηµοσίου. Αυτό δε έγινε παράνοµα χωρίς
να υπάρχει αιτιολογηµένη ανάλυση, ότι πράγµατι επαρκούν τα
εξήντα µέτρα της αποβάθρας. Φθάνουµε στο σηµείο να έχουµε µια
πυκνότητα επτά ατόµων ανά τετραγωνικό µέτρο, να υπάρχει
δυσλειτουργία στο έργο και φθάσαµε σην συζήτηση στην επιτροπή
να µας λέει ο Πρόεδρος της Επιτροπής Αξιολόγησης,
ότι όσοι περισσότεροι επιβάτες έρχονται τόσο καλύτερα θα
εξυπηρετούνται και ταχύτερα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Τρυφωνίδη,
τελειώνετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συµπατριώτη...
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Μας συνδέει τώρα το τούνελ Πρέβεζα-
'Ακτιο και οπωσδήποτε είµαστε συµπατριώτες.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μπορεί να γίνουµε και
ενιαία περιφέρεια και θα ζητάτε ψήφους ...
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Αυτό είναι είδηση, κύριε Πρόεδρε;
Κύριε Υπουργέ, εδώ πρόκειται για ένα έργο το οποίο πραγµατικά
είναι κουτσό, είναι ανάπηρο και καλείται να σκοινοβατήσει σε ένα
σχοινί...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Να δώσουµε το λόγο και
στον κ. Βεζδρεβάνη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ:'Ενα λεπτό.
Θέλω να πω το εξής. Για να γινόταν µείωση από ενενήντα µέτρα
στα εξήντα θα έπρεπε να υπάρχει αιτιολογηµένη µελέτη. Αυτό δεν
υπάρχει. Αντίθετα στη σύµβαση λέει το εξής. Αν από την οριστική
µελέτη προκύψει ότι δεν επαρκούν τα εξήντα τότε θα ξαναγίνουν
ενενήντα µέτρα οι αποβάθρες. Αυτό δείχνει την αποικιοκρατική
αντιµετώπιση την οποία είχε το ελληνικό δηµόσιο από µία γαλλική
εταιρεία. Γιατί δεν έµπαινε στη σύµβαση ενενήντα µέτρα και αν η
οριστική µελέτη αιτιολογούσε τα εξήντα να γίνει εξήντα µέτρα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Βεζδρεβάνης έχει το
λόγο τον οποίο στενοχώρησα απόψε.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: 'Οχι, κύριε Πρόεδρε, δεν µε
στενοχωρήσατε, απλώς µε εξέπληξε το γεγονός...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Στενοχωρήσατε εσείς
εµένα.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Ούτε αυτό το πιστεύω, κύριε Πρόεδρε, για
τον απλούστατο λόγο. ∆ιότι εγώ σας ζήτησα για µισό λεπτό το λόγο
και δεν θα χανόταν ο κόσµος αν θα µιλούσα για µισό λεπτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Οι Αρχηγοί των
κοµµάτων µιλούν σ' αυτήν τη διαδικασία.
Ελάτε επί της συµβάσεως γιατί θα βρω τον µπελά µου από τους
άλλους Ηπειρώτες...
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ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Για να σας πω απλώς, κύριε Πρόεδρε...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Βεζδρεβάνη, µόνο
επί του νοµοσχεδίου. Αφού ξέρετε την ιδιοτροπία µου. ∆εν θέλω να
παραβιάζουµε τον Κανονισµό.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Ο κύριος Υπουργός χθες καλούµενος να
δώσει µία απάντηση αν βιάζεται για το νοµοσχέδιό του, δήλωσε ότι
δεν βιάζεται. Εσείς δείξατε ότι βιάζεσθε και θέλετε να
συνεδριάσουµε τη Μεγάλη Εβδοµάδα. Είµαστε Χριστιανοί
Ορθόδοξοι και τη Μεγάλη Εβδοµάδα θα πάµε στις εκκλησίες, κύριε
Πρόεδρε, δεν θα µείνουµε στη Βουλή, ωστόσο εδώ θα
επιτελέσουµε το καθήκον µας.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Πάντως σας πληροφορώ
ότι Μεγάλη Εβδοµάδα το 1975 συζητούσαµε το Σύνταγµα και
Σαββατοκύριακα κλπ.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Εξαιρετικά και για το Σύνταγµα και όχι για
ένα νοµοσχέδιο για το οποίο ο κύριος Υπουργός δηλώνει ότι δεν
βιάζεται.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κοιτάξτε για να το
λύσουµε και αυτό το θέµα. Ο Υπουργός και κάθε Υπουργός κάθε
κυβερνήσεως γι' αυτό που ενδιαφέρεται είναι να έλθει το
νοµοσχέδιό του στη Βουλή. Εν συνεχεία κάνει και το γαλαντόµο. Και
λέει "για πόσες µέρες δεν µε πειράζει και για δυο και τρεις µέρες
παραπάνω".
Ο Πρόεδρος της Βουλής έχει ένα πρόγραµµα. Βγάζει µια ηµερήσια
διάταξη η οποία είναι λογικό να θέλει να τηρηθεί. Αυτό είναι το
πρόβληµα.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ:'Ηταν δύο µέρες και µας δίνετε µιάµιση,
κουτσουρεµένη.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ επί του
νοµοσχεδίου.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Εν πάση περιπτώσει επί των άρθρων.
Κύριε Πρόεδρε, κατά τη λήξη της οµιλίας του ο εκλεκτός και
αγαπητός -και το εννοώ- συνάδελφος κ. Γκεσούλης χθες, άφησε
κάποια απαράδεκτα υπονοούµενα και είπε µάλιστα καταλήγοντας
ότι "αρνείσθε τη σύµβαση διότι υπηρετείτε κάποια πλευρά". Τον
καλώ και µέσα στο χρόνο που διαθέτω να πει αν γνωρίζει τον
υποφαινόµενο που µίλησε και στάθηκε αρνητικός στη σύµβαση, ότι
γνωρίζω κάποιον της "άλλης πλευράς", αν είδα ποτέ κανέναν της
"άλλης πλευράς", αν έχω καµία επαφή από την άλλη πλευρά αν, αν,
αν...
Στο χρόνο µου, κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ ο κ. Γκεσούλης να
απαντήσει.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ πάρα πολύ µιλήστε επί του νοµοσχεδίου.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Στο νοµοσχέδιο απαντώ, κύριε Πρόεδρε,
κάνετε πώς δεν καταλαβαίνετε; Τέτοιες αιχµές δεν τις δέχοµαι και τις
θεωρώ συκοφαντία. Αν δεν το κάνει στην Αίθουσα αυτή, τον
ονοµάζω συκοφάντη.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Βεζδρεβάνη, µην
οξύνετε τώρα τη συζήτηση. Στο νοµοσχέδιο παρακαλώ. Τα άλλα
εγώ νοµίζω ότι δεν πρέπει καν ούτε ευθέως ούτε πλαγίως να
λέγονται στην Αίθουσα διότι δεν αφορούν κανένα. Αλίµονο αν
όποιος διατυπώνει µια άποψη εδώ πέρα θα τελεί υπό την κρίση,
του ότι µπορεί να έχει δόλο η άποψή του αυτή.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το άρθρο της συµβάσεως
είναι αυτό καθ' αυτό η σύµβαση. Επ' αυτών, κύριε Υπουργέ, έκανα
χθες οκτώ επισηµάνσεις κατά την πρωτολογία µου. Σε καµιά ο
κύριος Υπουργός δεν έδωσε πειστικές απαντήσεις.
Συνεπώς η επανάληψη αυτών των επισηµάνσεων σε τίποτα δεν
ωφελεί. Βασικό επιχείρηµα του κυρίου Υπουργού χθες ήταν για να
αποπέµψει τον προσωρινό ανάδοχο το γεγονός ότι ο βασικός
συνεταίρος της άλλης εταιρείας είχε πτωχεύσει. Και το επιχείρηµά
σας αυτό, κύριε Υπουργέ, το εµφανίσατε πολύ δυναµικά στην
Αίθουσα. Παρά ταύτα όµως δίνετε στον ανάδοχο δεκαέξι µήνες να
βρει τα χρήµατα και αν δεν τα βρει αζηµίως για το δηµόσιο µπορεί
να απέλθει. Αυτήν την αντίφαση δεν µπορώ να την εννοήσω.
Η δική µας θέση, κύριοι συνάδελφοι, είναι αρνητική στην κύρωση
της σύµβασης γιατί ζηµιώνει τον ελληνικό λαό και δεν προσφέρει

στο λαό της Θεσσαλονίκης αυτό που δικαιούται. Για µια ακόµη φορά
θα τονίσω ότι είναι µετέωρη η προσπάθεια που γίνεται από την
πλευρά την κυβερνητική να εµφανίσει τη Νέα ∆ηµοκρατία ότι δεν
θέλει το έργο.
Η Νέα ∆ηµοκρατία το συνέλαβε σαν ιδέα, το προώθησε µε τους
παράγοντές της, το δηµοπράτησε και εσείς σταµατήσατε την
κατασκευή του µ' αυτήν τη συµπεριφορά που επιδείξατε µέχρι
σήµερα.
Κύριοι συνάδελφοι, µπορεί να αποτύχαµε στην ονοµαστική
ψηφοφορία για τέσσερις ψήφους που θα µπορούσε να σώσει
κάποια δισεκατοµµύρια δραχµές, αλλά είµαστε υπερήφανοι ότι
καταφέραµε να εγείρουµε τις συνειδήσεις σε δεκάδες Βουλευτές του
ΠΑΣΟΚ να βρεθούν εκτός της Αιθούσης για να µην ψηφίσουν το
νοµοσχέδιο αυτό το απαράδεκτο. Εµείς, κύριε Υπουργέ, κάναµε το
καθήκον µας. Προσπαθήσαµε να σας πείσουµε. ∆εν τα
καταφέραµε. Πείσαµε όµως δεκάδες συναδέλφους και γι' αυτό
είµαστε ικανοποιηµένοι ότι πράξαµε το καθήκον µας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): (∆εν ακούστηκε)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ.
Κύριε συνάδελφε, λέµε πολλές φορές ορισµένα πράγµατα τα οποία
θίγουν. ∆ηλαδή, όσοι ψηφίσαµε έχουµε τη συνείδησή µας εν
υπνώσει; ∆εν κατορθώσατε, δηλαδή, να την ξυπνήσετε; Σας
παρακαλώ. Είδατε ότι πριν εσείς στενοχωρηθήκατε διότι είπε κάτι ο
Υπουργός. Λέµε εν τη ρύµη του λόγου µας πράγµατα τα οποία δεν
έχουµε την πρόθεση, αλλά εξ αντικειµένου µπορεί να θίγουν.
Ο κ. Ακριτίδης έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΚΡΙΤΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αισθάνοµαι την ανάγκη
να τονίσω και ως Θεσσαλονικιός Βουλευτής ότι το προφανές
συµπέρασµα της µέχρι τώρα συζήτησης...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Πάντως, από την πείρα
µου, είκοσι πέντε χρόνια σ' αυτήν την Αίθουσα, µπορώ να πω ότι
είναι λάθος σε τέτοια ζητήµατα να υπάρχει αυτή η οξύτητα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Σε λάθος πλευρά απευθύνεστε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Γενικώς το λέγω.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Να κατονοµάσετε την πλευρά. Θα
σας παρακαλέσω πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Οµιλώ γενικώς.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: ∆εν το δεχόµαστε εµείς. Η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση ήρθε µε συγκεκριµένα επιχειρήµατα επί
της συγκεκριµένης σύµβασης.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ, κύριε
Μεϊµαράκη. 'Εχω τη γνώµη -και δικαίωµά µου είναι να έχω αυτήν τη
γνώµη- ότι...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Και εγώ έχω την ίδια γνώµη.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Εντάξει, τη σέβοµαι.
Αλλά από εκεί και πέρα δεν αντιλαµβάνοµαι γιατί θα πρέπει εκτός
από το να πούµε τη γνώµη µας, να τη διατυπώνουµε έτσι που
µπορεί να θίγει κάποιους.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Ο κύριος Υπουργός θεωρεί ότι ο
κάθε ένας που είναι εναντίον της σύµβασης...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κακώς για όλους µας
λέγω. ∆εν λέω για τον κύριο Υπουργό καλώς και για σας κακώς. 'Η
µε κατανοείτε ή δεν µε κατανοείτε.
Παρακαλώ, κύριε Ακριτίδη, συνεχίστε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Ελπίζω, κύριε Πρόεδρε...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ. 'Εχω δώσει
το λόγο στον κ. Ακριτίδη. ∆εν είναι σωστό αυτό που κάνετε
µονίµως...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Μα εσείς διακόψατε...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ πολύ.
'Εχω δώσει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: ∆εν µπορεί να αφήνουµε να
αιωρούνται τέτοια θέµατα.
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Eντάξει, κύριε
Μεϊµαράκη, δεν το αφήσατε να αιωρείται, το αρπάξατε στον αέρα.
Ορίστε, κύριε Ακριτίδη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΚΡΙΤΙ∆ΗΣ: Επαναλαµβάνω, κύριε Πρόεδρε, ότι το
συµπέρασµα που προκύπτει από τη µέχρι τώρα συζήτηση
συµπυκνώνεται σε δύο διαπιστώσεις. Η πρώτη διαπίστωση είναι ότι
από την πλευρά κυρίως της Νέας ∆ηµοκρατίας υπήρξε µια
πρωτοφανής σε ένταση και θα έλεγα χωρίς όρια αντίδραση.
Εισπράξατε προηγουµένως και εσείς µία. Και βέβαια η δεύτερη
διαπίστωση είναι η αντίφαση της Νέας ∆ηµοκρατίας και ο τρόπος µε
τον οποίο χειρίστηκε ένα εξαιρετικά σοβαρό θέµα.
Ισχυρίστηκε ότι συµφωνεί, υποστηρίζει το έργο, υποστηρίζει και
αναγνωρίζει την αναγκαιότητά του, αλλά έχει αντίρρηση ως προς τη
σύµβαση και χρησιµοποιεί ως επιχειρήµατα δευτερεύουσας
σηµασίας τεχνικά ζητήµατα για τα οποία υπάρχουν οι απαντήσεις,
για τα οποία δόθηκαν ολοκληρωµένες απαντήσεις και βεβαίως
κατασκευάζει επιχειρήµατα δυστυχώς και εκτός του βασικού
πλαισίου της σύµβασης.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ επί του
νοµοσχεδίου να µιλάτε και όχι επί της τακτικής της Νέας
∆ηµοκρατίας. ∆ιότι µιλάτε οι µεν ή οι δε επί της τακτικής του άλλου.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΚΡΙΤΙ∆ΗΣ: Πολιτικό λόγο αρθρώνουµε, κύριε
Πρόεδρε.
Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να υποστηρίξω, αυτό που
υποστήριζα και στη δευτερολογία µου χθες, ότι η σύµβαση αυτή
που έφερε η Κυβέρνηση υπό την κρίση του Κοινοβουλίου είναι η
µόνη η οποία εγγυάται και την πραγµατοποίηση του έργου και τη
βιωσιµότητα του έργου επί τη βάσει της οποίας θα υπάρξει
ανταπόκριση στην κοινωνική του αποστολή. Είναι αξιόπιστη, είναι
φερέγγυα και είναι αυτή που χρειάζεται η Θεσσαλονίκη και
κατοχυρώνει το δηµόσιο συµφέρον.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Παπαφιλίππου έχει
το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, παρακολούθησα
όλη τη χθεσινοβραδυνή συζήτηση και οµολογώ ότι από αυτά που
άκουσα και αυτά που µας είπε ο κύριος Υπουργός, δεν πείστηκα.
Και γίνοµαι συγκεκριµένος:
Μας είπε κάποια στιγµή "δεν είχα τίποτε άλλο, µε ποιον να πάω να
συζητήσω, µε µια εταιρεία φάντασµα και ήταν µειοδότρια η
κοινοπραξία αυτή";
Ανέτρεξα, λοιπόν, στο νόµο και είδα ότι η σύνθεση της
κοινοπραξίας µπορεί να αλλάζει σύµφωνα µε το νόµο 1418. Από
εκεί και πέρα βλέπω ότι εδώ το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους
αποφαίνεται γι' αυτό το πράγµα. Και µάλιστα µας λέγει ότι πράγµατι
µπορεί να αλλάζει η σύνθεση.
Από την άλλη όµως µεριά βλέπουµε ότι το Συµβούλιο Επικρατείας
στο οποίο προσέφυγε η εταιρεία, η κοινοπραξία "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ
ΜΕΤΡΟ" δεν εξήτασε στην ουσία το πράγµα.
Εγώ δεν έχω πειστεί πως είναι δυνατόν εσείς να έρχεστε και να λέτε
εδώ ότι δεν είχατε τη δυνατότητα να συνεργαστείτε και να
προχωρήσετε διότι είχατε µπροστά σας µια κοινοπραξία φάντασµα.
Αλλά όλο το υπόλοιπο που ακούστηκε χθες εδώ ήταν να ξεφύγετε
από την ουσία του πράγµατος.
Κύριε Υπουργέ, έχω µια σηµαντική εµπειρία σε θέµατα συµβάσεων.
Ουδέποτε συνέβη µεταξύ εταιρειών να υπάρχει τόσο µεγάλη
διαφορά όσον αφορά το προσφερόµενο αντικείµενο, το µέγεθος,
δηλαδή, του έργου. Πρέπει να είναι πολύ τρελό.
Κατά συνέπεια, πρέπει να σας ρωτήσω: Προσφύγατε σε κάποιον
οίκο γνώστη όµως για θέµατα Μετρό να σας πει εάν αυτά τα
βαγόνια καλύπτουν την κυκλοφορία που προβλέπουν τα τεύχη
δηµοπράτησης; Παρακαλώ δώστε µου µια απάντηση. 'Οταν µία
εταιρεία αγωνίζεται τόσο καιρό προσφέροντας, δεν είναι δυνατόν να
κάνει τόσο µεγάλο λάθος, να υπάρχει τόση µεγάλη διαφορά σε
βαγόνια και σε µέγεθος βαγονιών.
Πέραν δε αυτού όσον αφορά και το µέγεθος της πλατφόρµας είναι
ένα θέµα που πρέπει να µας προβληµατίσει.
Εγώ ειλικρινά σας λέγω ότι έχω προβληµατιστεί µε αυτά τα θέµατα

και βεβαίως έχω δει πολλές αυθαιρεσίες µε στόχο ένα για να
οδηγήσει ο κύριος Υπουργός τα πράγµατα εκεί που ήθελε. Μα,
αυτό όµως έχουµε υποχρέωση εµείς να το εξετάσουµε εδώ εφόσον
ήρθε προς κύρωση αυτή η σύµβαση.
Θα σας πω και κάτι άλλο, κύριε Υπουργέ. Εδώ εσείς ζητήσατε και
τρία πρόσθετα πράγµατα στη συνέχεια από τη µειοδότρια
κοινοπραξία. Εµφανίζεται η µειοδότρια κοινοπραξία, το
"ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" να σας καλύπτει σ' αυτά. Και εσείς
συνέχεια κάνετε υπεκφυγές. Μια φορά σας ζητούσε µε επιστολή να
έρθει να σας δει και εσείς αρνηθήκατε. Αλλά όταν τελικά
υποχώρησε σε όλα εσείς είχατε πάρει ήδη την απόφαση να πάτε
στην άλλη κατεύθυνση, διότι η κατεύθυνση η δική σας ήταν αυτή.
Πώς, λοιπόν, αλλιώς µπορεί να εξηγήσει κανείς όλο αυτό το
πράγµα το οποίο οµολογώ ότι εµάς δεν µας πείθει έτσι όπως έχει
γίνει. ∆εν µας πείθετε λέγοντας ότι είχατε µπροστά σας µία εταιρεία
φάντασµα, αφ' ης στιγµής ο νόµος ο ίδιος δίνει δυνατότητα να
υπάρχουν σταδιακά και όποτε υπάρξει πλέον αυτή η ανάγκη να
γίνει αλλαγή της σύνθεσης της κοινοπραξίας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): ∆εν το καταλάβατε καλά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Το κατάλαβα καλά. Αλλά δεν µας
πείσατε µε αυτά τα οποία µας είπατε για το πώς οδηγηθήκατε σ'
αυτήν τη λύση.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Σπυριούνης έχει το
λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΡΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ήθελα το λόγο επί της
διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. Εφαρµόζετε το άρθρο 102 ενώ ισχύει
το άρθρο 103.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν υπάρχει κατά τον
Κανονισµό εδώ αίτηµα επί της διαδικασίας. Παρακαλώ διαβάστε τον
Κανονισµό πώς υποβάλλεται το αίτηµά σας αυτό επί της
διαδικασίας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΡΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό είναι καταχρηστικό
δικαίωµα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Επί του Κανονισµού ο
λόγος ζητείται µε αίτηση η οπόία προσυπογράφεται από δύο
Βουλευτές. ∆εν σηκώνεται κανείς από τη θέση του και να οµιλεί επί
της διαδικασίας.
Ορίστε, κύριε Σπυριούνη, έχετε το λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, και η διαδικασία
συγκρότησης της σύµβασης και η διαδικασία της επιλογής όπως
προέκυψε από τη συζήτηση και οι απαντήσεις που έδωσε ο κύριος
Υπουργός, πιστεύω ότι έχουν καταστήσει σαφές ότι αυτή η
σύµβαση υπηρετεί τις ποικιλώνυµες ανάγκες της Θεσσαλονίκης,
αλλά και του λαού της. ∆εν έχω καµία αµφιβολία.
Θα πω µόνο για την εγκυρότητα ότι πέρασε από την επιτροπή
εισήγησης ανάθεσης, ενσωµατώθηκαν σοβαρές επισηµάνσεις,
πέρασε από την επιτροπή µεγάλων έργων οµοφώνως, πέρασε από
την κυβερνητική επιτροπή οµοφώνως, κύριοι συνάδελφοι, και
κατέληξε στο συγκεκριµένο σχήµα που κουβεντιάζουµε και που
αποτελείται από σαράντα ένα άρθρα και δεκατρία παραρτήµατα και
στα οποία επιλύονται όλες στην κυριολεξία οι λεπτοµέρειες και
κατοχυρώνονται οι κανόνες για να επιτευχθεί ο επιδιωκόµενος
σκοπός ενός σύγχρονου, τέλειου, µε τις προϋποθέσεις της
σύγχρονης τεχνολογίας, έργου που θα καλύψει τη σκοπιµότητα για
την οποία µιλούµε.
∆εν είναι ούτε αόριστη η σύµβαση, ούτε βέβαια αποικιοκρατική. Θα
πω µάλιστα ότι σε πολλά σηµεία έχουν αναληφθεί υποχρεώσεις
από τον εργολάβο αν αυτό δεν ικανοποιεί θα κάνω εκείνο κι εκείνο.
Αναφέροµαι στις αποβάθρες, αναφέροµαι στο τροχαίο υλικό, όπου
αντί για τριάντα έξι να πάµε στα πενήντα βαγόνια, αντί για εξήντα να
πάει στα ενενήντα µέτρα κλπ. Αυτά είναι κατοχυρωµένα.
Κύριοι συνάδελφοι, όποιος είχε την καλοσύνη να διαβάσει τις
λεπτοµέρειες της σύµβασης, θα έβλεπε ότι αυτά όλα είναι
κατοχυρωµένα. Να πω, σε σχέση µε την κοινοπραξία "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΑ
ΜΕΤΡΟ", τα παράλληλα έργα που αναλήφθηκαν από τη
"ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ ΜΕΤΡΟ", την ενσωµάτωση του ΦΠΑ στην τιµή
του εισιτηρίου, να πω την αδιαίρετη και εις ολόκληρον
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ευθύνη όλων των εταιρειών που θα αποτελέσουν την κοινοπραξία.
'Ολα αυτά είναι στοιχεία που δείχνουν ότι έγινε µία διαπραγµάτευση
έντονη και επετεύχθησαν όλες εκείνες οι προϋποθέσεις και οι
παράγοντες που καθιστούν αναµφισβήτητη τη στήριξη του
δηµόσιου συµφέροντος.
Τέλος θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, για να µην τρώω και το χρόνο,
ότι η κριτική -και να µε συγχωρέσουν οι κύριοι συνάδελφοι, το λέγω
µε πολύ καλή προαίρεση- ευνοεί τις καλύτερες επιλογές όταν είναι
καλόπιστη και όταν στηρίζεται στη λογική και στη γνώση. 'Οταν δεν
συντρέχουν αυτές οι προϋποθέσεις, κατά την άποψή µου η κριτική
δεν είναι γόνιµη. Και το διήµερο αυτό απέδειξε -και το λέγω, κύριε
Πρόεδρε, µε καλή προαίρεση- ότι η συνολική κριτική της
Αντιπολίτευσης δεν ήταν γόνιµη. Ψηφίζω τη σύµβαση.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Το λόγο έχει ο κ.
Κορκολόπουλος,τον οποίο ζήτησε κατά τον Κανονισµό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΡΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν δείτε τον
πίνακα µε αριθµό 8, εγώ έχω γραφεί στις 21.22' και ο κ.
Τρυφωνίδης 21.17'. Ο κ. Ορφανός άρχισε την οµιλία του ως
δεύτερος οµιλητής στις 21.50'. Εποµένως ισχύει το άρθρο 103 και
όχι το 102 του Κανονισµού το οποίο πράγµατι δίνει τη δυνατότητα
οι κύριοι Βουλευτές, µετά τον τέταρτο Βουλευτή, όσοι εγγραφούν να
έχουν το δικαίωµα µόνο προτασόµενης δευτερολογίας, ενώ εµείς,
όπως εγγραφήκαµε, έχουµε το δικαίωµα να οµιλήσουµε κατά την
άποψή µου πέντε λεπτά.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε, η
διάταξη είναι σαφής και είναι πράγµατι η διάταξη του άρθρου 102.
Εδώ υπάρχει ένα θέµα το οποίο πρέπει να δει το Σώµα -είπα να το
δει και η υπηρεσία- διότι ακολουθούµε µία τακτική η οποία
διευκολύνει µεν τα κόµµατα διά των ειδικών αγορητών και των
εισηγητών να οµιλούν αυτοί οι συνάδελφοι πρώτοι στα άρθρα, αλλά
αυτό προϋποθέτει ότι εγγράφονται. 'Εχουµε καθιερώσει κάτι και το
έχουµε συνοµολογήσει, αλλά από εκεί και πέρα δηµιουργείται ένα
θέµα. Αυτοί οι τέσσερις πρέπει να λαµβάνονται υπόψη. Αλλά και
αυτούς ακόµα αν δεν λάβουµε υπόψη µας, δεν σηµαίνει, αν υπάρξει
αυτό το οποίο λέτε εσείς τώρα, αν υπάρξει δηλαδή η εγγραφή πιο
πριν, ότι πρέπει να καταστρατηγήσουµε το άρθρο. Ο σκοπός του
Κανονισµού είναι να µην επαναλαµβάνονται από τους αγορητές
πράγµατα τα οποία κατά κόρον -και το συνηθίζουµε αυτό-
επαναλαµβάνονται από όλους. Γι' αυτό, αφού ακουστούν τέσσερις
αγορητές επί ενός άρθρου, το πνεύµα του Κανονισµού είναι ότι οι
υπόλοιποι θα µιλήσουν για λιγότερο χρόνο, ουσιαστικά µε πρόταξη
δευτερολογίας.
Ακολουθούµε όµως µία πρακτική η οποία είναι λανθασµένη. Και
επειδή υπάρχει αυτή η αντίληψη, γι' αυτό, αν προσέξατε, άφηνα και
όσους είχα γράψει δύο ή τρία λεπτά, να φτάσουν σε τέσσερα και
πέντε λεπτά. Ο κ. Τρυφωνίδης έφτασε στα επτά λεπτά. 'Οµως αυτό
πρέπει να το δούµε γιατί είναι λάθος, διότι µε την τακτική αυτή -
άλλωστε µε το ηλεκτρονικό σύστηµα µπορούµε και στη διάρκεια του
πρώτου, όχι των τεσσάρων- µπορεί να εγγραφεί όλη η Αίθουσα.
Είναι ο σκοπός του Κανονισµού να µιλήσουν όλοι πέντε λεπτά; ∆εν
είναι αυτό το πνεύµα.
Επί του θέµατος αυτού σύµφωνα µε τον Κανονισµό...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Τότε, κύριε Πρόεδρε, να µην
εγγραφόµεθα καθόλου.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Μεϊµαράκη, µιλάτε
χωρίς να σας δώσω το λόγο. Γιατί το κάνετε αυτό; 'Οποτε θέλετε
µιλάτε. ∆εν είναι σωστό αυτό. Κάντε µου τη χάρη. Απαντώ στον κ.
Κορκολόπουλο. Σύµφωνα µε τον Κανονισµό ο Πρόεδρος δίνει την
απάντηση και κλείνει εκεί το θέµα, κύριε Κορκολόπουλε. ∆εν
κάνουµε µια ανεξάρτητη διαδικασία, διότι ο Πρόεδρος έχει την
ευθύνη της διευθύνσεως των εργασιών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΡΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Μου επιτρέπετε µία
παρατήρηση;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν προβλέπεται αυτό,
κύριε Κορκολόπουλε. Κάποτε, όταν αιτιώµεθα το Προεδρείο για µη
τήρηση του Κανονισµού, πρέπει πρώτα εµείς να τηρούµε τον
Κανονισµό. Σας παρακαλώ! 'Αλλωστε δεν υπάρχει και θέµα επί της
ουσίας.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ, κύριε
Μεϊµαράκη.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κυρίε Πρόεδρε εκπλήσσοµαι
ειλικρινά από την καινοφανή ερµηνεία η οποία γίνεται επί του
άρθρου, διότι βεβαίως εάν εγγραφούν τριακόσιοι Βουλευτές έχουν
δικαίωµα να µιλήσουν πέντε λεπτά. ∆εν κατάλαβα δηλαδή. Θα
εγγραφούν τριακόσιοι Βουλευτές και θα οµιλήσουν δύο λεπτά;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σεβαστή η άποψή σας,
αλλά δεν συµφωνώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Με συγχωρείτε πάρα πολύ.
Τουλάχιστον επί των όσων ξέρουµε και όσα έχουν γίνει εδώ σε
αυτήν την Αίθουσα τόσα χρόνια, κατόπιν κοινής συµφωνίας
περιορίζουµε το χρόνο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σωστό αυτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Και στις συζητήσεις όπου υπάρχουν
πολλοί εγγεγραµµένοι συνάδελφοι, συζητούν τα κόµµατα µε το
Προεδρείο και περιορίζουµε το χρόνο τους.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Μεϊµαράκη, µην
τρώµε το χρόνο. Ακούστε µε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Να µην τρώµε το χρόνο, αλλά να µην
κάνουµε και καινοφανείς ερµηνείες.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ! Ακριβώς
για το λόγο αυτό κι εγώ δίδω, όπως είδατε, άνεση χρόνου.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Τότε, κύριε Πρόεδρε, να µην
εγγραφόµεθα και να µην µιλάµε καθόλου.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Οχι, κύριε συνάδελφε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Μα, από τη µία µας κάνετε
παρατήρηση γιατί δεν έρχονται οι Βουλευτές και δεν εγγράφονται να
οµιλήσουν και δεν έχουµε οµιλητές, από την άλλη όταν έχουµε
οµιλητές λέµε γιατί είναι τόσοι πολλοί. Μα, είναι ορισµένα τα
νοµοσχέδια στα οποία οι οµιλητές έχουν ενδιαφέρον. Τι να κάνουµε
δηλαδή;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Καλώς. Εγώ φταίω, κύριε
Μεϊµαράκη.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: ∆εν φταίτε εσείς, κύριε Πρόεδρε.
Είναι καινοφανής η ερµηνεία που δίνετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Εντάξει, κύριε
Μεϊµαράκη. Εγώ φταίω.
Ο κ. Ρεγκούζας έχει το λόγο.
Α∆ΑΜ ΡΕΓΚΟΥΖΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, εύχοµαι πραγµατικά να µη
βρισκόµαστε µπροστά σε µια καλοστηµένη διαδικασία εµπορίας
ελπίδων των Θεσσαλονικέων και γενικότερα των Βορειοελλαδιτών
µ' όλη αυτήν την ιστορία της σύµβασης. ∆ηλαδή εύχοµαι οι
προθέσεις να είναι ειλικρινείς καταρχήν και δεύτερον να έχουν
σχέση και µε το ουσιαστικό αποτέλεσµα.
'Οµως δεν µπορώ να καταλάβω -και πραγµατικά δεν το
διαπιστώνω για πρώτη φορά- τη σπουδή της Κυβέρνησης σε ό,τι
αφορά την υπογραφή ορισµένων συµβάσεων. Το ίδιο περίπου
φαινόµενο αντιµετωπίσαµε και στη σύµβαση για το ΞΥΣΤΟ. Ενώ
επισηµαίναµε παραλείψεις, ενώ επισηµαίναµε ζηµία του ελληνικού
δηµοσίου, ενώ επισηµαίναµε παρατυπίες, η Κυβέρνηση µε έναν
αλαζονικό τρόπο, καταργώντας ουσιαστικά τη δηµοκρατική αρχή,
επέµεινε και συνέχισε µέχρι τέλος.
Tο ίδιο παρατηρούµε και εδώ σήµερα. Αλλά ας πούµε ότι τα
πράγµατα δεν είναι έτσι. ∆εν µπορώ να δεχθώ πραγµατικά ως
απλός πολίτης αυτής της χώρας, τα συνεχή διλήµµατα που βάζει η
Κυβέρνηση και µέσα στη Βουλή και έξω από τη Βουλή. ∆ηλαδή,
τίθεται θέµα εάν θέλουν οι Θεσσαλονικείς το Μετρό; ∆εν νοµίζω να
υπάρχει κανένας Θεσσαλονικιός που να µη θέλει το Μετρό. Τίθεται
θέµα, δηλαδή, στον απλό πολίτη αν πρέπει να γίνουν µεγάλα έργα;
Κανένας δεν θα απαντήσει ότι δεν θέλει να γίνουν µεγάλα έργα. Και
εν ονόµατι αυτών των διληµµάτων δηλαδή, δεν θα πρέπει να δούµε
και το αυτονόητο, να δούµε τις διαφορές στα θέµατα της τυπικής
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και ουσιαστικής σύνταξης της σύµβασης; Και εδώ ειπώθηκαν από
συναδέλφους και τυπικές και ουσιαστικές παραλείψεις. Τυπικές
παραλείψεις στο αν έπρεπε ή δεν έπρεπε η µία εταιρεία να
αποβληθεί ή αν είχε το δικαίωµα, ουσιαστικές παραλείψεις για το
περιεχόµενο της συµβάσεως. ∆ιαπιστώθηκαν εδώ οικονοµικές
διαφορές.
Τότε, εάν δεν έχουµε τη δυνατότητα οι Βουλευτές να
υπερασπίζουµε το δηµόσιο συµφέρον, τότε ποιος είναι ο ρόλος µας
σ' αυτήν την Αίθουσα; Εάν διαπιστώνουµε ότι υπάρχουν τεχνικές
διαφορές µεταξύ της διακήρυξης -γιατί δεν είµαι και τεχνικός- και της
σύµβασης που υπογράφεται, τότε αν δεν έχουµε αυτό το δικαίωµα
και αν δεν κάνουµε αυτήν τη δουλειά µέσα σ' αυτήν εδώ την
Αίθουσα, τότε τι κάνουµε, για ποιο λόγο είµαστε εδώ; Να
ακολουθείται µία τυπική διαδικασία, να επικυρώνονται συµβάσεις,
να λειτουργούµε υπέρ της αδιαφάνειας; Μα, ο ελληνικός λαός ως
Αντιπολίτευση π.χ. εµάς, µας στέλνει να ελέγχουµε την Κυβέρνηση,
να αναδεικνύουµε αυτές τις αδυναµίες. Αλλά ταυτόχρονα απαιτεί
από την Κυβέρνηση και ευαισθησία. Και λυπάµαι που θα το πω,
υπάρχει έλλειψη πλέον πολιτικής ευαισθησίας από την πολιτική µας
ζωή. Κανείς δεν συγκινείται. Ο αυτοσκοπός λειτουργεί και δεν
καταλαβαίνει κανένας τίποτα. Εδώ, σας επισηµαίνουν, κύριε
Υπουργέ, πέραν του οικονοµικού αποτελέσµατος που προκύπτει,
ότι η σύµβαση είναι επαχθέστερη για το ελληνικό δηµόσιο κατά
εκατό δισεκατοµµύρια δραχµές. ∆εν δώσατε πειστικές απαντήσεις
ότι δεν είναι έτσι. Σας επισηµαίνουν τεχνικές διαφορές, είτε
προέρχονται από απλή διάγνωση είτε προέρχονται και από
επισηµάνσεις της πρώτης αναδόχου εταιρείας, της πρώτης
εταιρείας. Και εσείς, εάν η πρώτη εταιρεία µας λέει κάποια
πράγµατα και τα λαµβάνουµε υπόψη µας -και νοµίζω εµείς καλά
κάνουµε και ας λέτε εσείς- µας λέτε ότι υπηρετούµε τα συµφέροντα
της εταιρείας. Εµείς δεν έχουµε το δικαίωµα να σας πούµε ότι
υπηρετείτε τα συµφέροντα της εταιρείας που υπογράψατε; ∆ηλαδή
είναι διαδικασία πολιτικού διαλόγου µέσα στη Βουλή αυτή; Να
αναζητούµε ο ένας τον άλλον κατηγορούµενο; Εµείς δεν σας
προσάψαµε ευθέως κατηγορίες, αλλά υποψίες έχουµε όµως.
Βεβαίως έχουµε υποψίες, κύριε Υπουργέ. 'Οταν δεν διευκρινίζονται
κάποια πράγµατα που σας λένε, όταν δεν απαντάτε και σε τεχνικά
και σε οικονοµικά στοιχεία, µας οδηγείτε σε συµπεράσµατα, όχι
εσείς προσωπικά, συνολικά η Κυβέρνηση. Εµείς δεν βλέπουµε
πρόσωπα, εµείς βλέπουµε πολιτική, βλέπουµε πολιτικό φορέα που
αυτήν τη στιγµή διαχειρίζεται την εξουσία. ∆εν έχουµε το δικαίωµα
να είµαστε ενήµεροι και δεν έχουµε το δικαίωµα να υπερασπίζουµε
το συµφέρον του ελληνικού λαού; Λυπάµαι πραγµατικά γιατί
φθάσαµε στο σηµείο να συζητούµε για προσωπικές τακτικές και για
τακτικές εµπορίας ελπίδων του ελληνικού λαού, χωρίς ουσιαστικά
να συµβάλουµε στο συνολικό αποτέλεσµα που είναι οι επενδύσεις,
η βελτίωση της ποιότητας ζωής, γενικότερα το αύριο της Ελλάδος.
Και εσείς, εν ονόµατι των σκοπιµοτήτων, θυσιάζετε δυστυχώς αυτές
τις βασικές αρχές, που αποτελούν τις συνισταµένες του οράµατος
που έχει ο ελληνικός λαός σήµερα. Είναι δυνατόν να προχωρούµε
έτσι;
Τελειώνοντας, δεν µπορούµε να συναινέσουµε σ' αυτήν τη
διαδικασία. Και ασφαλώς δεν είναι τυπικές όλες αυτές οι διαδικασίες
των ψηφοφοριών που κάνουµε, έχουν το ουσιαστικό τους
περιεχόµενο.
Θέλουµε να θέσουµε ενώπιον των ευθυνών όλους τους Βουλευτές,
κυρίως της Αντιπολίτευσης, οδηγώντας τους στην κρίση συνείδησης
ουσιαστικά, όχι της κοµµατικής πειθαρχίας, αλλα της συνείδησης
που πρέπει να διακατέχει κάθε Βουλευτή όταν µιλάει για το δηµόσιο
συµφέρον.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Εντάξει, κύριε Ρεγκούζα.
Ο κ. Κεδίκογλου έχει το λόγο.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Θα
παρακαλούσα και για την ανοχή σας στο χρόνο.
Κύριε Πρόεδρε, δεν µπόρεσα να αντιληφθώ εάν εδώ αποφασίζουµε
ποιος είναι ο πλειοδότης ή κάνουµε κύρωση της σύµβασης
εκχώρησης. Στην Αίθουσα υπάρχει αδικαιολόγητη σύγχυση.
Βρέθηκε συνάδελφος να λέει "εγώ έχω σαράντα χρόνια πείρα από

συµβάσεις". Από συµβάσεις εκχώρησης έργων; Είναι η τρίτη που
γίνεται στη χώρα και τη φέρνει ο Λαλιώτης. Πού τα λέµε αυτά;
Στη Βουλή δεν συζητάµε το τίµηµα αν είναι φθηνότερο ή
ακριβότερο, αυτό έγινε µε άλλες διαδικασίες, και στους χώρους του
Υπουργείου.
Πιστεύετε ότι κάπου έγιναν παραβάσεις ή παρατυπίες; Ιδού η οδός:
Οι πολιτικές ευθύνες εκεί ή οι διοικητικές και ποινικές ευθύνες
όπισθεν...
Α∆ΑΜ ΡΕΓΚΟΥΖΑΣ: Εισαγγελείς θα γίνουµε;
ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: ∆εν σας διέκοψα. Ευχαρίστως να
διακόψετε, αλλά αν δεχθεί ο Πρόεδρος ώστε να µην χάνουµε τον
χρόνο.
Λοιπόν, οι πολιτικές ευθύνες εκεί, οι διοικητικές και οι άλλες ευθύνες
πίσω από τον Υπουργό. 'Οµως δεν είναι το θέµα µας αυτό. Εδώ
έγινε σύµβαση εκχώρησης και µας γνωστοποιούνται ορισµένα
κριτήρια. Μας γνωστοποιεί ο Υπουργός κάποια κριτήρια. Λόγου
χάρη το κριτήριο µέσης µηνιαίας τεχνικής διαθεσιµότητας ή τα
κριτήρια της ασφάλειας, φέρνει τα κριτήρια του αριθµού των
επιβατών, φέρνει τα άλφα, τα βήτα. Ξεκαθαρίζει τα πράγµατα στη
βάση ποιών όρων γίνεται η εκχώρηση.
Σας φέρνει εδώ -και µου έκανε εντύπωση εµένα- ότι ο
παραχωρησιούχος θα πάρει άδειες για όλα τα έργα. Και µου έκανε
εντύπωση γιατί οι άδειες συνοδεύονται από εγκρίσεις και οι
εγκρίσεις συνοδεύονται από τέλη. Ενώ είναι παραχωρησιούχος
δικαιωµάτων του δηµοσίου. ∆ηλαδη υπάρχουν τέλη υπέρ, υπέρ
πολλών νοµικών προσώπων.
Πιο κάτω βλέπετε στη σύµβαση, στα κριτήρια, λόγου χάρη κριτήρια
σχεδιασµού, λέει ότι η µελέτη και κατασκευή των έργων του
πολιτικού µηχανικού που εντάσσονται στο έργο, διέπονται από την
ισχύουσα ελληνική νοµοθεσία κλπ.
Εδώ µιλάµε για τη σύµβαση εκχώρησης. ∆εν άκουσα κανέναν να
πει κάποιο ψεγάδι της σύµβασης εκχώρησης, ξέρεις, Υπουργέ,
παραχωρείς κάτι το οποίο δεν θα είχε ούτε το ελληνικό δηµόσιο
λόγου χάρη. Τότε να µιλήσω και εγώ. Γίνονται προσωπικές
επιθέσεις εναντίον του Υπουργού, και δεν µπόρεσα να καταλάβω
για ποιο λόγο, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, κάτι άλλο για να πάει η Βουλή λίγο
πιο πέρα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Στον Υπουργό αναφερόµαστε και λέµε τις
ελλείψεις που έχει η σύµβαση.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: ∆εν είδα να αναφέρεσθε σε ελλείψεις
τέτοιες.
Κύριε Πρόεδρε, να πάµε λίγο πιο πέρα. Σας το είπα και χθες.
Μήκος αποβαθρών µας λέγει εξήντα. 'Οση είναι η αποβάθρα, θα
είναι και οι συρµοί, τελείωσε. ∆εν µπορεί να είναι µικρότεροι οι
συρµοί και µεγαλύτερες οι αποβάθρες, θα έχουµε ατυχήµατα. 'Οταν
πάτε σε ένα µετρό στον κόσµο, όπου και να πάτε, σταµατάει το
µετρό και καλύπτει ολόκληρη την αποβάθρα. 'Η είναι λίγο
µεγαλύτερο αν είσθε σε µικρότερο σταθµό.
'Αλλο θέλω να δω, κύριε Πρόεδρε, και να παρακαλέσω ως Βουλή
που είµαστε. Γίνεται ένα έργο µεγάλο. Και να δούµε τη χώρα µας
γενικότερα ως χώρα, εκεί που είναι και µε την ιστορία και µε την
παράδοση.
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω το ταχύτερο από τη Βουλή έχετε την
εισήγησή να φτιάξετε την εταιρεία η οποία αργότερα θα διαχειρισθεί
το Μετρό. Και πρέπει να της δώσετε και ένα όνοµα. Εγώ θα σας
συνιστούσα να δώσετε ένα όνοµα "ΣΑΛΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ", κατ'
αναλογία του "ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ", µια και το Salonique είναι διεθνής
ονοµασία της Θεσσαλονίκης, λατινογενής.
∆εύτερον, στις αποβάθρες να υπολογίζουµε ότι είναι χώροι που θα
περάσουν εκατοµµύρια ανθρώπων. Εκεί πρέπει να φανεί και η
ελληνική τέχνη, το ελληνικό πνεύµα και η ελληνική δηµιουργία.
Πρέπει,  λοιπόν,  αυτή  η  εταιρεία  γι'  αυτό  σας  συνιστώ  από
τώρα,  να  γίνει,  να  προκηρύξει  διαγωνισµούς  σε  καλλιτέχνες,
κάποιο  καλό  άγαλµα,  κάποια  καλή  εικόνα,  κάτι  άλλο,  να  βγει
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όλη η ελληνική δηµιουργία που µπορεί να παρουσιαστεί στις
αποβάθρες και επί πλέον να γίνει το Μετρό ελκυστικό, αφού η
ελκυστικότητα δηµιουργεί εισιτήρια, είναι στοιχείο της οικονοµίας
του. 'Οσο πιο πολλοί χρησιµοποιήσουν το Μετρό τόσο πιο εύκολη
θα είναι η αποπληρωµή του.
Τέλος, κύριε Πρόεδρε, κάτι για σας. Εµείς εδώ κυρώνουµε τη
σύµβαση. Η σύµβαση είναι µερικές σελίδες. Ακολουθείται από
παραρτήµατα, ακολουθείται από µία αναλυτική εισήγηση της
έκθεσης ακολουθείται και από κάποιους τόµους σχεδίων οι οποίοι
είναι στα Πρακτικά. ∆εν είναι υποχρεωτικά, δεν κυρώνουµε εµείς
εδώ διαστάσεις, όπως είπα και χθες. ∆εν κυρώνουµε εδώ εµείς τις
λεπτοµέρειες. Απλώς ενδείξεις ότι υπάρχει µία σήραγγα κλπ. Θα
παρακαλούσα αυτά όλα να έχετε υπόψη σας, είναι αναγκαίο να
διαφυλαχθούν. Και θα το γνωρίζετε, συγχωρήστε µου την
επανάληψη, είναι αναγκαίο να διαφυλαχθούν για πολλά χρόνια,
γιατί µπορεί να χρειασθεί αναφορά για να δουν τι περίπου έχει
ληφθεί υπόψη. 'Οπως για παραδειγµα, σας είπα προ ολίγου, τα
κριτήρια σχεδιασµού. Τα κριτήρια σχεδιασµού δεν περιλαµβάνονται
στη σύµβαση εκχώρησης, περιλαµβάνονται στο παράρτηµα. Το
παράρτηµα είναι στα Πρακτικά της Βουλής.
Πρέπει, λοιπόν, αυτό να το έχει υπόψη της η Βουλή και καταλλήλως
να διαφυλάξει όλο αυτό το υλικό το οποίο ήρθε εδώ και µας
βοήθησε να πάρουµε θέση.
Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω τούτο. Είναι µία σύµβαση
εκχώρησης µε όσο καλύτερη και µεγαλύτερη πείρα είχαµε ως τώρα
και στοιχεία. Εγώ δεν βρήκα ελλείψεις. Αυτές που νόµιζα τις
επεσήµανα και αν υπάρχουν ευθύνες. ∆εν είναι µία σύµβαση που
επιλέγει ανάδοχο, αυτό να τελειώσει επιτέλους. Νοµίζω ότι δεν έχει
παραλείψεις. Προέβην ακόµη σε κάποιες εισηγήσεις τις οποίες θα
παρακαλούσα τον Υπουργό να λάβει υπόψη του κατά την έναρξη
λειτουργίας του Μετρό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι, πριν
δώσω το λόγο στον κ. Κορκολόπουλο, επειδή θα κατέβω από την
'Εδρα, µετά την ολοκλήρωση της συζήτησης των άρθρων του
νοµοσχεδίου, είναι η τροπολογία η οποία κατά τη γνώµη µου θέλει
επίσης αρκετό χρόνο για συζήτηση. Γι'αυτό άλλωστε είχα κάνει και
ανάλογη πρόταση στη ∆ιάσκεψη των Προέδρων.
Θα παρακαλέσω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, για το λόγο τον οποίον
ανέφερα και στην αρχή της συνεδριάσεως, την τροπολογία αυτή να
την κρατήσετε για µετά το Πάσχα που θα έρθει για συζήτηση µία
σύµβαση του Υπουργείου σας και εκεί µπορεί να προστεθεί ως
άρθρο. Πρόκειται για κύρωση µιας διεθνούς συµβάσεως.
ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΠΑΠΑ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: Το χωροταξικό;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Οταν κατατεθεί...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Το έχουµε για τους
επόµενους µήνες.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Η τροπολογία, λοιπόν,
αυτή που αφορά το Μετρό της Αθήνας θα πάει στη σύµβαση αυτή
που θα έρθει µετά το Πάσχα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, για να
διευκολύνω τη συζήτηση, συµφωνώ. Επειδή πρέπει να
ολοκληρώσουµε τη διαδικασία, θα ενσωµατώσουµε την τροπολογία
για το "ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ". Στη Σύµβαση που θα έρθει για την άγρια
πανίδα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Καλώς.
Τώρα, σε ό,τι αφορά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου, την
ολοκληρώνουµε απόψε και αν µεν δεν ζητηθεί ονοµαστική
ψηφοφορία, ψηφίζεται και έρχεται για ψήφιση στο σύνολο την
Παρασκευή. Εάν ζητηθεί ονοµαστική ψηφοφορία αναγκαστικά θα
διακοπεί για αύριο το πρωί, όπου θα γίνει ονοµαστική ψηφοφορία.
Επειδή όµως δεν υπάρχει καµία τροπολογία, µπορούµε να το
ψηφίσουµε και στο σύνολο αύριο. Εάν, όµως, δεν κατατεθεί αίτηση
ονοµαστικής ψηφοφορίας θα ολοκληρωθεί η ψήφισή του απόψε.
Είµεθα σύµφωνοι νοµίζω.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είµαστε σύµφωνοι.

Βεβαίως, εµείς θα καταθέσουµε αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Καλώς. Εποµένως,
αύριο θα γίνει η ονοµαστική ψηφοφορία. Απόψε θα µιλήσουν οι
υπόλοιποι συνάδελφοι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Επειδή, κύριε Πρόεδρε, οι
συνάδελφοι είναι στην Εξεταστική Επιτροπή...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σας είπα είναι στην
Εξεταστική Επιτροπή, να µην κληθούν εδώ. Είναι δεδοµένο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Να µην κληθούν. Να καταθέσουµε το
χαρτί...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Είναι δεδοµένο. Σας το
είπα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ:'Αλλο θέλω να πω. Θα µπορούµε να
έχουµε µία άνεση χρόνου άνω του πενταλέπτου;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Βεβαίως. Αυτό δίδω
ουσιαστικά, γιατί σας είπα ότι έχω την άποψη πως κακώς
εφαρµόζουµε έτσι αυτήν τη διάταξη του άρθρου. Ουσιαστικά
υπάρχει ενδιαφέρον και δίδω το χρόνο που θέλετε.
Ο κ. Κορκολόπουλος έχει το λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΡΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν όπως είπατε
διαβάσατε τα Πρακτικά, θα είδατε ασφαλώς, ότι σύσσωµη η
Αντιπολίτευση είναι αντίθετη προς τη συζητούµενη σύµβαση.
(Στο σηµείο αυτό, την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Α'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΣ)
Εγώ από την πλευρά µου θα ήθελα στον ελάχιστο χρόνο που έχω
στη διάθεσή µου, να αποδώσω πολιτική ευθύνη στον κύριο
Υπουργό και τεράστια ευθύνη στα στελέχη τα οποία έχει
χρησιµοποιήσει για την υλοποίηση αυτής της αποικιοκρατικής
σύµβασης, για τρία, τέσσερα παραδείγµατα που θα αναφέρω,
δεδοµένου ότι δεν µας εδόθη καν ο χρόνος να δούµε τα
παραρτήµατα απλώς και αν υπάρχουν, κύριε Πρόεδρε.
Θα παρακαλέσω, κύριε Πρόεδρε, να έχω την προσοχή σας, αλλιώς
να µη µιλήσω καλύτερα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός):'Εχετε την προσοχή
µου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΡΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Σας είπα, λοιπόν, ότι πρώτον,
δεν είδαµε τα παραρτήµατα, κύριε Πρόεδρε και έχετε εσείς την
ευθύνη να τα δούµε και όχι ο κύριος Υπουργός, γιατί ο κύριος
Υπουργός τα έχει καταθέσει.
∆εύτερον, κύριε Υπουργέ, έχετε κάνει και έχετε κατοχυρώσει την
επικυροποίηση του µηχανολογικού, του ηλεκτρικού και του
ηλεκτρονικού εξοπλισµού, ότι θα είναι της εποχής εκείνης που θα
λειτουργήσει το Μετρό της Θεσσαλονίκης; 'Οχι. Είστε ακάλυπτος.
Ποιος κάνει την αστυνόµευση κατά τη λειτουργία του Μετρό είκοσι
πέντε χρόνια; Ποιος κάνει την αστυνόµευση;
Τρίτον, κύριε Λαλιώτη, θα ήθελα να µου πείτε, αν έχετε στοιχειώδη
εµπειρία ως Υπουργός, ποιο είναι το κόστος της διεθνούς
διαιτησίας. 'Εχετε συµβούλους πίσω σας αρκετά έµπειρους. Πόσα
περισσότερα κερδίζει ένας εργολάβος επειδή κατάφερε να πετύχει,
ένας παραχωρησιούχος ή ένας συµβαλλόµενος; ∆εν παίζει ρόλο ο
τίτλος που ο κ. Κεδίκογλου προσπαθεί να αποπροσανατολίσει το
Κοινοβούλιο. Συµβαλλόµενος µε το ελληνικό δηµόσιο είναι. Η
διεθνής εµπειρία οµιλεί ότι κερδίζει 3% µε 4% επί του
αναθεωρηµένου αντικειµένου του τελικού κόστους της συµβάσεως.
Κύριε Υπουργέ, ο ίδιος δεχθήκατε και υπογράφετε µία σύµβαση
υπό την αίρεση προσδιορισµού ορισµένων στοιχείων τακτικών από
την οριστική µελέτη. Και, όµως, κάνετε εργασίες στο διάστηµα αυτό.
Και ερωτώ: Θα έχουν ληφθεί τα µέτρα µέσα από τις εργασίες ώστε
να είναι δυνατόν εάν εφαρµοστεί µία άλλη οριστική µελέτη να
καλυφθούν αυτά τα πράγµατα;
Θα ήθελα επίσης, κύριε Υπουργέ, στοιχειωδώς να απαντήσετε στα
εξής ερωτήµατα: Είµαι βέβαιος ότι θα τα αποφύγετε γιατί δεν έχετε
απαντήσεις ή δεν θέλετε να τα απαντήσετε.
Είχατε  δώσει  στον  προηγούµενο  που  αποκλείσατε  για  τους
λόγους  που  επικαλείστε,  τους  τρεις,  τον  ανάδοχο  ή  τον  κατά
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κάποιο τρόπο προσφέροντα µεγαλύτερη κοινωνική προσφορά
ενδιαφερόµενο -διότι περί ενδιαφερόµενο πρόκειται και όχι περί
διαγωνισµού και εργολάβου- προθεσµία δεκαέξι µηνών για να πάει
στις τράπεζες να συζητήσει µε υπογεγραµµένη και εγκεκριµένη από
τη Βουλή σύµβαση; 'Οχι. Ποτέ δεν το κάνατε αυτό το πράγµα. Πώς,
λοιπόν, εµφανίζεστε σήµερα ενώπιον της Βουλής και λέτε "εγώ δίνω
αυτό το δεκαεξάµηνο µε κυρωµένη τη σύµβαση από τη Βουλή για
να έχει ο παραχωρησιούχος δυνατότητα να κουβεντιάζει µε τις
τράπεζες"; Στον προηγούµενο γιατί δεν δώσατε αυτήν τη
δυνατότητα να κουβεντιάζει µε τις τράπεζες; Τον στραγγαλίσατε;
Μήπως υπήρξε έντεχνος στραγγαλισµός µέσα από διαδικασίες που
τις καθορίζετε εκ των υστέρων;
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
∆εύτερον, έχετε κάνει έλεγχο επιστηµονικό εάν χωράνε οι
δεκαεξίµισι χιλιάδες επιβάτες; Εάν τον έχετε να τον καταθέσετε στη
Βουλή. Εγώ θα σας πω ένα πράγµα, κύριε Υπουργέ. Στα είκοσι
πέντε χρόνια η Θεσσαλονίκη δεν θα µεγαλώσει καθόλου; Στα είκοσι
πέντε χρόνια η Θεσσαλονίκη θα µείνει σταθερή; Στα είκοσι πέντε
χρόνια, λοιπόν, εσείς είσαστε βέβαιος, ότι χωρίς καµία πρόβλεψη
δυνατότητας επεκτάσεως θα καλύψετε το έργο το οποίο θα το
δώσετε για τα επόµενα είκοσι πέντε χρόνια; Τα έργα αυτά ζουν
πενήντα µε εβδοµήντα πέντε χρόνια, ίσως και περισσότερο, κύριε
Υπουργέ. ∆εν θα έχουµε δυνατότητα επεκτάσεως ή θα πάµε να
γκρεµίσουµε τότε το µετρό για να µπορέσουµε να επεκτείνουµε τις
δυνατότητες αυτές; Που το βρήκαµε αυτό, κύριε Λαλιώτη;
Εγώ πιστεύω, κύριε Λαλιώτη, ότι έχετε τεράστια πολιτική ευθύνη,
διότι δεν είχατε δυνατότητα διαπραγµάτευσης. ∆εν ξέρετε από
διαπραγµατεύσεις. ∆εν ξέρετε να διαπραγµατεύεστε. Οι δε
συµβουλοί σας µε εξαίρεση τον Τεχνικό σας Σύµβουλο είναι
πιθανότατα εγκλωβισµένοι µέσα σε µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα
τα οποία είναι υποχρεωµένοι ως "επαγγελµατίες" να τα
ακολουθήσουν. Αυτή είναι η ελληνική πραγµατικότητα. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα που µας κατευθύνει και συνάπτουµε
αποικιοκρατικού τύπου συµβάσεις για τις οποίες η Βουλή,
οποιοσδήποτε Βουλευτής, ακόµα και Υπουργός, δεν µπορεί να
ζητήσει να του δωθούν όλα τα στοιχεία.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει ξανά το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Θα σας πω ένα χαρακτηριστικό, κύριε Λαλιώτη και τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε, µε αυτό. Το ελληνικό δηµόσιο δεν δικαιούται. Το ελληνικό
δηµόσιο είναι απέναντι στον οποιονδήποτε, είτε λέγεται
ανεξάρτητος µηχανικός είτε αντισυµβαλλόµενος, για να τον
υποχρεώνει τον άλλον να ζητάει το οτιδήποτε. Να τον υποχρεώσει.
Και όχι να έχουµε αυτό το ύφος µέσα στη σύµβαση που απαντάται,
κύριε Πρόεδρε, µόνο σε χώρες της Αφρικής και της Μέσης
Ανατολής. Γύρω στο 1950 είµαστε, κύριε Λαλιώτη. ∆εν είναι
εκσυγχρονιστικό µοντέλο αυτό που µας φέρνετε και κυρίως αυτή η
διαδικασία που υποχρεώνει τους Βουλευτές της εκάστοτε
κυβέρνησης ως αγέλη εν τη αγνοία τους να ψηφίσουν αυτήν τη
σύµβαση.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Η κ. Παπαδηµητρίου
έχει το λόγο.
ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΠΑΠΑ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ έστω και την υστάτη στιγµή να
απαντήσετε στις ερωτήσεις που δεν έχετε απαντήσει ούτε στην
επιτροπή ούτε στην Ολοµέλεια. Παρακαλώ τους συµβούλους σας
να σηµειώνουν. Απόψε πρέπει να µας απαντήσετε.
Η εναλλακτική πρόταση του παραχωρησιούχου γίνεται αποδεκτή
από εσάς µε στοιχεία που αποκλίνουν των τευχών δηµοπράτησης,
36% ως προς τον αριθµό των συρµών και 50% ως προς το µέτωπο
των σταθµών της αποβάθρας. Αυτό θα πει ότι πεισθήκατε στη βάση
κάποιου ελέγχου της µεταφορικής ικανότητας της εναλλακτικής
πρότασης. Και σας ρώτησα γιατί από τον ένα συζητάτε εναλλακτική
πρόταση και από τον άλλο δεν συζητάτε. Ούτε σε αυτό µου έχετε
απαντήσει.
Οι απαντήσεις του δύσµοιρου προέδρου της Επιτροπής, του

καθηγητού στη δική µας ∆ιαρκή Επιτροπή δεν έπεισαν κανέναν και
φαντάζοµαι ούτε και εσάς. Το σίγουρο είναι ότι δεν µπορεί τέτοιες
αποκλίσεις να περνούν στο πόδι, χωρίς τεκµηρίωση, απλώς κατά
προσέγγιση.
Παρακαλώ, λοιπόν, να κατατεθεί στη Βουλή από τους συµβούλους
σας η µελέτη τεκµηρίωσης αυτής της ικανότητας.
∆εύτερη ερώτηση: Με ποια συγκριτικά στοιχεία πειστήκατε -και
παρακαλώ να µας το αποδείξετε- ότι τα οικονοµικά στοιχεία της
προσφοράς της ΜΠΟΥΙΓΚ είναι συµφερότερα για το ελληνικό
δηµόσιο από την προηγούµενη προσφορά. Γιατί αυτό το
εισηγηθήκατε. Να τα καταθέσετε, λοιπόν, στη Βουλή για να
συµπεριληφθούν στη συζήτηση...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Είναι µέσα στο παράρτηµα.
ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΠΑΠΑ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: Αυτά είναι αστεία! Με τις πενήντα
χιλιάδες εισιτήρια;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Αστεία είναι αυτά που λέτε
εσείς, όχι αυτά που γράφω εγώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ. Θα πάρετε µετά το λόγο.
ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΠΑΠΑ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: Εγώ δεν σηκώνω φωνές, κύριε
Υπουργέ, όπως είναι γνωστό. Ξέρω τι λέω συνήθως.
Τρίτον, να µας πείτε πότε άλλαξαν -και να το τεκµηριώσετε µε
έγγραφα- τα δεδοµένα σας, εθνικά και κοινοτικά, σε επίπεδο
Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων ή σε Κοµισιόν και ενώ
απαιτήσατε από τον πρώτο µειοδότη να αποδείξει µε τραπεζικές
εγγυήσεις την οικονοµική ικανότητά του, µε τεράστιο κόστος
χρήµατος, χρόνου και επιχειρηµατικής δέσµευσης για τόσους µήνες,
τουλάχιστον για το ήµισυ του χρόνου όταν άρχισαν να τρέχουν οι
δεσµεύσεις, ο δεύτερος και εκλεκτός θα ψάξει, µετά την κύρωση
από τους τριακόσιους προθυµοψηφίζοντες και µάλιστα αζηµίως.
Και τρίτη και κύρια ερώτηση. Επιτέλους θα µου απαντήσετε. Αυτά
τα δύο εναλλακτικά έγγραφα εργασίας, σε τι σας εξυπηρέτησαν;
Πώς τα αποδεχθήκατε; Και όταν τέλος πάντων κατηγγέλθητε, γιατί
δεν κάνατε µία Ε∆Ε, για να δείτε πως ο κ. Αντωνίου και οι άλλοι
τρεις της επιτροπής σας έχουν εναλλακτικά έγγραφα, που αν
υπογράφατε το ένα, θα υπογράφαµε άλλη σύµβαση σήµερα. Γιατί
δεν κάνετε µία Ε∆Ε; Σας εξέθεσαν οι υπάλληλοί σας. Γιατί δεν
κάνετε µία Ε∆Ε, για να ξεκαθαρίσετε τη θέση του θεσµικού φορέα
της πολιτείας που εκπροσωπείτε και να είναι και η δική µας θέση
ξεκάθαρη ως Βουλευτών που καλούνται να ψηφίσουν; Σε αυτό θα
σας παρακαλέσω να µου απαντήσετε απόψε, καθώς και στις άλλες
ερωτήσεις που έθεσα.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Κούβελας έχει το
λόγο.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, φαίνεται ότι η συζήτηση
αυτή είναι η αρχή. 'Εχουµε συνέχεια, για να αντιµετωπίσουµε την
ύβρη. Την ύβρη που περιλαµβάνει η σύµβαση και την ύβρη στο
ύφος και το λεξιλόγιο των υπερασπιστών της σύµβασης,
προεξάρχοντος του Υπουργού, όταν επιτίθενται προς τους
Βουλευτές, που τεκµηριωµένα, µε συγκεκριµένο τρόπο αναφέρουν
γιατί αυτή η σύµβαση είναι ζηµιογόνος για το ελληνικό δηµόσιο.
Μας λένε µερικοί συνάδελφοι αφελώς: "∆εν το θέλετε εσείς το
Μετρό; Γιατί δεν το ψηφίζετε;" Εσείς κύριοι συνάδελφοι, όταν
πηγαίνετε στην αγορά και θέλετε να αγοράσετε κάτι, παίρνετε ό,τι
σας σερβίρουν και το πληρώνετε όσο σας ζητήσουν; 'Αµα πάτε, ας
πούµε, να αγοράσετε τρόφιµα παίρνετε και σάπια ψάρια και
βρώµικο κρέας και κλούβια αυγά;
Το  Μετρό  αυτό  θα  παραδοθεί  στη  Θεσσαλονίκη  µετά  από
τριάντα  χρόνια  περίπου.  Και  λέει  -είναι  βασικός  όρος  της
σύµβασης-  ότι  θα  πρέπει  να  είναι  έτσι  καµωµένο,  ώστε  να
µπορεί  να  σηκώσει  φόρτο  είκοσι  πέντε  χιλιάδων  επιβατών  ανά
ώρα  και  όχι  δεκαέξι  χιλιάδων.  Οι  δεκαέξι  χιλιάδες  είναι  το
ελάχιστο.  Οι  προϋποθέσεις  όµως  πρέπει  να  είναι  τέτοιες  που
να  µπορεί  να  φθάσει  στις  είκοσι  πέντε  χιλιάδες.  Πώς  θα  πάει,
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λοιπόν, µε τα τριάντα έξι βαγόνια; Πώς θα πάει, µε τα εξήντα µέτρα
αποβάθρα; Πώς θα πάει χωρίς τις διακλαδώσεις; Πώς θα πάει µε
τις ελλείψεις αυτές που έχουµε επισηµάνει;
Και ακόµη τι Mετρό θα πάρουµε, όταν η τεχνολογία που
εφαρµόζεται είναι του 1990 και το Μετρό θα το παραλάβουµε το
2030; Σαράντα ετών τεχνολογία! Θα έχει λήξει ήδη ο βίος του Μετρό
την ώρα που θα παραδίδεται.
Αλλά η αυθάδεια η χθεσινή ήταν να καταλογιστεί σε εµάς ότι ήρθαµε
εδώ, να υπερασπιστούµε τον πρώτο ανάδοχο για τον οποίο εγώ
τουλάχιστον δεν µίλησα καθόλου, γιατί ήθελα να µιλήσω για τη
σύµβαση καθ' εαυτή. 'Οµως η οµιλία του Υπουργού ήταν να
κατηγορεί τον πρώτο ανάδοχο, ο οποίος είναι σηµαντικός παράγων
αυτής της ιστορίας, πρώτον γιατί είναι πρώτος µειοδότης και
δεύτερον γιατί µας δίνει µέτρο για να σκεφθούµε και να κρίνουµε και
να συγκρίνουµε την παρούσα σύµβαση. ∆εν το έκανα εγώ, να
συγκρίνω. Το έκανε ο Υπουργός. Και το έκανε εκεί που νόµιζε ότι
τον συµφέρει.
Είναι φανερό ότι το Μετρό της Μπουϊκ είναι καµωµένο, για να
εισπράξει την επιδότηση των τριάντα εκατοµµυρίων εισιτηρίων που
θα καταβληθεί βρέξει χιονίσει. Μόνο γι' αυτό και όχι για να
εξυπηρετήσει από εκεί και πέρα. Γι' αυτό είναι λίγα τα βαγόνια. Γι'
αυτό είναι µικρές οι αποβάθρες. Είναι εξασφαλισµένο ότι η
σύµβαση θα του δώσει τα τριάντα εκατοµµύρια εισιτήρια, όσους και
να µεταφέρει. Και λέει ο Υπουργός: Γιατί η Μπουϊκ θα µεταφέρει
µόνο τριάντα εκατοµµύρια, αφού ο άλλος ο εργολάβος, τον οποίο
απορρίψαµε, µας έφερε χαρτιά ότι θα µεταφέρει σαράντα πέντε
εκατοµµύρια και µόνο έτσι αποκοµίζει κέρδος ο πρώτος. Αυτό
σηµαίνει ότι τα σαράντα πέντε (45) υπάρχουν. Μα, το ίδιο Μετρό
είναι το ένα µε το άλλο; Ο δεύτερος δηλ. η Μπουϊκ µπορεί µε το
Μετρό που προτείνει να µεταφέρει τα σαράντα πέντε (45)
εκατοµµύρια; Πρακτικά είναι αδύνατον.
∆εύτερο θέµα. Μας είπε ο Υπουργός: "Γιατί παραπονείστε που
βάλαµε τον λεγόµενο ανεξάρτητο µηχανικό; Γιατί παραπονείστε που
βάλαµε τη διαιτησία στο Λονδίνο; Γιατί παραπονείστε που του
δώσαµε του ανθρώπου χρόνο και µετά δεκαοκτώ µήνες να ψάχνει
να βρει χρηµατοδότηση;" Αυτά είναι αυτονόητα στοιχεία µας είπε ο
κύριος Υπουργός. ∆εν µπορεί να γίνει αλλιώς. Πρέπει να του τα
δώσουµε, γιατί οι τράπεζες δεν χρηµατοδοτούν.
Εσείς όµως, κύριε Υπουργέ, ξέρετε έναν που τον χρηµατοδοτούν οι
τράπεζες, χωρίς ανεξάρτητο µηχανικό, χωρίς διαιτησία στο Λονδίνο,
χωρίς να του δώσετε χρόνο, χωρίς να στερηθείτε τις εγγυήσεις υπέρ
του δηµοσίου. Και αυτός ο ένας είναι αυτός τον οποίο απορρίψατε,
το φάντασµα. Και απορρίψατε το φάντασµα, γιατί δεν δεχόταν, ως
το τέλος της διαπραγµάτευσης τουλάχιστον, να επιβαρυνθεί µε τις
οκτώ (8) δραχµές του ΦΠΑ. Πολύ καλά. Μακάρι να πετυχαίνατε να
το δεχθεί. Πολύ καλά που τον απορρίψατε.
'Οµως πώς δέχεστε µε τη σύµβαση να πληρώσετε στο δεύτερο και
ρινό παραχωρησιούχο δυόµισι φορές τις οκτώ (8) δραχµές, την
ώρα που υπολογίζετε την επιδότηση;
Στον ένα είπατε ότι "δεν θα σου δώσουµε τις οκτώ (8) δραχµές,
γιατί δεν το επιτρέπει η σύµβαση. Πώς επιτρέπει η σύµβαση να
δώσετε είκοσι δραχµές στον άλλο;
Εάν θα δίνατε τις οκτώ (8) δραχµές, θα σας εστοίχιζε είκοσι
δισεκατοµµύρια (20.000.000.000) δραχµές. Και είναι πολλά λεφτά.
Πώς δίνετε τις είκοσι (20) δραχµές ανά εισιτήριο που θα σας
στοιχίσει πενήντα δισεκατοµµύρια (50.000.000.000) δραχµές είναι
λίγα τα πενήντα;
Υπάρχει κι ακόµη ένα βήµα στις παροχές. Αφού υπολογιστεί η
επιδότηση λέει η σύµβαση την οποία καλούµεθα να κυρώσουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ να
ολοκληρώσετε.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: "Εφόσον χρειαστεί ΦΠΑ, τότε θα τον
πληρώσει το δηµόσιο." Και άλλα πενήντα δισεκατοµµύρια
(50.000.000.000) δραχµές.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): 'Εχεις διαβάσει τα τεύχη
δηµοπράττησης;
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Κατ' αρχάς, δεν είµαι υπάλληλός σου, για
να µου µιλάς µε αυτόν τον τρόπο!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Με αλχηµείες και µε
ψέµατα...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ. Θα πάρετε το λόγο µετά.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: ∆εύτερον, τα λόγια σου και η γλώσσα σου
κοντή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε Κούβελα, σας
παρακαλώ και εσάς να τελειώσετε. Εξαντλήσατε το χρόνο που
προβλέπεται από τον Κανονισµό.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Εγώ ξέρω ότι ο διαγωνισµός είναι ένας.
Οι όροι κατά τη δική µου αντίληψη και η ερµηνεία πρέπει να είναι οι
ίδιοι και για τον έναν και για τον άλλον.
∆ε µπορεί από τον ένα να αφαιρούνται οι οκτώ (8) δρχ. Φ.Π.Α. και
στον άλλο να δίδονται είκοσι (20) δρχ. Φ.Π.Α. ανά εισιτήριο. Και
σαΝ να µη φθάνει αυτό να πληρώνει το Κράτος το Φ.Π.Α. της
επιδότησης!
Λοιπόν, δίνουµε ΦΠΑ πενήντα (50) δισεκατοµµύρια και µετά άλλα
πενήντα. Εάν αυτό το δικαίωµα το έχει ο παραχωρησιούχος ο δικός
σας, µπράβο σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Σκρέκας έχει το
λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, παρακολούθησα τη χθεσινή συνεδρίαση µέχρι
τέλους και οµολογώ ότι δεν ήταν από τις καλύτερες στιγµές της
κοινοβουλευτικής µου θητείας.
Η κύρωση της σύµβασης πέρασε από δύο στάδια: Πρώτα από την
επιτροπή και τώρα από την Ολοµέλεια. Ο κύριος Υπουργός δεν
έλαβε υπόψη του καµία από τις προτάσεις, αλλά και τις
παρατηρήσεις οι οποίες του έγιναν, τόσο στην επιτροπή όσο και
κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην Ολοµέλεια. Βεβαίως δεν µου
κάνει εντύπωση, γιατί γνωρίζω πλέον, απ' όσα νοµοσχέδια
τουλάχιστον έχω παρακολουθήσει, ότι όπως έρχονται, έτσι
ψηφίζονται. Και αναρωτιέµαι, τι νόηµα έχουν οι τόσες συζητήσεις
που γίνονται επί των νοµοσχεδίων. Θα πρέπει, κατά την άποψή
µου, να καταργηθεί αυτή η διαδικασία.
Αντίθετα, ο κύριος Υπουργός κατά τη χθεσινή συνεδρίαση έχασε
την ψυχραιµία του, µε αποτέλεσµα να προβεί σε αναφορές, οι
οποίες δεν συνάδουν µε το αξίωµα το οποίο κατέχει, αλλά ούτε και
ο χώρος προσφέρεται για τέτοιου είδους αναφορές.
Και εξηγούµαι: Μας είπε ο κύριος Υπουργός ότι οι παρατηρήσεις
και οι αντιδράσεις των Βουλευτών της Αντιπολίτευσης έχουν ως
πηγή την ενηµέρωση την οποία έχουν αντλήσει από τα στοιχεία τα
οποία ήλθαν στις θυρίδες µας. Και εδώ τίθεται ένα ερώτηµα:
Μήπως πρέπει να καταργηθούν και οι θυρίδες των Βουλευτών, για
να µην παίρνουµε έγγραφα, τα οποία θα µας βοηθούν, ώστε να
έχουµε µία άποψη και να µπορούµε να κάνουµε συγκρίσεις
βασιζόµενοι σε στοιχεία τα οποία έρχονται είτε στις θυρίδες είτε δια
του Τύπου;
Και το δεύτερο. Σε κάποια αναφορά συναδέλφου, για ένα άρθρο
που δηµοσιεύθηκε από τον κ. Μαρίνο, στον "ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟ
ΤΑΧΥ∆ΡΟΜΟ", ο κύριος Υπουργός µε την άνεσή του και την
εύκολη προχειρότητά του, προσέδωσε στο άρθρο του κ. Μαρίνου
σκοπιµότητα, η οποία έχει σχέση µε τη συµµετοχή του στο
ψηφοδέλτιο της Νέας ∆ηµοκρατίας, των επόµενων ευρωεκλογών.
Γνωστή η τακτική του κυρίου Υπουργού, γιατί σε όλα τα ερωτήµατα
που του ετέθησαν από τους συναδέλφους, αντί ευθέως να
απαντήσει σ' αυτά τα ερωτήµατα που έχουν σχέση µε µία σοβαρή
σύµβαση, η οποία θα κυρωθεί από το ελληνικό Κοινοβούλιο- περί
άλλων ησχολείτο.
Αναφέρθηκε στο αεροδρόµιο των Σπάτων, επαιρόµενος ότι η
σύµβαση την οποία ο ίδιος αναθεώρησε, ωφέλησε το ελληνικό
δηµόσιο κατά εκατό δισεκατοµµύρια.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Και ερωτώ τον κύριο Υπουργό: Ανέθεσε σε κάποιον οικονοµολόγο
να του δώσει στοιχεία, τα οποία θα του έδειχναν
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ότι αυτός ο ετεροχρονισµός από τότε που πήρε τη σύµβαση στα
χέρια του και µέχρι την ηµεροµηνία που υπεγράφη, αλλά και το
χρόνο που χρειάζεται από εκεί µέχρι την ολοκλήρωση του
αεροδροµίου τι κόστος χρήµατος έχει; Πόσο ζηµίωσε την
απασχόληση; Πόσο ζηµίωσε την αλυσίδα εκείνη των µικροµεσαίων
εταιρειών, οι οποίες παράλληλα θα δούλευαν µε το αεροδρόµιο;
Ακόµα, φαίνεται το πόσο υποστηρίζει η σηµερινή Κυβέρνηση...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ολοκληρώστε,
παρακαλώ.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: ... την ανάγκη που έχει η χώρα µας να
αποκτήσει τις υποδοµές εκείνες, οι οποίες θα τη φέρουν στα
επίπεδα εκείνα που όλοι θέλουµε.
Και βέβαια εδώ, αν αυτό το συνδυάσει κανείς και µε τα ποσοστά
απορρόφησης τα οποία έχουµε από το δεύτερο Κοινοτικό Πλαίσιο
Στήριξης, αντιλαµβανόµεθα όλοι ότι η λογική και η τακτική της
Κυβέρνησης του ετεροχρονισµού και της µετάθεσης ακόµα και
αυτής της σύµβασης, ζηµιώνει το ελληνικό δηµόσιο, ζηµιώνει τη
χώρα συνολικά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Σαλαγκούδης
έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΑΛΑΓΚΟΥ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, στο λίγο χρόνο που
έχω, θα ήθελα να κάνω τρεις παρατηρήσεις.
Πρώτα πρώτα, µία θεσµική παρατήρηση που αφορά εσάς, το
Προεδρείο. Κυρώνουµε σήµερα µία σύµβαση. 'Οπως θα θυµάστε,
πριν από αρκετούς µήνες, η Βουλή -εφηµολογείτο τελικά- δεν
εκύρωσε ένα µεγάλο έργο, το έργο της Φλώρινας.
Εσείς τότε δηλώσατε ότι δεν θα γίνει η Βουλή πλυντήριο
σκανδάλων. Βέβαια, δεν είπατε τίποτα παρόµοιο για τη σηµερινή
σύµβαση που κυρώνουµε.
Και ίσως και γι' αυτό έρχεται εδώ.
Θέλω να πω ότι η πολιτεία κι εµείς, δεν προστατεύουµε παράλληλα
τη Βουλή, δεν υπάρχει θεσµική προστασία των Βουλευτών, που
έρχονται εδώ και ψηφίζουν για µία σύµβαση, για την οποία δεν
µπορούν να αποφανθούν αν είναι πραγµατικά σωστή ή όχι. Και
κάνουµε τη Βουλή -όπως λέτε- πλυντήριο, ενδεχοµένων
σκανδάλων -δεν θα ήθελα εγώ να πω "σκανδάλων"- αφού δεν
ξέρουµε πραγµατικά τι ψηφίζουµε.
Θα ήθελα να πω ότι δεν είναι καιρός να σκεφθούµε αυτό το θεσµικό
έλλειµµα και να συστήσουµε µια ανεξάρτητη διοικητική αρχή, η
οποία να µπορεί να προσλαµβάνει δικούς της ειδικούς τεχνικούς,
ανεξάρτητους, να µελετά τις συµβάσεις, να αποφαίνεται και µετά,
αυτές οι συµβάσεις ή να επιστρέφονται για να διορθωθούν ή να
έρχονται στη Βουλή να κυρωθούν. Να απαλλάξουµε τους
διοικητικούς και τους πολιτικούς τους προϊσταµένους από
οποιεσδήποτε ευθύνες στο µέλλον και τότε η Βουλή να ξέρει τι
κυρώνει, αφού έχει από έναν ανεξάρτητο οίκο, από µία ανεξάρτητη
διοικητική αρχή την πλήρη έκθεση.
Αυτό ήθελα, κύριε Πρόεδρε, να το σηµειώσω σαν θεσµική
παρατήρηση για σας.
Και τώρα έρχοµαι στη σύµβαση.
Κύριε Υπουργέ, είναι γεγονός -αναφέρθηκε εδώ- ότι οι
προδιαγραφές του έργου, από την πρώτη διαπραγµάτευση µε τον
πρώτο παραχωρησιούχο, άλλαξαν. Αφού άλλαξαν, λοιπόν, οι
προδιαγραφές, δεν θα έπρεπε στις καινούριες προδιαγραφές που
έγιναν, να κληθούν οι µετέχοντες στο διαγωνισµό, αν όχι όλοι -γιατί
ορισµένοι για τους λόγους που αποκλείσθηκαν δεν µπορούσαν να
κληθούν- οι δύο, οι τέσσερις οι έξι; Κι εκεί, µέσα σε σύντοµο χρονικό
διάστηµα -δεν πρέπει να µας λέτε ότι θα καθυστερούσε, αφού ήταν
έτοιµες οι προδιαγραφές του έργου, τα τεύχη δηµοπράτησης, όπως
τα λέτε εσείς οι τεχνικοί, εγώ δεν είµαι µηχανικός- να δώσουν τις
προσφορές τους. Γιατί η πρώτη προσφορά του πρώτου αναδόχου,
είχε άλλο έργο και άλλες προδιαγραφές να αντιµετωπίσει. Η
δεύτερη προσφορά του δευτέρου αναδόχου επί άλλων
προδιαγραφών έγινε. Στη συνέχεια µε διαπραγµάτευση, άλλαξαν τα
τεύχη δηµοπράτησης, άλλαξαν οι προδιαγραφές. Η προσφορά την
οποία είχε δώσει δεν άλλαξε, αλλά άλλαξαν οι προδιαγραφές.
Νοµίζω ότι εδώ χωλαίνει κυρίως ο διαγωνισµός.

∆εν έχω περισσότερο χρόνο να µπω σε άλλες αναλύσεις, αλλά θα
ήθελα να πω ότι όλες αυτές οι διαδικασίες, δεν µοιάζουν να είναι
απόλυτα σωστές. ∆εν θέλω να προχωρήσω σε άλλους
χαρακτηρισµούς, αλλά τις συνδυάζω µε µία ρήση του Υπουργού
Ανάπτυξης προσφάτως στη γενική συνέλευση του Συνδέσµου
Βιοµηχανιών Βορείου Ελλάδος.
Αυτός είπε χαρακτηριστικά ότι παίρνουµε πολλά χρήµατα από την
Ε.Ε. και στο τέλος πρόσθεσε: "Αλλά να µην έχουµε και καµία ενοχή
ότι µας τα χαρίζουν. ∆εν µας τα χαρίζουν, µας τα παίρνουν πίσω".
Και ανέφερε µεταξύ των τρόπων που µας τα παίρνουν πίσω και την
παραχώρηση µεγάλων έργων σε δικές τους εταιρείες.
Λέω λοιπόν, µήπως είµαστε δεσµευµένοι απ'αυτό και έπρεπε να το
παραχωρήσουµε στη γαλλική εταιρεία, όπως το άλλο έργο το
παραχωρήσαµε στη γερµανική εταιρεία; Αλλά αν γίνεται αυτό για
τέτοια εθνικά συµφέροντα, έπρεπε η Κυβέρνηση να έλθει να µας το
πει και ταυτόχρονα να κάνει και µια σκληρή διαπραγµάτευση, διότι
δεν µπορεί να χαρίζουµε χρήµατα του ελληνικού δηµοσίου.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Γ'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΟΥΚΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΙ∆ΗΣ)
Εν πάση περιπτώσει και σε αυτήν ακόµα την περίπτωση, θα
έπρεπε να λέγαµε ότι είµαστε καταναγκασµένοι να τα δώσουµε εκεί,
αλλά έχοντας την άλλη προσφορά θα έπρεπε να µπορούσαµε να
κάνουµε µία διαπραγµάτευση, ούτως ώστε να διασώσουµε, όσο
µπορούµε περισσότερα και να φτιάξουµε ένα έργο που να αντέχει
στο χρόνο.
Θέλω να σας πω, κύριοι συνάδελφοι, ότι σε κάποιο συνέδριο από
το οποίο έλειπε η Ελλάδα και έγινε στις Ηνωµένες Πολιτείες,
αναφέρθηκε ότι η Θεσσαλονίκη, µέσα στα προσεχή είκοσι χρόνια,
θα έχει τέσσερα εκατοµµύρια κατοίκους. Αυτούς τους κατοίκους θα
κληθεί αύριο ενδεχοµένως να εξυπηρετήσει το Μετρό, όταν θα
κοντεύει πλέον να περιέλθει και στην κυριότητα του ελληνικού
δηµοσίου.
Οφείλαµε να κάνουµε ένα τέτοιο Μετρό που να αξίζει στους
Θεσσαλονικείς, αφού τους ταλαιπωρήσατε επί επτάµισι χρόνια,
µέχρι που τελικά να φθάσουµε σε αυτήν τη σύµβαση, η οποία δεν
φαίνεται να είναι και καθαρή.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κύριος Υπουργός έχει
το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει
να έχω οπωσδήποτε την ανοχή που είχαν οι κύριοι συνάδελφοι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Θα την έχετε, κύριε
Υπουργέ. Θα σας δώσω δέκα λεπτά. Εξάλλου θα κλείσουµε µε σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Αρκεί να απαντήσετε, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριοι συνάδελφοι, είναι η
πέµπτη συνεδρίαση που συζητούµε τη σύµβαση παραχώρησης,
γιατί είχαµε τρεις πολύωρες συνεδριάσεις στη ∆ιαρκή Επιτροπή και
τη χθεσινή και τη σηµερινή συνεδρίαση στην Ολοµέλεια. Χθες
µάλιστα ήταν πολύωρη η συνεδρίασή µας.
Πιστεύω ότι αν οι αξιότιµοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας είχαν
διαβάσει µε επιµέλεια τη σύµβαση, αλλά και την εισηγητική έκθεση,
το παράρτηµά της και τα παραρτήµατα της σύµβασης τα οποία
καταθέσαµε εγκαίρως στην ελληνική Βουλή δεν θα είχαν τα
ερωτήµατα τα οποία έχουν.
Επίσης,  είχα  πει  ότι  είναι  στη  διάθεση  όλων  των  συναδέλφων
και  των  κοµµάτων  οι  σύµβουλοι  του  έργου,  ο  τεχνικός
σύµβουλος,  ο  χρηµατοοικονοµικός  σύµβουλος,  ο  νοµικός
σύµβουλος.  Είναι  γνωστό  ότι  αυτοί  οι  σύµβουλοι  έχουν  µια
συµπυκνωµένη  γνώµη,  γνώση  και  εγκυρότητα,  διότι  είναι
σύµβουλοι  που  έχουν  προσληφθεί  από  το  1992  και  διατηρούν
την  ίδια  σχέση  µε  το  Υπουργείο  για  το  συγκεκριµένο  έργο.
∆εν  τους  άλλαξε  το  ΠΑΣΟΚ,  όταν  ανέλαβε  την  Κυβέρνηση.  Ο
τεχνικός  σύµβουλος  είναι  το  γραφείο  συµβούλων  Α.∆.Κ.  και  ο
χρηµατοοικονοµικός  σύµβουλος,  η  Χίλ  Σάµουελ,  όπως  αυτή
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µετεξελίχθηκε σε Τσάρτερ Χάουζ, ως τράπεζα. Ακόµα είναι ο
νοµικός σύµβουλος του ΥΠΕΧΩ∆Ε, ο διαπιστευµένος από το
Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους, ο κ. Αντωνίου για τις νοµικές
συµβουλές.
Σας πληροφορώ ότι ουδείς ήλθε σε µένα να ρωτήσει εις βάθος,
ούτε πήγε στους συµβούλους, εκτός ελαχίστων συναδέλφων.
Θα ήθελα να σας πω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι ο διαγωνισµός σε
όλα του τα στάδια, από τα τεύχη δηµοπράτησης µέχρι σήµερα, η
διαπραγµάτευση και µε τον πρώτο προσωρινό ανάδοχο και µε τον
δεύτερο προσωρινό ανάδοχο, τα στάδια αξιολόγησής τους, όπως
και η επεξεργασία των συγκεκριµένων άρθρων της σύµβασης και
των επισυναπτοµένων παραρτηµάτων της σύµβασης, έγιναν όπως
έχω τονίσει -και επαναλαµβάνω για µια ακόµα φορά- µε πίστη στη
διαφάνεια, στη νοµιµότητα, µε πίστη στους κανόνες του υγιούς
ανταγωνισµού και στην κατοχύρωση του δηµοσίου συµφέροντος.
Τη σύµβαση αυτήν την καταθέτουµε στην Ελληνική Βουλή για να
κυρωθεί -το είπα και το επαναλαµβάνω για µια ακόµα φορά- διότι
υπήρχε ρητή αναφορά στον ίδιο τον διαγωνισµό ότι θα κυρωθεί από
την ελληνική Βουλή. Ακόµα, επειδή είναι σύµβαση παραχώρησης,
µόνο η Βουλή µπορεί σύµφωνα µε το Σύνταγµα να παραχωρήσει το
δικαίωµα του ελληνικού δηµοσίου για την εκµετάλλευση ενός έργου.
Αν δεν υπήρχε αυτός ο όρος στον διαγωνισµό, αν δεν υπήρχε αυτή
η συγκεκριµένη αναφορά του Συντάγµατος, που µέσα από την
ελληνική Βουλή µπορεί να γίνει η παραχώρηση, δεν θα ερχόνταν
εδώ, όπως δεν έρχονται και µια σειρά από άλλες συµβάσεις. ∆εν τη
φέρνουµε εδώ, επειδή φοβόµαστε για τις ευθύνες µας. ∆εν έχω να
φοβηθώ τίποτα, δεν έχω να κρύψω τίποτα και όπως είπα και χθες
"καθαρός ουρανός, αστραπές δεν φοβάται". Ξέρω πού βάζω την
υπογραφή µου και είµαι απολύτως σίγουρος ότι αυτή η σύµβαση
παραχώρησης είναι και διαφανής και αξιόπιστη και φερέγγυα και
διασφαλίζει τη βιωσιµότητα και τη χρηµατοδότηση του
συγκεκριµένου έργου.
Επίσης, αυτή η σύµβαση είναι διαφανής, αξιόπιστη και φερέγγυα
και διασφαλίζει και τη κατασκευή και τη λειτουργία του Μετρό της
Θεσσαλονίκης, ενός έργου ζωτικής σηµασίας για ένα µητροπολιτικό
κέντρο, όπως είναι η Θεσσαλονίκη. Γιατί το Μετρό είναι ένα έργο
που θα παίξει καταλυτικό ρόλο για την κοινωνική και παραγωγική
συνοχή της Θεσσαλονίκης και την ανάδειξη της πολιτισµικής και της
περιβαλλοντικής ταυτότητάς της.
Αυτό το Μετρό θα είναι άρτιο, ολοκληρωµένο, ελκυστικό ασφαλές
και σύγχρονο. Αυτό το διασφαλίζει η σύµβαση.
Κύριοι συνάδελφοι, αυτά τα λέω µε αφορµή την τοποθέτηση του κ.
Σαλαγκούδη. ∆εν έρχονται οι συµβάσεις στη Βουλή για να έχουµε
εµείς καλυφθεί. Τουλάχιστον εγώ, δεν το κάνω ποτέ αυτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΑΛΑΓΚΟΥ∆ΗΣ: Την έχετε όµως ανεξάρτητα από την
πρόθεση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Η εξέλιξη του διαγωνισµού
δεν γίνεται κατ'αντιπαράθεση, δηλαδή, ότι ο γερµανικός όµιλος
πήρε το νέο διεθνές αεροδρόµιο στα Σπάτα και ένας άλλος γαλλικός
όµιλος θα πάρει το Μετρό της Θεσσαλονίκης. Μην είστε τόσο
σχηµατικοί. Απέδειξα γιατί η προηγούµενη κοινοπραξία ήταν µία
κοινοπραξία αφερέγγυα και αδύναµη να καλύψει ουσιώδεις όρους
και να διασφαλίσει τη βιωσιµότητα και τη χρηµατοδότηση του
έργου, µια κοινοπραξία φάντασµα, σύµφωνα µε τελεσίδικη
απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, όπου αποφαίνεται ότι
δεν έχει νόµιµη υπόσταση. Υπό αυτήν την έννοια είναι µία
κοινοπραξία φάντασµα, κύριε Παπαφιλίππου, και µην κρυβόµαστε
πίσω από το δάχτυλό µας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Με το φάντασµα διαπραγµατευτήκατε
τόσα χρόνια.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Σας παρακαλώ!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Εδώ το Νοµικό Συµβούλιο του
Κράτους...

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Ρωτήστε και κανέναν νοµικό
συνάδελφό σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Μη διακόπτετε, κύριοι
συνάδελφοι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Το Νοµικό Συµβούλιο, κύριε
Παπαφιλίππου, είναι όργανο που γνωµοτοδεί και τη γνωµοδότησή
του την αξιολογεί ο Υπουργός και την κάνει δεκτή ή όχι. Το
Συµβούλιο της Επικρατείας αποφασίζει και η απόφαση αυτή του
Συµβουλίου της Επικρατείας πρέπει να είναι σεβαστή από την
εκτελεστική εξουσία και να είναι εκτελεστή.
Εν πάση περιπτώσει, εννοιολογικά αλλά και πραγµατικά θα πρέπει
να ξέρουµε τη διάκριση και των δικαστικών οργάνων και τη διάκριση
των εξουσιών, της δικαστικής, της νοµοθετικής και της εκτελεστικής.
∆εν µπορούµε να µιλάµε µε τέτοια σύγχυση.
'Εχω απόλυτο δίκιο. Ρωτήστε ένα νοµικό και θα το µάθετε, επειδή
έχετε και πολύ µεγάλη πείρα µε τις συµβάσεις, όπως είπατε.
Κύριοι συνάδελφοι, ας έλθουµε τώρα σε ορισµένα συγκεκριµένα
θέµατα. Θα αναφερθώ πάλι στον κ. Κούβελα, γιατί κατέθεσε αυτό το
υπόµνηµα και αθροίζει ποσά. Είναι γεγονός ότι οι αριθµητικές
αναφορές που κάνει στηρίζονται στην αλχηµεία, στην άγνοια και
στο ψέµα και βεβαίως είναι πανοµοιότυπες µε εκείνες τις αναφορές
που έχει συµπεριλάβει στα υποµνήµατά της η κοινοπραξία
"ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ".
Αυτή είναι η αλήθεια. Ουσιαστικά είναι πανοµοιότυπα µε τα δελτία
Τύπου της Κοινοπραξίας "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ".
'Εφερα αρκετά παραδείγµατα χθες, θα φέρω και σήµερα ορισµένα.
Λέει ο κ. Κούβελας στο υπόµνηµά του στο σηµείο 21 και στο σηµείο
22: "Ο υπολογισµός της επιδότησης γίνεται επί της τιµής του
εισιτηρίου προσαυξηµένης µε το ΦΠΑ επί του 110 δηλαδή και όχι
επί του 102. Κόστος πενήντα δισεκατοµµύρια". Τρελά πράγµατα.
Σηµείο 22. "Η προκύπτουσα επιδότηση προσαυξάνεται εκ νέου µε
ΦΠΑ. Πενήντα δισεκατοµµύρια". Τον ρώτησα όταν τα ανέφερε αυτά
αν έχει διαβάσει τα τεύχη δηµοπράτησης, τους όρους και τις
προϋποθέσεις που είχε ο ίδιος ο διαγωνισµός γιατί ήταν και πιο
κοντά τότε στα πράγµατα ως δήµαρχος. Η ευθύνη του δεν ήταν να
ανοίξει µια τρύπα και να βάλει την πόλη µέσα. 'Ηταν να διασφαλίσει
όρους και προϋποθέσεις, να γίνει ένα Μετρό άρτιο, ασφαλές και
σύγχρονο.
Θέλω να πληροφορήσω τον κ. Κούβελα και όλους σας ότι από το
άρθρο 3.1, 3.1 της ειδικής συγγραφής υποχρεώσεων που είναι
τεύχη δηµοπράτησης προκύπτει ότι το δηµόσιο θα επιδοτήσει το
εισιτήριο κατά ένα ποσοστό της τιµής του εισιτηρίου που είναι 110
δραχµές σε τιµές 1.1.93. Αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι η επιδότηση
είναι στις εκατόν δέκα δραχµές. Θα το καταθέσω αυτό.
∆εύτερον, από το άρθρο 3.1, 3.4 πάλι της ειδικής συγγραφής
υποχρεώσεων που είναι τεύχη δηµοπράτησης προκύπτει ότι η
επιδότηση του εισιτηρίου είναι απαλλαγµένη από κάθε φορολογία.
Επίσης είναι απαλλαγµένη από κάθε φορολογίακαι η
χρηµατοδοτική συµβολή του δηµοσίου.
Ας το διαβάσετε, κύριοι συνάδελφοι, και σεις, κύριε Κούβελα. Σας
κατηγορώ ότι µ' αυτές τις αλχηµείες προσπαθείτε να δηµιουργήσετε
εντυπώσεις λέγοντας ότι επιβαρύνεται το ελληνικό δηµόσιο πενήντα
δισ. και πενήντα δισεκατοµµύρια για κάθε περίπτωση. Αυτά που
περιέχονται στη σύµβαση είναι κατ' απόλυτη εφαρµογή των τευχών
δηµοπράτησης που εσείς κάνατε το 1992.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως του
χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)
Κάποια στιγµή και οι αλχηµείες αποκαλύπτονται όπως και τα
ψέµατα.
Κύριοι συνάδελφοι, έχει γίνει πολύς λόγος για τη µεταφορική
ικανότητα και τα τεχνικά δεδοµένα του έργου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΡΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσει
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και άλλο ο κύριος Υπουργός;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε συνάδελφε, εγώ
µπορώ να τελειώσω, αλλά θέλω να σας δώσω απαντήσεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Υπουργέ, µε
συγχωρείτε.
Είπα στον κύριο Υπουργό ότι θα δώσω δέκα λεπτά, κύριε
συνάδελφε, όπως σε πολλούς συναδέλφους από σας που µιλήσατε
ήταν ο χρόνος παραπάνω σε όλες τις παρεµβάσεις που κάνατε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΡΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαρίστως, αλλά θα µιλήσουµε
και εµείς µετά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): 'Οποιος από σας θέλει
να δευτερολογήσει, θα έχει τη δυνατότητα σε δύο λεπτά να
απαντήσει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, να απαντήσει και να µην
υβρίζει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Ορφανέ, εγώ δεν
υβρίζω αλλά όταν έχω στα χέρια µου ένα χαρτί που αθροίζει
διακόσια πενήντα δισεκατοµµύρια (250.000.000.000) που
στηρίζεται σε αλχηµεία στοιχείων, σε άγνοια και σε ψέµατα, τότε
ελάτε σεις στη θέση µου. Να δούµε τι θα κάνατε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Κύριε Υπουργέ, προκαλείτε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Ορφανέ, σας
παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Ο κ. Πενέλης στη συζήτηση
της επιτροπής είπε ότι τα τεύχη δηµοπράτησης είχαν και την
ασάφειά τους και την πολυπλοκότητά τους και έδιναν στους
διαγωνιζόµενους δυνατότητες εναλλακτικών λύσεων,
ενσωµατώνοντας στις προτάσεις τους νέες τεχνολογίες, σε τροχαίο
υλικό, στα ηλεκτρονικά, στα πάντα.
Το καθοριστικό κριτήριο και το αναµφισβήτητο κριτήριο για την
κρίση των πάντων είναι η µέγιστη µεταφορική ικανότητα ενός άρτιου
σύγχρονου και ασφαλούς Μετρό. Τα τεύχη δηµοπράτησης όριζαν
δεκαεξίµισι χιλιάδες επιβάτες ανά ώρα αιχµής και ανά κατεύθυνσης
την ώρα.
Στη συγκεκριµένη σύµβαση υπάρχε δέσµευση σύµφωνα µε την
προσφορά της κοινοπραξίας "ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ-ΜΕΤΡΟ", ότι η
µεγίστη µεταφορική ικανότητα θα είναι δεκαοκτώ χιλιάδες επιβάτες
ανά ώρα αιχµής ανά κατεύθυνση. 'Αρα υπερκαλύπτει το
συγκεκριµένο όρο. Επίσης η Κοινοπραξία δεσµεύεται εάν προκύψει
αναγκαιότητα από την οριστική µελέτη για τα δεκαοκτώ χιλιάδες
εισιτήρια επιβατών ανά ώρα και ανά κατεύθυνση, τα εξήντα µέτρα
των αποβαθρών να γίνουν ενενήντα, να υπάρχει παντογράφος, να
υπάρχουν αναµονές για τις επεκτάσεις και να υπάρχουν τα πάντα.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Υπουργού)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Υπουργέ,
ολοκληρώστε παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Θα καταθέσω αυτά τα
στοιχεία για να τα δείτε, διότι αυτά είχαν περιληφθεί...
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Η άλλη εταιρεία...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Η άλλη εταιρεία -αφού το
θέλετε κύριε Παπαφιλίππου- σύµφωνα µε τις αναλύσεις του
τεχνικού συµβούλου της εταιρείας συµβούλων Α.∆.Κ.
ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΠΑΠΑ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: ... (∆εν ακούστηκε)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Ο κ. Καραµανλής τον
προσέλαβε όπως και την Χιλ Σάµουελ ο κ. Καραµανλής την
προσέλαβε, δεν την προσέλαβα εγώ, τους διατήρησα.
ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΠΑΠΑ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ξελογιάζετε...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): ∆εν ξελογιάζω κανέναν,
κυρία Παπαδηµητρίου. Νοµίζω ότι είναι έγκυροι οίκοι και δεν θέλω
να υπάρχει κανένα ερωτηµατικό.

ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΠΑΠΑ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: ∆εν µπορώ να πω τίποτα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): 'Αρα βρήκαµε ένα κοινό
σηµείο αναφοράς.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Επειδή έγινε εδώ κάποια
αιχµή στα στελέχη του Υπουργείου, θα ήθελα να πω ότι όλα τα
στελέχη που είχαν πάρει µέρος σ' αυτήν τη σύµβαση έχουν και
ικανότητες και αναµφισβήτητο ήθος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Υπουργέ, να
ολοκληρώσετε τη σκέψη σας παρακαλώ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΡΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: ... (∆εν ακούστηκε)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε συνάδελφε, δεν
µπορείτε να ρωτάτε τον κύριο Υπουργό και ταυτόχρονα να λέτε γιατί
του δίνω χρόνο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Η µέγιστη µεταφορική
ικανότητα της κοινοπραξίας "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ-ΜΕΤΡΟ" ήταν
δεκατέσσερις οκτακόσιες ογδόντα και η άλλη είναι δεκαεπτά
εννιακόσιες εβδοµήντα. 'Ολα τα στοιχεία τα συγκριτικά που ζητάει η
κ. Παπαδηµητρίου τα έχω εδώ για να λυθούν όλες οι απορίες. Θα
δείτε και τον τύπο του τροχαίου υλικού και τα πάντα. Και έρχοµαι
εδώ, στο πόσο σύγχρονο είναι. Το τροχαίο υλικό και το ηλεκτρονικό
υλικό που θα χρησιµοποιηθεί γι' αυτό το ασφαλές σύγχρονο και
άρτιο Μετρό, θα είναι το αντίστοιχο εκείνο που χρησιµοποιεί το
Σίδνευ τώρα, ενώ της άλλης κοινοπραξίας της "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ
ΜΕΤΡΟ" ήταν τσέχικης τεχνολογίας. Θα δείτε τι περιελάµβανε µέσα
και τι δεν περιελάµβανε, συγκριτικά. Πάντα και τότε θα τρίβετε τα
µάτια σας. Θα το καταθέσω και αυτό. Να το πάρετε παρακαλώ, δεν
είναι δικό µου, είναι η έκθεση του Τεχνικού και του Οικονοµικού
Συµβούλου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Υπουργέ, πρέπει
να τελειώνετε, δεν µπορώ να σας δώσω άλλο χρόνο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.
Επειδή ο κ. Ρόκος είπε για τα γεωλογικά προβλήµατα, θέλω να πω
ότι οι µελέτες είχαν γίνει από το 1992 και λένε ότι υπάρχει
καταλληλότητα εδάφους. Υπογράφουν οι καθηγητές σύµβουλοι
µηχανικοί, ο κ. Βαλαλάς, ο κ. Παπαχαρίσης και ο κ. Θεοδοσιάδης.
Θα την καταθέσω και αυτήν.
Κύριοι συνάδελφοι, είπατε για την Αστυνοµία. Το ελληνικό δηµόσιο
επιβαρύνεται να καλύψει µε παρουσία αστυνόµων το Μετρό, όπως
κάνει σε µία πλατεία, όπως κάνει σε ένα δρόµο. Από κει και πέρα το
ίδιο θα κάνει η ανάδοχος εταιρεία που εκµεταλλεύεται το έργο. Θα
έχει δική της αστυνοµία. Τα λέω αυτά γιατί τα αθροίζει ο κ.
Κούβελας, πέντε δισεκατοµµύρια και βγάζει το µαγικό αριθµό. Θα
µπορούσα να αναφέρω πάρα πολλά από τα παράλογα στοιχεία του
κ. Κούβελα και από τις αλχηµείες του.
Είπατε επίσης ότι η Επιτροπή Σύγκλησης και Ανάθεσης που
εξέτασε εκατό ηµέρες τη σύµβαση, έκανε παρατηρήσεις σε είκοσι
ένα σηµεία. Εξ αυτών τα δεκαοκτώ (18) ενσωµατώθηκαν στη
σύµβαση. Τα καταθέτω και αυτά, για να µην έχετε καµία αµφιβολία
και καµία αντίρρηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Σας παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, τελειώστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Τελειώνω σε ένα λεπτό,
κύριε Πρόεδρε.
Για τις τραπεζικές επιστολές. Γιατί ζητήσαµε από τον πρώτο
ανάδοχο, την κοινοπραξία "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" και όχι από τη
δεύτερη. Εδώ, αν δείτε το πρακτικό της Επιτροπής Σύγκληση και
Ανάθεση του 1994, εκφράζει ορισµένα ερωτηµατικά, ως προς τη
βιωσιµότητα της πρότασης της κοινοπραξίας "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ
ΜΕΤΡΟ" και ως προς τη δυνατότητα χρηµατοδότησής της.
Ακριβώς γι' αυτόν το λόγο η επιτροπή διαπραγµάτευσης ζήτησε να
κατατεθούν επιστολές για πρόθεση χρηµατοδότησης από τις
τράπεζες.
ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΠΑΠΑ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: Τώρα δεν είχε ερωτήµατα για την
ΜΠΙΟΥΙΚ;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
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Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων):'Οχι δεν είχε η επιτροπή.
Αυτή η προσφορά είναι και βιώσιµη και χρηµατοδοτήσιµη και θα το
δείτε στην πορεία.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Κωνσταντίνος Λαλιώτης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Κύριοι συνάδελφοι, προσπάθησα µε σαφήνεια και ενάργεια να
απαντήσω. Είναι σαφές ότι το ένα έγγραφο ήταν έγγραφο εργασίας,
σας έχω απαντήσει αναλυτικά σε αντίστοιχη ερώτηση και το
επίσηµο είναι το υπογεγραµµένο. Εν πάση περιπτώσει ως προς το
περιεχόµενό τους δεν έχουν διαφορές.
Το θέµα, κυρία Παπαδηµητρίου, είναι να αποδεχθείτε ότι η
κοινοπραξία "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟΥ ΜΕΤΡΟ" ήταν αδύναµη, ήταν
αφερέγγεια και δεν κάλυπτε µε εγγυήσεις αυτό που ήθελε το
ελληνικό δηµόσιο. Με άλλα λόγια δεν µπορούσε να κάνει ένα άρτιο,
σύγχρονο και ασφαλές Μετρό. Επιπλέον και µετά την απόφαση του
Συµβουλίου της Επικρατείας ήταν και είναι µια κοινοπραξία χωρίς
νόµιµη υπόσταση, µια κοινοπραξία φάντασµα. Αυτό θα το
καταλάβετε καλά. Και δεν µπορώ να καταλάβω την επιµονή σας
εκτός αν θέλουµε να δίνουµε δείγµατα καλής διαγωγής.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Κούβελας έχει το
λόγο για δύο λεπτά.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, εννοείτε επί προσωπικού.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Σαν δευτερολογία.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: 'Οχι, σαν δευτερολογία αλλά επί
προσωπικού.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Ο κύριος Υπουργός µπορεί αν δεν θέλει
να απαντήσει επί της ουσίας να λέει ό,τι θέλει. Μπορεί να
χαρακτηρίζει κάποιος φαντάσµατα ή να χαρακτηρίζει τα δικά µου
κείµενα ότι είναι αντιγραφή άλλων, αλλά δεν έχει δικαίωµα να µε
χαρακτηρίζει ψεύτη.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Πάντως δεν είπε για σας
"φαντάσµατα" την εταιρεία είπε.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Και δεν έχει δικαίωµα να µε χαρακτηρίζει
ψεύτη µε τα επιχειρήµατα τα οποία χρησιµοποίησε. Είπε δηλαδή ότι
λέω ψέµατα εγώ επειδή σηµειώνω εκεί ότι δίδουν επιδότηση πάνω
στο 110 και όχι στο 102. Μου διάβασε τη συγγραφή υποχρεώσεων
που λέει ότι η επιδότηση υπολογίζεται επί της τιµής του εισιτηρίου
που είναι 110. Μα αυτό ήταν το σηµείο που αλλιώς το είχε
ερµηνεύσει όταν εξεδίωξε τον πρώτο Ανάδοχο. Λέει του πρώτου
αναδόχου, 110 µπορεί να είναι, αλλά δεν θα το πάρεις όλο εσύ. Εσύ
δικαιούσαι 102. Τιµή εισιτηρίου, λοιπόν, που δικαιούται να
εισπράττει ο Ανάδοχος είναι 102 όταν πρόκειται για το εισιτήριο.
'Οταν πρόκειται για τα παράγωγα του εισιτηρίου είναι άλλη τιµή; Και
παράγωγο του εισιτηρίου είναι σ' αυτήν την περίπτωση η
επιδότηση. Κακώς λοιπόν υπολογίζει την επιδότηση στο 110 επί
2,5. Να, λοιπόν, ότι γίνεται είκοσι (20) δραχµές επί πλέον η
επιδότηση χωρίς να έχει δικαίωµα. 'Οταν οι οκτώ (8) δρχ. ανά
εισιτήριο αποδίδουν στα είκοσι χρόνια εκµετάλλευσης είκοσι
δισεκατοµµύρια (20.000.000.000), κατά την εισηγητική έκθεση, οι
είκοσι (20) δραχµές δίδουν πενήντα δισεκατοµµύρια
(50.000.000.000) δραχµές. 'Ετσι βγαίνουν τα πενήντα
δισεκατοµµύρια (50.000.000.000) δραχµές και µη γελάτε. Είπε ο
Υπουργός ότι λέω ψέµατα διότι αυθαιρέτως το έβαλα εδώ, αφού
λέει συγγραφή υποχρεώσεων, η επιδότηση δεν επιβαρύνεται µε
Φ.Π.Α.
Εγώ δεν είπα αν επιβαρύνεται ή δεν επιβαρύνεται µε Φ.Π.Α. η
επιδότηση. Είπα πως υπολόγισε την επιδότηση. Και την υπολόγισε
βάζοντας στην τιµή και το Φ.Π.Α. που δεν έπρεπε γιατί δεν το
δικαιούται. 'Αλλο πώς το υπολογίζουµε και άλλο αν το ποσό που
προκύπτει ως επιδότηση επιβαρύνεται. Τώρα αν θέλει να δούµε και
το αν επιβαρύνει το δηµόσιο ο Υπουργός µε τη σύµβαση που
υπογράφει µε Φ.Π.Α.. ∆ιαβάζουµε στη Σύµβαση που µας έφερε
προς Κύρωση: "αν κριθεί ότι πρέπει να επιβαρυνθεί µε Φ.Π.Α. τότε

θα τονπληρώσει το δηµόσιο". Εάν δεν επιβαρύνεται, λοιπόν, γιατί
το βάζετε αυτό; Εσείς µε την προσθήκη που βάλατε δηµιουργείται
το θέµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Μεϊµαράκης έχει το
λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ
το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Υπουργέ,
παρακαλώ να απαντήσετε σε όλους συνολικά τους συναδέλφους.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, ξέρω και
εγώ τον Κανονισµό και δεν κάνω κατάχρηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Υπουργέ, δεν
κάνετε κατάχρηση αλλά είναι ένα θέµα που το είπατε στον κ.
Κούβελα, ο κ. Κούβελας σας απαντάει...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να
απαντήσω στον κ. Κούβελα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Εγώ κατανοώ τη δεινή θέση
του κ. Κούβελα διότι µπήκε στον πειρασµό να κάνει ορισµένες
αναφορές στη σύµβαση και να κάνει και αριθµητικές συσχετίσεις και
να αθροίσει ποσά και να λέει ότι αυτή η σύµβαση επιβαρύνει το
ελληνικό δηµόσιο διακόσια είκοσι πέντε δισεκατοµµύρια
(225.000.000.000) δραχµές. Απέδειξα και χθες ότι όλα αυτά που
λέει δεν στέκουν και απέδειξα και πάλι σήµερα µε τρία
παραδείγµατα για την αστυνόµευση, που υπολογίζει το κόστος σε 5
δισ. για τον Φ.Π.Α. που τον υπολογίζει σε πενήντα δισεκατοµµύρια
(50.000.000.000) δραχµές ή για τι επιδοτήσεις σε σχέση µε τον
Φ.Π.Α. που τον υπολογίζει σε πενήντα δισεκατοµµύρια
(50.000.000.000). ∆εν στέκουν αυτά, είναι παράλογα. Γι' αυτό λέω
µε αλχηµείες µε άγνοια και µε ψέµατα δεν µπορεί κανείς να γίνει
κριτική. Εκτίθενται αυτοί που κάνουν τέτοια αναξιόπιστη κριτική.
Υπάρχουν και ορισµένα ερωτήµατα γιατί επιµένουν σ' αυτού του
είδους την κριτική και σ' αυτού του είδους την σκανδαλολογία.
Εγώ, κύριοι συνάδελφοι, σας το λέω για µία ακόµη φορά, έχω
υπογράψει από το 1993 µέχρι σήµερα συµβάσεις έργων, συµβάσεις
παραχώρησης και συµβάσεις σηµαντικών έργων για την ανάπτυξη
της χώρας µε προϋπολογισµό ύψους τέσσερα τρισεκατοµµύρια
πεντακόσια δισεκατοµµύρια (4.500.000.000.000) δραχµών. Και
ξέρω που βάζω την υπογραφή µου.
ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΠΑΠΑ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: Σαν αποχαιρετιστήριο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): ∆εν είναι αποχαιρετιστήριο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Σταµατήστε τα σχόλια,
κύριοι συνάδελφοι. Τώρα ποιος αποχαιρετά ποιον θα το δείξει ο
λαός αυτό, κυρία Παπαδηµητρίου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): ∆ιότι µέσα από αυτήν τη
θητεία τη δική µου και µέσα σ' αυτήν την χρονική περίοδο υπάρχει
κοσµογονία σε όλη την Ελλάδα. Υπάρχουν είκοσι χιλιάδες έργα,
προγράµµατα και παρεµβάσεις που αλλάζουν το πρόσωπο της
Ελλάδας και αναδεικνύουν το πρόσωπο της Ελλάδας του 21ου
αιώνα. Γι' αυτό το λέω και έχω το θάρρος και της γνώµης µου και
του λόγου µου και της υπογραφής µου.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): 'Οχι, κύριε Κούβελα, δεν
έχετε το λόγο.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Επί προσωπικού, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): ∆εν έχετε, κύριε
συνάδελφε, πενήντα φορές το λόγο επί προσωπικού. Ανοίξτε
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τον Κανονισµό και διαβάστε τον. 'Εχετε γεράσει µέσα εδώ. Μη µου
λέτε κάθε τόσο επί προσωπικού.
Ο κ. Μεϊµαράκης έχει το λόγο.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): ∆εν σας δίνω το λόγο,
γιατί δεν έχετε το λόγο επί προσωπικού.
Κύριε συνάδελφε, εγώ διευθύνω τη διαδικασία και εγώ θα σας
δώσω το λόγο ή όχι. Καθίστε κάτω.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Κάθοµαι και περιµένω να µου δώσετε το
λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): 'Οταν θα θέλω εγώ να
σας δώσω το λόγο, γιατί τον δικαιούστε, θα σας τον δώσω. Κάνετε
κατάχρηση του δικαιώµατος.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Αφήνετε τον Υπουργό να υβρίζει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): ∆εν σας υβρίζει, κύριε
Κούβελα, και το καταλαβαίνετε. Θέλετε απλώς να δηµιουργήσετε
θέµα.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Μπράβο σας, συγχαρητήρια.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Μεϊµαράκης έχει το
λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ειλικρινά δεν
καταλαβαίνω γιατί ο κύριος Υπουργός όταν απευθύνετε στον κ.
Κούβελα απευθύνετε πάντα απρεπώς, στον ενικό, µε απρέπεια, µε
επιθετικότητα και αυτό δεν µπορεί να γίνει κατανοητό από το
σύνολο της Βουλής υποθέτω και πολύ περισσότερο από το κόµµα
της Νέας ∆ηµοκρατίας.
Εάν ο κύριος Υπουργός θέλει να χρησιµοποιεί την ξύλινη γλώσσα
του 1981 σε συγκεκριµένα ερωτήµατα του κ. Κούβελα αυτό δεν
αποτελεί απάντηση, είναι ύβρεις.
Τι θα πει "καταλαβαίνω τη δεινή θέση του κυρίου Κούβελα κλπ." και
ξεκινά µια αγόρευση εδώ, λες και είµαστε σε φοιτητική
συνδικαλιστική οργάνωση και µε την πρόθεση που αποδίδει ότι ο κ.
Κούβελας είναι ψεύτης.
Εγώ νοµίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι θα πρέπει να του δώσετε το λόγο
επί προσωπικού. 'Οταν ένας συνάδελφος δηλαδή λέγεται ψεύτης
δεν δηµιουργείται προσωπικό θέµα; ∆ηµιουργείται όταν του πει ότι
λέει την αλήθεια;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Για το ίδιο πράγµα του
έδωσα προηγουµένως το λόγο. Χθες δύο φορές του έδωσα το λόγο
για το ίδιο πράγµα...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα επιβληθεί
κανείς µε φωνές.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Να πάρετε τα χθεσινά
Πρακτικά, κύριε Κούβελα, να δείτε ότι ζητήσατε το λόγο επί
προσωπικού για το ίδιο θέµα. Ζητήσατε το λόγο για τις ίδιες λέξεις,
για τις ίδιες φράσεις, για τα ίδια πράγµατα, δύο φορές!
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Να δείτε τα Πρακτικά, γιατί δεν ζήτησα το
λόγο επί προσωπικού χθες, δύο φορές, αλλά δεν έχει και καµία
σχέση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ζητήσατε επί
προσωπικού το λόγο. Το θυµάµαι γιατί ήµουν εγώ και σας έδωσα
το λόγο. Θα ζητήσω να σας διαβάσω τα Πρακτικά, διότι τα ίδια
πράγµατα ξαναείπατε.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Να τα πάρετε τα Πρακτικά. ∆ιότι του
επιτρέπετε να επαναλαµβάνει τα ίδια πράγµατα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Κούβελα, χθες
υπαινιχθήκατε στον κύριο Υπουργό ότι δεν θα λογοδοτήσει εδώ,
αλλά κάπου αλλού. Αυτός τι υπαινιγµός είναι; 'Οτι θα πάει δηλαδή
σε κάποια δικαστήρια; Αυτή δεν είναι ύβρις απλά; Μετατρέπεσθε
δηλαδή σε εισαγγελέα, που θα τον πάτε σε κάποια δικαστήρια; Και
µετά λέτε ότι σας υβρίζει ο Υπουργός;
Λέτε ότι έχει κάποιο προσωπικό ο κύριος Υπουργός µαζί σας; 'Η
δεν θέλω εγώ να δώσω το λόγο σε εσάς; ∆εν µπορείτε όµως, κύριε
Κούβελα, για το ίδιο πράγµα να ζητάτε το λόγο επί προσωπικού.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: 'Ετσι λέτε;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Θα τον ζητά, όσες φορές
δηµιουργείται θέµα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): 'Ετσι λέω, κύριε
Κούβελα. 'Εχω διαβάσει πολύ καλά τον Κανονισµό και να τον
διαβάσετε και εσείς. Και θα δείτε ότι δεν µπορεί ο Πρόεδρος, πέραν
από µία-δύο φορές, να δίνει το λόγο επί προσωπικού. ∆εν
δικαιούται εκ του Κανονισµού.
Ορίστε, κύριε Μεϊµαράκη, έχετε το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ξεκινήσω και εγώ
µε τη γλώσσα του κυρίου Υπουργού. Κατανοώ τη δύσκολη θέση
που βρίσκεται ο κύριος Υπουργός µετά το αποτέλεσµα της
ψηφοφορίας επί της σύµβασης.
Κύριε Υπουργέ, εκατόν είκοσι (120) µε εκατόν δεκαέξι (116)
επιβεβαιώνει αυτό που σας έλεγα χθες, ότι ούτε το κόµµα σας δεν
υποστηρίζει τη σύµβαση. ∆ιότι και χθες το βράδυ που είχε µείνει
µόνο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, ο εισηγητής και ο κ.
Σπυριούνης, φαινόταν ότι δεν σας στηρίζει.
Σαράντα ένας Βουλευτές του κυβερνώντος κόµµατος, κύριε
Υπουργέ, δεν έχουν πειστεί για την ορθότητα της σύµβασης.
∆εύτερον, πρέπει να καταλάβετε ότι όποιος δεν ψηφίζει τη σύµβαση
δεν πρέπει αυτοµάτως εσείς να τον κατατάσσετε ως απέναντι και
µάλιστα κάτω από την οµπρέλα κάποιου. Και στο κάτω-κάτω θα
µου επιτρέψετε να σας πω ότι πάντα από το καλό, υπάρχει το
καλύτερο. Και µην προσπαθείτε να µας πείσετε ότι εσείς πετύχατε
το άριστο. ∆εν γίνεται.
Γιατί, λοιπόν, δεν δέχεσθε τις όποιες παρατηρήσεις γίνονται, αλλά
αυτοµάτως αποδίδετε προθέσεις;
Κύριε Πρόεδρε, έχω δύο θέµατα τα οποία είναι πολύ σοβαρά. Το
ένα είναι το αποτέλεσµα της ψηφοφορίας. Και όσο ο Υπουργός και
αν γελάει, αν δεν είχε τέσσερις ψήφους διαφορά θα είχε παραιτηθεί
σήµερα. ∆ιασώθηκε η Κυβέρνηση για τέσσερις ψήφους. Και εσείς
προσωπικά, κύριε Υπουργέ, πριν αναδοµηθείτε, θα είχατε φύγει µε
παραίτηση από το Υπουργείο. Γιατί δεν µπορώ να φανταστώ, αφού
δείχνετε µια τέτοια ευαισθησία ότι θα µένατε. Σήµερα το βράδυ θα
είχατε παραιτηθεί για τέσσερις ψήφους.
Αυτό, λοιπόν, σας δίνει περισσότερη επιθετικότητα ή σας
δηµιουργεί περισσότερο προβληµατισµό;
Θα έλεγα, ότι µετά την ψηφοφορία θα έπρεπε ο κύριος Υπουργός
επί της ουσίας να απαντήσει, όχι µε κόλπα του τύπου ότι "κατανοεί
δύσκολες θέσεις" και τέτοια.
∆εύτερον, επανέρχοµαι στο γιατί µε τέτοια ταχύτητα θέλετε να
περάσετε τη σύµβαση. Τι υποκρύπτεται επιτέλους, πίσω από αυτήν
την ψηφοφορία; Εντάξει θα τελειώσουµε πριν το Πάσχα. Γιατί;
Φοβάστε µήπως δεν ανοίξει ξανά η Βουλή µετά το Πάσχα;
Φοβάσθε ότι θα πάει για εκλογές και πρέπει να έχετε τελειώσει τις
εκκρεµότητες;
Τι φοβάσθε, κύριε Υπουργέ; Εγώ στη θέση σας, µετά το "120" -
"116", θα πρότεινα άλλη διαδικασία εδώ. Είναι σοβαρό το ζήτηµα,
αν δεν το καταλαβαίνετε. Θα σας κυνηγά µια ολόκληρη ζωή αυτό το
αποτέλεσµα. Κόλαφος είναι για τη σύµβαση και για εσάς, για όλο το
ΠΑ.ΣΟ.Κ., σε οποιοδήποτε πάνελ πάµε, σε οποιαδήποτε συζήτηση
πάµε. Είναι µια σύµβαση παραχώρησης το "120" µε "116". ∆εν είναι
µια οποιαδήποτε σύµβαση, κύριε Υπουργέ.
Κύριε Υπουργέ, θα πρέπει, αν είχατε την ίδια ευαισθησία που λέτε
ότι έχετε, να έχετε την πλειοψηφία του συνόλου και όχι των
παρόντων. Και αυτά δεν είναι αλχηµείες. Βεβαίως δεν σας
ενδιαφέρουν τόσο, γιατί ανακουφιστήκατε που πήρατε 120. Αν
είχατε πάρει λιγότερα, σήµερα δεν θα είχατε τέτοια ανακούφιση.
Αυτό όµως, σε συνδυασµό µε την ταχύτητα που το φέρνετε, µας
γεννά πολλά ερωτηµατικά και υποψίες.
∆ηλαδή εµείς δεν έχουµε το δικαίωµα, κύριοι συνάδελφοι και κύριε
εισηγητά της Πλειοψηφίας, να εκφράσουµε τις ανησυχίες µας;
Εσείς, λοιπόν, τα βρήκατε όλα τέλεια.
ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ: Πρώτη φορά είσθε τόσο συσπειρωµένοι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Πρώτη φορά και εσείς έχετε δείξει ότι
δεν είσθε τόσο συσπειρωµένοι. Εµείς όµως θα σας πούµε ότι και
στις άλλες συµβάσεις που είχατε φέρει, είχατε υποστεί κριτική.
Και αν η Κυβέρνηση είχε ευαισθησία δεν θα έπρεπε να είχε φέρει τη
σύµβαση, πριν τη συζητήσουµε και πριν την υπογραφή της. Η
ευαισθησία φαίνεται πριν υπογράψει τη σύµβαση. Σήµερα
µπορούµε να διορθώσουµε, έστω και ένα "και" στη
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σύµβαση; Κανένα. Τίποτα. ∆ηλαδή είναι τέλεια η σύµβαση κατά τη
γνώµη σας και εσείς την ψηφίζετε. Είναι δυνατόν να κουβεντιάζουµε
σοβαρά;
'Αρα, λοιπόν, δεν είναι έτσι. Γιατί το θεσµικό πλαίσιο το διατήρησε ο
κύριος Υπουργός για µια πενταετία. Και θα σας πω και κάτι ακόµα.
Για τα ολυµπιακά έργα, τα οποία φηµολογείται ότι εσείς θα
αναλάβετε, θα τα προχωρήσετε µε την ίδια διαδικασία; Μη νοµίζετε
ότι εν τέλει θα φέρουν τη σφραγίδα σας αυτά τα έργα. Ούτε και να
µας λέτε, κάνοντας απολογισµό, τα τέσσερα τρισεκατοµµύρια
(4.000.000.000.000) πως εσείς τα υπογράψατε.
∆ιότι, κύριε Υπουργέ, όπως έχω ξαναπεί εσείς ενδιαφέρεσθε τελικά,
πως θα δοθεί το έργο. Το πώς θα γίνει, το αν θα γίνει σωστό, το
πότε θα παραληφθεί ούτε καν σας ενδιαφέρει. Και µας δίνετε την
αίσθηση -γι'αυτό σας είπαµε αν κάνατε απολογισµό και κακώς το
παρεξηγήσατε- ότι θεωρείτε πως ολοκληρώσατε ένα έργο στο
ΥΠΕΧΩ∆Ε και αναχωρείτε. Αυτήν την αίσθηση µας δίνετε κάνοντας
έναν απολογισµό χωρίς λόγο σήµερα λέγοντας ότι διαχειριστήκατε
τέσσερα τρισεκατοµµύρια (4.000.000.000.000). Και εγώ σας λέγω
ότι δεν τα διαχειριστήκατε, αλλά υπογράψατε. Εδώ υπογράφετε
γι'αυτά. ∆εν τα έχετε διαχειριστεί.
Ξέρετε πότε θα έχετε τη σφραγίδα και θα σας πούµε και το µπράβο;
Αφού παραληφθούν και γίνει έλεγχος του τι παραλάβαµε. Το ό,τι
κάτι ξεκινάει; Αφήστε που δεν ξεκινάει. Εδώ θα ξεκινήσει µετά από
δεκαέξι µήνες. Εάν ξεκινήσει, εάν βρεθεί χρηµατοδότηση...
Eγώ σας είπα και ορισµένα πράγµατα στα οποία δεν µου
απαντήσατε. Εάν στους δεκαπέντε µήνες αυτός ο κατασκευαστής
σας φέρει έγγραφο που σας λέγει ότι ναι, σε δύο µήνες θα έχω
ολοκληρώσει τη χρηµατοδότηση, θα φέρετε διά νόµου την
παράταση ή θα τον κόψετε και αυτόν; Ο λαός της Θεσσαλονίκης
περιµένει να απαντήσετε.
'Οµως, κύριε Πρόεδρε, εγώ τελικά εξεπλάγην σήµερα διότι ο κύριος
Υπουργός στην κυριολεξία την τελευταία ώρα µας κατέθεσε πάλι
εδώ ένα σωρό χαρτιά, φακέλους και έγγραφα για να µας αποδείξει
τι; 'Οτι ο δεύτερος ήταν καλύτερος από τον πρώτο σε όλα. Μα, τότε
τι κουβεντιάζαµε µε τον πρώτο τόσο καιρό;
Κύριε Υπουργέ εάν αληθεύουν αυτά τα οποία µας καταθέσατε, τους
συµβούλους και την επιτροπή από το αυτί και στη µάνα τους, διότι
δεν µπορεί να µας αποδείξετε εδώ τελευταία ώρα ότι να πιο φτηνός
ο δεύτερος, να πιο καλός ο δεύτερος, να, οικονοµικά και τεχνικά
καλύτερος. Ε, τότε πέντε χρόνια τι συζητούσαµε µε τον πρώτο; Θα
έπρεπε να πάτε στον εισαγγελέα εάν είχατε υπογράψει µε τον
πρώτο.
Είναι δυνατόν στα οκτώ από τα δεκαπέντε λεπτά ο κύριος
Υπουργός να µας αποδεικνύει γιατί είναι καλύτερη η σύµβαση µε το
δεύτερο και να το δεχθούµε κιόλας έτσι;
Εµείς δεν µιλάµε περί πρώτου ή περί δεύτερου. Εµείς µιλάµε περί
µιας σύµβασης την οποία µας φέρατε. Και σας λέµε ότι αυτή η
σύµβαση δεν είναι σωστή. Και αυτό καταλάβετέ το. Και δεν είναι
σωστή ούτε νοµικά ούτε τεχνικά. Ο λαός της Θεσσαλονίκης δεν θα
αποκτήσει δυστυχώς ένα Μετρό για το οποίο όλοι ενδιαφερόµαστε.
Και σήµερα βγαίνει ένα µήνυµα, κύριοι συνάδελφοι. Και την ευθύνη
την έχει η Κυβέρνηση. 'Οτι τελικά τα έργα δεν πρέπει να δίδονται
έτσι, διότι όποτε και να έρχονται πάντα θα υπάρχει κάτι καλύτερο.
'Αρα πάντα θα υπάρχει η κριτική. 'Αρα η Κυβέρνηση φέρει ακέραια
την ευθύνη για την πενταετία που διατήρησε αυτό το θεσµικό
πλαίσιο. Και τη φέρει ακέραια και για τα ολυµπιακά έργα. Και επειδή
ακριβώς γνωρίζουµε και µεις ορισµένα πράγµατα τα οποία και
σήµερα συζητήθηκαν στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων,
καλά θα κάνετε να κοιτάξετε πώς θα φέρετε αυτά τα έργα.
Εµείς εµµένουµε, κύριε Πρόεδρε, στην καταψήφιση της σύµβασης.
Κάναµε πρόταση ονοµαστικής ψηφοφορίας. Συνεννοηθήκαµε µε
τον προηγούµενο προεδρεύοντα ότι θα ανακοινώσει την αίτηση και
ότι θα διακόψουµε για αύριο που θα γίνει. Είναι ήδη οι συνάδελφοι
επάνω στην επιτροπή και δεν χρειάζεται, όπως µου είπε ο
Πρόεδρος, να διαβαστούν τα ονόµατα. Υποθέτω ότι έχετε
συνεννοηθεί. Εµείς εµµένουµε. Θεωρούµε πολύ µεγάλο κόλαφο το
αποτέλεσµα της ψηφοφορίας, το οποίο θα σέρνει τη σύµβαση, τον
Υπουργό και την Κυβέρνηση εσαεί.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο Υπουργός ΠΕΧΩ∆Ε κ.
Λαλιώτης έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): ∆υο λόγια, κύριε Πρόεδρε,
σε αυτά που είπε ο κ. Μεϊµαράκης.
Κύριοι συνάδελφοι, σας απάντησα προχθές. ∆εν υποκρύπτεται
τίποτα και δεν φοβόµαστε τίποτα. Είπα χθες στον κ. Μεϊµαράκη να
µην πανικοβάλλεται. Εθνικές εκλογές δεν θα γίνουν. Θα γίνουν το
2000. Ας πάρετε µία ανάσα και ας ανασκουµπωθείτε για τις
ευρωεκλογές. Εθνικές εκλογές δεν πρόκειται να γίνουν τώρα.
∆εν θα σχολιάσω ποιος έχει εδώ ξύλινη γλώσσα όταν µιλάει και
όταν γράφει. Το αφήνω γιατί πιστεύω ότι ο καθένας µας εδώ έχει
µία διαδροµή. Και εσείς, κύριε Μεϊµαράκη και άλλοι συνάδελφοι,
έχετε µία ευδόκιµη θητεία στο φοιτητικό κίνηµα, όπως κι εγώ, όπως
κι άλλοι. Νοµίζω όµως ότι είµαστε στο Κοινοβούλιο όπου υπάρχει
ένας σεβασµός και στην προσωπικότητα και στην άποψη του
άλλου.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: ∆ε νοµίζω ότι σας έθιξα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): ∆εν αναφέροµαι σε σας.
Μιλώ γενικά.
Η αναφορά που έκανα στον αξιότιµο κ. Κούβελα, την έκανα µε βάση
το γραπτό του σηµείωµα και την τοποθέτησή του.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Με απρεπή συµπεριφορά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): ∆εν υπάρχει απρεπής και
υβριστική συµπεριφορά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Υπήρξε απρεπής συµπεριφορά,
κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Μεϊµαράκη, σας
παρακαλώ. Τα είπατε. 'Ηταν πολύ πιο βαριές οι εκφράσεις άλλων
συναδέλφων, κύριε Μεϊµαράκη. Να σας θυµίσω τον κ.
Κεφαλογιάννη και να σας διαβάσω τι λέγει.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Υπήρξαν απαντήσεις σε αυτά που
είπε ο κύριος Υπουργός.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Να βλέπετε και αριστερά
και δεξιά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, συµψηφισµούς να
µην κάνει το Προεδρείο. Να αναφέρεται στον πρώτο που αρχίζει.
Αυτός δίνει τον τόνο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Και στον πρώτο. Θα σας
διαβάσω τα Πρακτικά, κύριε Μεϊµαράκη.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Την ευθύνη την έχει εκείνος που
αρχίζει πρώτος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Μα, πώς παίρνετε το
λόγο, κύριε Μεϊµαράκη έτσι; Μπορείτε να µου πείτε;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Αφού µου το δώσατε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): ∆εν σας τον έδωσα.
Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, όπως εγώ
σέβοµαι τις απόψεις των άλλων, οφείλουν και οι άλλοι όµως να
σέβονται τις δικές µου απόψεις για την καθαρότητα και τη διαφάνεια
µιας σύµβασης, την οποία καταθέτουµε, χωρίς να κάνουν
υπαινιγµούς ή υπονοούµενα ή άλλου τύπου αναφορές.'Οταν
κάνουν τέτοιες αναφορές, θα παίρνουν την απάντηση που πρέπει,
γιατί ο καθένας έχει εδώ τη δική του διαδροµή, το δικό του ήθος και
η υπογραφή µιας Σύµβασης είναι µία ξεχωριστή πράξη όταν αυτή
γίνεται.
Τώρα για τα ολυµπιακά έργα, κύριε Μεϊµαράκη. Ξέρετε ότι ήµουν
από εκείνους που συµµετείχα ενεργά -είχατε και σεις µια
προσωπική συµβολή- στην διεκδίκηση των Ολυµπιακών Αγώνων
για τη διεξαγωγή τους το 2004 στην Ελλάδα και το θεωρώ τιµή µου.
Είχα σηκώσει το βάρος της διαµόρφωσης του φακέλου µαζί µε την
επιτροπή διεκδίκησης των Ολυµπιακών Αγώνων.
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Μετά από εκείνην τη µεγάλη επιτυχία δεν έχω καµιά προσωπική
ανάµειξη στο σχεδιασµό. Υπάρχει µία διυπουργική επιτροπή και
υπάρχει και η επιτροπή του 2004. Εγώ τους βοηθώ όπου µε
ρωτούν. Και βεβαίως εγώ τους βοηθώ -κι έτσι πρέπει- διότι ως
Υπουργός ΠΕΧΩ∆Ε έχω µια γενικότερη ευθύνη στο σχεδιασµό για
την Αττική.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΡΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ψηφίσατε όµως λανθασµένο
νόµο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Σας παρακαλώ!
Θέλω να σας πω ότι οι διαγωνισµοί για τα ολυµπιακά έργα θα
γίνουν µε διαφάνεια και µε πίστη στη νοµιµότητα. Και πιστεύω ότι
υπάρχουν όροι και προϋποθέσεις µέσα από το θεσµικό πλαίσιο να
προστατευθεί το συµφέρον του ελληνικού δηµοσίου.
'Ενα τελευταίο σχόλιο σε αυτά που είπε ο κ. Μεϊµαράκης για την
ψηφοφορία. Κύριε Μεϊµαράκη, εγώ δεν νοιώθω καµία ήττα. Υπήρξε
µια πρωτοβουλία από την παράταξή σας να γίνει ονοµαστική
ψηφοφορία. Υπάρχει ένα αποτέλεσµα. Και το αποτέλεσµα είναι
συγκεκριµένο. Οι συνάδελφοι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ και οι
Υπουργοί που έλειπαν ήταν δικαιολογηµένοι, είχαν υποχρεώσεις.
'Ελειπαν περίπου σαράντα πέντε συνάδελφοι. Πολλοί ήταν και στο
εξωτερικό. Από σας έλειπαν είκοσι τέσσερις, από όλες τις πτέρυγες.
∆ηλαδή, τι να υποθέσω;
'Οταν αναλαµβάνετε την πρωτοβουλία να κάνετε ονοµαστική
ψηφοφορία και τη χάνετε, είναι µία ήττα. Αυτήν τη στιγµή υπάρχει
µία συγκεκριµένη συγκατάθεση και εµπιστοσύνη της Πλειοψηφίας
της Βουλής που ψηφίζει σύµφωνα µε τον Κανονισµό της. ∆ιότι αν
θέλαµε να κάνουµε κινητοποίηση θα ήταν εδώ δέκα Υπουργοί και
δέκα ακόµη Βουλευτές. ∆εν είχαµε τέτοιο πρόβληµα ούτε τέτοια
αγωνία. Είµαστε βέβαιοι ότι η Πλειοψηφία της Βουλής στηρίζει τη
συγκεκριµένη σύµβαση, στηρίζει επιπλέον τη γενικότερη πολιτική
της Κυβέρνησης, αλλά και τις παρεµβάσεις, τις πράξεις και
πρωτοβουλίες του Υπουργείου ΠΕΧΩ∆Ε. Να είστε σίγουροι γι αυτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Μεϊµαράκη, έχει
ζητήσει το λόγο ο κ. Σφυρίου.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Να προηγηθεί ο κ. Σφυρίου, κύριε
Πρόεδρε.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να γίνει µια για πάντα
ξεκάθαρο σ' αυτήν την Αίθουσα ότι η διαδικασία πρέπει να γίνεται
σύµφωνα µε τον Κανονισµό και όχι σύµφωνα µε το θράσος. ∆εν
είναι δυνατόν µε θράσος οι κύριοι συνάδελφοι, χωρίς να έχουν το
λόγο, να αρπάζουν το µικρόφωνο και να διακόπτουν, να µην
επιτρέπουν ουσιαστικά να γίνεται η συζήτηση και να λένε µετά ότι
υπάρχει και απρέπεια από την πλευρά της Κυβέρνησης. Είναι
απαράδεκτο διότι έχουν χάσει το νόηµα οι λέξεις. ∆ηλαδή οι κύριοι
συνάδελφοι µπορούν να αφήνουν υπονοούµενα, να µιλούν για
σκανδαλολογία, να διατυπώνουν απερίγραπτες φράσεις και να τους
ενοχλεί, διότι λέει κάποιος Υπουργός τους µίλησε στον ενικό. Και
αυτό το θεωρούν απρέπεια. Λοιπόν, θα παρακαλέσω, κύριε
Πρόεδρε, το Προεδρείο να εφαρµόσει τον Κανονισµό και να µην
επιτρέπει το θράσος να διοικεί τη συνεδρίαση που διεξάγουµε σ'
αυτήν την Αίθουσα.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Πρόεδρε, το ύφος µου υπαγορεύεται από το κλίµα το οποίο
διαµορφώνουν οι συνάδελφοι. ∆εν δικαιούνται να χειρίζονται µε
τέτοιο τρόπο το λόγο µέσα στην Αίθουσα. Και έχετε ευθύνη να µην
τους το επιτρέπετε.
Τρείς φορές έχω ζητήσει το λόγο και δικαιούµαι να τον πάρω και
δεν είναι δυνατόν να επικρατεί η διαδικασία του θράσους στην
Αίθουσα αυτή.
∆εύτερον, κύριε Πρόεδρε, λένε οι συνάδελφοι ότι δεν έχει
ευαισθησία η Κυβέρνηση, γιατί λέει πριν συζητήσουµε στην Εθνική
Αντιπροσωπεία τη σύµβαση, έπρεπε να κάνουµε συζήτηση µε τα
πολιτικά κόµµατα, να τους καλέσουµε.
Πρώτον, γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι όσες φορές εκλήθησαν να
συµµετάσχουν σε διακοµµατικές επιτροπές, αποχώρησαν, γιατί

ουδέποτε θέλησαν να αναλάβουν τις ευθύνες τους.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΡΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ουδέποτε!
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Σε όλες τις επιτροπές διαφάνειας, σας
ενδιέφερε να είσθε απέξω για να καταγγέλλετε. Και µόνο η άρνηση
και η στείρα τακτική είναι που συνοδεύει την πολιτική σας παρουσία
και µέσα στη Βουλή και έξω από τη Βουλή.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΡΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Πάµε τώρα σε επιτροπή!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Παρακαλώ, κύριε
Κορκολόπουλε.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Τρίτον, κύριε Πρόεδρε, θα εδικαιούντο οι
κύριοι συνάδελφοι, να επικαλούνται αυτά, εάν δεν είχαν την ίδια
ευαισθησία. 'Οταν έφτιαχναν τη σύµβαση για το Μετρό της Αθήνας,
πού ήταν το Κοινοβούλιο; ∆εν εγνώριζαν ότι υπήρχε Κοινοβούλιο
να φέρουν να συζητήσουν και να φέρουν τη σύµβαση να συζητηθεί
δηµόσια ενώπιον του ελληνικού λαού; ∆εν την έφεραν. Τότε,
λοιπόν, είχαν ευαισθησία τάχα και δεν έχει η σηµερινή Κυβέρνηση!
Τέταρτο, κύριε Πρόεδρε, λέει ότι θα πρέπει τα έργα να µη δίνονται
έτσι, φταίει το θεσµικό πλαίσιο και πρέπει να το αλλάξουµε.
Μάλιστα, κύριοι συνάδελφοι, να το αλλάξουµε. 'Οµως είναι γνωστό
ότι αυτό το θεσµικό πλαίσιο χρησιµοποιήσατε όταν προκηρύξατε το
1992 το Μετρό της Θεσσαλονίκης και η δική σας σύµβαση, η δική
σας προκήρυξη έγινε µε αυτό το θεσµικό πλαίσιο και µε αυτό
προχώρησε στη συνέχεια η Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. µετά το 1994.
∆εν θα πρέπει εποµένως να έρχονται σήµερα επειδή θέλουν να
προασπίσουν αυτά τα οποία ακούµε επί δύο ηµέρες ότι
προασπίζουν σ' αυτήν την Αίθουσα, δια περιγραµµάτων να
τοποθετούνται στην υπόθεση του Μετρό της Θεσσαλονίκης που
συζητούµε.
Τέλος, σε ό,τι αφορά το 120, κύριοι συνάδελφοι, είπε ο Υπουργός,
οι σαράντα ένας Βουλευτές εκ των οποίων δέκα τουλάχιστον στο
εξωτερικό και Υπουργοί, είχαν συγκεκριµένες υποχρεώσεις. Αν
θέλαµε να κάνουµε κινητοποίηση να ήταν και οι σαράντα ένας εδώ,
θα ήταν όλοι. Αλλά δεν το είχαµε ανάγκη. Ξέρουµε ότι αρκεί η
πλειοψηφία, η οποία έδειξε µε βάση τον Κανονισµό την
εµπιστοσύνη της και έδωσε την ψήφο και κυρώθηκε επί της αρχής
και θα προχωρήσει αύριο η ψηφοφορία και επί των άρθρων, για να
γίνει νόµος του κράτους. Αυτό πρέπει να ξέρετε ότι είναι η θετική
συµβολή σε µία διαφανή διαδικασία µε συζήτηση ενώπιον της
Βουλής, όταν η δική σας πρακτική ήταν η αδιαφάνεια. ∆εν φέρατε
ποτέ καµία σύµβαση στο Εθνικό Κοινοβούλιο να συζητηθεί και δεν
φέρατε ιδιαίτερα το Μετρό της Αθήνας και δεν υπήρχε περίπτωση -
γιατί αυτή είναι η πολιτική σας λειτουργία- να πράξετε αναλόγως.
Ενώ από την πλευρά της Κυβέρνησης του ΠΑ.ΣΟ.Κ. όλες οι
συµβάσεις των µεγάλων έργων συζητήθηκαν µε διαφάνεια ενώπιον
του ελληνικού λαού στο Εθνικό µας Κοινοβούλιο.
Κύριε Πρόεδρε, λυπούµαι για τον τρόπο και την ένταση της φωνής
µου. Ξέρετε πολύ καλά ότι µε άλλο τρόπο µιλάω στο Εθνικό
Κοινοβούλιο. Αλλά δεν είναι δυνατόν τελικά ο Κανονισµός να µην
είναι τα άρθρα του Κανονισµού, αλλά το θράσος. ∆εν το
ανεχόµαστε, κύριε Πρόεδρε.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ Εσείς, τι κάνατε στο παρελθόν;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Παρακαλώ, κύριε
Παπαφιλίππου.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Μα, κύριε Πρόεδρε, ακούσαµε δέκα
φορές τη λέξη θράσος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριοι συνάδελφοι, είναι
περασµένη η ώρα και νοµίζω λίγη ψυχραιµία και λίγο περισσότερη
υπευθυνότητα ανάµεσά µας, δεν βλάπτει, θα είναι καλό.
Ορίστε, κύριε Μεϊµαράκη.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε  Πρόεδρε,  υποθέτω  ότι  το
ύφος  του  Κοινοβουλευτικού  Εκπροσώπου  του  ΠΑ.ΣΟ.Κ.
αναφερόταν  στο  Προεδρείο  που  έκανε  µαθήµατα.  Και  περιµένω
απάντηση  από  το  Προεδρείο  για  να  τοποθετηθούµε  και  εµείς.
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∆ιότι δεν θεωρώ ότι για όρια θράσους που έλεγε προηγουµένως,
αφορούν κανέναν από τη Νέα ∆ηµοκρατία. Και αν αφορούν, ο
κύριος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑ.ΣΟ.Κ. είχε το
θάρρος, τον ξέρω χρόνια, θα το έλεγε ότι αφορά τον κύριο τάδε.
Κατά συνέπεια αφορά το Προεδρείο και θα πρέπει να απαντήσετε.
Το δεύτερο που θέλω να σας πω, κύριε Πρόεδρε, αλλά δυστυχώς
λείπει ο κύριος Υπουργός. Κατ' αρχήν θα ήθελα να πω στον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο µια και λείπει ο Υπουργός ότι δεν τα
ξέρει καλά τα πράγµατα και καλύτερα να τα διαβάσει παρά να µιλάει
αδιάβαστος.
Για το Μετρό της Αθήνας, κύριε συνάδελφε, εσείς προκηρύξατε το
διαγωνισµό και δεν είχατε στη σύµβαση να έλθει στη Βουλή.
Μήπως τα ξεχάσατε; Το 1988 προκηρύχθηκε.
Μη γελάτε, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε, ...
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Γελάω για τη σύµβαση, που εσείς ...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Πάλι µε διακόπτετε;
Κύριε Πρόεδρε, το θράσος γίνεται εδώ; Η διακοπή; Τί γίνεται εδώ;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Μεϊµαράκη, θα
παρακαλούσα το λογοπαίγνιο να σταµατήσει.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Γιατί να σταµατήσει; Να γνωρίζετε ότι
ο Υπουργός απήντησε και ο κ. Σφυρίου ήταν έξω, δεν τον άκουσε.
Ο Υπουργός σας είπε ότι για τη σύµβαση του Μετρό δεν
υποχρεούτο να έλθει στη Βουλή, διότι το 1988 που προκηρύχθηκε,
δεν προεβλέπετο. Εάν δεν ακούσατε εσείς τι σας είπε ο Υπουργός
σας και απαντάτε τη µία στον Πρόεδρο της Βουλής και την άλλη
στον Υπουργό σας, είναι δικαίωµά σας, είναι δικό σας θέµα.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Εγώ δεν σας κατηγορώ για µη ευαισθησία που το φέρνετε στη
Βουλή. Σας κατηγορώ γιατί δεν το συζητήσατε προηγουµένως. Και
δεν µπορεί να ισχυρίζεσθε το 1992. Πέντε χρόνια Κυβέρνηση, να το
αλλάξετε. 'Αλλωστε φέρατε το νόµο που έφερε ο 'Ακης
Τσοχατζόπουλος, τον ψηφίσαµε οµοφώνως στη Βουλή και τελικά
δεν τον αλλάξατε. Και αφού δώσατε όλα τα έργα, το
ξαναθυµόσαστε. Και το ξαναθυµόσαστε γιατί χθες µας έκανε
κήρυγµα ο Υπουργός για την αλλαγή του θεσµικού πλαισίου, αφού
πλέον θα έχετε δώσει και τα ολυµπιακά έργα.
'Οµως, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω κάτι, αλλά δυστυχώς ο
Υπουργός λείπει, για να του πω πόσο φερεγγυότητα έχει η
υπογραφή του. Τα ακούει, λοιπόν, ο Υφυπουργός και θα του τα
µεταφέρει. Πράγµατι, είπε για τους Ολυµπιακούς Αγώνες του 2004
ότι βοήθησε, ότι ήταν στη διεκδίκηση και ότι είχε συµβάλει στη
διεκδίκηση. Και έτσι είναι, του το αναγνωρίζουµε και είναι προς
τιµήν του.
Θα θυµίσω όµως στο ελληνικό Κοινοβούλιο, κύριε Υφυπουργέ, ότι
όταν πήγαµε στη Λοζάνη και ήµουν και στην αποστολή,
παρουσιάσαµε σε όλους εκεί τους ανθρώπους την υπογραφή και
του κυρίου Υπουργού το που θα γίνουν τα έργα και το πότε θα
έχουν τελειώσει και το που θα γίνουν και τα ολυµπιακά έργα.
Γνωρίζει το Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆Ε. σήµερα ότι όλα αυτά τα ολυµπιακά έργα
τα οποία είχε υπογράψει ο κύριος Υπουργός και άρα για να
καταλάβουµε τι αξία έχει η υπογραφή του, ότι σήµερα
χωροθετούνται διαφορετικά; Και τι θα πει "δεν ασχολούµαι σήµερα";
Και αύριο που θα φύγει από το Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆Ε. θα µας λέει για την
παρούσα σύµβαση "δεν ασχολούµαι σήµερα, είµαι σε άλλο
Υπουργείο". Αλλά η υπογραφή µένει, τον συνοδεύει. Και όχι µόνο
τον συνοδεύει, τη δείξαµε, πήραµε τους Ολυµπιακους Αγώνες ότι
εκεί θα γίνει το Ολυµπιακό Χωριό, ότι εκεί θα γίνουν τα υπόλοιπα
έργα, ότι το Μετρό θα έχει τελειώσει τότε, ότι η Σταυρού-Ελευσίνος
θα έχει τελειώσει τότε, τα δείχναµε και σε ωραία βίντεο. Και έχει
παρασύρει ο κύριος, Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆Ε. και τον Πρόεδρο της
∆ηµοκρατίας που είχε υπογράψει και έκανε και διάγγελµα µέσω του
βίντεο και τον Πρωθυπουργό. Καταλαβαίνουµε, λοιπόν, σήµερα τι
αξία έχει η υπογραφή, γι' αυτό και µας βλέπετε έτσι.
Λέω, κύριε Υπουργέ, µια και ήρθατε, ότι δεν σας απαλλάσσει της
ευθύνης ότι σήµερα δεν ασχολείσθε µε τα ολυµπιακά έργα. Γιατί

εσείς υπογράψατε το που θα γίνουν τα ολυµπιακά έργα. Ο φάκελος
φέρει την υπογραφή σας.
Ο φάκελος φέρει την υπογραφή σας. ∆εν µπορεί, λοιπόν, αύριο το
πρωί, που θα είστε σε άλλο Υπουργείο, να µας πείτε "εγώ είµαι σε
άλλο Υπουργείο και άρα, για το Mετρό Θεσσαλονίκης δεν έχω
ευθύνη". Το δείξαµε στους ξένους. Είχαµε πει ότι τελειώνουν τότε τα
έργα, ότι θα γίνουν εκεί εκείνα τα έργα, έφεραν τη δική σας
υπογραφή, σαν ΥΠΕΧΩ∆Ε, και δεν σας απαλλάσσει της ευθύνης.
Αντιθέτως θα έλεγα ότι σήµερα κατανοούµε και το τι κύρος έχει η
υπογραφή σας και γιατί υπέστητε και τις πιέσεις από τον ανάδοχο
να την περάσετε από τη Βουλή, γιατί ακριβώς δεν του αρκούσε η
δική σας υπογραφή.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω το λόγο;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Σφυρίου, µε
συγχωρείτε.
Εάν νοµίζετε, κύριοι συνάδελφοι, ότι µπορεί να συνεχιστεί αυτή η
διαδικασία, δηλαδή επί διαδικαστικών ο ένας να απαντά στον άλλο
συνάδελφο, φαίνεται ότι δεν θέλετε να συζητήσετε επί της ουσίας.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δικαιούµαι...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Σας παρακαλώ.
Είπα στον κ. Κούβελα προηγούµενα ότι εγώ του έδωσα από το
Βήµα, όταν προήδρευα, το λόγο επί προσωπικού. Και µάλιστα είπα
στον κ. Κούβελα ότι δεν µπορεί κάθε φορά που θα αναφέρεται το
όνοµα ενός συναδέλφου, να ζητά το λόγο επί προσωπικού. Το είπα
συγκεκριµένα και το τόνισα πάλι εδώ. Πήρε το λόγο επί
προσωπικού ο κ. Κούβελας, είπε ό,τι είχε να πει και στον ενικό,
κύριε Μεϊµαράκη. ∆εν απευθύνθηκε µόνο ο κ. Λαλιώτης στον ενικό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: 'Επρεπε να επέµβει το Προεδρείο και
τις δύο φορές.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Επίσης, κύριε Κούβελα,
αφού ζητήσατε να διαβάσετε τον Κανονισµό, αναφέρει ρητά το
άρθρο ότι ο Πρόεδρος κρίνει, εάν πραγµατικά είναι επί της ουσίας
κάποια συζήτηση που γίνεται ή αν ενέχει πραγµατικά προσωπική
αιχµή η τοποθέτηση κάποιου συναδέλφου για τον άλλον
συνάδελφο. Σας έδωσα µια φορά το λόγο, σας τον έδωσα δεύτερη
φορά, µε τις ίδιες πάλι αναφορές που σας έκανε ο κ. Λαλιώτης και
µου τον ζητάτε και για τρίτη και τέταρτη φορά. Τώρα µου τον ζητάτε
επί του Κανονισµού.
Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΡΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: 'Οχι κατά παραχώρηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): ∆εν είναι παραχώρηση,
κύριε Κορκολόπουλε. Προσέξτε, όµως, κάτι: Η κατάχρηση άσκησης
ενός δικαιώµατος έχει τα όριά της. Κι εσείς δεν σταµατήσατε
καθόλου. Εσείς δεν αφήσατε συνάδελφο να µιλήσει εδώ µέσα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΡΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Πιο µαλακά, κύριε Πρόεδρε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, οι Βουλευτές θα
µιλήσουµε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Εάν οι κύριοι συνάδελφοι
σταµατήσουν να ζητούν το λόγο επί της διαδικασίας.
Ορίστε, κύριε Κούβελα, έχετε το λόγο.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε να σας
πω ότι κάνετε λάθος. ∆εν µου δώσατε το λόγο τρεις φορές και τον
ζητώ τέταρτη, ούτε δύο φορές και τον ζητώ τρίτη. Μου τον δώσατε
µία φορά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Προηγούµενα δύο και
τον ζητήσατε και τρίτη.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Με συγχωρείτε. Ποια είναι η
προηγούµενη;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Η πρώτη φορά είναι
µόλις τελείωσε το λόγο του ο κ. Λαλιώτης στη χθεσινή διαδικασία, η
δεύτερη ήταν προ µισής ώρας και µου ζητήσατε και τρίτη.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Συγγνώµη, δεν κατάλαβα. Χθες λέτε;
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Χθες σας έδωσα επί
προσωπικού µία φορά το λόγο. Χθες, µε το ίδιο ακριβώς
περιεχόµενο, που σας είπε ο κ. Λαλιώτης. Θέλετε να σας τα
διαβάσω, κύριε Κούβελα; ∆εν το θυµάστε;
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Σας έδωσα το λόγο
προηγούµενα πάλι, µου τον ζητήσατε για τρίτη φορά και σας λέω
"έλεος!".
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ το λόγο επί του
Κανονισµού και σας παρακαλώ πάρα πολύ να µου πείτε, πού ο
Κανονισµός λέει ότι, αν ζητήσει κανείς το λόγο τη µια µέρα επί
προσωπικού θέµατος, δεν δικαιούται να τον ζητήσει τη δεύτερη
µέρα. Και πού λέει ο Κανονισµός, ότι εάν κάποιος ζητήσει το λόγο
επί προσωπικού θέµατος κάποια στιγµή και ανακύψει προσωπικό
θέµα στη συνέχεια, δεν δικαιούται δεύτερη φορά να τον ζητήσει;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Επιµένετε επί των
διαδικαστικών.
Σας έδωσα το λόγο, κύριε Κούβελα, χθες επί προσωπικού, µε το
ίδιο ακριβώς περιεχόµενο. Μου τον ζητήσατε πριν µία ώρα µε το
ίδιο ακριβώς περιεχόµενο και ξαναζητήσατε το λόγο.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Αυτά τα άκουσα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Προσέξτε. Τα ακούσατε
αυτά, αλλά να σας τα ξαναπώ, να τα εµπεδώσετε, γιατί φαίνεται ότι
δεν τα εµπεδώνετε.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Σας παρακαλώ αυτά να τα λέτε σε
εκείνους που έχετε λόγους να τα πείτε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Λέει, λοιπόν, επί
προσωπικών ζητηµάτων το άρθρο 68, στην παράγραφο 8 ότι ο
Πρόεδρος της Βουλής αποφαίνεται για την ύπαρξη ή µη
προσωπικού ζητήµατος. Κι εγώ σας είπα -όταν επί του ίδιου
θέµατος επανέρχεσθε και σας διέκοψα όταν µιλήσατε επί
προσωπικού- ότι ήταν επί της ουσίας. ∆εν ήταν κάποια βρισιά που
σας απηύθυνε ο Υπουργός, αλλά επί της ουσίας είχατε µία άποψη
άλφα. Ο Υπουργός είχε µία άποψη βήτα. Ο κάθε συνάδελφος εδώ
µπορεί να έχει διαφορετική άποψη, αλλά αυτό δεν συνιστά
προσωπικό πρόβληµα. Ως νοµικός αυτό σας δίνω ως ερµηνεία.
Αυτό λέει και ο Κανονισµός, ότι δηλαδή εγώ κρίνω, ως
Προεδρεύων, εάν υπάρχει ή όχι προσωπικό θέµα.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Βεβαίως. Λέει όµως ο Κανονισµός ότι µου
δίνετε το λόγο να εξηγήσω ποιο είναι το προσωπικό θέµα που
επικαλούµαι και στη συνέχεια κρίνετε πράγµατι αν υπάρχει. Εσείς
µου απαγορεύετε. Μου λέτε "δεν θα πάρεις το λόγο". ∆εν µου
είπατε "εξήγησε ποιο είναι". ∆ικαιούµαι, λοιπόν, να πάρω το λόγο...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Κούβελα, δεν
πρέπει να παίζουµε µε τις λέξεις.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. Σε µένα µην
τα λέτε αυτά. Εγώ δεν απασχολώ τη Βουλή παραπάνω απ' όσο
δικαιούµαι, δεν κάνω κατάχρηση. Σας παρακαλώ, λοιπόν, πολύ.
Σας σέβοµαι...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κι εγώ σας σέβοµαι
απεριόριστα.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: ...και σας παρακαλώ να µε σεβαστείτε κι
εσείς. Μην µου αποδίδετε πράγµατα τα οποία δεν κάνω ή δεν λέω.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Θα προχωρήσουµε, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Σφυρίου, γι' αυτά
που κατηγορούσατε προηγούµενα, µην παίρνετε το λόγο.
Λοιπόν, κύριε Κούβελα, µπορείτε να µου πείτε τι θέλετε αυτήν τη
στιγµή;
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Σας είπα, κύριε Πρόεδρε, ότι υπήρξε
προσωπικό θέµα και σας παρακάλεσα να µου δώσετε το λόγο.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Εξηγήθηκε το θέµα του Κανονισµού, κύριε
Πρόεδρε. Ας προχωρήσουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ορίστε, κύριε Κούβελα,
εξηγείστε µου για ένα λεπτό, ποιο είναι το προσωπικό θέµα.

ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Για µισό λεπτό.
Ο κύριος Υπουργός, επιµένει να χαρακτηρίζει συναδέλφους του, ως
ψεύτες. Εγώ δεν το δέχοµαι αυτό και πιστεύω ότι είναι προσωπικό
θέµα. Ζητώ να µου δώσετε το λόγο επ' αυτού.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ορίστε, έχετε το λόγο.
Εάν θα ξαναπείτε όµως τα ίδια πράγµατα, θα σας διακόψω. Εάν
αναφερθείτε στο ίδιο θέµα πάλι, που αναφερθήκατε τις δύο
προηγούµενες φορές, θα σας διακόψω. Θα γίνω κι εγώ τυπικός,
όπως είστε εσείς.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Βεβαίως, έχετε το δικαίωµα να
εφαρµόσετε τον Κανονισµό, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, ο κύριος Υπουργός, όταν δεν µπορεί να απαντήσει
επί της ουσίας, χρησιµοποιεί αυτήν την υβριστική φρασεολογία. Τη
χρησιµοποιεί εκτός Βουλής, όταν είναι σε αδυναµία να
αντιµετωπίσει επιχειρήµατα. Του είπα, λοιπόν, και τον παρακάλεσα
στην επιτροπή, ότι µέσα στη Βουλή έχουµε Κανονισµό. ∆εν έχουµε
εδώ ούτε διαδικασίες που έχει συνηθίσει σε άλλους χώρους ούτε
πρόκειται για δηµόσιες δηλώσεις. Εκεί µπορεί να µε βρίζει όσο
θέλει. Μέσα στη Βουλή, όµως, εγώ δεν θα το δεχθώ και υποθέτω
ότι δεν το δέχεσθε κι εσείς, επειδή δεν το επιτρέπει ο Κανονισµός.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κύριος Ρόκος έχει το
λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, να δηλώσω για µια φορά
ακόµα πως αισθάνοµαι ότι δεν ψηφίζουµε τη δηµιουργία του Μετρό.
Το λέω αυτό, γιατί δεν θέλω να κάνω ιδεολογική έκθεση και
αναφορά. Ψηφίζουµε µια συγκεκριµένη σύµβαση. Επί αυτής
αναφερθήκαµε και µάλιστα χωρίς προκατάληψη.
Θα σας θυµίσω ότι στην επιτροπή το ∆ηµοκρατικό Κοινωνικό
Κίνηµα, που εκπροσωπήθηκε από τον κ. Ιντζέ, δεν δήλωσε ούτε ναι
ούτε όχι και επιφυλάχθηκε. Πράγµατι, δεν έχουµε προκατάληψη.
Μελετήσαµε όσα έγγραφα ήλθαν στις θυρίδες µας, εφόσον ήταν
ενυπόγραφα και δεν κοιτούσαµε από ποιον ήλθαν. Μέσα απ' αυτά
τεκµηριώσαµε την τοποθέτησή µας, που οδήγησε στην καταψήφιση
της συγκεκριµένης σύµβασης. ∆ικαιωνόµαστε όµως και στη
διαδικασία τη σηµερινή.
Εγώ επικαλέσθηκα έγγραφα του ΙΓΜΕ προηγούµενα και είναι το
µοναδικό στο οποίο µου απάντησε ο κύριος Υπουργός. ∆εν είναι
ανυπόγραφα. Είναι ενυπόγραφα και µάλιστα από το διευθυντή του
ΙΓΜΕ Μακεδονίας και λένε ότι είναι επικίνδυνο το έργο που θα γίνει
στο βάθος των επτά µέτρων, διότι τα υλικά είναι φερτά, είναι δηλαδή
µπαζώµατα από αρχαιολογικές ανασκαφές, δεν έχουν υπέδαφος,
παρά αρχίζει το αργιλώδες κάτω από τα οκτώ µέτρα. Αυτό το είπα
όχι για να αντικρούσω, αλλά για να προειδοποιήσω, γιατί αύριο θα
κριθώ από τους ψηφοφόρους της Θεσσαλονίκης και για την
καταψήφιση. ∆ιότι όταν αποδειχθεί ότι πέφτουν κτίρια και αρχαία,
θα πάµε στα οκτώ µέτρα και τότε τα οκτώ µέτρα θα διεκδικήσουν µε
βάση τη σύµβαση την αποζηµίωσή τους. Αυτό είναι το ένα.
Επίσης, ο κύριος Υπουργός δεν απάντησε και σε άλλα θέµατα.
Επικαλεσθήκαµε δύο έγγραφα µε την ίδια ηµεροµηνία. ∆εν
απάντησε ούτε στους άλλους συναδέλφους για το ίδιο θέµα. Τι λένε
αυτά και γιατί δεν απαντά; Αυτό ρωτώ. ∆εν απαντάει γιατί είναι
συγκεκριµένες οι διαφοροποιήσεις µεταξύ του ενός και του άλλου.
Θα τα διαβάσω, κύριε Πρόεδρε, κάτι που δεν κάναµε στην πρώτη
φάση, γιατί περίµενα να απαντήσει ο Υπουργός.
Στο ένα λέει η επιτροπή, όσον αφορά την ιστορία του Φ.Π.Α.: "Θα
µπορούσε συνεπώς να υποστηριχθεί ότι από τις παραπάνω
διατάξεις συνάγεται ερµηνευτική βούληση του συντάκτη των τευχών
δηµοπράτησης για επιβάρυνση του χρήστη µε Φ.Π.Α., πέρα από
την τιµή αφετηρίας των εκατό (100) δραχµών." Αυτή είναι η άποψη
της επιτροπής την πρώτη φορά.
Τη  δεύτερη  φορά  -και  γι'  αυτό  υπάρχει  το  δεύτερο  έγγραφο,
που  υποχρεώθηκαν  να  το  συντάξουν  έτσι  και  να  το  αλλάξουν-
ισχυρίζεται  εντελώς  το  αντίθετο.  Πάλι  στην  παράγραφο  2  λέει:
"Συνεπώς  η  σχετική  θέση  της  Κοινοπραξίας,  η  οποία  φαίνεται
να  στηρίζεται  σε  µία  σχετική  διατύπωση  των  τευχών
δηµοπράτησης,  δεν  ευσταθεί  κατά  τη  γνώµη  µας."  Εντελώς
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διαφορετικά δηλαδή.
Γι' αυτό κιόλας δεν το συζητάει. Και είναι σοβαρό αυτό το θέµα.
Είναι υπηρεσιακά έγγραφα, έστω σε επίπεδο υπηρεσιακών
σηµειωµάτων, τα οποία έχουν γίνει από µία επιτροπή, η οποία έχει
οριστεί.
∆εν απάντησε επίσης ο κύριος Υπουργός και σε άλλα εξίσου
σοβαρά. Και τα αναφέρω σήµερα για να καταγραφούν. Γιατί εγώ
δεν πιστεύω ότι θα εξελιχθεί έτσι αυτή η ιστορία. Και µιλάω για τα
έγγραφα της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης της Επιτροπής
Χρηµατοπιστωτικών Αγορών, όπου λέγεται προς το Υπουργείο στο
ένα από αυτά: "Υπό τις συνθήκες αυτές, η προσφορά της
Κοινοπραξίας "ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ ΜΕΤΡΟ", θα έπρεπε να είχε
απορριφθεί ως αντίθετη µε τις προβλεπόµενες στη
συµπληρωµατική διακήρυξη δηµοπρασίας τεχνικές απαιτήσεις ήδη
από τη φάση αξιολόγησης των προσφορών." Και συνεχίζει και µε
άλλες προειδοποιήσεις και λέει -δεν έχω το χρόνο να τα διαβάσω
όλα- καταλήγοντας: "Επιπλέον, υποστηρίζεται ότι η διακοπή των
διαπραγµατεύσεων µε τον προσωρινό ανάδοχο -µε τον πρώτο
δηλαδή- πραγµατοποιήθηκε κατά βίαιο και µονοµερή τρόπο εκ
µέρους της αναθέτουσας αρχής και εποµένως, γι' αυτόν το λόγο,
καταχρηστικό." Είναι άποψη της Επιτροπής Χρηµατοπιστωτικών
Αγορών. Και επανέρχεται η ίδια επιτροπή, πάλι ο κ. Μόντι: "Εν όψει
των ανωτέρω, θα σας παρακαλούσα να καλέσετε τις αρµόδιες
αρχές της χώρας σας να αποστείλουν την έγκριση του
αποτελέσµατος του διαγωνισµού και την υπογραφή της σχετικής
σύµβασης προς την απόφαση της επιτροπής για τα θέµατα που εν
συντοµία αναφέρθηκαν παραπάνω. Σε αντίθετη περίπτωση" -και
εδώ είναι το σοβαρό και η προειδοποίηση- "η διαδικασία ανάθεσης
θα συνεχιστεί µε αποκλειστική ευθύνη των ελληνικών αρχών."
'Ολα αυτά είναι σοβαρά και εµένα δεν µου δίνουν, υπό την πίεση
της ευθύνης, τη δυνατότητα να ψηφίσω αυτήν τη σύµβαση. Και γι'
αυτό, την καταψηφίζω. Και γι' αυτό, παίρνω και το βάρος του
Βουλευτή της Θεσσαλονίκης, που περιµένει πράγµατι µε αγωνία το
έργο και την καταψηφίζω.
'Ηθελα να κάνω και µία επισήµανση προς την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση. Αυτά που έλεγα πρωτύτερα κύριοι συνάδελφοι, σαν
αποτελέσµατα του ΙΓΜΕ, βαρύνουν και εσάς οι οποίοι, ενώ βλέπατε
τις εξελίξεις στο Μετρό της Αθήνας, της καθιζήσεις τις συνεχείς και
τις δυσκολίες µε τα αρχαιολογικά ευρήµατα, σε αυτήν τη
δηµοπράτηση είχατε προβλέψει εξίµισι µέτρα. Τα έκαναν επτά, για
να µπορέσουν και εκείνοι τώρα µε τη σειρά τους να
διαπραγµατευθούν τα οκτώ µέτρα, για να δώσουν τα
συµπληρωµατικά κεφάλαια.
Κύριε Πρόεδρε, τα θέµατα είναι πάρα πολλά ειλικρινά. Είναι ένα
µεγάλο νοµοσχέδιο, που το περνάτε έτσι στο ντούκου, µέσα από
την πίεση των εξελίξεων. Και δεν µου δίνεται πράγµατι η ευκαιρία,
όσο και να θέλετε να µε βοηθήσετε -µου έχετε δώσει έξι λεπτά αντί
για δύο- να αναφερθώ και σε άλλες παρατηρήσεις που είναι εξίσου
σηµαντικές. Πότε τέλος πάντων και µε τη δική σας ευθύνη θα
δώσετε και σε εµάς την ευθύνη των πολιτών που µας εψήφισαν, να
µπορούµε να αιτιολογούµε κάθε φορά το "ναι" ή το "όχι".
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Ορφανός, ο κ.
Τρυφωνίδης, ο κ. Κούβελας, ο κ. Κορκολόπουλος και ο κ.
Σπυριούνης έχουν ζητήσει να δευτερολογήσουν.
Ορίστε, κύριε Ορφανέ, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Να ξεκινήσω, κύριε Πρόεδρε, από την
παρατήρηση του αγαπητού εκ Θεσσαλονίκης συναδέλφου που
αναφέρθηκε στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Για το Μετρό Αθηνών,
κύριε Ρόκο, το 1992, τα τεύχη δηµοπράτησης ήταν ήδη έτοιµα.
'Ηταν πρακτικά αδύνατον να ληφθούν υπόψη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: ∆εν είπα αυτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Και δεν µπορούσαν να ληφθούν υπόψη,
γιατί δεν προυπήρχε κάποιο έργο για να φανεί πώς ακριβώς
λειτουργεί.
Θα αναφερθώ στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο. ∆εν µας είχε
δώσει τέτοια δείγµατα. Η συµπεριφορά του, κύριε Πρόεδρε, δηλαδή
το να χτυπάει τα έδρανα και να απευθύνεται µε ιταµό ύφος προς
τους συναδέλφους, είναι απαράδεκτη. Ακόµη και αυτοί που
υπαινίχθη ότι τον διέκοπταν, τέτοιο ύφος δεν είχαν. 'Αλλωστε ο
καθένας µπορεί να κρίνει.

Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι ο κύριος Υπουργός έχει χαµηλώσει τον
πήχη. Τον ικανοποιούν πλέον µικρές διαφορές. Από µία διαφορά,
που είναι γύρω στους τριάντα πέντε Βουλευτές, έχουµε αυτήν τη
στιγµή ένα αποτέλεσµα τέσσερις.
Πραγµατικά υπήρξε µία διαδικασία όπου µίλησε ο κύριος
Πρωθυπουργός, ήταν όλοι οι πολιτικοί αρχηγοί εδώ και κάποιοι δεν
κάθησαν να ψηφίσουν. Το γιατί, ας το ψάξει ο ίδιος. Ας δει και τα
ονόµατα και ενδεχοµένως ας αναζητήσει ευθύνες για τη µη στήριξή
του.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): 'Ηταν δικαιολογηµένες οι
απουσίες. Υπάρχει και εµπιστοσύνη και υποστήριξη της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Κύριε Υπουργέ, ψάξτε και δικαιολογήστε
τους.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Κύριε Υπουργέ, παρακαλώ να έχετε
υποµονή. Εγώ έχω την υποµονή να σας ακούσω. Περιµένω µε
λαχτάρα να µας δικαιολογήσετε κάποια πράγµατα.
'Ενα ακόµη σχόλιο. Στην τελευταία τοποθέτησή του ο κύριος
Υπουργός υπαινίχθη ότι εµείς δεν είµαστε ιδιαίτερα επιµελείς και
µας έδωσε στοιχεία τα οποία -λέει- πρέπει επιµελώς να
µελετήσουµε.
Εµείς, στη διάρκεια της ζωής µας, έχουµε αποδείξει ότι επιµέλεια
είχαµε. ∆εν ξέρω εάν ο ίδιος ο κύριος Υπουργός είχε την ανάλογη
επιµέλεια. Και αυτό ας το σκεφθεί.
Επί του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου ο κ. Κεδίκογλου εύγλωττα είπε
ότι: "Θέλουµε αποβάθρες, οι οποίες να έχουν αγάλµατα, να έχουν
χώρους µε εικόνες, για να τραβάνε." Εκείνο όµως το οποίο
διαπιστώνω εγώ είναι ότι δεν έχουµε χώρο. Μειώσαµε το χώρο
κατά 33%. Από ενενήντα µέτρα, πήγαµε στα εξήντα. Πού θα
υλοποιήσουµε τα οράµατα του κ. Κεδίκογλου τώρα; Είναι φανερό
ότι ο κ. Κεδίκογλου δεν θα έρχεται τώρα στη Θεσσαλονίκη, αφού
δεν θα µπορέσουµε να καλύψουµε τις απαιτήσεις του.
Στο άρθρο 1, παράγραφος 3 ορίζεται ο τρόπος υποκατάστασης των
µελών της κατασκευαστικής εταιρείας και ο ανάλογος επιµερισµός
των ευθυνών. Σκεφθείτε, λοιπόν. Ξεκινάει το έργο και δίνει τη
δυνατότητα στην κατασκευάστρια εταιρεία να µπορεί ένα µέλος της
να υποκατασταθεί από κάποιο άλλο. Και αυτό το δικαίωµα κατά τη
διάρκεια των διαπραγµατεύσεων το αρνείται στην πρώτη
κοινοπραξία. Και την ονοµάζει φάντασµα εξ αυτής της αιτίας. Ενώ
στη σύµβαση αυτό το κατοχυρώνει για τη νέα κοινοπραξία στη
φάση κατασκευής.
Αυτά είναι στοιχεία τα οποία τουλάχιστον αποδεικνύουν ότι δεν
τηρήθηκαν οι όροι της ισότιµης αντιµετώπισης. Και ακριβώς αυτά
αναφέρει ο κ. Μόντι στη συγκεκριµένη επιστολή του.
Καταλήγοντας ως εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας δηλώνω ότι θα
γίνουν όλες οι απαιτούµενες διαδικασίες και όλοι οι έλεγχοι όσον
αφορά τη σύµβαση παραχώρησης και θα προχωρήσουµε σε όλες
τις απαιτούµενες ενέργειες τις οποίες µας επιτρέπει το υφιστάµενο
νοµικό πλαίσιο, όταν µε το καλό -και αυτό θα γίνει πολύ σύντοµα- ο
λαός θα µας δώσει την ευκαιρία.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Τρυφωνίδης έχει το
λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κύριος Υπουργός
είπε το έργο θα είναι άρτιο και ολοκληρωµένο και ότι αυτό το
εξασφαλίζει η σύµβαση. Ουδέν ψευδέστερο!
∆εν  µου  απάντησε  ο  κύριος  Υπουργός,  γιατί  έγινε  η  αλλαγή
από  ενενήντα  σε  εξήντα  µέτρα,  ενώ  απαιτείται  να  υπάρχει
προηγουµένως  αιτιολογηµένη  απόδειξη  ότι  το  Μετρό  µπορεί  να
λειτουργήσει  µε  εξήντα  µέτρα  µήκος  αποβάθρας  αντί  για
ενενήντα  µέτρα.  Γιατί  δεν  έβαλε  στη  σύµβαση  ενενήντα  µέτρα
και  αν  η  οριστική  µελέτη  αποδεικνύει  ότι  αρκούν  τα  εξήντα
µέτρα,  να  το  περιόριζε  εκ  των  υστέρων;  Αυτό  που  είπα  και
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κατήγγειλα δείχνει ότι η σύµβαση είναι αποικιοκρατική. ∆ηλαδή, αντί
να προσαρµοστεί ο ανάδοχος στις απαιτήσεις του ελληνικού
δηµοσίου, προσαρµόστηκε το ελληνικό δηµόσιο στον ανάδοχο.
∆εν µου απαντήσατε και σε ένα άλλο θέµα. Είπα ότι η σύµβαση έχει
πάρα πολλές τρύπες. Και αυτή είναι η σύµβαση νούµερο 1. Γιατί θα
έρθει στη Βουλή και σύµβαση νούµερο 2, η οποία θα επιβαρύνει το
ελληνικό δηµόσιο µε πρόσθετα δισεκατοµµύρια. Και σας ανέφερα
το θέµα του cut and cover. Στο cut and cover, επειδή οι δρόµοι της
Θεσσαλονίκης είναι στενοί θα υπάρξει κοµφούζιο κυκλοφοριακό και
οι κάτοικοι θα αναστατωθούν.
Επιπλέον µε το σύστηµα cut and cover θα κόβεται µεγάλη
επιφάνεια που σίγουρα θα συναντήσει αρχαία. 'Αρα, θα έχουµε ή
καθυστερήσεις του έργου και θα πληρώνει το ∆ηµόσιο για τις
καθυστερήσεις λόγω των αρχαίων που θα βρίσκονται και σε τελική
ανάλυση εµµέσως θα αναγκαστείτε να πάτε στην ολική διάτρηση
που αυτό θα γίνει µε δεύτερη σύµβαση που θα φέρετε στη Βουλή
και θα έχει πρόσθετη επιβάρυνση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωραταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Τα τεχνικά και την ταυτότητα
του έργου καθορίζουν τα τεύχη δηµοπράτησης. Είναι µέσα στους
όρους του διαγωνισµού. Αυτό σας λέω πάρα πολλές µέρες τώρα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Ποιος είναι ο διαγωνισµός;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωραταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Τα τεύχη δηµοπράτησης τα
έκανε το 1992 η παράταξή σας, την οποία εκπροσωπείτε ...
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Μα, αλλάξατε τα 90 µ. αποβάθρα και το
κάνατε 60. Αν κάτι δεν ήταν σωστό, δεν θα µπορούσατε να το
αλλάξετε, όπως το θέµα του βάθους των αρχαιοτήτων και του
τρόπου κατασκευής της σή0αγγας;
Εγώ πιστεύω ότι µε το θέµα των νερών, µε το θέµα του cut and
cover και µε τα άλλα τα οποία σας ανέφερα, όπως την πιλοτική
σήραγγα, την οποία πληρώνει το ελληνικό δηµόσιο για δήθεν
επισκευές -και αυτή είναι άλλη µία µαύρη τρύπα που ο εργολάβος
θα παίρνει χρήµατα επιπλέον της σύµβασης- ουσιαστικά δεν
εξασφαλίζεται το έργο και πραγµατικά δεν θα είναι ούτε
ολοκληρωµένο ούτε σωστό και χωρίς καθορισµένο τίµηµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Κούβελας έχει το
λόγο.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είπα και χθες ότι µε
πολλή ευθύνη µε τη συνεργασία των πιο αρµοδίων τεχνικών -του
εκπροσώπου του Τεχνικού Επιµελητηρίου, του εκπροσώπου των
εργολαβικών οργανώσεων, του αρµόδιου καθηγητή κ. Νικολαϊδη,
γνωστών στελεχών του τεχνικού κόσµου που συµµετείχαν στην
επιτροπή εισήγησης για ανάθεση- έχω µελετήσει τα στοιχεία εκείνα
της σύµβασης που ζηµιώνουν τα οποία κατέθεσα στη Βουλή σ' ένα
σηµείωµα.
'Εχω πεισθεί απολύτως ότι η σύµβαση αυτή είναι ζηµιογόνος για το
δηµόσιο σε πολύ µεγάλο βαθµό και ότι είναι προφανώς σε αντίθεση
στα βασικά αυτά σηµεία µε τη διακήρυξη ακόµη και από την
προσφορά του αναδόχου. 'Εχω πεισθεί προπάντων ότι το έργο που
θα κατασκευαστεί και που θα παραδοθεί δεν είναι αυτό που
αναµέναµε και αυτό που χρειάζεται η Θεσσαλονίκη.
Είναι αµαρτία τα λεφτά του ελληνικού λαού να σκορπίζονται έτσι.
∆εν µας περισσεύουν, κύριε Πρόεδρε. Γι' αυτό είπαµε και το
ξαναλέµε και τώρα κλείνοντας τη συζήτηση ότι δεν σταµατάει εδώ
για µας το θέµα αυτό της σύµβασης. Τη σύµβαση αυτή θα την
αντιµετωπίσουµε, ώστε το έργο να κατασκευαστεί υπό καλύτερες
προϋποθέσεις, να πληρωθεί όσο πρέπει και οι υπεύθυνοι να
πληρώσουν.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Κορκολόπουλος έχει
το λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΡΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κύριος
Υπουργός για να καλύψει πολλές του αδυναµίες κατά τη διάρκεια
των συζητήσεων αυτών των ηµερών, επικαλέστηκε ότι έχει
υπογράψει συµβάσεις για πάρα πολλά έργα ύψους πολλών
τρισεκατοµµυρίων.

'Εχω παρακαλέσει και έχω απευθύνει και ειδική επιστολή στον
Πρόεδρο της Βουλής, ώστε να υποχρεωθεί ο κύριος Υπουργός -
τρεις φορές µε δική µου ερώτηση τον παρεκάλεσα- να καταθέσει
από το 1994 που ανέλαβε ως Υπουργός µέχρι σήµερα τα
πρωτόκολλα περαιώσεως των έργων που έχουν πρωτόκολλο
περαιώσεως.
Πιστεύω ότι ο κύριος Υπουργός σκοπίµως δεν µου τα δίνει, διότι
απλούστατα δεν υπάρχει κανένα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.
'Ηθελα να σας επισηµάνω δύο πράγµατα, κύριε Υπουργέ. Σας
ζήτησα ευθέως να µου πείτε εάν όλα αυτά τα χρόνια που
ασχολείστε µε αυτήν τη σύµβαση έχετε αποκτήσει αίσθηση τόσον
εσείς όσον οι παριστάµενοι Υπουργοί -αν έχουν αναµειχθεί- και οι
σύµβουλοί σας, για το κόστος της διεθνούς διαιτησίας. Αποφύγατε
επιµελώς να µου το απαντήσετε.
Και δεύτερον. 'Ολο το κόλπο, κύριε Λαλιώτη -θα σας το πω ωµά-
και των δύο εταιρειών που οι διάφορες επιτροπές ενέκριναν ως
καλές, βρίσκεται στον πίνακα 4 παράρτηµα 3, που λειτουργεί
ανάλογα µε τις εισπράξεις, εγγυηµένα εισιτήρια, αποδόσεις, Φ.Π.Α.
και πριµοδοτήσεις προς την κατεύθυνση της πρωθύστερης
καταβολής επιδοτήσεων.
Εάν αναθέσετε σ' έναν πραγµατικά αντικειµενικό εκτιµητή θα σας
βγάλει πολλά σενάρια. Εκεί είναι όλα τα κόλπα αυτών των
συµβάσεων παραχώρησης. Και γι' αυτό σας κατηγορώ ευθέως ότι
έχετε την πολιτική ευθύνη ότι µε έλλειψη πραγµατικής ισχύος
διαπραγµάτευσης προχωράτε σε µία σύµβαση που είναι εις βάρος
του ελληνικού λαού. Προχωράτε σε µία σύµβαση για λόγους
εντυπώσεων παραγνωρίζοντας πράγµατα στα οποία δεν έχετε
επιχειρήµατα.
Προσπαθήσατε σήµερα στη Βουλή, έστω και την τελευταία στιγµή,
να µας καταθέσετε αυτά που ήδη είναι κατατεθειµένα. 'Οπως και
σας κατηγορώ ευθέως ότι επιµελώς αποφεύγετε κάτι που είχατε
υποσχεθεί ότι θα µας καλείτε κάθε τρεις µήνες. Για να απαντήσω
και στο γραφικό πλέον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του κοµµάτός
σας ότι η Νέα ∆ηµοκρατία δεν µετέχει.
Κύριε Λαλιώτη, σε εµένα τον ίδιο µου είπατε "κύριε Κορκολόπουλε,
θα καλώ τα κόµµατα κάθε τρεις µήνες να τους δίνω την ενηµέρωση
της πορείας της Εγνατίας Οδού".
Πέστε εδώ, κύριε Λαλιώτη, πότε µας ξανακαλέσατε. 'Εχει περάσει
ενάµιση χρόνος και δεν µας έχετε καλέσει. 'Εχετε την τέχνη -σας το
αναγνωρίζω αυτό το πράγµα- να λειτουργείτε µέσα από ωραίες
εκφράσεις βολονταριστικές τοποθετήσεις, αλλά αποφεύγετε την
ουσία.
Και ειλικρινά πιστεύω ότι στοιχειώδεις λόγοι ευαισθησίας και λόγω
του αποτελέσµατος κυρίως της σηµερινής ψηφοφορίας -αλλά
ανεξαρτήτως αποτελέσµατος, όταν σύσσωµη η Αντιπολίτευση
στηλιτεύει την πράξη αυτή παραχώρησης- επέβαλαν µόνος σας να
τη φέρετε στην Επιτροπή ∆ιαφάνειας. Να κοιτάξουµε βαθύτερα, να
φωνάξουµε και τους ανθρώπους που επιµελώς φροντίσατε να µην
τους έχουµε στην Οικονοµική Επιτροπή, ώστε να λάµψει η αλήθεια
που και εσείς επικαλείστε και εµείς θέλουµε.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Σπυριούνης έχει το
λόγο για δύο λεπτά.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, γίνεται µία διήµερη
συζήτηση και από τις παραστάσεις και τη γενική εικόνα, που έχω
από συζητήσεις στο Κοινοβούλιο και τη συµπεριφορά της σεβαστής
µείζονος Αντιπολίτευσης οδηγούµαι στην απορία: Γιατί αυτός ο
εκνευρισµός αυτό το διήµερο;
Μήπως, συνάδελφοι, βλέπετε πορευόµενοι προς τις ευρωεκλογές τι
σας περιµένει και περιέρχεστε ολίγον κατ' ολίγον σε εκνευρισµό;
(Θόρυβος, διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Το λέω για να σπάσω λίγο το κλίµα, κύριοι συνάδελφοι...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Στρατηγέ, µην ανάβεις
φωτιά και είναι αργά.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Το λέω για να σπάσω λίγο το
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κλίµα. Ξέρουν πόσο τους σέβοµαι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΡΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Στον υποψήφιο δήµαρχό σας να
τα πείτε αυτά.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µία
σύµβαση που απαντά σε µία επιτακτική ανάγκη της Θεσσαλονίκης.
Μπορεί να µην είναι η τέλεια. Το τέλειο είναι µόνιµο όραµα, ποτέ
δεν το πραγµατοποιούν οι άνθρωποι. 'Εχει όµως όλα τα
χαρακτηριστικά των εγγυήσεων της νόµιµης διαδικασίας για τη
σύσταση της συµβάσεως. 'Εχει όλα τα χαρακτηριστικά των
εγγυήσεων για την πραγµάτωση του επιδιωκοµένου σκοπού. 'Εχει
όλα τα χαρακτηριστικά των εγγυήσεων για την παράδοση του έργου
µετά την εικοσαετία σε επίπεδο αποδοτικής λειτουργίας κλπ.
Τουτέστιν, αθροιζόµενη η αξιολόγηση όλων των επιµέρους, δηλαδή,
εγγυήσεων οδηγεί στο συµπέρασµα ότι έχουµε µία σύµβαση που
λύνει µε ένα σύγχρονο και ασφαλή τρόπο αυτήν τη µεγάλη ανάγκη
της Θεσσαλονίκης για το κυκλοφοριακό της πρόβληµα. Πρόβληµα
που έχει προεκτάσεις οικονοµικές, πολιτιστικές, ποιότητας ζωής, αν
θέλετε ψυχολογικές, εθνικές µε την έννοια ότι το όντι αποτελεί και
θα αποτελεί στρατηγικό, ευρύτατης σηµασίας, χώρο για την
πατρίδα µας από κάθε άποψη.
Πρέπει να διευρύνουµε στις σηµερινές συγκυρίες τη σπουδαιότητα
της Θεσσαλονίκης σαν µητροπολιτικού κέντρου της ευρύτερης
περιοχής. 'Ετσι αντιλαµβανόµαστε ότι η σύµβαση αυτή έρχεται να
καλύψει ένα ευρύτερο πλαίσιο που αναδύεται µέσα από τη
συγκεκριµένη επιδίωξη.
Κύριοι συνάδελφοι, πάντοτε το καλό κλίµα, η ποιότητα στις σχέσεις,
η ευθύνη στην αντιπαράθεση όλων των πλευρών
συµπεριλαµβανοµένου και του οµιλούντος, είναι προϋπόθεση για
ψυχραιµότερες επιλογές και για την εξαγωγή γονιµότερων
συµπερασµάτων.
Ας δώσουµε, λοιπόν, κλείνοντας αυτό το κλίµα της συναδελφικής
αγάπης, της αµοιβαίας τιµής και του σεβασµού.
Ευχαριστώ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να
έχω το λόγο για ένα λεπτό;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ορίστε, κύριε
Γεωργακόπουλε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ελπίζω να µην εννοούσε
εµένα ο συνάδελφος εξ Ηλείας κ. Κορκολόπουλος, όταν µιλούσε για
τον γραφικό εκπρόσωπο του κόµµατός µας, γιατί θα απαντήσω.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΡΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: 'Οχι, κάθε άλλο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): 'Οχι, κύριε
Γεωργακόπουλε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Το ένα είναι αυτό.
∆εύτερον, θέλω να ρωτήσω τον κ. Κούβελα...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Μα, τώρα δεν µπορεί να
σας απαντήσει ο κ. Κούβελας, αν θα τον ρωτήσετε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι ρητορική
η ερώτηση. ∆εν περιµένω απάντηση από τον κ. Κούβελα, γιατί την
πήρα την απάντηση απ'αυτά τα οποία είπε.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Μεϊµαράκη, σας
παρακαλώ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ ή
να µε περιφρουρήσετε ή θα απαντήσω σε όλους τους συναδέλφους
που φωνασκούν.
Επαναλαµβάνω ότι είναι ρητορική η ερώτηση. Είπε ο κ. Κούβελας
"ό,τι και να κάνετε, εµείς αυτήν τη σύµβαση δεν θα την
καταγγείλουµε, θα την προχωρήσουµε και θα ζητήσουµε και
ευθύνες".
Η ερώτησή µου είναι πώς θα γίνει αυτό, όταν θα την έχει ψηφίσει η
ελληνική Βουλή, έστω κατά πλειοψηφία; Μπορούν να µου δώσουν
απάντηση ή το κάνουν για εφέ για να έχουν µεθαύριο -γιατί αύριο
δεν προλαβαίνουν- τίτλους οι εφηµερίδες; Προφανώς πρόκειται
περί αυτού, γιατί δεν θα µπορεί να το κάνει αυτό. Γι'αυτό ακριβώς
περνάει από τη Βουλή...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ:'Επρεπε να το πει αυτό. Μπράβο!
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Γι'αυτό περνάει από τη Βουλή,

κύριε συνάδελφε...
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Λυπάµαι πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε, αλλά εφόσον δεν µπορείτε να
κρατήσετε σε τάξη την Αίθουσα, δεν µπορώ να συνεχίσω το λόγο
µου και να εξηγήσω τι εννοώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Γεωργακόπουλε,
σας δίνω κατά παράβαση του Κανονισµού το λόγο, αναφέρεστε σε
ένα θέµα και ρωτάτε ένα συνάδελφο, όταν κλείνει η διαδικασία και
τα ακούµε κιόλας από πάνω. Σας ευχαριστώ! Είστε πολύ καλός.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): ∆εν έχετε το λόγο. Σας
παρακαλώ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν
ζήτησα το λόγο ως Βουλευτής, αλλά ως Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος είναι άλλος, κύριε συνάδελφε. Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος για τη συζήτηση του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου
είναι ο κύριος Σφυρίου, ο οποίος πριν µισή ώρα µιλούσε. Μη βάζετε
τέτοιες διαδικασίες.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Προφανώς δεν θα γνωρίζετε
τον Κανονισµό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Εντάξει, κύριε
συνάδελφε. Σας ευχαριστώ για τις παρατηρήσεις σας!
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν είχα
καµία πρόθεση να αντιδικήσω µαζί σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Μα, αυτό κάνετε. Μου
λέτε ότι δεν σας προστατεύω.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Πρέπει να ξέρετε ότι είµαι ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και µε αντικαθιστά ο κ. Σφυρίου.
∆εν τον αντικαθιστώ εγώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): ∆εν θέλω να δώσω
συνέχεια σε αυτό, κύριε Γεωργακόπουλε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει θέµα
διαδικαστικό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Σας παρακαλώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Αν τριτολογήσει ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ έχουµε δικαίωµα και εµείς να
απαντήσουµε και ο κ. Κούβελας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Μεϊµαράκη, έχετε
πάρει πέντε φορές το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: ∆ιακόσιες πέντε. Τι θα πει αυτό;
Ποιος µου το απαγορεύει; Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος είµαι. Θα
σας τα πει ο κ. Γεωργακόπουλος. Εµένα δεν µε αντικαθιστά κανείς.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): ∆εν κατάλαβα, κύριε
Μεϊµαράκη. Μπορεί ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος να πάρει το
λόγο πεντακόσιες φορές;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Βεβαίως µπορεί. Ζητώ το λόγο και
µπορώ να παρέµβω. Αλίµονο. Νέες µεθόδους θα εφαρµόσουµε,
κύριε Πρόεδρε;
Εδώ υπάρχει ένα ουσιαστικό θέµα. Ο κ. Γεωργακόπουλος µας είπε
ότι η σύµβαση περνάει από τη Βουλή για να ψηφιστεί και να µην
πάει σε άλλες αίθουσες να κριθεί ο κύριος Υπουργός. Είναι µείζον
το θέµα, αν δεν έγινε κατανοητό από την Κυβέρνηση. Οφείλει µια
εξήγηση ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος -µια και ο άλλος έφυγε-
και οφείλει και ο κύριος Υπουργός να απαντήσει, µια που έχει δείξει
τόσο µεγάλη ευαισθησία σε όλους τους άλλους που λένε κάτι τέτοια.
Πρέπει να δούµε τι θα απαντήσει. Είναι σοβαρό το θέµα, κύριε
Πρόεδρε, γιατί ο κύριος Υπουργός µας είπε ότι δεν ενεργοποιείται η
σύµβαση και µπορεί να καταργηθεί, έστω και αν ψηφίστηκε. Ο
κύριος Υπουργός ισχυρίζεται ότι εντός του δεκαεξαµήνου το
ελληνικό δηµόσιο αζηµίως µπορεί να κάνει πίσω. Κατά συνέπεια
υπάρχει θέµα, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστούµε τον κ.
Γεωργακόπουλο που έθεσε τα θέµατα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Θα σας απαντήσει ο
κύριος Υπουργός και αν θέλετε, θα σας απαντήσει
συµπληρωµατικά και ο κύριος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.
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∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ δεν είπα αυτό επί του
οποίου απήντησε ο κ. Μεϊµαράκης.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κύριος Υπουργός έχει
το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό για να
συνεννοηθούµε.
Ο κύριος Υπουργός είπε πρώτον ότι η σύµβαση δεν ενεργοποιείται
µε την ψήφιση. Αυτό δεν πιστεύω να το πάρει πίσω. Ακόµα είπε ότι
το ελληνικό δηµόσιο αζηµίως στο δεκαεξάµηνο µπορεί να κάνει
πίσω.
∆εύτερον, έρχεται ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ,
µας λέει ότι ουσιαστικά η σύµβαση περνάει από εδώ και ότι ο
Υπουργός καλύπτεται...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν είπα αυτό, κύριε Πρόεδρε.
∆εν µπορεί να µε ερµηνεύει.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Να µας εξηγήσει ο κύριος
Υπουργός...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Μεϊµαράκη, κάνατε
το ερώτηµά σας. Θα σας απαντήσει ο κ. Γεωργακόπουλος και θα
δώσω το λόγο µετά και στον κύριο Υπουργό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Ρωτάω και µαθαίνω. Ρωτάω, λοιπόν,
ο κ. Γεωργακόπουλος ψήφισε τη σύµβαση και αν την ψήφισε γιατί;
Την ψήφισε για να απαλλάξει τον κύριο Υπουργό ή την ψήφισε,
γιατί πιστεύει ότι ήταν σωστή; 'Η δεν την ψήφισε καθόλου;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Μεϊµαράκη, αν
θέλετε κατεβάστε τον τόνο. Αρκετά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να
έχω το λόγο;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Υπουργέ, µε
συγχωρείτε. Θα δώσω το λόγο για ένα λεπτό στον κ.
Γεωργακόπουλο...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Να µάθετε να µην δίνετε το λόγο έτσι
και ανακατεύετε την Αίθουσα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Μεϊµαράκη, σας
παρακαλώ. Λίγο σεβασµός! Λίγο περίσσευµα ψυχής παρακαλώ!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Πάρα πολύ σεβασµός σε σας
προσωπικά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ορίστε, κύριε
Γεωργακόπουλε, έχετε το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, λυπάµαι που
ο κ. Μεϊµαράκης ερµηνεύει τα µη λεχθέντα από εµένα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κατ'αρχήν να µας πείτε, αν ψηφίσατε
τη σύµβαση και αν την ψηφίσατε γι'αυτό το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν µπορεί να ερµηνεύει
εκείνα τα οποία δεν είπα. Εποµένως για τα όσα είπε ως ερµηνεία
αυτών που υποτίθεται ότι εγώ ήθελα να πω, λυπάµαι αλλά θα πω
ότι δεν γίνεται έτσι ο διάλογος στη Βουλή. Αυτό είναι το ένα.
∆εύτερον, ήθελα να πω στον κ. Κούβελα ότι κάτι που περνάει από
τη Βουλή, όπως η σύµβαση, µόνο µε νόµο από τη Βουλή µπορεί να
καταργηθεί. Αυτό εννοούσα. Του το λέω τώρα για να το καταλάβει.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Την ψήφισε τη σύµβαση κύριε
Πρόεδρε, ο κύριος συνάδελφος ή όχι;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Αν θέλει θα σας
απαντήσει. Γιατί µου το λέτε, κύριε Μεϊµαράκη;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Γιατί ο κ. Γεωργακόπουλος δεν
ψήφισε τη σύµβαση.
Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει µείζον θέµα και ηθικό θα έλεγα και για τον
κύριο Υπουργό. Ο κ. Γεωργακόπουλος δεν ψήφισε τη σύµβαση. Τι
κουβεντιάζουµε τώρα εδώ; 'Ηταν παρών στη συζήτηση του κυρίου
Πρωθυπουργού, ήλθε αργά το βράδυ να µας πει ότι η σύµβαση
ουσιαστικά ξεπλένεται µε την ψήφιση στη Βουλή και µου λέτε κιόλας
ότι δεν θα πάρω εγώ αυτήν την µπάλα; Τι µου λέτε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Μεϊµαράκη, το αν
την ψήφισε ή όχι ο κ. Γεωργακόπουλος µπορεί να το πει.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Τι να πει; Το έχω εδώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Μεϊµαράκη,
προσέξτε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, είµαι
όλος αυτιά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): ∆εν µπορείτε να ελέγξετε
τον άλφα ή τον βήτα συνάδελφο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: ∆εν τον ελέγχω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Αυτό κάνετε έµµεσα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: 'Οχι, ζητώ να δείξει ο κύριος
Υπουργός την ευαισθησία του.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Μεϊµαράκη, σας
αρέσει να δηµιουργείτε εντυπώσεις.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Να δείξει ο κύριος Υπουργός την
ευαισθησία του και αφήστε τις εντυπώσεις που λέτε. 'Αλλοι µας στις
δίνουν.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κύριος Υπουργός έχει
το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι
όλοι είµαστε κουρασµένοι. Είχαµε δύο έντονες συνεδριάσεις στην
Ολοµέλεια. Πιστεύω ότι τις στιγµές που υπήρχε αντιπαράθεση έστω
και ακρότητα στο λόγο, ο καθένας προσπαθούσε να τεκµηριώσει τη
θέση του και να φωτίσει από την πλευρά του ορισµένες πτυχές της
σύµβασης.
Ο κ. Μεϊµαράκης -το λέω επειδή τον γνωρίζω αρκετά χρόνια- ήταν
καλός συνδικαλιστής, αλλά έχει εξελιχθεί και σε δεινό
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, που χρησιµοποιεί τον Κανονισµό για
να δηµιουργεί εντυπώσεις µέσα στη Βουλή. Αυτός είναι ο ρόλος της
Αντιπολίτευσης. Είναι καλό η Αντιπολίτευση να έχει ένα πλαίσιο
θετικής αναφοράς. Βεβαίως πολλές φορές -και δεν υπάρχει καµία
προσωπική αιχµή για τον κ. Μεϊµαράκη- επειδή δεν έχει ουσιαστική
τεκµηρίωση, αντιπαράθεση και ουσιαστικός λόγος, καταφεύγει στην
υπερβολή και στο διαδικαστικό θόρυβο.
Κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι το έχω πει πέντε φορές, το
επαναλαµβάνω για µια ακόµη φορά. Θεωρήσαµε αναγκαίο να
κατατεθεί αυτή η σύµβαση στη Βουλή για την κύρωσή της, για δύο
και µόνο λόγους.
Πρώτον, γιατί αυτό αναφέρει ως καθοριστικό όρο µε συγκεκριµένη
ρήτρα ο ίδιος ο διαγωνισµός, όπου ρητά υπάρχει η αναφορά ότι θα
ψηφιστεί, θα κυρωθεί από την ελληνική Βουλή. ∆εύτερος ο λόγος
ότι αυτή η σύµβαση, είναι σύµβαση παραχώρησης και µόνο η
Βουλή, σύµφωνα µε το Σύνταγµα µπορεί να παραχωρήσει
δικαιώµατα του ελληνικού κράτους σε ιδιώτη.
Ακριβώς γι' αυτούς τους λόγους καταθέτουµε για ψήφιση τη
συγκεκριµένη σύµβαση στην ελληνική Βουλή.
Επίσης, για να µην υπάρχουν και ερωτηµατικά, θα ήθελα να σας
υπενθυµίσω ότι για τους ίδιους ακριβώς λόγους έχουν κατατεθεί και
έχουν κυρωθεί και οι άλλες συµβάσεις παραχώρησης. Για το νέο
διεθνές αεροδρόµιο στα Σπάτα, για την Αττική οδό και για τη ζεύξη
Ρίου-Αντιρρίου.
Για το Μετρό της Αθήνας υπήρξε η κύρωσή της -ως σύµβασης,
στην ελληνική Βουλή, αν και δεν υπήρχε πρόβλεψη στα τεύχη
δηµοπράτησης, εάν και δεν ήταν σύµβαση παραχώρησης. Το
κλείνω και τελειώνω εδώ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΡΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Πρέπει να κάνετε µάθηµα στον
κ. Σφυρίου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Κορκολόπουλε, είσθε
ο κακός µαθητής του Κοινοβουλίου. Πάντα διακόπτετε. Νοµίζω ότι
είναι µία συνήθεια από τα θρανία του γυµνασίου και του λυκείου,
ίσως και του δηµοτικού.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΡΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, µε κολλήσατε
εσείς.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): 'Οχι, δεν σας κόλλησα εγώ.
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Κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι µετά την ολοκλήρωση του διαλόγου
εσείς δεν µετακινηθήκατε από τις απόψεις σας, από τις θέσεις σας.
Πιστεύω ότι εµείς ως Κυβέρνηση -εγώ προσωπικά- αλλά και οι
εκπρόσωποι του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος
προσπάθησαν να σας πείσουν µε επιχειρήµατα και µε
τεκµηριωµένο λόγο.
Είναι αλήθεια ότι προσπάθησα αυτός ο θετικός λόγος, ο λόγος της
αλήθειας να τεκµηριώνεται και στην εισηγητική έκθεση, αλλά και στα
παραρτήµατα της εισηγητικής έκθεσης. Επίσης να εµπεδώνονται
στη Σύµβαση οι όροι και οι προϋποθέσεις της διαφάνειας, του
δηµοσίου συµφέροντος και του υγιούς ανταγωνισµού στα ίδια τα
άρθρα, αυτά καθ' αυτά της ίδιας της σύµβασης, αλλά και στην
περιγραφή του τεχνικού συγκεκριµένου έργου, στα παραρτήµατα
της σύµβασης.
Θα επαναλάβω για µια ακόµα φορά, ότι αυτή η σύµβαση της
παραχώρησης είναι µια διαφανής σύµβαση, είναι µια αξιόπιστη
σύµβαση, είναι µια φερέγγυα σύµβαση που διασφαλίζει την
κατασκευή και τη λειτουργία ενός Μετρό που το έχει ανάγκη ένα
µητροπολιτικό κέντρο, όπως είναι η Θεσσαλονίκη, για την
αναβάθµιση της ποιότητας ζωής ενός εκατοµµυρίου ανθρώπων και
βεβαίως, µπορώ να σας πω ότι αυτή η σύµβαση έχει όλες τις
προϋποθέσεις για την κατασκευή και τη λειτουργία ενός βιώσιµου
έργου που µπορεί να χρηµατοδοτηθεί.
Τελειώνω κύριε Υπουργέ µε την ευχή και την ελπίδα, οι συνάδελφοι
που σήµερα δεν ψήφισαν αυτήν τη σύµβαση παραχώρησης, να
µπορούν σε λίγο χρονικό διάστηµα, σε σύντοµο χρονικό διάστηµα
να δουν το έργο και να κατασκευάζεται και να λειτουργεί.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Και να ταξιδεύουν, κύριε
Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Τότε, στο πρώτο δροµολόγιο
του Μετρό Θεσσαλονίκης, πιστεύω ότι θα είµαστε όλοι µαζί, όπως
πίστευα και πιστεύω, ότι το Φεβρουάριο του 2001 θα είµαστε όλοι
µαζί στην πρώτη πτήση από το νέο διεθνές αεροδρόµιο. Στο τέλος
του 1999, αρχές του 2000 θα κάνουµε το πρώτο ταξίδι µε το Μετρό
της Αθήνας και βεβαίως και στην Αττική οδό πολύ πριν από την
έναρξη της λειτουργίας του αεροδροµίου να κάνουµε τα πρώτα
δροµολόγια όλοι µαζί. Και τότε θα δούµε ποιος είχε δίκιο και ποιος
είχε άδικο.
Είµαι σίγουρος και πεπεισµένος ότι η σύµβαση αυτή είναι µια
σύµβαση διαφανής, αξιόπιστη και φερέγγυα, είναι η µόνη που
µπορεί να εγγυηθεί την κατασκευή και τη λειτουργία του Μετρό της
Θεσσαλονίκης. Θα ήµουν χαρούµενος αν ψηφίζατε, όπως έγινε και
στο νοµοσχέδιο για το Εθνικό Κτηµατολόγιο και εσείς, όπως και οι
άλλοι συνάδελφοι. Εν πάση περιπτώσει η δικαίωση η δική µας θα
έλθει από το ίδιο το έργο, την κατασκευή του και τη λειτουργία του.
Θα ήθελα να σας ευχαριστήσω, διότι έστω και µε την αµφισβήτησή
σας και την άρνησή σας, µας δώσατε να καταλάβουµε γιατί
εµµένετε σ' αυτές τις θέσεις. Κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας
πω ότι η ψηφοφορία που έγινε επί της αρχής εκφράζει και τη
σταθερή πλειοψηφία του ΠΑΣΟΚ µέσα στο Κοινοβούλιο, αλλά και
την εµπιστοσύνη των συναδέλφων του ΠΑΣΟΚ, Υπουργών και
Βουλευτών για τη διαφάνεια και για την κατοχύρωση του δηµοσίου
συµφέροντος µέσα απ' αυτήν τη σύµβαση. Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριοι συνάδελφοι, έχω
την τιµή να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι οι συνάδελφοι κύριοι
Βλαχόπουλος και Τσοβόλας ζητούν ολιγοήµερη άδεια για απουσία
τους στο εξωτερικό.
Η Βουλή εγκρίνει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Η Βουλή ενέκρινε.
'Εχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της ∆ευτέρας 15 Μαρτίου 1999 και
ερωτάται το Σώµα εάν επικυρούνται.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς τα Πρακτικά
της ∆ευτέρας 15 Μαρτίου 1999 επεκυρώθησαν.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί των άρθρων πρώτου και
δεύτερου.
Κύριοι συνάδελφοι, έχει υποβληθεί αίτηση ονοµαστικής
ψηφοφορίας Βουλευτών της Νέας ∆ηµοκρατίας, του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος και του ∆ηµοκρατικού

Κοινωνικού Κινήµατος επί του άρθρου πρώτου, της οποίας το
κείµενο έχει ως εξής:
"Προς τον Πρόεδρο της Βουλής
Οι παρακάτω υπογεγραµµένοι Βουλευτές, παρακαλούµε όπως
διεξάγετε ονοµαστκή ψηφοφορία επί του άρθρου 1 του σ/ν
"Κύρωση σύµβασης της Μελέτης, Κατασκευής, Χρηµατοδότησης
και εκµετάλλευσης του Μετρό Θεσσαλονίκης και ρύθµιση συναφών
θεµάτων
Οι Βουλευτές
Ε. Μεϊµαράκης
Γ. Ορφανός
Σ. Κούβελας
Ε. Παπαδηµητρίου
Γ. Τρυφωνίδης
Ν. Παπαφιλίππου
Α. Ρεγκούζας
Β. Κορκολόπουλος
Π. Λουκάκος
Α. Μπενάκη
Π. Παυλόπουλος
Γ. Παναγιωτόπουλος
Μ. Γιαννάκου
Ν. Κάκκαλος
Μ. Μπόσκου
E. Μπασιάκος
Θ. Σκρέκας
Γ. Σαλαγκούδης
Γ. Ρόκος
Επ. Ζαφειρόπουλος
Β. Σωτηρόπουλος
Αν. Καραγκούνης
Η. Βεζδρεβάνης".
Θα αναγνώσω και τον κατάλογο των υπογραφόντων την αίτηση της
ονοµαστικής ψηφοφορίας, για να διαπιστωθεί αν υπάρχει ο
απαιτούµενος από τον Κανονισµό αριθµός για την υποβολή της.
Ο κ. Ε. Μεϊµαράκης. Παρών.
Ο κ. Γ. Ορφανός. Παρών.
Ο κ. Σ. Κούβελας. Παρών.
Η κ. Ε. Παπαδηµητρίου. Παρούσα.
Ο κ. Γ. Τρυφωνίδης. Παρών.
Ο κ. Ν. Παπαφιλίππου. Παρών.
Ο κ. Α. Ρεγκούζας. Παρών.
Ο κ. Β. Κορκολόπουλος. Παρών.
Ο κ. Π. Λουκάκος. Παρών.
Η κ. Α. Μπενάκη. Παρούσα.
Ο κ. Π. Παυλόπουλος. Παρών.
Ο κ. Γ. Παναγιωτόπουλος. Παρών.
Η κ. Μ. Γιαννάκου. Παρούσα.
Ο κ. Ν. Κάκκαλος. Παρών.
Η κ. Μ. Μπόσκου. Παρούσα.
Ο κ. E. Μπασιάκος. Παρών.
Ο κ. Θ. Σκρέκας. Παρών.
Ο κ. Γ. Σαλαγκούδης. Παρών.
Ο κ. Γ. Ρόκος. Παρών.
Ο κ. Επ. Ζαφειρόπουλος. Παρών.
Ο κ. Β. Σωτηρόπουλος. Παρών.
Ο κ. Αν. Καραγκούνης. Παρών.
Ο κ. Η. Βεζδρεβάνης. Παρών.
Κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ο απαιτούµενος από τον Κανονισµό
αριθµός υπογραφόντων την αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας
Βουλευτών.
Η ψηφοφορία αναβάλλεται για τη σηµερινή συνεδρίαση.
Κύριοι συνάδελφοι, το Προεδρείο εκτιµώντας τις ανάγκες του
νοµοθετικού έργου, σύµφωνα µε τον Κανονισµό (άρθρο 72
παράγραφος 3) θα λύσει τη συνεδρίαση για σήµερα Πέµπτη 1
Απριλίου 1999 και ώρα 10.00' µε αντικείµενο εργασιών του
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Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία: Ι. συνέχιση της συζήτησης
επί των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου: "Κύρωση
Σύµβασης Παραχώρησης της Μελέτης, Κατασκευής,
Χρηµατοδότησης και Εκµετάλλευσης του ΜΕΤΡΟ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ
και ρύθµιση συναφών θεµάτων". ΙΙ. συνέχιση της συζήτησης επί
των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου: "Υπηρεσία

Εσωτερικών Υποθέσεων της Ελληνικής Αστυνοµίας και άλλες
διατάξεις".
Λύεται η συνεδρίαση.
'Ωρα λήξης 01.45'.

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ                                                                                          ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


